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Αθήνα, σήµερα στις 17 Μάϊου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
16.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλησπέρα σας! Αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στο σκέλος των επικαίρων ερωτήσεων, θα
ήθελα να διαβάσω δύο ανακοινώσεις.

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης «Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις
σχέσεις γονέων και τέκνων και άλλα ζητήµατα του οικογενειακού
δικαίου».

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων: «Παραγωγή, εξαγωγή και διάθεση τελι-
κών προϊόντων φαρµακευτικής κάνναβης του είδους Cannabis
Sativa L περιεκτικότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω
του 0,2%».

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ο Γενικός Γραµµατέας Κοινοβουλευτικών και Νοµικών Θεµά-
των κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής µας ενηµερώνει ότι σή-
µερα, Δευτέρα 17 Μαΐου 2021, οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα
συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 744/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Χρήστο Σταϊκούρα.

Οι υπ’ αριθµόν 745/10-5-2021 και υπ’ αριθµόν 748/10-5-2021
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα.

Η υπ’ αριθµόν 724/10-5-2021 και η υπ’ αριθµόν 742/10-5-2021
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Ψηφιακής
Διακυβέρνησης Κυριάκο Πιερρακάκη.

Η υπ’ αριθµόν 727/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθ-
µόν 4558/25-2-2021 ερώτηση (κατ’ άρθρον 130, παράγραφος 5
του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή.

Η υπ’ αριθµόν 726/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλα-
κάκη.

Η υπ’ αριθµόν 722/10-5-2021, η υπ’ αριθµόν 723/10-5-2021 και
η υπ’ αριθµόν 746/10-5-2021 επίκαιρες ερωτήσεις, καθώς και η
υπ’ αριθµόν 4327/18-2-2021 και η υπ’ αριθµόν 4760/3-3-2021
ερωτήσεις (κατ’ άρθρον 130, παράγραφος 5 του Κανονισµού της

Βουλής) θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας
κ. Βασίλειο Κοντοζαµάνη. 

Η υπ’ αριθµόν 750/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Θεόδωρο Λιβάνιο.

Η υπ’ αριθµόν 736/10-5-2021 και η υπ’ αριθµόν 740/10-5-2021
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οικο-
νοµικών κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 4358/19-2-2021 ερώτηση (κατ’ άρθρον 130, πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί από τον
Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Ζαββό.

Η υπ’ αριθµόν 741/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Νικόλαο Χαρδα-
λιά.

Η υπ’ αριθµόν 725/10-5-2021 και η υπ’ αριθµόν 747/10-5-2021
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Οικονόµου.

Η υπ’ αριθµόν 728/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση που απευθύ-
νεται προς τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Χρήστο Σταϊκούρα και
η υπ’ αριθµόν 743/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται
στην Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη
δεν θα απαντηθούν λόγω αναρµοδιότητας.

Όπως βλέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι Υπουρ-
γοί έχουµε µακρύ δρόµο. Είναι πάρα πολλές οι ερωτήσεις. Θα
παρακαλέσω θερµά για την τήρηση του χρόνου.

Ξεκινάµε µε την όγδοη τη µε αριθµό 744/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρλέτη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κίνδυνος για το µέλ-
λον του οµίλου εταιρειών Ελληνικά Πετρέλαια (ΕΛΠΕ Α.Ε.) -
Απεµπόληση δικαιωµάτων του δηµοσίου και των εργαζοµένων
στη διοίκηση».

Κύριε Σκουρλέτη έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε και χρόνια σας πολλά. Χρόνια πολλά, κύριε Υπουργέ.
Σε µια εταιρεία σαν τα ΕΛΠΕ, του ειδικού ρόλου και της δε-

σπόζουσας θέσης που έχει, όχι µόνο για την ελληνική οικονοµία,
αλλά συνολικά για τη νοτιοανατολική Ευρώπη, ένα εργαλείο ανα-
πτυξιακό, ένα εργαλείο που εξυπηρετεί την υπόθεση της ενερ-
γειακής ασφάλειας, έχετε σκεφτεί τι σηµαίνει να ανατρέπεται µια
συµφωνία µετόχων που ισχύει εδώ και χρόνια εις βάρος του δη-
µοσίου που θεωρητικά τουλάχιστον εκπροσωπείτε εσείς ως
Υπουργός Οικονοµικών; Γιατί τι άλλο είναι το γεγονός ότι έρχε-
στε να ανατρέψετε αυτήν την αρχική συµφωνία µετόχων µει-
ώνοντας τη συµµετοχή στη διοίκηση των εκπροσώπων του
δηµοσίου, ανατρέποντας τις ισορροπίες, χαρίζοντας ουσιαστικά
δικαιώµατα κατοχυρωµένα στο δηµόσιο και µαζί µε αυτά το µεί-
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ζον θέµα του µάνατζµεντ που σε κάθε περίπτωση από µόνο του
προσδίδει µια επιπλέον αξία, 15-20% λέει η αγορά, στην αξία που
κατέχει -στο 35,5% που κατέχει- το ελληνικό δηµόσιο;

Όλα αυτά γιατί; Στο όνοµα ενός νόµου που ψηφίστηκε πρό-
σφατα, το 2020, σχετικά µε την εταιρική διακυβέρνηση, αλλά σε
καµµία περίπτωση όλα όσα υπάρχουν µέσα στον νόµο δεν µετα-
φράζονται σ’ αυτή την αλλαγή που δείχνει ότι εδώ πέρα υπάρχει
µια ειληµµένη απόφαση, µια προσυνεννόηση πριν από τις εκλο-
γές της Κυβέρνησής σας µε τα συγκεκριµένα επιχειρηµατικά
συµφέροντα που οδηγούν, όµως, το δηµόσιο στο να απεµπολή-
σει τα δικαιώµατά του, που οδηγούν στην υπονόµευση του δη-
µόσιου συµφέροντος. Μαζί µε αυτά βεβαίως, µαζί µε τα νερά
πετάµε και το µωρό, βγάζουµε και τους εργαζόµενους έξω. Ποια
αντίληψη επιβάλλει σε µια τέτοιου µεγέθους επιχείρηση, σε έναν
τέτοιο ενεργειακό όµιλο να µην εκπροσωπούνται η διοίκηση µε
τους χιλιάδες εργαζόµενους, η διοίκηση, οι εργαζόµενοι και οι
εκπρόσωποί τους; Ποια διεθνής πρακτική υπάρχει παρόµοια;

Αντί αυτών και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, ακούµε για σχέ-
δια δηµιουργίας µιας holding εταιρείας έξω από την Ελλάδα που
θα διευκολύνει ενδεχόµενη συµµετοχή τρίτων στο επιχειρηµα-
τικό σχήµα. Αυτά τι σχέση έχουν µε τα εθνικά συµφέροντα, τα
ενεργειακά συµφέροντα, το δηµόσιο συµφέρον αυτής της
χώρας; Οφείλετε να µας απαντήσετε. Αλλιώς είστε έκθετος ως
εκπρόσωπος βεβαίως, ως Υπουργός Οικονοµικών εσείς -όχι
στενά προσωπικά-, η Κυβέρνηση και η πολιτική της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Σταϊκούρας,

για τη δική του πρωτολογία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω στο πρώτο σκέλος που θίξατε

και εσείς του ερωτήµατός σας. Το δεύτερο κοµµάτι που είναι το
στρατηγικό πλάνο, προφανώς έχω την απάντηση εδώ, αλλά
επειδή ακολουθεί συναφής ερώτηση συναδέλφου σας προς τον
Υπουργό τον κ. Σκρέκα θα τοποθετηθεί ο κ. Σκρέκας. Θέλω να
είµαι πολύ αναλυτικός σ’ αυτά που είπατε γιατί ξεχνάτε κάτι πολύ
βασικό, τον νόµο του 2018 και από εκεί ξεκινούν όλα.

Το διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕ-
ΛΑΙΑ Α.Ε.» αποφάσισε τη σύγκληση έκτακτης γενικής συνέλευ-
σης των µετόχων της εταιρείας στις 20 Μαΐου µε θέµα ηµερήσιας
διάταξης την τροποποίηση των άρθρων του καταστατικού της
εταιρείας µεταξύ άλλων -όπως γράφεται και στο ερώτηµά σας-
και του άρθρου 20 που ρυθµίζει τον διορισµό και την εκλογή των
µελών του διοικητικού συµβουλίου της εταιρείας. Η εταιρεία
απευθυνόµενη προς τους µετόχους της εν όψει της γενικής συ-
νέλευσης τονίζει την αναγκαιότητα τροποποίησης του συγκεκρι-
µένου άρθρου για λόγους συµµόρφωσης στο ισχύον εταιρικό
δίκαιο -θα επανέλθω- προς την κατεύθυνση βελτίωσης της ανε-
ξαρτησίας του διοικητικού συµβουλίου και της συνολικής ανα-
βάθµισης της αξιοπιστίας και της θέσης της εταιρείας στην
ελληνική κεφαλαιαγορά.

Όπως γνωρίζετε -το υπαινιχθήκατε- οι νέες προβλέψεις περί
εταιρικής διακυβέρνησης τίθενται καθολικά και υποχρεωτικά σε
ισχύ από τις εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά στην Ελλάδα
ανώνυµες εταιρείες στις 17 Ιουλίου, δηλαδή δώδεκα µήνες µετά
από τη δηµοσίευση του νόµου. Αυτές οι προβλέψεις -εδώ είναι
η ουσία του θέµατος- λειτουργούν συµπληρωµατικά µε αυτές
του ν.4548/2018 περί ανώνυµων εταιρειών που ψηφίστηκε από
τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Αυτός είναι ο κορυφαίος νόµος.

Ο πρόσφατος νόµος για την εταιρική διακυβέρνηση, ο ν.4706/
2020 που αναφερθήκατε διατήρησε την υφιστάµενη µε τον
ν.3016/2002 διάκριση των µελών του διοικητικού συµβουλίου σε
εκτελεστικά, µη εκτελεστικά και ανεξάρτητα µη εκτελεστικά µέλη
και ενίσχυσε τον ρόλο των ανεξάρτητων µη εκτελεστικών µελών.

Επ’ αφορµή συνεπώς της επικείµενης προθεσµίας, συµµόρ-
φωσης µε το νέο πλαίσιο για την εταιρική διακυβέρνηση -σωστά
το λέτε- το καταστατικό των ΕΛΠΕ χρήζει προσαρµογής µε δια-
τάξεις -ποιανού νόµου, όµως;- του ν.4548/2018 σχετικά µε την
εκλογή µελών του διοικητικού συµβουλίου, ώστε να καταστεί εφι-

κτή εν συνεχεία και η προσαρµογή του µε το νέο πλαίσιο για την
εταιρική διακυβέρνηση. Δηλαδή, καθίσταται απαραίτητη η τρο-
ποποίηση των άρθρων του καταστατικού της εταιρείας ώστε
αυτά να εναρµονιστούν µε τις διατάξεις πρωτίστως του νόµου
περί ανώνυµων εταιρειών του 2018 και δευτερευόντως και συµ-
πληρωµατικά µε αυτές του νέου νόµου περί εταιρικής διακυβέρ-
νησης το 2020.

Ειδικότερα, να είµαστε πολύ σαφείς σε αυτή την Αίθουσα, το
ισχύον άρθρο 20 του καταστατικού που ρυθµίζει τη σύνθεση του
διοικητικού συµβουλίου σήµερα προβλέπει ότι το διοικητικό συµ-
βούλιο αποτελείται από δεκατρία µέλη µε πενταετή θητεία. Εξ
αυτών -το λέτε και στην ερώτησή σας- επτά διορίζονται από το
δηµόσιο, δύο µέλη από τον µέτοχο την «PANEUROPEAN OIL»
και «INDUSTRIAL HOLDINGS», δύο µέλη είναι εκπρόσωποι των
εργαζοµένων -θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για τους ερ-
γαζόµενους- και εκλέγονται από αυτούς και δύο µέλη είναι εκ-
πρόσωποι των µετόχων της µειοψηφίας που διορίζονται από την
ειδική γενική συνέλευση των υπόλοιπων µελών της µειοψηφίας.

Με την προτεινόµενη από το διοικητικό συµβούλιο της ΕΛΠΕ
τροποποίηση του άρθρου 20 απαλείφονται οι προβλέψεις περί
απευθείας διορισµού από µετόχους της εταιρείας και ορισµού
από τους εργαζόµενους κατόπιν εκλογής µελών του διοικητικού
συµβουλίου. Εφόσον η γενική συνέλευση υπερψηφίσει και θέσει
σε ισχύ το νέο σχέδιο καταστατικού που προβλέπεται από τον
νόµο του 2018, το νέο διοικητικό συµβούλιο θα αποτελείται εν
τέλει από έντεκα µέλη τα οποία θα εκλέγονται στο σύνολό τους
από τη γενική συνέλευση των µετόχων σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν.4548 του 2018. Γι’ αυτόν τον νόµο µιλάµε. Τα δε ανεξάρ-
τητα µη εκτελεστικά µέλη του διοικητικού συµβουλίου δεν θα
υπολείπονται του ενός τρίτου του συνολικού αριθµού των µελών
του σύµφωνα µε τον ν.4706 του 2020 περί εταιρικής διακυβέρ-
νησης.

Συνεπώς – και κλείνω την πρωτολογία µου- το διοικητικό συµ-
βούλιο της ΕΛΠΕ µε γνώµονα, όπως υποστηρίζει και το ίδιο, την
πιστή τήρηση των προβλέψεων του νόµου 4548/2018 επέλεξε να
θέσει προς έγκριση στη γενική συνέλευση την εκλογή του συνό-
λου των µελών του προς αυτήν. Κατά τον τρόπο αυτό και µέσα
από µια σειρά άλλων τροποποιήσεων, σύµφωνα πάντα µε την
εταιρεία, αίρονται ασυµβατότητες του καταστατικού που δρουν
αποτρεπτικά στην προσέλκυση νέων επενδύσεων. Άρα, ο βασι-
κός νόµος πάνω στον οποίον στηρίζονται οι αλλαγές είναι ο
νόµος του 2018 της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Σκουρλέτης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, περίµενα να µου απαντήσετε ως Υπουργός Οι-

κονοµικών. Να µου παρουσιάσετε την πολιτική βούληση της κυ-
βέρνησης. Προφανώς δεν θέλετε επειδή θέλετε να την αποκρύ-
ψετε. Ήρθατε εδώ και µιλήσατε περισσότερο ως ένας καθηγη-
τής εταιρικού δικαίου. Δεν είναι ο ρόλος σας αυτός. Γιατί και
αυτός να ήταν ο ρόλος σας µάλλον δεν τον ασκείτε καλά. Σε καµ-
µία περίπτωση ο νόµος του 2018, αλλά ακόµα και του 2020 δεν
δίνουν τη δυνατότητα µιας τέτοιας ερµηνείας, δηλαδή της µεί-
ωσης των µελών του διοικητικού συµβουλίου και της ανατροπής
της βασικής συµφωνίας των µετόχων. Η βασική συµφωνία των
µετόχων ήταν η πολιτική βούληση τότε της πολιτείας στο πλαίσιο
της συγχώνευσης της «ΠΕΤΡΟΛΑ» µε τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
Α.Ε.». Αφήστε. Και γι’ αυτά θα µπορούσαµε να µιλήσουµε πάρα
πολύ σε ποιανού το όφελος τελικά υπήρξε αυτή η τότε ιδιό-
µορφη ιδιωτικοποίηση. Αυτή βέβαια είναι µια πολύ παλιά παρά-
δοση της δικιάς σας παράταξης. Να δουλεύετε πάντοτε για τους
ιδιώτες. Ο λαός, όµως, δεν σας εξέλεξε γι’ αυτό. Στο πρόγραµµά
σας δεν λέτε ότι θα εκχωρήσετε το µάνατζµεντ στους ιδιώτες.
Δεν το λέτε πουθενά. Για ιδιωτικοποίηση λέτε. Αλλά ακόµη και
αυτό το επικίνδυνο και αντικοινωνικό σχέδιο της ιδιωτικοποίησης
των ΕΛΠΕ που εξακολουθεί ακόµα να υπάρχει πάνω στο τραπέζι,
το υπονοµεύετε. Διότι ακριβώς εκχωρείτε προηγουµένως το µά-
νατζµεντ. Άρα, έχετε µια απώλεια κατά επιεικείς υπολογισµούς
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άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ από την αξία των µετοχών που
αντιστοιχεί στο ελληνικό δηµόσιο. 

Είναι θέµα απιστίας αυτό εις βάρος των συµφερόντων του ελ-
ληνικού δηµοσίου; Απαντήστε µου. Είναι θέµα απιστίας; Αυτά λύ-
νονται µέσα από πολιτική βούληση. Ποιο είναι, λοιπόν, το σχέδιό
σας; Η εξυπηρέτηση του συγκεκριµένου ιδιώτη που κατέχει πο-
σοστό γύρω στο 45% της «PANEUROPEAN». Ίσως ο κ. Σκρέκας
ξέρει να µας πει ακριβώς πόσο έχει πάει αυτή τη στιγµή. Είναι ο
συγκεκριµένος όµιλος συµφερόντων Λάτση. Αυτόν εξυπηρετείτε.
Αυτός είναι η δική σας προτεραιότητα. Σε καµµία περίπτωση όλα
τα άλλα που µας είπατε, που ήταν µια νοµικίστικη αλχηµεία, δεν
δικαιολογούν αυτό που κάνετε αυτή τη στιγµή εις βάρος του ελ-
ληνικού δηµοσίου και των συµφερόντων του. Υπάρχει σε αυτή
τη χώρα λοιπόν, εθνική ενεργειακή πολιτική; Υπάρχουν ευρύτερα
γεωστρατηγικά συµφέροντα; Γιατί τα υπονοµεύετε µέσα απ’
αυτή την πράξη που κάνετε αυτή τη στιγµή; Ποιος σας δίνει αυτή
την εντολή. Η ψήφος του ελληνικού λαού των προηγούµενων
εκλογών, του Ιουλίου του 2019 είπε ότι πρέπει να µεταχειριστείτε
έτσι την δηµόσια περιουσία; Διότι εκφεύγει οποιωνδήποτε δηµό-
σιων µέχρι τώρα αναφορών, σχεδιασµών και προεκλογικών σας
θέσεων αυτό που πάτε να κάνετε αυτή τη στιγµή. Είναι κατά-
φωρα εις βάρος των συµφερόντων του ελληνικού δηµοσίου. 

Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σταµατήσει αυτή η
διαδικασία. Το δε ισχύον καταστατικό ήταν σε πλήρη εναρµόνιση
µε το νόµο του 2018 και αναφέρεται µέσα, άρα δεν υπάρχει κα-
νένας λόγος. Αλλά ακόµα κι αν κατά οποιαδήποτε ερµηνεία
υπήρχε ανάγκη να αλλάξουν ορισµένα πράγµατα θα µπορούσαν
να γίνουν µέσα από αύξηση των µελών του διοικητικού συµβού-
λιου έτσι ώστε να µην ανατρέπονται εις βάρος του δηµοσίου οι
συσχετισµοί εντός της διοίκησης και να πληρούνται και οι προ-
ϋποθέσεις συµµετοχής των ανεξάρτητων µελών στη διοίκηση. 

Τέλος, ολοκληρώνω. Κάντε τη σύγκριση που ξέρει η ελληνική
κοινωνία, όλη η αγορά, ανάµεσα στην περίοδο του ιδιωτικού µά-
νατζµεντ µέχρι το 2014 και του δηµόσιου µάνατζµεντ από το
2015 µέχρι το 2019. Ανάµεσα σε αυτούς που όρισε ως διοίκηση
η δικιά µας κυβέρνηση και αυτούς οι οποίοι είναι τώρα ή ήταν
πριν το 2015. Η διαφορά είναι κέρδη µε ζηµιές. Κερδοφορία
χωρίς προηγούµενο στην ιστορία του οµίλου διότι υπήρξαν άν-
θρωποι οι οποίοι τιµούσαν τον ρόλο τους και δεν δούλευαν για
το σχέδιο του άλλου επενδυτή και µετόχου του οποίου βεβαίως
η αξιοπιστία ελέγχεται, όπως θα ξέρετε πολύ καλά εκ της θέσεώς
σας, για την εν γένει επιχειρηµατική του υπόσταση και δραστη-
ριότητα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός, κ. Σταϊκούρας για τη δευτε-

ρολογία του. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, θα µου επιτρέψετε εγώ να µην αερολογώ, αλλά να πα-
ραµείνω συγκεκριµένος. Και θα παραµείνω συγκεκριµένος για
να κατανοήσουµε όλοι ακριβώς την ουσία του θέµατος γιατί στην
ερώτησή σας δεν υπήρχε το 2018. Σιγά-σιγά βάζετε το 2018.
Λέτε τώρα ότι υπήρχε πλήρης εναρµόνιση, αλλά λέτε ότι ακόµα
κι αν δεν υπήρχε, εγώ θα σας αποδείξω τι υπήρχε και τι δεν
υπήρχε. Όσον αφορά δε στο θέµα της καταστροφικής, όπως µά-
λιστα είπατε, αποκρατικοποίησης θα σας θυµίσω τι υπογράψατε.
Στις 15 Φεβρουαρίου 2019 το ADP της ελληνικής κυβέρνησης
που προσυπογράψατε είναι το ίδιο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Του Σαµαρά; Αυτός
µας λέτε. Βγήκαµε τώρα απ’ τα µνηµόνια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συγνώµη,
δεν σας διέκοψα. 

Στις 15 Φεβρουαρίου 2019, από όσο ξέρω, κυβέρνηση ήσα-
σταν εσείς. Και ο κ. Σκουρλέτης, που υπογράφει εδώ από κάτω,
είστε εσείς. Το ADP του 2019 λέει ότι το ΤΑΙΠΕΔ ξεκίνησε την
από κοινού πώληση ποσοστού τουλάχιστον 50,1% µε στρατηγικό
µέτοχο τα ΕΛΠΕ, την «PANEUROPEAN». Αυτό που λέτε εσείς ότι
είναι καταστροφικό, το είχατε υπογράψει το 2019. Το δικό σας
ADP µε την υπογραφή σας είναι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Το 2019 όχι, κύριε

Υπουργέ, το προηγούµενο µπορεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε,

κύριε Σκουρλέτη. Ακουστήκατε πριν. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Στις 15

Φεβρουαρίου 2019, ΦΕΚ. 
Κύριοι συνάδελφοι, όπως προανέφερα και θα συνεχίσω να

είµαι συγκεκριµένος -δεν αερολογώ- οι προτεινόµενες από την
εταιρεία τροποποιήσεις του καταστατικού συνιστούν πρωτίστως
εναρµόνιση µε τον νόµο περί ανώνυµων εταιρειών, τον ν.4548/
2018. Για να δούµε πώς υπήρχε πλήρης εναρµόνιση που λέτε.
Ακόµα πιο συγκεκριµένος θα γίνω. Στα άρθρα 78 και 79 προβλέ-
πεται ότι η εκλογή των µελών του διοικητικού συµβουλίου γίνεται
είτε από τη γενική συνέλευση είτε από οριζόµενο µέτοχο ή µε-
τόχους µε την επιφύλαξη ο νόµος να ορίζει κάτι διαφορετικό. Δεν
αλλάξατε τον νόµο. Δεν ορίζει κάτι διαφορετικό. Με την κατάρ-
γηση που προέβλεπε ειδικές ρυθµίσεις για την ανάδειξη µελών
του διοικητικού συµβουλίου των ΕΛΠΕ, που δεν αλλάξατε, πλέον
δεν υφίσταται ειδική διάταξη που να προβλέπει κάποιου είδους
διαφοροποίηση από τις κείµενες γενικές διατάξεις περί ανώνυ-
µων εταιρειών. Αν θέλατε κάτι διαφορετικό θα είχατε νοµοθετή-
σει διαφορετικά. Τα ΕΛΠΕ είναι στις γενικές διατάξεις. 

Επιπλέον, στο δίκαιο περί ανώνυµων εταιρειών -εσείς το ψη-
φίσατε- στο άρθρο 71 θεσπίζεται η δυνατότητα το καταστατικό
να προβλέπει ότι ορισµένος µέτοχος έχει το δικαίωµα να ορίζει
απευθείας µέλη του διοικητικού συµβουλίου όχι όµως κατά
αριθµό που υπερβαίνει τα δύο πέµπτα του προβλεπόµενου συ-
νολικού αριθµού τους. Είναι κλασικό θέµα εταιρικής διακυβέρ-
νησης αυτό που εγείρεται. Αν, λοιπόν, προκρινόταν η επιλογή
του απευθείας διορισµού µελών και στο νέο καταστατικό, τότε
το ελληνικό δηµόσιο και ο έτερος µέτοχος µειοψηφίας από κοι-
νού δεν θα µπορούσαν να ορίσουν περισσότερα από τέσσερα εκ
των δεκατριών µελών του διοικητικού συµβουλίου. Εποµένως, ο
σήµερα προβλεπόµενος αριθµός οριζόµενων µελών απευθείας
από το δηµόσιο -επτά από τα δεκατρία, αυτό µε ρωτάτε, άσχετα
τι λέτε στην οµιλία σας- δεν µπορεί να είναι σύµφωνος µε τον
νόµο σας, µε τον ν.4548/2018 και για τον λόγο αυτό δεν µπορεί
να διατηρηθεί αµετάβλητος. Κατά τα άλλα υπήρχε συµφωνία,
όπως λέτε, µε τη νοµοθεσία. 

Επιπρόσθετα, σύµφωνα µε τον νόµο της σηµερινής κυβέρνη-
σης για την εταιρική διακυβέρνηση τα ανεξάρτητα µη εκτελε-
στικά µέλη του διοικητικού συµβουλίου δεν µπορεί να
υπολείπονται του ενός τρίτου του συνολικού αριθµού των µελών. 

Συνεπώς, η παρούσα πρόβλεψη του καταστατικού ως προς
την εκλογή του διοικητικού συµβουλίου πάσχει, καθώς ο αριθµός
των διοριζόµενων συµβούλων υπερβαίνει κατά πολύ τον µέγιστο
επιτρεπόµενο αριθµό, γεγονός που µε τη σειρά του δεν επιτρέπει
την ανάδειξη του προβλεπόµενου αριθµού ανεξαρτήτων µελών.
Έντεκα από τα συνολικά δεκατρία µέλη σήµερα δεν πληρούν τα
κριτήρια ανεξαρτησίας, κλασικές βασικές αρχές εταιρικού δι-
καίου και εταιρικής διακυβέρνησης. Αυτό εγείρεται στο ερώτηµα
σας.

Ειδικά τώρα, για τη συµµετοχή των εργαζοµένων στο διοικη-
τικό συµβούλιο δεν είπατε στη δευτερολογία σας. Υπενθυµίσατε
ότι η διάταξη του ιδρυτικού ν.2593/1998 προέβλεπε συµµετοχή
µε απευθείας ανάδειξη και όχι µέσω εκλογής από τη γενική συ-
νέλευση. Καταργήθηκε. Πότε καταργήθηκε; Με τον ν.4092/2012.
Έκτοτε, και εδώ είναι η ουσία, δεν υφίσταται άλλη ειδική διάταξη
νόµου που να προβλέπει απευθείας ανάδειξη εργαζοµένων στο
διοικητικό συµβούλιο των ΕΛΠΕ, ενώ κάτι τέτοιο επίσης δεν προ-
βλέπεται ούτε στον ν.4548/2018. Ούτε εσείς το προβλέψατε.
Παρά ταύτα, η διοίκηση της εταιρείας καλείται να εξετάσει και
να εξαντλήσει κάθε δυνατό τρόπο, για την -µε τρόπο σύννοµο-
ενεργό συµµετοχή των εργαζοµένων.

Και κάτι είπατε για τον ρόλο του δηµοσίου και της ελληνικής
κυβέρνησης. Να υπενθυµίσω τα βασικά. Δυνάµει της απόφασης
του 2011 της Διυπουργικής Επιτροπής Αναδιαρθρώσεων και
Αποκρατικοποιήσεων, όπως αντικαταστάθηκε µε απόφαση του
2012 της ίδιας επιτροπής και ουδέποτε αλλάξατε, µεταβιβάστη-
καν και περιήλθαν χωρίς αντάλλαγµα στο ΤΑΙΠΕΔ κατά πλήρη
κυριότητα, µαζί µε τα σχετικά δικαιώµατα ψήφου, κινητές αξίες
της εταιρείας, οι οποίες αντιστοιχούν στο 35,477% του µετοχικού
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της κεφαλαίου, µε σκοπό τη βέλτιστη αξιοποίηση της ιδιωτικής
περιουσίας του δηµοσίου και την προώθηση της υλοποίησης των
ιδιωτικοποιήσεων στη χώρα. 

Το ΤΑΙΠΕΔ ως µέτοχος των ΕΛΠΕ, ανεξαρτήτως της φύσεως
του ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, λειτουργεί προδήλως
προς εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος και οφείλει να
ενεργεί κατόπιν αξιολόγησης των δεδοµένων σε ό,τι αφορά στην
αναγκαιότητα και την αποτελεσµατικότητα των τροποποιηµένων,
προς τη διοίκηση εταιρείας, εισηγήσεων για τη γενική συνέλευση
των µετόχων.

Συνοψίζοντας, η ανάδειξη µιας σύγχρονης εταιρικής κουλτού-
ρας, στη βάση των νόµων που ψηφίστηκαν για το εταιρικό δίκαιο
το 2018 -και όπως σας απέδειξα και στη δευτερολογία µου δεν
υπήρχε ακόµα πλήρης εναρµόνιση- και του 2020 για την εταιρική
διακυβέρνηση, αποτελεί προϋπόθεση για τη δηµιουργία του κα-
τάλληλου επενδυτικού κλίµατος. Ο εκσυγχρονισµός του θεσµι-
κού πλαισίου και η έγκαιρη προσαρµογή όλων των εταιρειών στα
νέα δεδοµένα που επιβάλλει χρηστή χρήση των βέλτιστων πρα-
κτικών διακυβέρνησης και διαφάνειας, όπως ψηφίστηκαν, είναι
το κλειδί για την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Κατά τα
άλλα, οι υπογραφές σας θα σας συνοδεύουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό 745/10-5-20201 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεσα ανα-
γκαία η προάσπιση των συµφερόντων του δηµοσίου στα «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.» (ΕΛΠΕ)».

Στην ερώτηση θα απαντήσει όπως προανήγγειλα ο Υπουργός
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. Σκρέκας.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ευχηθώ σε εσάς, στους κύριους Υπουργούς και στους συ-

ναδέλφους και συναδέλφισσες καλή εβδοµάδα. 
Να υποθέσω, κύριε Υπουργέ, ότι ούτε εσείς ούτε ο προηγού-

µενος Υπουργός ήλθατε εδώ ως τεχνικοί σύµβουλοι της πολι-
τείας -αναφέροµαι λέγοντας «τεχνικοί» στο επάγγελµά σας, που
µοιραζόµαστε-, αλλά ήλθατε εδώ ως πολιτικά πρόσωπα. Ως πο-
λιτικά πρόσωπα, κατ’ αρχάς θέλω να µας πείτε αν η συµµετοχή
του δηµοσίου στην «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.» είναι κάτι ση-
µαντικό ή όχι και αν συµφωνείτε και εσείς ότι τα ΕΛΠΕ παίζουν
έναν κρίσιµο ρόλο στην γεωπολιτική στρατηγική της χώρας, αυτή
καθαυτή, στα ενεργειακά αποθέµατα, στην ενεργειακή ασφά-
λεια, µιας και προφανώς τα ΕΛΠΕ, κύριε Σταϊκούρα είναι και οι
εισαγωγές υδρογονανθράκων, η λειτουργία διυλιστηρίων, οι
τιµές καταναλωτή, το κόστος ενέργειας, οι τιµές βιοµηχανίας, η
ανταγωνιστικότητα της χώρας.

Θα ήθελα τη γνώµη του κ. Σκρέκα αν µιλάµε για τον ίδιο όµιλο
ή µιλάµε ως λογιστές για µια ανώνυµη εταιρεία της εκλογικής
σας περιφέρειας ή της δικής µου εκλογικής περιφέρειας ή όλης
της χώρας. 

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, µου δηµιουργεί ιδιαίτερη εντύ-
πωση η µη αντίδραση των Υπουργείων στην απόφαση του διοι-
κητικού συµβουλίου, σε έκτακτη συνεδρίαση τη Μεγάλη Πέµπτη
µάλιστα, να απεµπολήσει τα δικαιώµατα του δηµοσίου, να δεχτεί
να καταπατήσει τη συµφωνία µετόχων, το shareholder agreement
του 2003. Αυτή είναι η απόφαση που πρόκειται να επικυρωθεί
την επόµενη Πέµπτη.

Απ’ αυτήν, λοιπόν, την άποψη θα ήθελα, κύριε Σκρέκα, και τη
γνώµη σας για ποιον λόγο δεν είπατε τίποτα έστω γι’ αυτά που
είπε ο κ. Σταϊκούρας, όταν είδατε το διοικητικό συµβούλιο των
ΕΛΠΕ. Για ποιον λόγο δεν είπατε τίποτα γιατί φεύγει το δηµόσιο
από τη διοίκηση των ΕΛΠΕ; Για ποιον λόγο βγάλατε δελτίο Τύπου
για την προοπτική τους, αλλά δεν είπατε τίποτα για το ότι φεύ-
γουν οι εργαζόµενοι από το διοικητικό συµβούλιο των ΕΛΠΕ;

Εµείς δεν θα κουραστούµε να σας το λέµε σε όλους τους τό-
νους. Η εισήγηση προς το παρόν του διοικητικού συµβουλίου
είναι και πολιτικά και νοµικά απαράδεκτη, κύριε Σταϊκούρα. Και
αυτό γιατί είναι αδιανόητο πρώτα απ’ όλα οι εκπρόσωποι του δη-
µοσίου, που είναι η πλειοψηφία στο διοικητικό συµβούλιο, να ει-

σηγούνται να πάψει το δηµόσιο να έχει πλειοψηφία, άρα να απεµ-
πολήσει τα δικαιώµατά του και την περιουσία του. Κάνετε, δη-
λαδή, ένα πασχαλιάτικο δώρο στον όµιλο Λάτση, που υποθέτω
ότι το είχατε συµφωνήσει και προεκλογικά, γιατί δεν είναι το
µόνο δώρο που κάνετε σε οµίλους που είναι φίλοι του συστήµα-
τος εξουσίας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι σαφές, όµως, ότι υπάρχει ζήτηµα απιστίας. Όµως, µην
κρυφθείτε πίσω από νοµικές εξηγήσεις. Δεν µιλάµε για µία από
τις εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις που έχει η χώρα µας. Μι-
λάµε για την µοναδική επιχείρηση που διαχειρίζεται γεωπολιτικά
συµφέροντα και εισαγωγές υδρογονανθράκων και λειτουργία
διυλιστηρίων και επηρεάζει ταυτόχρονα και τα δικαιώµατα εξο-
ρύξεων.

Και να σας πω και κάτι ακόµα που µάλλον το αγνόησε ο κ. Σταϊ-
κούρας. Η εναρµόνιση µε τον ν.4548 κρίθηκε και από το νοµικό
συµβούλιο των ΕΛΠΕ και µε απόφαση γενικής συνέλευσης του
2019 και εναρµονίστηκε το καταστατικό της «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕ-
ΛΑΙΑ Α.Ε.» µε τον ν.4548. Ουδέποτε µπήκε ζήτηµα στο άρθρο 20.
Μην λέτε ψέµατα, λοιπόν, στην ελληνική Βουλή. Δεν υπήρχε ούτε
χρονικός προσδιορισµός ούτε κάποιο περιθώριο περαιτέρω, που
δεν ικανοποιούσαν τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.». 

Θέλετε να µας πείτε ότι επί διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας έκαναν λανθασµένη, παράνοµη τροποποίηση καταστατικού
και γενική συνέλευση το 2019 τα ΕΛΠΕ; Δεν νοµίζω. Δεν υπάρχει
κανένα νοµικό κάλυµµα. Πολιτικά λοιπόν, συζητάµε. Υπάρχει
θέµα πολιτικής ευθύνης του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέρ-
γειας, του Υπουργείου Οικονοµικών και της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Θα συναινέσετε σε µια πράξη που αφαιρεί
δικαιώµατα και περιουσία του ελληνικού δηµοσίου; Και µάλιστα,
έχετε προβεί µέχρι τώρα στην ποσοτικοποίηση των απωλειών
του ελληνικού δηµοσίου, µιας και δεν χάνετε µόνο δικαιώµατα
στη συνέχεια, που θα µας τα πείτε µε την εταιρεία «HOLDING»,
αλλά χάνετε και το δικαίωµα υπεραξίας που πράγµατι ανέρχεται
σε αξία πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να έχετε κάνει
µέχρι σήµερα ούτε την αποτίµηση του κόστους και της αξίας που
χάνει το ελληνικό δηµόσιο.

Επειδή, λοιπόν, γι’ αυτά θέλουµε να συζητήσουµε, εµείς πολύ
απλά ρωτάµε, κύριε Σκρέκα αν θα αναλάβετε πρωτοβουλία, ώστε
να µην εισαχθεί το θέµα στη γενική συνέλευση της Πέµπτης. Θα
αναλάβετε πρωτοβουλία, ώστε να έχει το δηµόσιο πλειοψηφία
στον κρισιµότατο αυτό όµιλο των ΕΛΠΕ; Θα διασφαλίσετε το
στρατηγικό σχέδιο µετεξέλιξης του οµίλου, αυτού που θα είναι
για τα συµφέροντα της χώρας µας και όχι για τα συµφέροντα
ενός ιδιώτη; Αυτά ρωτάµε, απλά. 

Αφήστε τα νοµικά τερτίπια και τις δικαιολογίες. Δεν είστε ούτε
λογιστές ούτε τεχνικοί σύµβουλοι ούτε νοµικοί σύµβουλοι. Είστε
Υπουργοί. Έχουµε ανάγκη να µάθουµε εµείς, οι εργαζόµενοι και
η ελληνική κοινωνία αν θα έχει πλειοψηφία το δηµόσιο στον
όµιλο. Θα κάνατε κάτι γι’ αυτό; Αυτό σας ρωτάµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, φυσικά και θα κάνουµε αυτό

που πρέπει για να προστατεύσουµε το δηµόσιο συµφέρον, αλλά
και για να βοηθήσουµε τα ΕΛΠΕ να µετασχηµατιστούν. Τα «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.», είναι ένας πολύ σηµαντικός οργανι-
σµός, ο οποίος πραγµατικά συµβάλλει στην εθνική ανάπτυξη και
είναι βασικός πυλώνας της εθνικής µας οικονοµίας. Φυσικά και
θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να διασφαλίσουµε
τη µακροχρόνια ευηµερία του, την αειφόρα ανάπτυξη του, γιατί
όπως είπατε κι εσείς -και νοµίζω όλοι συµφωνούµε-, πράγµατι
είναι πάρα πολύ σηµαντικός και κρίσιµος για την περαιτέρω ανά-
πτυξη της οικονοµίας, ιδίως στη µετά-κορωνοϊού εποχή. 

Βέβαια, ξέρετε, ότι η ανάπτυξη και η ευηµερία µιας εταιρείας,
ενός οργανισµού δεν γίνεται µε αυτόµατο τρόπο και από µόνο
του. Και αυτό το διαπιστώσαµε σε έναν µεγάλο ενεργειακό πυ-
λώνα, τη ΔΕΗ, µε τα πάθη που τράβηξε την τετραετία, πενταετία
2014-2019. Έφτασε κοντά στα όρια της χρεοκοπίας, επειδή ακρι-
βώς η εταιρική διακυβέρνηση - αλλά και ο τρόπος που εσείς ως
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κυβέρνηση αντιµετωπίσατε αυτόν τον πολύ σηµαντικό πυλώνα-,
έφερε αυτά τα αποτελέσµατα, τα οποία είδαµε όλοι τότε.

Εγώ θα σας πω ένα παράδειγµα -και από εκεί θα ξεκινήσω να
απαντώ σε αυτά τα οποία έχετε πει- ότι αµέσως µετά τις ανακοι-
νώσεις που έκανε η διοίκηση του οµίλου των ΕΛΠΕ και µετά την
ανακοίνωση και τη συνέντευξη που έδωσε προς τους συντάκτες
και δηµοσιογράφους για τον εταιρικό µετασχηµατισµό, τον οποίο
προωθεί, η αποτίµηση της µετοχής της αυξήθηκε πάρα πολύ στο
ελληνικό Χρηµατιστήριο. Και είναι ένας δείκτης, δεν λέω ότι είναι
το παν, αλλά αποδεικνύει ότι από το χαµηλό πενήντα δύο εβδο-
µάδων, 4,07 ευρώ η µετοχή που είχε τις τελευταίες πενήντα δύο
εβδοµάδες, φυσικά αυτό είχε προέλθει και από την κρίση εξαι-
τίας της πανδηµίας και που αυτή είχε επιφέρει στις πωλήσεις της
εταιρείας, αλλά και όπως φαίνεται µετά τις τελευταίες εξελίξεις
στον ενεργειακό κλάδο στην αγορά πετρελαιοειδών, ορυκτών
καυσίµων που αποτελεί το βασικό προϊοντικό µείγµα της εται-
ρείας, από τα 4,07 ευρώ που είχε υποχωρήσει, χαµηλό πενήντα
δύο εβδοµάδων, έχει φτάσει σήµερα περίπου στα 6,3 ευρώ. Άρα,
έχουµε µια πολύ σηµαντική αύξηση της τάξης του 40% µε 50%
στην αποτίµηση της µετοχής της εταιρείας. Αυτό αποδεικνύει
πως οι αγορές αντιλαµβάνονται αυτό το οποίο προωθείται, το
οποίο φυσικά είναι νόµιµο και οφείλει να γίνει. 

Και εγώ ρωτάω εσάς, κύριε συνάδελφε, όταν ψηφίζατε τους
νόµους, όταν ψηφίζατε το άρθρο 78 του ν.4548/18 που αναφέρει
ότι το διοικητικό συµβούλιο εκλέγει η γενική συνέλευση αν δεν
ορίζετε κάτι άλλο στο νόµο και δεν ορίσατε τίποτα άλλο στο
νόµο, µιλάµε για τον νόµο περί ανώνυµων εταιρειών που ψηφί-
σατε εσείς και η κυβέρνησή σας, όταν αναφέρει ότι το καταστα-
τικό µπορεί να προβλέπει ότι ορισµένος µέτοχος ή µέτοχοι έχουν
το δικαίωµα να διορίζουν απευθείας µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου, όχι όµως πέραν των 2/5 του προβλεπόµενου συνολικού
αριθµού, γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, πόσα είναι τα µέλη του δι-
οικητικού συµβουλίου που όριζαν οι µέτοχοι πριν προκύψει η
προτεινόµενη µεταβολή στο καταστατικό; Πολύ πάνω φυσικά
από τα 2/5. 

Ρωτώ όταν τα ψηφίζατε αυτά, όταν ψηφίζατε µαζί µε εµάς το
άρθρο 5 του ν.4706/20 που αφορά στο πώς εκλέγονται τα µη
εκτελεστικά, τα ανεξάρτητα µέλη, όταν ψηφίζατε το άρθρο 24
του ν.4706 που αναφέρει τι προβλέπεται για τον έλεγχο, για τους
ελεγκτές, για τις αρµοδιότητες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς,
που αναφέρει συγκεκριµένα ότι σε περίπτωση διαπίστωσης πα-
ράβασης από την Κεφαλαιαγορά των διατάξεων των άρθρων 1
έως 23 που σας περιέγραψα πριν, τότε η Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς επιβάλλει διάφορα πρόστιµα και κυρώσεις -επαναλαµβάνω
όταν τα ψηφίζατε όλα αυτά- τότε δεν γνωρίζατε ότι τα ΕΛΠΕ είναι
µία εισηγµένη ανώνυµη εταιρεία για να προβάλλετε µία αντί-
σταση, µία διαφοροποίηση, µία τροπολογία, κάτι; Έρχεστε,
όµως, σήµερα εδώ και µάλιστα δύο από το ίδιο κόµµα -καλό είναι
να συνεννοηθείτε κάποια στιγµή, δεν ξέρω αν σηµαίνει και κάτι
αυτό για τις εσωτερικές ισορροπίες του κόµµατός σας- και κα-
ταθέτετε δύο επίκαιρες ερωτήσεις για το ίδιο θέµα όταν εσείς
πριν από λίγους µήνες και πριν από δύο χρόνια µόλις ψηφίζατε
αυτά τα οποία υποχρεώνεται η σηµερινή διοίκηση να εφαρµόσει,
ώστε να προσαρµόσει το καταστατικό σύµφωνα µε το νόµο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω για λίγο το

ρόλο σας να εξηγήσω στον κύριο Υπουργό ότι οι δύο ερωτήσεις
οφείλονται στο ότι υπάρχουν δύο Υπουργοί που έχουν την ευ-
θύνη. Και νοµίζω ότι και ο Γραµµατέας της Βουλής που είναι εδώ
θα σας βοηθήσει να καταλάβετε, να σας εξηγήσει ότι όταν πρό-
κειται επί της ιδιοκτησίας ο κ. Σταϊκούρας έρχεται να τοποθετη-
θεί και όταν πρόκειται επί της στρατηγικής και της τοµεακής
πολιτικής έρχεστε εσείς να απαντήσετε. Αν δεν γνωρίζετε και
αυτά τα βασικά του κοινοβουλευτικού κανόνα, συγγνώµη αλλά
δεν µπορώ να βοηθήσω παραπάνω. 

Έχετε, όµως, πολύ δίκιο όταν θέλετε να αναφερθείτε στην
αξία των ΕΛΠΕ. Και εγώ θα ήθελα να αναφερθώ κύριε Σκρέκα,
γιατί την περίοδο ’15 - ’19 τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.» είχαν

αύξηση επενδύσεων, αύξηση κερδοφορίας, αύξηση απασχόλη-
σης και αυτό ήταν το αποτύπωµα ΣΥΡΙΖΑ στην λειτουργία των
ΕΛΠΕ. 

Δεν σας ανησυχούν, όµως, καθόλου οι ζηµιές οι οποίες κατέ-
γραψαν τα ΕΛΠΕ και τα σοβαρά ζητήµατα και στις επενδύσεις
και στην απασχόληση που έχουν προκύψει την τελευταία διετία;
Με αυτά δεν θα ασχοληθείτε; Ή αν θέλετε να µιλήσουµε για οι-
κονοµετρικά στοιχεία, να µιλήσουµε και γι’ αυτά. 

Όµως, κύριε Σκρέκα, ακόµα και µε τη δική σας λογική την πε-
ριορισµένη, την κοντόφθαλµη, το ταµπλό του Χρηµατιστηρίου
ακόµα και η αύξηση της χρηµατιστηριακής αξίας των ΕΛΠΕ είναι
ένας λόγος για τον οποίο δεν πρέπει να την κάνετε δωράκι στον
όµιλο Λάτση. Πρέπει, όµως, να µας απαντήσετε επί της ουσίας
επιτέλους, είστε εδώ δύο κορυφαίοι Υπουργοί της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, θα έχει το δηµόσιο πλειοψηφία στον όµιλο; Ποια
είναι η δική σας άποψη; 

Αφήστε τα παιχνίδια, να πετάτε την µπάλα στην εξέδρα ή στο
ΣΥΡΙΖΑ. Βαρεθήκαµε. Δεν µπορείτε να κάνετε αντιπολίτευση
στην Αντιπολίτευση, είστε Κυβέρνηση δύο χρόνια. Δεν έχετε την
επάρκεια να µας πείτε αν θέλετε το δηµόσιο να έχει πλειοψηφία
στα ΕΛΠΕ; Θα υποστηρίξει, λοιπόν, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη το
να έχει το δηµόσιο πλειοψηφία στο διοικητικό συµβούλιο; Αν ναι,
γιατί αφήσατε το διοικητικό συµβούλιο να προχωρήσει µε την ει-
σήγηση; Θα το σταµατήσετε µέχρι την Πέµπτη; Αν όχι, τότε πρέ-
πει να απολογηθείτε γιατί στηρίζετε τα συµφέροντα του ιδιώτη
οµίλου και να µας πείτε τι αντάλλαγµα και τι δεσµεύσεις έχετε.
Να µας τα πείτε εδώ, όµως, ξεκάθαρα, ένα από τα δύο ισχύει.
Θέλετε ή δεν θέλετε να έχει το δηµόσιο πλειοψηφία;

Αν δε είναι νοµικό το ζήτηµα, που σας απέδειξα ότι δεν είναι
γιατί στη γενική συνέλευση του ’19 δεν µπήκε κανένα ζήτηµα
εναρµόνισης µε τον ν.4548 θα σας πω κάτι άλλο, κύριε Σκρέκα.
Όταν πρόκειται να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα του οµίλου
στο Ελληνικό µπορείτε να νοµοθετείτε, αλλά στα ΕΛΠΕ δεν µπο-
ρείτε; Όταν πρόκειται να εξυπηρετείτε τα συµφέροντα της «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για να κάνει αποικία τη βόρεια Χαλκιδική
µπορείτε να νοµοθετείτε φωτογραφικά, εδώ δεν µπορείτε για τα
«ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.»; Δεν αξίζουν τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕ-
ΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.» µία δική σας νοµοθετική πρωτοβουλία για εξαί-
ρεση; 

Και αν θέλετε να είστε τόσο νοµοταγής, αφού αναφερθήκατε
στο όριο των 2/5, γιατί δεν ορίσατε εσείς 2/5 στο διοικητικό συµ-
βούλιο εκπροσώπους του δηµοσίου και παραχωρείτε το σύνολο
στη γενική συνέλευση; Και γιατί δεν κάνετε µία νοµοθετική ρύθ-
µιση τώρα ώστε να εισηγείται το δηµόσιο στη γενική συνέλευση
και οι εργαζόµενοι και να εγκρίνει η γενική συνέλευση που είναι
σύννοµο και µε το νόµο της εταιρικής διακυβέρνησης του ’20;

Εµείς, λοιπόν, σας το λέµε, κύριε Σταϊκούρα και κύριε Σκρέκα,
ο ΣΥΡΙΖΑ θα καταθέσει τροπολογία που εξασφαλίζει τη συµµε-
τοχή του δηµοσίου και την πλειοψηφία και των εργαζοµένων στο
διοικητικό συµβούλιο. Θα την ψηφίσετε; Θα ψηφίσει η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη την τροπολογία ΣΥΡΙΖΑ, που θα προσπαθή-
σουµε να έρθει και αυτήν την εβδοµάδα, έτσι ώστε να µην γίνει
αυτό που πρόκειται να γίνει που µπορεί να είναι αναντιστρεπτό
στη γενική συνέλευση και να έχουµε πλειοψηφία του δηµοσίου
για τους εργαζόµενους; 

Τα υπόλοιπα είναι, επιτρέψτε µου να σας πω, δικαιολογίες
γιατί ο µέτοχος δεν έβαλε ζήτηµα το ’18 και το ’19, δεν έβαλε ζή-
τηµα. Με τη δική σας Κυβέρνηση βάζει ζήτηµα σχετικά µε το
νόµο της εταιρικής διακυβέρνησης στο νόµο του ’20. Και στη γε-
νική συνέλευση του ’19 το ξεκαθαρίσαµε, κύριε Πρόεδρε, δεν
άλλαξε τίποτα. Αν, λοιπόν, ο ιδιώτης συµµέτοχος µας στα «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.» βρήκε τη δική σας βολική Κυβέρνηση
για να βάλει ζητήµατα που ίσχυαν από το παρελθόν τότε έχουµε
πρόβληµα ως χώρα, κύριοι Υπουργοί, για τη δική σας επάρκεια
και το δικό σας πολιτικό µέγεθος, διότι δεν πιστεύω ότι έχετε
άλλου είδους συµφέροντα. Μάλλον είστε αδύναµοι για να υπε-
ρασπιστείτε τα συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου. Δεν έχετε
άλλες εξαρτήσεις και συµφέροντα και θέλω να το πιστέψω αυτό. 

Η λύση, όµως, είναι απλή να έρθετε µαζί µε εµάς, µε τα υπό-
λοιπα κόµµατα που είδαν τους εργαζόµενους, µε τους εργαζό-
µενους που απεργούν και ανησυχούν και για τα συµφέροντα της
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χώρας και να καλύψουµε νοµοθετικά την πλειοψηφία του δηµο-
σίου µε βάση τους δύο νόµους του ’20 και του ’18 και την πα-
ρουσία των εργαζοµένων στο διοικητικό συµβούλιο. Οφείλετε να
σταµατήσετε τη συνέλευση της Πέµπτης. Οφείλετε να εξασφα-
λίσετε τα συµφέροντα του δηµοσίου, διότι η κατηγορία της απι-
στίας δεν αφορά µόνο στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και
στους εκπροσώπους του ΤΑΙΠΕΔ. Όση ασυλία και να δώσετε,
κύριε Σταϊκούρα αφορά και σε εσάς ως πολιτική καταγγελία και
εµείς τη δηµοσιοποιούµε. Δεν µπορεί να κρύβεστε πίσω από υπο-
τιθέµενες ευθύνες παλαιοτέρων νόµων που δεν εφαρµόστηκαν
όµως, αλλά στη δική σας διακυβέρνηση γίνονται παραθυράκια
για τον κάθε «κολλητό» για να κάνετε πασχαλιάτικα δώρα όλο
τον όµιλο των ΕΛΠΕ και το µάνατζµεντ, το οποίο είχε κατοχυρώ-
σει το ελληνικό δηµόσιο από το 2003. Είναι πρωτάκουστο εκπρό-
σωποι του δηµοσίου να εισηγούνται να χάσει το δηµόσιο την
περιουσία του και να χάσει την περιουσία του σε γεωστρατηγικά
θέµατα, στις εισαγωγές του πετρελαίου, στα διυλιστήρια, στις
τιµές καταναλωτή, στις εξορύξεις.

Κύριε Σκρέκα, παρακολουθούµε τις δηλώσεις σας, παρακο-
λουθούµε τις δηλώσεις σας που ανοίγουν από την πίσω πόρτα
και µια άλλη διαδικασία για τον κατακερµατισµό των περιουσια-
κών στοιχείων της «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ Α.Ε.», για την πρό-
φαση της εταιρείας «HOLDINGS», έτσι ώστε να βρείτε ευκαιρία
να ιδιωτικοποιήσετε κοµµατάκι-κοµµατάκι τα ΕΛΠΕ, διότι ακόµα
και στη συµφωνία, η οποία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Φάµελλε, γιατί έχουµε είκοσι επίκαιρες ερωτήσεις. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, έχετε
δίκιο. 

Θέλουµε, λοιπόν, µία δέσµευση ότι οποιοδήποτε σχέδιο µετα-
σχηµατισµού και µετεξέλιξης θα εξασφαλίζει τα συµφέροντα της
ελληνικής κοινωνίας, της ελληνικής οικονοµίας και των εργαζο-
µένων, γιατί µέχρι στιγµής αυτή την εβδοµάδα περπατάτε σε τεν-
τωµένο σχοινί και εµείς οφείλουµε να σας προειδοποιήσουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Προφανώς, κύριε συνάδελφε, έχουµε εντελώς δια-
φορετική άποψη για το πώς µπορούµε να πετύχουµε ανάπτυξη
και δηµιουργία θέσεων εργασίας σε αυτόν τον τόπο και φάνηκε
από αυτά που είπατε και πάλι για άλλη µία φορά. Δεν θέλετε την
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.», θέλετε να κλείσει αυτή η δραστη-
ριότητα εκεί πέρα, όπως το καταφέρατε να χάσουν εξακόσιοι άν-
θρωποι τη δουλειά τους το καλοκαίρι του 2018, µε τις αποφάσεις
της διοίκησης που πήρατε τότε και µάλιστα -τα είπαµε, να µην
τα ξαναπούµε- τότε ήταν κατηγορούµενο και το κράτος. Εγκα-
λούνταν, τελικά, οι αποφάσεις αυτές της διοίκησης από τον επεν-
δυτή, τότε, µε κίνδυνο να επισύρει ποινή και κόστος στο ελληνικό
δηµόσιο, που ήρθαµε εµείς, βέβαια, και αυτό το αποτρέψαµε µία
και για πάντα.

Δεν θέλατε να γίνει το Ελληνικό, θέλατε να το κάνετε ένα
πάρκο. Τα ξεχάσατε όλα αυτά, όχι ήταν αρχαιολογικός ο χώρος,
όχι ήταν δασικές οι εκτάσεις, όχι δεν θέλατε το ένα, δεν θέλατε
το άλλο, εµείς όµως πιστεύουµε ότι πρέπει να προχωρήσει αυτή
η τεράστια επένδυση που θα αλλάξει την Αττική, θα αλλάξει ολό-
κληρη τη χώρα, θα αλλάξει τον τρόπο µε τον οποίο οι ξένοι επεν-
δυτές, αλλά και οι εγχώριοι επενδυτές αντιλαµβάνονται την
Ελλάδα ως επενδυτικό προορισµό.

Και βέβαια, και µε τα ΕΛΠΕ είσαστε όχι σε όλα, θα θέλατε να
µην αλλάξει τίποτε, να µην µετασχηµατιστούν τα ΕΛΠΕ, να µεί-
νουν όπως είναι, να πουλάνε πετρελαιάκι και βενζίνη, να διυλί-
ζουν ορυκτά καύσιµα. Δεν βλέπετε τι γίνεται στον κόσµο, δεν
βλέπετε τους στόχους που έχει βάλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
µείωση των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, δεν βλέπετε την
προσπάθεια που γίνεται από όλους να µειωθούν οι εκποµπές διο-
ξειδίου του άνθρακα στις µεταφορές, στα αυτοκίνητα, ότι έχουν
αρχίσει τα ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα και παίρνουν µερίδιο στις
αγορές. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη Σουηδία και στη Νορβηγία
πάνω από το 50% των αυτοκινήτων είναι ηλεκτρικά αυτοκίνητα. 

Τι θα γίνουν τα ΕΛΠΕ όταν µετά από δέκα, από είκοσι, από

τριάντα χρόνια, τελικά, δεν θα είναι τόσο απαραίτητη η βενζίνη
για να κινούνται τα αυτοκίνητα, δεν θα είναι τόσο απαραίτητο το
πετρέλαιο για να θερµαίνονται τα σπίτια; Τι θα γίνει τότε, αν δεν
γίνει κάτι τώρα;

Εσείς, λοιπόν, είστε οι άνθρωποι της επόµενης στιγµής. Αφή-
νετε και γίνεται η καταστροφή και φυσικά, δεν είστε εκείνοι οι
οποίοι θα κληθείτε να σώσετε κάτι από την καταστροφή που θα
έχετε επιτύχει. 

Αυτό πήγε να γίνει µε τη ΔΕΗ. Ευτυχώς γλίτωσε η ΔΕΗ, άλλαξε
η κυβέρνηση, άλλαξε η διοίκηση της ΔΕΗ. Υπήρξε µία εµπνευ-
σµένη διοίκηση. Θυµάστε πόσο ήταν τότε η µετοχή της ΔΕΗ, θυ-
µάστε τι ζηµιές έγραφε η ΔΕΗ και βλέπετε τώρα πόσο είναι η
αποτίµηση της εταιρείας.

Και ρωτάω. Πότε εξυπηρετούνταν καλύτερα το δηµόσιο συµ-
φέρον, όταν η ΔΕΗ κόστιζε 200, 300 εκατοµµύρια ευρώ ή τώρα
που η ΔΕΗ κοστίζει δισεκατοµµύρια ευρώ; Τότε που ήταν στα
πρόθυρα της χρεωκοπίας και έγραφε ζηµιές ή τώρα που έγραψε
200 εκατοµµύρια EBITDA περιθώρια λειτουργικού κέρδους; 

Αυτά πρέπει να συζητάµε και αυτά πρέπει να ανταλλάσσουµε
µεταξύ µας για να καταλάβουµε, τελικά, τι είναι σωστό και τι δεν
είναι σωστό. Εσείς µένετε σε µία στείρα, θα έλεγα, κριτική. Τι νο-
µίζετε ότι θα πετύχετε µε αυτόν τον τρόπο; Θα προσελκύσετε
περισσότερους ψηφοφόρους; Πάντως, να δηµιουργήσετε θέσεις
εργασίας και ανάπτυξη, αποκλείεται. 

Για τη σηµερινή δραστηριότητα, όπως προανέφερα, των
ΕΛΠΕ, εκ των πραγµάτων, έχει προκληθεί να αντιµετωπίσει για
τα επόµενα χρόνια. Γιατί; Γιατί έχει αλλάξει ο ενεργειακός κλά-
δος και αλλάζει και ακόµη πιο γρήγορα µετά την πανδηµία η
οποία έπληξε, δυστυχώς, όλον τον πλανήτη. 

Η επιχειρηµατική στρατηγική των ΕΛΠΕ –επιτρέψτε µου να πω
δύο πράγµατα- εστιάζεται στη βελτίωση του περιβαλλοντικού
αποτυπώµατος. Ξέρετε ότι έχουµε –και µετά τις τελευταίες εξε-
λίξεις- υποχρέωση ως κράτος να µειώσουµε τις εκποµπές του
διοξειδίου του άνθρακα µέχρι το 2030 για πάνω από 55% αυτή
τη στιγµή, συµπεριλαµβάνοντας βέβαια και το έδαφος που αυτό
είναι 53% -55%, τέλος πάντων, να µειώσουµε τις εκποµπές- σε
σχέση µε το 1995. Πότε θα το πετύχουµε αυτό, αν δεν µειώσουµε
τις εκποµπές στις µεταφορές, στον τρόπο που θερµαίνουµε τα
σπίτια µας;

Όλα αυτά έχουν επιπτώσεις στα ΕΛΠΕ, άρα πρέπει να αλλά-
ξουν το προϊοντικό τους µείγµα, να αλλάξουν το ενεργειακό τους
µείγµα, γι’ αυτό και προσαρµόζεται η επιχειρηµατική στρατηγική
και γίνονται επενδύσεις πάνω από 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε
το 50% αυτών των επενδύσεων να κατευθύνεται στην πράσινη
ενέργεια και στη µείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος.

Είπατε για τα καλά αποτελέσµατα των ΕΛΠΕ κατά την περίοδο
2015-2019. Να θυµίσω ότι οι επενδύσεις στο διυλιστήριο έγιναν
τα προηγούµενα χρόνια. Και να θυµίσω ότι παγκοσµίως τα διυλι-
στήρια σε όλον τον κόσµο είχαν τα καλύτερα ιστορικά περιθώρια
διύλισης πετρελαίου από ποτέ άλλοτε. 

Αυτή τη στιγµή µόνο ένας άνθρωπος που δεν ζει στον πλανήτη
γη και ζει σε άλλον πλανήτη µπορεί να καταλάβει και να λέει για
ποιον λόγο µία εταιρεία που πουλάει πετρέλαιο και καύσιµα πα-
ρουσιάζει πτώση τζίρου και προκλήσεις µπροστά της να αντιµε-
τωπίσει µέσα από µία πανδηµία που έριξε τη µετακίνηση των
ανθρώπων. Δεν µετακινούνται οι άνθρωποι µε αυτοκίνητα, είχαµε
µείωση των αεροπορικών ταξιδιών. Δεν καταλαβαίνω, λοιπόν,
πόσο δύσκολο είναι για κάποιον άνθρωπο να καταλάβει ότι αυτό,
µάλλον, θα έχει επιπτώσεις σε µία εταιρεία που πουλάει καύσιµα
και µάλιστα ορυκτά. 

Η οµιλική δοµή του οµίλου σχεδιάστηκε κατά τη δεκαετία του
1990, σε ένα διαφορετικό περιβάλλον. Πρέπει να το αφήσουµε
αυτό να πάει έτσι; Είµαστε στο 2020. Έχουν περάσει τριάντα
χρόνια από τότε που σχεδιάστηκε το παρόν επιχειρηµατικό µον-
τέλο των ΕΛΠΕ. Θα το αφήσουµε έτσι; Θα το αφήσουµε να ξε-
φτίσει, να ξεθωριάσει; Θα το αφήσουµε να ξεπέφτει µέχρι να
αντιµετωπίσει µπροστά του τον τοίχο; Όχι. Τώρα θα έρθουµε και
θα το κάνουµε. Δεν θα κάνουµε αυτά που κάνατε εσείς, που τα
αφήνατε όλα για τους επόµενους. 

Εµείς τώρα θα πάρουµε τις δύσκολες αποφάσεις. Γιατί; Γιατί
πράγµατι θέλουµε οι θέσεις εργασίας να µην µειωθούν και δεν
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θα µειωθούν. Γιατί πράγµατι θέλουµε να έχουµε υψηλά αµειβό-
µενες θέσεις εργασίας και αυτό θα δείτε ότι θα συνεχίσει. 

Σε τελευταία ανάλυση εδώ είµαστε. Έχουµε µήνες και χρόνια
διακυβέρνησης µπροστά. Θα δείτε τελικά, πόσα θα είναι τα απο-
τελέσµατα του µετασχηµατισµού αυτού και πώς θα αποτυπω-
θούν.

Και η τελική διακυβέρνηση για τα οποία είπαµε και ξαναείπαµε,
να µην τα ξαναλέµε. 

Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί φέρατε τώρα τροπολογία
και ψηφίσατε; Δεν γνωρίζετε τι ψηφίζετε; Δεν διαβάζετε τους νό-
µους; Δεν είδατε τα άρθρα του νόµου του 2020 ή του ν.4548/
2018 ή του ν.4706/2020; Δεν καταλαβαίνατε ότι αυτό το πράγµα
τελικά θα επέφερε επιπτώσεις στα ΕΛΠΕ;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Πριν πάµε στην επόµενη ερώτηση, θα κάνω µία υπενθύµιση

και για κάποιους που µπήκαν στην Αίθουσα, ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις είναι στο σύνολό τους είκοσι. Εγώ υπήρξα ανεκτικός,
ζητώ συγγνώµη και για τους επερωτώντες και για τους Υπουρ-
γούς. Από εδώ και πέρα, θα παρακαλέσω θερµά να τηρούνται οι
χρόνοι που θα αναφέρω από την αρχή σε κάθε έναν που δίνω
τον λόγο. 

Προχωράµε στη δέκατη τέταρτη, την µε αριθµό 748/10-5-2021
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτικής Συµµαχίας κ. Θεοπίστης (Πέτης)
Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Αποκατάσταση εδαφών των ορυχείων στην Περιφέρεια
Δυτικής Μακεδονίας και στη Μεγαλόπολη εν όψει της απολιγνι-
τοποίησης».

Η κ. Πέρκα έχει τον λόγο για την πρωτολογία της για δύο
λεπτά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά από όλα αυτά που άκουσα δεν µπορώ

παρά να σχολιάσω ότι στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας οι
άνεργοι έχουν ξεπεράσει τους δυόµισι χιλιάδες. Αυτό που είπατε
περί της τελευταίας στιγµής, δεν έχω τι να πω και θα φανεί και
από την ερώτηση -πώς θα την εκθέσω- γιατί κοντεύουµε δύο
χρόνια από τότε που προκηρύχτηκε η απολιγνιτοποίηση και
ακόµη δεν έχουµε τίποτε, κάτι σχεδιασµούς επί χάρτου και καµ-
µία κίνηση! Πάω παρακάτω τώρα, γιατί είναι πολύ κρίσιµα πράγ-
µατα.

Μεταφέρω και την αγωνία των κατοίκων, αλλά, κυρίως, την έλ-
λειψη συµµετοχής σε οποιονδήποτε σχεδιασµό της ελληνικής
κοινωνίας και στη φάση κατάρτισης των σχεδίων και στο σύ-
στηµα της διακυβέρνησης, στον χωροταξικό σχεδιασµό ο οποίος
ούτως ή άλλως δεν προχωράει και µάλιστα µία στιγµή που η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και ο ίδιος ο κανονισµός στο Ταµείο Δίκαιης
Μετάβασης δίνουν τη µεγαλύτερη δυνατή έµφαση στη συµµε-
τοχή της τοπικής κοινωνίας. Εσείς αγνοείτε τον κόσµο και, όπως
σας είπα, τώρα έχουν ξεπεράσει τους δυόµισι χιλιάδες ανέρ-
γους. 

Η έλλειψη, όµως, αυτής της συµµετοχής επιβεβαιώνεται και
σε ό,τι αφορά στα εδάφη. Λες και η διαµόρφωση των εδαφών µε
τις νέες χρήσεις, η αποκατάσταση και η επαναπόδοσή τους δεν
είναι θέµα των κατοίκων, αλλά είναι θέµα µεταξύ του Υπουργείου
και της ΔΕΗ. Δεν υπάρχει πουθενά ούτε καν ο Περιφερειάρχης,
που σας ζήτησε να έχει ενηµέρωση, να συµµετέχουν οι δήµοι
στην προγραµµατική σύµβαση ή να ενηµερωθούν.

Με βάση, λοιπόν, το σχέδιο του Ταµείου Ανάκαµψης, όπως
µας το παρουσιάσατε, φαίνεται ότι θα διατεθούν από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, µόλις 242 εκατοµµύρια ευρώ,
για την αποκατάσταση εξήντα χιλιάδων στρεµµάτων λιγνιτικών
περιοχών της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας. Είχατε ξεχάσει
εντελώς τη Μεγαλόπολη. 

Αυτό είναι ένα πολύ µικρό ποσοστό της συνολικής έκτασης,
όταν η συνολική έκταση σε Δυτική Μακεδονία και Μεγαλόπολη
ξεπερνά τα διακόσια πενήντα χιλιάδες στρέµµατα. Και υπάρχουν
ανακρίβειες σε ό,τι αφορά στους πόρους αποκατάστασης των
εδαφών. 

Στο πρόσφατα κατατεθέν Υπόµνηµα Κατανόησης Βασικών

Αρχών, το concept paper, του προγράµµατος «ΔΙΚΑΙΗΣ ΜΕΤΑ-
ΒΑΣΗΣ» αναφέρεται ότι 300 εκατοµµύρια ευρώ θα διατεθούν
από το Ταµείο Ανάκαµψης αποκλειστικά για την αποκατάσταση
εδαφών στα εξορυκτικά πεδία Δυτικής Μακεδονίας και του
Δήµου Μεγαλόπολης. 

Σε πρόσφατη απάντησή του ο συντονιστής της επιτροπής κ.
Μουσουρούλης σε δική µου κοινοβουλευτική ερώτηση απάντησε
ότι αν δεν είναι επαρκείς οι πόροι για την αποκατάσταση, θα χρη-
σιµοποιήσουµε και πόρους από το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης.
Ωστόσο, οι πόροι του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης είναι πολύ πε-
ριορισµένοι, µόλις 755 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θα µου επιτρέψετε να πω -γιατί είναι ένα άλλο αφήγηµα της
Κυβέρνησης το τι πετύχαµε µε την εµπροσθοβαρή απολιγνιτο-
ποίηση- ότι είµαστε ένατοι στην κατάταξη όσον αφορά στους πό-
ρους, όταν η Ρουµανία και η Βουλγαρία, που δεν έχουν καν δέσ-
µευση για απολιγνιτοποίηση, παίρνουν αντίστοιχα 1,2 δισεκατοµ-
µύρια και 2 δισεκατοµµύρια καθαρά από το Ταµείο Δίκαιης Με-
τάβασης, τη στιγµή που εµείς παίρνουµε 755 εκατοµµύρια ευρώ,
όχι µε τη µόχλευση ΕΤΠΑ και Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. 

Εποµένως, µετά από αυτά ρωτάω: Πρώτον, βάσει ποιας µελέ-
της αποκατάστασης εδαφών των ορυχείων το κόστος αποκατά-
στασης εξήντα χιλιάδων στρεµµάτων αποτιµήθηκε στα 242
εκατοµµύρια ευρώ; Γιατί αναφέρετε µόνο εξήντα χιλιάδες στρέµ-
µατα προς αποκατάσταση στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας,
τι γίνεται µε την υπόλοιπη έκταση και τι γίνεται µε τη Μεγαλό-
πολη; Η αποκατάσταση αυτή περιλαµβάνει και τη διαµόρφωση
εδαφών για συγκεκριµένες χρήσεις και ποιες είναι αυτές; Προτί-
θεται η Κυβέρνηση να αυξήσει τους πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, ώστε να καλυφθούν οι συνολικές
ανάγκες αποκατάστασης; 

Δεύτερον, συνάδει η µεταφορά των υποχρεώσεων για την
αποκατάσταση των λιγνιτικών εδαφών από τη ΔΕΗ στο κράτος
µε την αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει»; Πόσο αποτιµάται η αξία των
εδαφών που θα µεταφερθούν από τη ΔΕΗ στο κράτος µέσω του
οχήµατος ειδικού σκοπού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πέρκα, ολο-
κληρώστε. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, αλλά µιλήσατε

στην αρχή για άλλα θέµατα και τώρα δεν προλαβαίνετε τα ερω-
τήµατα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πόσο θα κοστίσει η αποκατά-
στασή τους; Πόσο κοστίζει η αποκατάσταση των εδαφών που θα
παραµείνουν στη ΔΕΗ; 

Τελειώνω λέγοντας ότι η ΔΕΗ -που καµαρώσατε πριν από λίγο
καιρό, κύριε Υπουργέ- έχει χάσει πλήρως τον κοινωνικό της ρόλο
και χαρακτήρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ήδη πήγαµε στα τέσ-

σερα λεπτά και είκοσι δευτερόλεπτα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για

τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, είναι µία ευκαιρία, βέβαια, να συζητήσουµε

για το τι έγινε και το τι θα γίνει στη Δυτική Μακεδονία, τη Μεγα-
λόπολη, ακόµα και στα νησιά, σε όλες εκείνες τις περιοχές που
αξιοποιούσαν ορυκτά καύσιµα, λιγνίτη, για την παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας. Είναι αλήθεια ότι όλη η τοπική οικονοµία και
η τοπική κοινωνία ζούσε απ’ αυτή τη δραστηριότητα, η οποία
γνωρίζαµε, όµως, ότι είχε ένα τέλος. 

Και αυτό δεν το µάθαµε το καλοκαίρι του 2019 που αναλάβαµε
τη διακυβέρνηση αυτού του τόπου, κυρία συνάδελφε. Αυτό το
γνωρίζαµε πολύ πιο πριν. Εκτός αν εσείς δεν είχατε καταλάβει
τίποτα. Εκτός αν το 2014, 2015, 2016, 2017, 2018, όλα αυτά τα
χρόνια τα οποία είχατε την ευθύνη της διακυβέρνησης αυτού του
τόπου, δεν είχατε καταλάβει ότι κάτι συµβαίνει, ότι µάλλον η ηλε-
κτροπαραγωγή από λιγνίτη µπορεί και να µην είναι τόσο συµφέ-
ρουσα για τη ΔΕΗ. Δεν λέω ότι σίγουρα γνωρίζατε, αν και θα
έπρεπε να γνωρίζετε. Αλλά δεν σας είχαν µπει καν ιδέες ότι µάλ-
λον δεν θα είναι και τόσο συµφέρουσα για τη ΔΕΗ; 
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Σήµερα που µιλάµε, κυρία συνάδελφε, οι τιµές ρύπων στο
Χρηµατιστήριο Ρύπων έχουν φτάσει περίπου στα 40 ευρώ ο
τόνος. Ο κάθε τόνος διοξειδίου του άνθρακα που εκπέµπεται
στην ατµόσφαιρα κοστίζει γι’ αυτόν που τον εκπέµπει περίπου
35 µε 40 ευρώ κάθε φορά που τον εκπέµπει. Όταν παράγεις ηλε-
κτρική ενέργεια από λιγνίτη για κάθε µεγαβατώρα ηλεκτρικής
ενέργειας που παράγεις από λιγνίτη εκπέµπονται στην ατµό-
σφαιρα από τα λιγνιτικά εργοστάσια της ΔΕΗ περίπου 1,2 µε 1,4
τόνοι, που σηµαίνει ότι για κάθε µεγαβατώρα ηλεκτρικής ενέρ-
γειας που παράγει η ΔΕΗ σήµερα, κυρία συνάδελφε, έχει κόστος
επιπλέον του κόστους παραγωγής 50 ευρώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τα ξέρω αυτά, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τα ξέρετε λέτε σήµερα, αλλά φαίνεται ότι δεν τα
γνωρίζατε τέσσερα χρόνια πριν, γιατί δεν κάνατε τίποτα. Δεν πα-
ραλάβαµε κάποιο σχέδιο. 

Μήπως ο προηγούµενος Υπουργός, ο προκάτοχος του προ-
κατόχου µου, που είχε την ευθύνη του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας παρέδωσε κάποιο σχέδιο για το τι θα συνέ-
βαινε στη Δυτική Μακεδονία τη στιγµή που εκ των πραγµάτων η
ΔΕΗ θα οδηγούνταν στο να τερµατίσει σταδιακά τη λειτουργία
των εργοστασίων αυτών, επειδή είναι ασύµφορα, τη βάζουν
µέσα, γράφουν πολλές ζηµιές; «Μπαίνει µέσα» όταν λειτουργεί.
Δεν παραδώσατε τίποτα απολύτως. 

Ξέρετε τι παραδώσατε; Να σας πω τι παραδώσατε. Θυµάστε
ποιο ήταν το ποσοστό ενίσχυσης που θα µπορούσε να δώσει η
ελληνική πολιτεία µέσα από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα ή µέσα
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για την ανάπτυξη
εκείνης της περιοχής; 25%, 35% και 45%. Μία εταιρεία που πή-
γαινε στη Δυτική Μακεδονία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
να ξεκινήσει µια καινούργια δραστηριότητα, να δηµιουργήσει θέ-
σεις εργασίας, άµα ήταν µεγάλη είχε µία ενίσχυση στο επενδυ-
τικό της σχέδιο 25%, άµα ήταν µεσαία 35% και άµα ήταν µικρή
45%. 

Σήµερα και µετά από την προσπάθεια της σηµερινής Κυβέρ-
νησης, αυτό έχει γίνει 50%, 60% και 70%. Για µία µικρή εταιρεία,
αν πάει να επενδύσει σε εκείνη την περιοχή, έχει τη δυνατότητα
το ελληνικό δηµόσιο, η ελληνική πολιτεία να χρηµατοδοτήσει
αυτό το επενδυτικό σχέδιο µε 70% επιχορήγηση. Να πώς θα έρ-
θουν επενδύσεις στην περιοχή για να δηµιουργήσουν θέσεις ερ-
γασίας! Αυτά, όµως, φαίνεται ότι δεν τα γνωρίζατε, τα καταλά-
βατε τώρα που βρεθήκατε εκτός κυβέρνησης και ήρθε η Νέα Δη-
µοκρατία να κυβερνήσει αυτόν τον τόπο. 

Στη δευτερολογία µου θα πω λεπτοµέρειες για τα ερωτήµατα
τα οποία έχετε θέσει συγκεκριµένα, αν και τα έχουµε απαντήσει
πολλές φορές και θα έχουµε τη δυνατότητα να τα συζητήσουµε
και µέσα από τακτικές ενηµερώσεις.

Η απόφαση που πήρε ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, για την πιο γρήγορη απολιγνιτοποίηση της Ευ-
ρώπης: Πρώτον, βάζει την Ελλάδα στην πρωτοκαθεδρία της
ευρωπαϊκής προσπάθειας να προστατεύσουµε το περιβάλλον
και να µειώσουµε τα αίτια που προκαλούν την κλιµατική αλλαγή
και µε αυτόν τον τρόπο και τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. 

Δεύτερον, ήρθαµε και θέσαµε ένα σχέδιο ολοκληρωµένο, ολι-
στικό, ανάπτυξης αυτής της περιοχής, ανάπτυξης άλλων δρα-
στηριοτήτων, για να µπορέσουµε να αντικαταστήσουµε αυτή που
σιγά-σιγά σβήνει και που έπρεπε από τη δική σας διακυβέρνηση
χρόνια πριν να έχει σχεδιαστεί και τώρα να είµαστε έτοιµοι να
υλοποιούµε. Αλλά, παρ’ όλα αυτά δεν χάνουµε χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα, κύριε
Υπουργέ, στη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Τρίτον, τα επόµενα χρόνια τουλάχιστον 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ θα προωθηθούν για την ανάπτυξη των περιοχών εκείνων.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι εφόσον χρειαστεί και εφόσον βρούµε και
νέες πηγές χρηµατοδότησης δεν θα µπορέσουµε να αξιοποι-
ήσουµε και άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία για να βοηθήσουµε
εκείνες τις περιοχές, που εσείς τις είχατε ξεχάσει µέχρι το 2019. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πέρκα, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά. Σας παρακαλώ
στα τρία λεπτά να ολοκληρώσετε, µην ανοίγετε άλλα θέµατα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εγώ δεν ανοίγω. Εγώ ρώτησα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πώς δεν ανοίγετε;

Πήγατε στα ερωτήµατα όταν φτάσατε στα τρία λεπτά οµιλίας και
πλέον πρωτύτερα.

Να πω και κάτι προς όλους. Τα ερωτήµατα είναι γνωστά στους
Υπουργούς. Θα ολοκληρώνετε όλοι στον χρόνο που προβλέπε-
ται. Δύο λεπτά για τη πρωτολογία, τρία για τη δευτερολογία.
Έχει περάσει µία ώρα και δεν έχουµε ολοκληρώσει τρεις επίκαι-
ρες ερωτήσεις και έχουµε είκοσι. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αν κάποιος ήταν εκτός θέµατος

σήµερα, αυτός ήταν ο κύριος Υπουργός. Δεν απάντησε σε καµ-
µία απολύτως από τις καίριες ερωτήσεις. Και στους ανέργους
της Δυτικής Μακεδονίας δεν θα πείτε ότι δεν ξέρατε. Μου απαν-
τήσατε σε µια ερώτηση που δεν σας έθεσα, στο γιατί είναι καλή
η απολιγνιτοποίηση. Μαζί σας! 

Απολιγνιτοποίηση χωρίς σχέδιο; Να ερηµώσει η περιοχή; Να
αυξηθεί η ανεργία και να βρεθούν µερικοί φίλοι σας να κάνουν
κάποιες επενδύσεις σε εδάφη που δεν έχει ακόµα προχωρήσει
ο χωροταξικός σχεδιασµός, που δεν ξέρουµε πού είναι; Είναι
ντροπή αυτό που κάνετε. Πολύ συγκεκριµένες και κοµψές ερω-
τήσεις. 

Τι έκανε η κυβέρνησή µας; NSEC και προσαρµοσµένο και έκ-
θεση της World Bank και το πρώτο Εθνικό Ταµείο Δίκαιης Μετά-
βασης και έναν σχεδιασµό, ενεργειακές κοινότητες, συµµετοχή
της κοινωνίας.

Πού είναι αυτά, κύριε Υπουργέ; Αυτό σας ρώτησα σήµερα. Θα
συµµετέχει καθόλου η τοπική κοινωνία; Θα µας πείτε ποια είναι
αυτά τα εξήντα χιλιάδες εδάφη και πώς αποτιµάτε τα διακόσια
σαράντα δύο; Θα µας πείτε για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τις
κρατικές ενισχύσεις; 

Θα σας πω εγώ, όµως, γι’ αυτό που καµαρώνετε. Σήµερα είχα
δελτίο Τύπου. Δεν προλάβατε να το διαβάσετε. Οι ενισχύσεις
50%-60%-70% δεν είναι επιτυχία καµµιάς κυβέρνησης. Είναι
γραµµή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής -έχω τα στοιχεία- και αφορά
σε όλες τις περιφέρειες της Ευρώπης που είναι στην Α ή Γ κατη-
γορία. Για τη χώρα µας αυτά τα ποσοστά ισχύουν για όλες τις
περιφέρειες πλην Αττικής, λόγω ΑΕΠ, και για τη Δυτική Μακεδο-
νία και τις λιγνιτικές περιοχές είναι µόνο 10%, κύριε Υπουργέ
µου, η ενίσχυση παραπάνω. Δείτε τα στοιχεία που το επιβεβαι-
ώνουν αυτό. 

Επανέρχοµαι, όµως. Δεν µπορούµε να µιλάµε γενικώς για πρά-
σινη µετάβαση ερήµην της κοινωνίας, γιατί η πράσινη µετάβαση
πρέπει να είναι δίκαιη. Δεν µπορεί να αφήσει πίσω της χωριά που
ακόµη λιγνίτες καίνε ούτε ανεργία ούτε ερηµοποίηση. Θα τα
πούµε, όµως, και αύριο που θα έρχεστε χωρίς εισήγηση να µας
πείτε για τον κλιµατικό νόµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Εγώ θέλω απαντήσεις για τα εδάφη. Θέλω στοιχεία. Θέλω να
µου πείτε πώς αποτιµάται το κόστος αξίας γης που δίνει η ΔΕΗ
και πόσο το κόστος της αποκατάστασης κι αν αυτά είναι ίσα. Και
θέλω να µου πείτε τι ακριβώς ρόλο θα παίξει το SPV, το όχηµα
ειδικού σκοπού. 

Και βεβαίως, δεν έχουµε καµµία πληροφορία τι θα γίνει µε τις
µονάδες των ΑΗΣ. Τι θα γίνει µε αυτά τα κουφάρια; Θα τα κρα-
τήσει η ΔΕΗ; Αυτά πρέπει να τα απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, να
ξέρουµε, να σχεδιάσουµε, να βοηθήσουµε και εµείς. Γιατί από
τον γεωπληροφοριακό χάρτη της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας
φαίνεται ότι η ΔΕΗ κρατάει για δικιά της χρήση, για να υλοποι-
ήσει το δικό της επενδυτικό σχέδιο για φωτοβολταϊκά, τα «φι-
λέτα», αυτά που δεν θέλουν πολλή αποκατάσταση. Τα υπόλοιπα;
Ποια είναι τα υπόλοιπα; Πού θα τα δώσει; Μας λέτε ότι θα πλη-
ρώσει το κόστος αποκατάστασης, αλλά από την απλή. Εδώ φέ-
ρεται να ενεργοποιεί τα διακόσια µεγαβάτ και είπατε ότι θέλει
πεντέµισι χιλιάδες στρέµµατα. Άρα, τα δυόµισι γιγαβάτ χρειάζον-
ται εξήντα πέντε µε εβδοµήντα χιλιάδες στρέµµατα. Δεν περισ-
σεύει τίποτα. 

Αφήστε για τη χρηµατοδότηση. Τριακόσια εδώ, τριακόσια πε-

12444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νήντα εκεί. Δικά σας έγγραφα είναι αυτά, της Κυβέρνησης.
Αλλού µε δάνεια, αλλού µε Ταµείο Ανάκαµψης. Τι θα γίνει µε
αυτά τα λεφτά; 

Κι όπως είπαµε είµαστε ένατοι. Δεσµευτήκαµε πρώτοι για απο-
λιγνιτοποίηση, αλλά στους πόρους µας πέρασαν χώρες που δεν
έχουν δέσµευση. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, για τον χωρικό σχεδιασµό. Γιατί
ό,τι και να συζητάµε αν δεν τακτοποιηθεί ο χώρος, δεν µπορεί
να συµβεί καµµία επένδυση. Πότε θα έρθει η προγραµµατική
σύµβαση µεταξύ ΥΠΕΝ και ΔΕΗ; Έχουµε 2021. Το 2023 είπατε
ότι όλα θα έχουν τελειώσει. Έναν χρόνο έκαναν µία διάταξη.
Πότε θα τροποποιηθούν οι ΑΕΠΟ κι οι µελέτες των ορυχείων; Για
τα ειδικά πολεοδοµικά η ΔΕΗ θα διενεργήσει µετά διαγωνισµούς
να επιλέξει τον ανάδοχο, στη συνέχεια θα πρέπει να εκπονηθούν
ένα σωρό τεχνικές µελέτες γεωτεχνικές, οριοθετήσεις, υδατορε-
µάτων, στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων η οποία
θα πρέπει να βγει και σε διαβούλευση, µετά θα πρέπει να κατα-
τεθεί για επεξεργασία στο Σ.τ.Ε. και στη συνέχεια να εκδοθούν
τα προεδρικά διατάγµατα και µετά να αρχίσουν οι µελέτες απο-
κατάστασης.

Πότε θα γίνουν όλα αυτά, κύριε Υπουργέ. Το µόνο γρήγορο
που κάνατε ήταν η εξαγγελία κι από εκεί και πέρα τίποτε και κα-
ταστροφή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κυρία συνάδελφος δεν κατάλαβε ότι στην πρώτη ερώτηση

απάντησα πραγµατικά για την ουσία των πραγµάτων που συζη-
τάµε σήµερα. Το ότι η απολιγνιτοποίηση και η σταδιακή µείωση
της δραστηριότητας ηλεκτροπαραγωγής από λιγνίτη ήταν κάτι
το οποίο δεν έγινε, δεν αποφασίστηκε το 2019 που αναλάβαµε.
Εµείς και ο Πρωθυπουργός αποφασίσαµε να το κάνουµε µε σχέ-
διο, µε όραµα και γρηγορότερα από κάθε άλλη ευρωπαϊκή χώρα.
Στην πραγµατικότητα, όµως, είχε ξεκινήσει και δεν κάνατε τί-
ποτα. 

Βέβαια, έρχεστε και λέτε «µα καλά, τι πήρατε σε τελευταία
ανάλυση; Πήρατε συν δέκα µονάδες παραπάνω από ό,τι θα παίρ-
ναµε εµείς ούτως ή άλλως αν ήµασταν στην κυβέρνηση». Είκοσι
πέντε µονάδες παραπάνω από αυτό που παραδώσατε! Ενίσχυση
25% παραπάνω σε κάθε κατηγορία, µικρή, µεσαία ή µεγάλη, δη-
µόσια στήριξη παραπάνω από αυτό το οποίο παραδώσατε εσείς.
Εντάξει, είναι µικρό πράγµα. Δεν έγινε και τίποτα. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να πω ότι 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
είναι η δηµόσια δαπάνη. Γιατί κάτι ακούστηκε για 800 εκατοµµύ-
ρια ευρώ κ.λπ.. Συνολικά θα είναι 5 δισεκατοµµύρια ευρώ αυτά
τα οποία θα επενδυθούν τα επόµενα χρόνια µέσα από το σχέδιο
της δίκαιης µετάβασης που έχουµε σχεδιάσει στη Δυτική Μακε-
δονία, στον Δήµο Μεγαλόπολης και σε κάποια νησιά, επαναλαµ-
βάνω, τα οποία πραγµατικά κι αυτά πλήττονται από την απαν-
θρακοποίηση την οποία εµείς επιχειρούµε. 

Γιατί, επαναλαµβάνω, είναι η Νέα Δηµοκρατία εκείνη η Κυβέρ-
νηση, είναι εκείνη η παράταξη η οποία προτάσσει πάνω απ’ όλα
ως βασική προτεραιότητα την προστασία του περιβάλλοντος και
του πλανήτη µας. Γιατί πάνω απ’ όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι αυτό έχει σηµασία, να παρα-
δώσουµε ένα περιβάλλον, έναν πλανήτη όπου και οι επόµενες
γενιές των Ελλήνων θα µπορούν να ζουν µε τις ίδιες ή και καλύ-
τερες συνθήκες από αυτές που ζήσαµε εµείς. 

Σε ό,τι αφορά στο εδαφικό σχέδιο, µιλάµε για εξήντα χιλιάδες
στρέµµατα που περιλαµβάνει. Συνολικά είναι διακόσιες σαράντα
χιλιάδες στρέµµατα αυτά τα οποία αποτελούν τον πυρήνα των
λιγνιτικών εκµεταλλεύσεων. Πρώτον, δεν χρειάζονται όλα να
αποκατασταθούν. Κάποια δεν χρήζουν αποκατάστασης. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πόσα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεύτερον, ένα µεγάλο τµήµα αυτών θα αποκατα-
σταθεί από την ίδια τη ΔΕΗ. Τρίτον, εξήντα χιλιάδες στρέµµατα
είναι αυτά τα οποία θα αποκατασταθούν όπως σας έχουµε πει
µε χρήµατα του Ταµείου της Δίκαιης Μετάβασης. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι στις εκτάσεις στις οποίες δραστη-
ριοποιείται η ΔΕΗ και σύµφωνα µε το άρθρο 155, παράγραφος
4, προβλέπεται η σύναψη προγραµµατικής σύµβασης µεταξύ του
Υπουργείου και της ΔΕΗ η οποία θα κυρωθεί από τη Βουλή και
θα τη συζητήσουµε.

Επίσης, αναλυτικό εδαφικό σχέδιο υπάρχει και για τη Μεγαλό-
πολη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σε ό,τι αφορά στην αποκατάσταση, στην κατάρτιση και στη
διαβούλευση των εδαφικών σχεδίων δίκαιης µετάβασης, υπήρ-
χαν ως προσχέδια και παρουσιάστηκαν και συζητήθηκαν στη
συντονιστική επιτροπή στις 8-2-2021. Ακολούθως, τέθηκαν σε
διαβούλευση ως τις 19-3-2021 συνοδευόµενα από συγκεκριµένο
δοµηµένο θεµατολόγιο και ερωτηµατολόγιο προς διευκόλυνση
των φορέων και τέθηκαν σε δηµόσια διαβούλευση τα εδαφικά
σχέδια. 

Συγκεκριµένα, για την Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας διαβι-
βάστηκε σε είκοσι επτά φορείς - υπηρεσίες το σχέδιο αυτό και
προωθήθηκε επιπλέον από το ΕΣΔΙΜ Μεγαλόπολης σε επιπλέον
είκοσι δύο φορείς και υπηρεσίες. Τα σχόλια της διαβούλευσης
αποδελτιώθηκαν σε πίνακες εργασίας, κωδικοποιήθηκαν και κα-
τηγοριοποιήθηκαν. Στη συνέχεια ακολουθεί και πραγµατοποιεί-
ται το πολύ σηµαντικό στάδιο της επεξεργασίας των σχολίων της
διαβούλευσης και σε αυτό θα υπάρξει ενσωµάτωση των σχολίων,
όπου θα οδηγήσει φυσικά σε προσαρµογές των κειµένων και των
εδαφικών σχεδίων που αρχικά έχουν παρουσιαστεί.

Όλα αυτά γίνονται και καλό θα ήταν να τα δείτε και να πάρετε
και να λάβετε συµµετοχή σε αυτά, εφόσον ενδιαφέρεστε. 

Να πούµε, επίσης, ότι γίνεται χρήση και επεξεργασία των σχο-
λίων σε συνεργασία µε τα αντίστοιχα ΠΕΠ και τοµεακά στο πλαί-
σιο του προγραµµατικού συντονισµού µε τους συναρµόδιους
φορείς πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Περί αποτίµησης της αξίας εδαφών θα σας πω ότι στην προ-
γραµµατική σύµβαση προβλέπονται ρητά όροι και προϋποθέσεις
για την αναβάθµιση των εκτάσεων από τη ΔΕΗ. Στις υποχρεώ-
σεις είναι η παρακολούθηση της εκτέλεσης σύµβασης, ο τρόπος
µεταβίβασης στο δηµόσιο της κυριότητας των επικείµενων εκτά-
σεων που είναι στην κυριότητα σήµερα της «ΔΕΗ Α.Ε.», όπως και
κάθε άλλου δικαιώµατος και υποχρέωσης που απορρέει από τις
εκτάσεις αυτές. 

Στη φάση αυτή οριστικοποιείται η περίµετρος των µεταβιβα-
ζόµενων εκτάσεων. Εκτιµάται ότι τα δύο τρίτα των εκτάσεων
αυτών θα περιέλθουν στο ελληνικό δηµόσιο. Το σύνολο των
εκτάσεων, και αυτών που θα περιέλθουν στη ΔΕΗ και αυτών που
θα περιέλθουν στο ελληνικό δηµόσιο, θα αποκατασταθούν µε την
ολοκλήρωση της µεταλλευτικής δραστηριότητας. 

Να τονίσω, επίσης, ότι τα στοιχεία αναφορικά µε την αξία των
εκτάσεων που θα µεταβιβαστούν, καθώς και το αντίστοιχο κό-
στος αποκατάστασης, θα συµπεριληφθούν στην προγραµµατική
σύµβαση µεταξύ του Υπουργείου και της ΔΕΗ η οποία πρόκειται
να έρθει προς κύρωση στη Βουλή µόλις είναι έτοιµη και θα
έχουµε τη δυνατότητα να τη συζητήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πρέπει να πω ότι σε

αυτόν τον χρόνο έπρεπε να είχαν συζητηθεί πέντε επίκαιρες ερω-
τήσεις και έχουν συζητηθεί µόνο τρεις. 

Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 741/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαρούλας (Χα-
ράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Αντιπυρική περίοδος 2021».

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτέλους, συζητάµε µία επίκαιρη ερώτηση η οποία έχει κατα-

τεθεί από τις 12 Απριλίου, πριν από την έναρξη της αντιπυρικής.
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Καλώς τη συζητάµε σήµερα, έστω και δεκαεπτά, δεκαοκτώ ηµέ-
ρες µε την έναρξή της. 

Πραγµατικά, η κατάσταση δεν µπορούµε να πούµε ότι είναι και
πολύ καλή. Πρέπει να πω ότι η επικινδυνότητα στην περιοχή µας
και στην Ελλάδα είναι µεγάλη. Υπάρχουν πολλές δασικές πυρ-
καγιές. Το 2020 είχαµε τις περισσότερες δασικές πυρκαγιές της
δεκαετίας -έντεκα χιλιάδες επτακόσιες ενενήντα εννέα- ενώ το
2021 συνεχίζει ακάθεκτο. Βέβαια, η κλιµατική αλλαγή, οι κλιµα-
τολογικές συνθήκες επιδρούν στην ευρύτερη περιοχή. Πιστεύω,
όµως, ότι δεν είναι µόνο αυτό.

Κύριε Υπουργέ, το εικοσιτετράωρο 14, 15 του µήνα είχαµε δε-
καεπτά πυρκαγιές, το προηγούµενο είχαµε είκοσι επτά πυρκα-
γιές και πάει λέγοντας. 

Πραγµατικά, πέρα από το ό,τι συζητείται, όσες φορές σας
έχουµε ακούσει και στην τηλεόραση και στα µέσα και στη Βουλή
µε νοµοσχέδιο για την πυροσβεστική πριν από έναν µήνα περί-
που, µιλάτε για το µεγάλο σας επίτευγµα, τον ν.4662, για την
αναδιοργάνωση της Πολιτικής Προστασίας και τη δηµιουργία
του εθνικού µηχανισµού. 

Ας κάνουµε, όµως, στη σηµερινή συζήτηση ένα βήµα παρα-
πέρα, πέρα από τα γενικά, τα οποία τα έχουµε ακούσει πολλές
φορές, και να µιλήσουµε πιο συγκεκριµένα. Θα µας πείτε για τον
«ΙΟΛΑΟ», τον «ΔΑΡΔΑΝΟ», το σχέδιο «ΒΟΡΕΑΣ». Τα έχουµε α-
κούσει αυτά, κύριε Υπουργέ, και θα έλεγα ότι είναι σχέδια επί
χάρτου, σχέδια από αξιόλογους και επιτελικούς, αλλά και επι-
στήµονες της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. 

Πολυδιαφηµίζετε τον ν.4662 για την αναδιάρθρωση της Πολι-
τικής Προστασίας που θα έλυνε όλα τα ζητήµατα, όµως δεν
έχετε εκδώσει κανονιστικές διατάξεις ακόµα -και αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό- την ίδια στιγµή που µε ΠΝΠ πέρυσι το Μάρτιο
βάλατε σε αδράνεια, όπως είπατε, τον νόµο. Χρησιµοποιούµε
σχέδια τα οποία ήταν προηγούµενων δεκαετιών, σε νόµους του
2003 και ουσιαστικά -να το πούµε έτσι- στο γνωστό «ΞΕΝΟ-
ΚΡΑΤΗ», κύριε Υπουργέ, ενώ -και εδώ είναι ένα ζήτηµα- χρησι-
µοποιείτε επιλεκτικά κάποια άρθρα του καινούργιου νόµου, όπως
είναι τα άρθρα 25, 26, που πρόσφατα κηρύξατε σε κατάσταση
ειδικής κινητοποίησης της Πολιτικής Προστασίας την Αττική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στα ερωτήµατα,
κυρία Καφαντάρη. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, αυτά είναι πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πρέπει να εφαρµό-

σουµε τον Κανονισµό. Είσαστε στα τρία λεπτά και δεν έχουµε
ακούσει ούτε ένα ερώτηµα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Αυτή τη στιγµή, κύριε Υ-
πουργέ, µε βάση την ερώτηση την οποία σας καταθέσαµε, ζη-
τάµε να απαντήσετε σε συγκεκριµένα θέµατα. 

Πρώτα απ’ όλα θέλουµε να µας πείτε αν υπάρχει συγκεκριµέ-
νος σχεδιασµός, σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο µηχανισµός αντιµε-
τώπισης δασικών πυρκαγιών και ποιο είναι το επιχειρησιακό
σχέδιο αντιµετώπισής του. Εδώ πέρα, βέβαια, στον περίφηµο
νόµο σας είναι το άρθρο 23, το οποίο δεν ξέρω αν το έχετε χρη-
σιµοποιήσει ή όχι στη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Το δεύτερο και πολύ σηµαντικό ερώτηµα έχει να κάνει µε τα
εναέρια µέσα. Ο εναέριος στόλος είναι σε ετοιµότητα; Έχουν
γίνει συντηρήσεις; Ποιος είναι ακριβώς ο αριθµός των µισθωµέ-
νων εναέριων; Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα ανάπτυξης µισθω-
µένων -και του εθνικού στόλου- και ποιες είναι οι βάσεις ανά-
πτυξής τους; 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Στα υπόλοιπα θα αναφερθώ στη
δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στα τέσσερα λεπτά!
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας µε την

παράκληση να τηρηθεί ο χρόνος των τριών λεπτών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Καφαντάρη, όσο αιχµηρή κι αν προσπαθείτε να γίνετε

για προφανείς λόγους, την πραγµατική σας αγωνία και ανησυχία
για τα ζητήµατα αυτά εγώ θα την αναγνωρίζω. Μας συνδέουν
κοινοί αγώνες από κοινά µετερίζια και για τον Υµηττό και στο πα-

ρελθόν. Αντιλαµβάνοµαι την ανάγκη να εκφράζετε µια συλλογι-
στική για τον εθνικό µηχανισµό που δεν υπήρχε. Δεν µιλήσαµε
για αναδιοργάνωση του εθνικού µηχανισµού, αλλά για δηµιουρ-
γία εθνικού µηχανισµού µε τον νόµο 4662. Και µε λυπεί πραγµα-
τικά το γεγονός της καθυστέρησης κάποιων εφαρµοστικών
διατάξεων που στη συντριπτική πλειοψηφία δεν αφορούν επιχει-
ρησιακά ζητήµατα, αφορούν στην εξέλιξη. Διότι ξέρετε πολύ
καλά ότι ο νόµος 4662 δεν έχει µόνο το επιχειρησιακό κοµµάτι,
έχει και ζητήµατα άλλα που αφορούν στην αναδιοργάνωση της
Πυροσβεστικής, που αφορούν στο πολύ σηµαντικό ζήτηµα της
εκπαίδευσης, των εθελοντικών οργανώσεων και του εθνικού µη-
χανισµού, το οποίο, όµως, σε κάθε περίπτωση επιχειρησιακά και
έτοιµοι είµαστε και προσαρµοσµένοι.

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Είναι δεδοµένο ότι η πανδηµία δεν
µας άφησε πίσω, αλλά άλλαξε, αν θέλετε, τις προσεγγίσεις µας
και τα δόγµατά µας σε πολλά επιχειρησιακά ζητήµατα. Και τις
επόµενες µέρες, όπως σας έχω πει -και µέσα στον Ιούνιο- θα έρ-
θουµε στη Βουλή για να συµπληρώσουµε, να τροποποιήσουµε
τον νόµο 4662, προσθέτοντας µηχανισµούς, κέντρα τα οποία
είναι πολύ απαραίτητα και που αφορούν και στο forecasting και
στο monitoring, που αφορά στη διαχείριση των κρίσεων, των φυ-
σικών καταστροφών, των υγειονοµικών κινδύνων και των ευαί-
σθητων δοµών µας. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως -και αντιλαµβάνοµαι ότι όπως και
στη διαχείριση της κρίσεων ο χρόνος είναι αµείλικτος, έτσι και
στις επίκαιρες ερωτήσεις και, µάλιστα, για ένα τόσο σηµαντικό
θέµα, ο χρόνος είναι αµείλικτος- έχει ολοκληρωθεί ο επιχειρη-
σιακός σχεδιασµός µας από τις αρχές Μαρτίου σε σχέση µε την
αντιπυρική περίοδο που «τρέχουµε». Προετοιµαζόµαστε επιµε-
λώς µε σχέδιο, µε πασιφανές και έκδηλο ενδιαφέρον, αλλά και
αγωνία για την περίοδο αυτή, κατά την οποία -όπως πολύ σωστά
έχετε αναφέρει- οι φωτιές έχουν ήδη γράψει ένα ρεκόρ σε σχέση
µε την εποχή και σε σχέση µε τα πραγµατικά δεδοµένα. 

Ποια είναι τα δεδοµένα σε σχέση µε την προετοιµασία µας; Θα
πάω κατευθείαν στο ζήτηµα που βάζετε και που µας απασχολεί
όλους, το οποίο αφορά στα εναέρια µέσα. Ο µέγιστος αριθµός
των διαθέσιµων µέσων του εθνικού εναέριου στόλου παραµένει
ο ίδιος, µε τα όποια προβλήµατα: Εννέα CL-215 Καναντέρ, πέντε
CL-415, δεκαεννέα PZL. Η ανάπτυξή τους µε την έναρξη της αν-
τιπυρικής περιόδου θα γίνεται ανάλογα µε τις επικρατούσες µε-
τεωρολογικές συνθήκες -ήδη προχωράει αυτό, ήδη είναι σε
σταδιακή ετοιµότητα- αλλά και των επιχειρησιακών απαιτήσεων
κινητοποίησης και θα υλοποιηθεί έως τα µέσα µε τέλος Ιουνίου.
Αυτή είναι µια διαδικασία που ακολουθείται από το Πυροσβε-
στικό Σώµα, έτσι ώστε ο κύκλος να κλείσει και µέχρι το τέλος Σε-
πτεµβρίου να έχουµε διαθέσιµα όλα αυτά τα µέσα. 

Επίσης, υπάρχουν τρία Καναντέρ CL-215 στην Ανδραβίδα, δύο
στην Αγχίαλο, τέσσερα θα επιχειρούν από τη µητρική τους βάση
στην Ελευσίνα. Δύο CL-415 -τα νεότερα Καναντέρ µας- προβλέ-
πεται να επιχειρούν από την Ελευσίνα και τρία από τη µητρική
τους βάση στη Θεσσαλονίκη. Από ένα ζεύγος PZL σε Τατόι -αυτό
που ουσιαστικά θα κάνει τις επιτηρήσεις- σε Ανδραβίδα, στη Ζά-
κυνθο, στο Άκτιο, στη Λαµία, στη Μυτιλήνη, στην Καβάλα, στην
Κεφαλλονιά, στην Κέρκυρα και τρία σκάφη στην Καλαµάτα.

Στο πλαίσιο της διασφάλισης των ανωτέρω, θέλω να σας δια-
βεβαιώσω ότι το Αρχηγείο του Πυροσβεστικού Σώµατος, σε συ-
νεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, έχει
ήδη πραγµατοποιήσει όλες τις σχετικές αναγκαίες ενέργειες, τις
απαραίτητες συσκέψεις -γνωρίζετε και έχετε εµπειρία- σε επιτε-
λικό επίπεδο και µε το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας, αλλά
και µε το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας, προκειµένου τα αερο-
σκάφη αυτά, παρά τα προβλήµατα που έχουν, να είναι επιχειρη-
σιακά έτοιµα για την αντιπυρική περίοδο, ενώ κατόπιν ειση-
γήσεων των επιτελών του Πυροσβεστικού Σώµατος, της επιτελι-
κής, δηλαδή, επιτροπής, για την τρέχουσα αντιπυρική αναδείχ-
θηκε επιπλέον επιχειρησιακή ανάγκη για διαθεσιµότητα επιπλέον
εναέριων µέσων. 

Άρα, εκτός από τα υφιστάµενα µέσα τα οποία έχουµε -δηλαδή
τα τρία Σινούκ, εκ των οποίων δύο στα Μέγαρα, ένα στη Ρόδο,
που ξέρετε πολύ καλά ότι λειτουργούν επικουρικά σε περίπτωση
ανάγκης, καθώς και τα δύο Super Puma του Πυροσβεστικού και
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τα τρία BK, τα οποία χρησιµοποιούνται σε επιχειρήσεις επιτήρη-
σης, συντονισµού, µεταφοράς προσωπικού, αλλά και αεροπυρό-
σβεσης όπου χρειάζεται και τα αστυνοµικά ελικόπτερα της
υπηρεσίας Εναέριων Μέσων Σωµάτων Ασφαλείας που λειτουρ-
γούν συνδροµητικά στο κοµµάτι των επιτηρήσεων- παραµένουµε
στο ίδιο δόγµα που αφορά στα µισθωµένα ελικόπτερα, µόνο που
διαφέρουν ως προς την ποσότητα. Ξέρετε πολύ καλά ότι µέχρι
πριν δύο χρόνια είχαµε έξι βαρέος. Πέρυσι πήραµε µια δύσκολη
απόφαση και κάναµε εννέα τα βαρέος. Αποδείχθηκε σωτήρια η
απόφαση αυτή, διότι αντιλαµβάνεστε ότι ερχόµαστε να καλύ-
ψουµε τις ανάγκες που έχουν δηµιουργηθεί από το γερασµένο
στόλο των Καναντέρ που έχουµε. Φέτος αναδείχθηκε η ανάγκη -
ακόµα µεγαλύτερη- για δέκατο βαρέος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, κύριε Υπουργέ. Κλείστε µε την τελευταία φράση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Να ζητήσω να µην κάνω δευτερολογία. Να ολοκληρώσω
στην πρωτολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, θα εφαρµόσου-
µε τον Κανονισµό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ωραία, να τελειώσω µε τα εναέρια και µετά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε µία τελεία και
θα συνεχίσετε µετά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ωραία.

Άρα, ουσιαστικά, δέκα βαρέος τύπου Erickson, εννέα που εί-
χαµε πέρυσι - δύο στην Ελευσίνα, δύο στο Τατόι, ένα στην Αν-
δραβίδα, ένα στην Αγχίαλο, ένα στην Τρίπολη, ένα στην Τανάγ-
ρα, ένα στα Χανιά- και ένα που προστίθεται φέτος στη Θεσσα-
λονίκη. Γιατί στη Θεσσαλονίκη; Πρώτον, διότι από τα περσινά
στατιστικά προέκυψε αύξηση των πυρκαγιών στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Κεντρικής Μακεδονίας και δη της Ανατολικής Μακε-
δονίας και πάντα το ζήτηµα που αφορά και στην Χαλκιδική, αλλά
και στο Σέιχ Σου, µας απασχολεί, µας δηµιουργεί µία αγωνία και
µία ανησυχία παρά τους καθαρισµούς που έχουν γίνει.

Παραµένουν τα δώδεκα µεσαίου τύπου τα Μ8 και τα Καµόφ
και ταυτόχρονα τα µεσαίου τύπου που αφορούν τα αεροµεταφε-
ρόµενα τµήµατα τα οποία µισθώσαµε πέρσι. Αφορά στους δύο
καινούριους άξονες που δηµιουργήσαµε στο Αιγαίο και στο Ιόνιο
µε έδρα τον Άραξο και τη Σάµο για να καλύψουµε το συγκεκρι-
µένο επιχειρησιακό κοµµάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε. Θα
συνεχίσετε στην δευτερολογία σας.

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία της.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατ’ αρχάς αυτό που θέλω
να πω είναι ότι από πέρυσι 24 Ιουνίου του 2020 έχουµε απάντηση
από το Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τον σχεδιασµό
για την αντιπυρική πάλη και την εφαρµογή του νόµου για την
αναδιοργάνωση της Πολιτικής Προστασίας και τη δηµιουργία
του εθνικού µηχανισµού. Από πέρυσι λέτε ότι εκδίδονται όπου
να ’ναι οι κανονιστικές διατάξεις. Πέρασε ένας χρόνος και δυ-
στυχώς η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί την πανδηµία –λυπάµαι- και
σ’ αυτό το κοµµάτι. Και αυτό είναι συνολικό. Δεν αφορά µόνο
εσάς. 

Δεύτερον, σχετικά µε τα εναέρια µέσα οφείλουµε να πούµε ότι
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ εξασφαλίστηκε η προµήθεια µε διαγω-
νιστικές διαδικασίες µέσω της υπηρεσίας NSPA και για τα βα-
ρέος και για τα µεσαίου τύπου. Εσείς αυξήσατε τον αριθµό. Δεν
θα πω, είναι θετικό.

Αυτό, όµως, το οποίο θέλω να πω κύριε Υπουργέ είναι το εξής:
Αυτές τις µέρες γινόµαστε -επανέρχοµαι και στο πρώτο µέρος
της τοποθέτησής µου- µάρτυρες επικοινωνιακών κινήσεων -και
αυτό που είπα για το ειδικό καθεστώς επιτήρησης- από την Πο-
λιτική Προστασία, συναντήσεις µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος
για να προστατέψουµε τα περιαστικά δάση κ.λπ.. 

Εγώ, όµως, θα πω το εξής: Η Κυβέρνηση πρώτα από όλα δεν
αξιοποίησε όπως έπρεπε και την εθνική στρατηγική για τα δάση
που εκπονήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ και το σχέδιο πρόληψης πυρκαγιών
που περιλάµβανε συγκεκριµένες προτάσεις και δράσεις σχετικά

µε τα περιαστικά άλση και γενικά την επαφή του οικιστικού µε το
δασικό περιβάλλον. Και, βέβαια, δεν προχώρησε ένα πρόγραµµα
κοινωφελούς εργασίας για πολιτικές πρόληψης. Γιατί -το ξέρετε
και εσείς πολύ καλά- η Πολιτική Προστασία πρώτα απ’ όλα είναι
πολιτικές πρόληψης.

Και επανέρχοµαι σ’ αυτό που ρώτησα στην αρχή, κύριε Πρό-
εδρε, σχετικά µε τον εθνικό σχεδιασµό. Αν υπάρχει -είπε ο κύριος
Υπουργός ότι υπάρχει-, δεν µας απάντησε συγκεκριµένα πέρα
από τον αριθµό των εναέριων µέσων τα οποία διατίθενται. Εδώ
πέρα, όµως, υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα. Έχουν γίνει οι
ασκήσεις παραδείγµατος χάριν, έχουν γίνει όλες αυτές οι πολι-
τικές πρόληψης, θα γίνονται τώρα εν µέσω αντιπυρικής περιό-
δου; 

Και εδώ πάλι έρχεται το εξής: Όσο αφορά στη συνεργασία
ΥΠΕΝ και Προστασίας του Πολίτη δεν αξιοποιήσατε µια συγκε-
κριµένη απόφαση που βγήκε την άνοιξη του 2019 για τη συνερ-
γασία Πυροσβεστικού Σώµατος και δασικών υπηρεσιών µέσα
στις οποίες περιλάµβανε και συγκεκριµένες προσλήψεις.

Το θέµα της προστασίας του πλούτου της χώρας µας, του φυ-
σικού πλούτου, του δασικού πλούτου είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
Αγωνίζονται άνθρωποι, οι πυροσβέστες όλων των ειδών µε την
έννοια ότι υπάρχουν µόνιµοι, εποχικοί, πενταετείς ή οι εθελοντές
του Πυροσβεστικού Σώµατος. Και καλώς θα έλεγα, κύριε Υ-
πουργέ, να δείτε λίγο το θέµα των self test για τους εθελοντές,
που κάποιοι δεν µπορούν να το πάρουν και το πληρώνουν από
την τσέπη τους. Βρείτε έναν τρόπο. Δεν ισχύει για όλους τους
εθελοντές του Πυροσβεστικού Σώµατος. Αλλά είναι άδικο όταν
προσφέρουν αυτές τις υπηρεσίες. 

Και τέλος θέλω να πω και το εξής: Υπάρχει, κύριε Υπουργέ,
ένα πρωτόκολλο COVID στην Πυροσβεστική σήµερα; Πώς ακο-
λουθείτε και τι γίνεται; Βέβαια δεν είναι µέσα στα ερωτήµατα,
αλλά µπορείτε να τοποθετηθείτε. Πάντως η αντιπυρική και η προ-
στασία των δασών δεν είναι επικοινωνία. Είναι δουλειά, είναι πρό-
ληψη, είναι ανθρώπινος παράγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός για τρία λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Κατ’ αρχάς µε αναγκάζετε να πω κάτι το οποίο το απο-
φεύγω, γιατί σας έχω πει ότι για µένα το ζήτηµα της Πολιτικής
Προστασίας είναι θέµα συνεννόησης και συνεργασίας. Αλλά
όταν ακούω συνέχεια να µας λέτε ότι δεν αξιοποιήθηκαν τα σχέ-
δια της προηγούµενης κυβέρνησης, θα µου επιτρέψετε να σας
πω ότι κανένα σχέδιο δεν είχε η προηγούµενη κυβέρνηση, κα-
νένα απολύτως. Όσο αφορά στο γενικό σχέδιο του «ΙΟΛΑΟΥ»,
το 2013 ήταν η τελευταία φορά που βγήκε γενικό σχέδιο. Ήσα-
σταν πέντε χρόνια κυβέρνηση και δεν αξιοποιήσατε ούτε επικαι-
ροποιήσατε ένα σχέδιο. Και ήρθε αυτή εδώ η Κυβέρνηση και όχι
µόνο έκανε σχέδιο για τον «ΙΟΛΑΟ» –λέτε ότι θα µας πείτε πάλι
τα ίδια, πάλι τα ίδια θα σας πω- αλλά και για τον «ΔΑΡΔΑΝΟ» και
για τον «ΒΟΡΕΑ». 

Η χώρα δεν είχε γενικό σχέδιο αντιµετώπισης φυσικών κατα-
στροφών και απέκτησε σε κάθε επίπεδο. Όχι µόνο απέκτησε το
γενικό σχέδιο -το οποίο το καταθέτω για άλλη µια φορά στα Πρα-
κτικά-, αλλά δηµιουργήσαµε και σχέδιο αντιµετώπισης εκτάκτων
αναγκών για όλους τους δήµους της χώρας ώστε να µην είναι
έρµαιο του κάθε µελετητικού γραφείου ή της κάθε λογικής, µε-
λετητικής προσέγγισης, της οποίας το αποτέλεσµα δεν θα µπο-
ρούσε να αξιοποιηθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας, κ. Νι-
κόλαος Χαρδαλιάς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Μην µας αδικείτε σε αυτό κυρία Καφαντάρη, έχουµε κάνει τε-
ράστια δουλειά στο κοµµάτι αυτό.

Και θα ολοκληρώσω λιγάκι γιατί δεν πρόλαβα. Είναι τόσα
πολλά τα ζητήµατα που σε έξι λεπτά δεν µπορώ να αναλύσω τον
αντιπυρικό σχεδιασµό. Φέτος για πρώτη φορά εντάσσουµε στον
σχεδιασµό µας των εναέριων µέσων και δύο καινούρια µέσα.
Πρώτον, έξι ελαφριού τύπου αµφίβια, τα AIR TRACTOR µε ικα-
νότητα µεταφοράς τριών τόνων, τρία σµήνη δηλαδή, ως πρό-
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σθετα για την ενίσχυση νησιωτικών περιοχών. Ένα σµήνος θα
είναι στο Ιόνιο, ένα στο Αιγαίο και ένα στην Αττική µε κατανοµή
που θα καθοριστεί τις προσεχείς ηµέρες. Με αυτονοµία πτητική
γεµάτη, -γεµάτο πετάει- πέντε ωρών. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό
ήταν αίτηµα κατά καιρούς της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.

Είναι πολύ σηµαντικό όταν έχουµε τα τεσσάρια και πεντάρια
στην Αττική να µην έχουµε εικοσάλεπτες ετοιµότητες, αλλά ταυ-
τόχρονα να είναι στον αέρα εκείνα τα πτητικά που σε πέντε λεπτά
µπορούν να προσβάλουν την οποιαδήποτε πυρκαγιά. 

Και ταυτόχρονα για να µπορέσουµε να δούµε και το ζήτηµα
του επιβραδυντικού αλλά και των µεγάλων προβληµάτων που δη-
µιουργούνται µετά το τελευταίο φως που δεν έχουµε τη δυνατό-
τητα, µισθώσαµε, αλλά και ολοκληρώσαµε σε συνεννόηση µε τη
ρωσική κυβέρνηση ένα µεσαίου τύπου αµφίβιο το Beriev Be-200
για περίοδο εκατόν είκοσι ηµερών για όλη την επικράτεια, το
οποίο έχει τη δυνατότητα µεταφοράς δώδεκα τόνων και ρίψεων
σε οχτώ τµηµατικές. Αντιλαµβάνεστε πόσο σηµαντικό είναι όταν
έχουµε εκτεταµένα συµβάντα στην αξιοποίηση της συγκεκριµέ-
νης εφαρµογής των επιβραδυντικών. Προφανώς τα εναέρια δεν
είναι µόνο αυτά. 

Προχωρήσαµε µε τους δηµάρχους. Δεν υπάρχει κάτι επικοι-
νωνιακό. Υπάρχει κάτι πρακτικό. Εγώ ζήτησα από την Πυροσβε-
στική -σας το λέω ξεκάθαρα- να τρέξουµε κάποια µοντέλα, κά-
ποιες προσοµοιώσεις και να µου απαντήσουν στην ερώτηση,
κάτω από οποιαδήποτε δύσκολη συγκυρία εάν θα µπορούσε να
υπάρχουν περιοχές µε κοινά χαρακτηριστικά όπως ήταν το Μάτι.
Γιατί; Γιατί είναι αυτό που µας πληγώνει, αυτό που θέλουµε να
αφήσουµε πίσω µας, αυτό που θέλουµε να µην ξανασυµβεί ποτέ. 

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι κάτω από συνθήκες συγκεκριµέ-
νες προσοµοιώσεων, αυτές οι δεκαοκτώ περιοχές θεωρήθηκαν
εξαιρετικά επικίνδυνες. Το Πόρτο Γερµενό, ο Σχοινιάς, το Τατόι,
η Ιπποκράτειος Πολιτεία είναι περιοχές στις οποίες καµµία επι-
κοινωνιακή πολιτική δεν υπάρχει. Το αντίθετο, υπάρχει επιστολή
µας προς όλους τους δηµάρχους στην επικράτεια να προχωρή-
σουν µε γρήγορους ρυθµούς τις ευθύνες, τις αρµοδιότητες που
έχουν και ερχόµαστε εµείς να συνδράµουµε την προσπάθειά
τους και να εφαρµόσουµε κάτι που πρέπει να παραδεχτείτε ότι
ήταν πολύ σηµαντικό στον εθνικό µηχανισµό.

Μέχρι τώρα κλαίγαµε πάνω από τις στάχτες. Κηρύσσαµε πε-
ριοχές σε έκτακτη ανάγκη µετά το κακό. Τώρα ερχόµαστε και κη-
ρύσσουµε περιοχές σε έκτακτη ανάγκη επαπειλούµενου κιν-
δύνου. Για ποιο λόγο; Για να µπορούµε µε άµεσες διαδικασίες,
ευέλικτες, να κάνουµε τους απαραίτητους καθαρισµούς, να προ-
ετοιµάσουµε τις αντιπυρικές ζώνες, τις διανοίξεις για να µπορέ-
σουµε να µην έχουµε το πινγκ-πονγκ των ευθυνών µεταξύ
δασαρχείων, αποκεντρωµένων, δηµάρχων, περιφερειαρχών, Πο-
λιτικής Προστασίας και όλων των µηχανισµών του κράτους.

Είναι κακό αυτό; Είναι επικοινωνιακό, κυρία Καφαντάρη; Εγώ
σε κάθε επίσκεψη που πηγαίνω εκεί, θέλω να είστε και εσείς µαζί,
να µπορέσουµε να είµαστε εκεί και να δούµε τον παλµό του κάθε
απλού πολίτη, που λέει ότι δεν µε ενδιαφέρει ποιανού ευθύνη
είναι κάτι. Και αναδείχθηκε στη «Μήδεια» ότι κάποιοι όταν έχουν
αρµοδιότητες δεν µπορούν να τις εκτελέσουν είτε λόγω έλλει-
ψης χρηµάτων είτε λόγω έλλειψης µέσων. Και οι Οργανισµοί Το-
πικής Αυτοδιοίκησης κάνουν τεράστια προσπάθεια, αλλά οι
δυνατότητές τους είναι περιορισµένες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Πολιτικής Προστα-
σίας): Έτσι, λοιπόν, προχωράµε σε δεκαοκτώ περιοχές. Υπάρ-
χουν άλλες δεκατρείς περιοχές σε όλη την Ελλάδα που έχουν
τέτοιου είδους χαρακτηριστικά. Προσλάβαµε ήδη τους δύο χι-
λιάδες πεντακόσιους εποχιακούς οι οποίοι είναι ήδη στα πόστα
τους. Είναι ήδη εκπαιδευµένοι µέσα στον Μάιο.

Θα σας στεναχωρήσω, αλλά θέλω να σας πω ότι αυτή τη δια-
δικασία το 2019 την ολοκληρώσατε αρχές Ιουλίου εσείς µε τους
εποχικούς. Και δεν το λέω γιατί θέλω να δηµιουργήσω µοµφή,
αλλά επειδή αρέσκεστε στο να συγκρίνετε καταστάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ. Μην πηγαίνετε σε άλλα θέµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Πολιτικής Προστα-

σίας): Ολοκληρώνοντας λέω το εξής: Άρα και οι εποχικοί έχουν
προσληφθεί, έχουν κατάλληλα εκπαιδευτεί. Ογδόντα νέα επο-
χικά κλιµάκια ανοίξαµε πέρυσι για την αντιπυρική περίοδο. Εβδο-
µήντα λειτούργησαν. Φέτος θα λειτουργήσουν και τα άλλα δέκα
γιατί υπήρχαν προβλήµατα. Και ταυτόχρονα, βεβαίως, και ενερ-
γοποιούµε από τις 15 Μαΐου τους εθελοντές µας, τους πυροσβέ-
στες οι οποίοι συνδράµουν τα µάλα σε αυτή την προσπάθεια.

Και σας λέω και κάτι άλλο, τελειώνοντας: Ας αφήσουµε τη µεµ-
ψιµοιρία για την πολιτική προστασία. Σας το έχω πει, να βρε-
θούµε όλοι µαζί και να δούµε τι έχουµε κάνει σε έναν χρόνο, να
δούµε τα καινούργια κέντρα επιχειρήσεων, να δούµε το καινούρ-
γιο Αρχηγείο, να δούµε πώς αντιµετωπίζουµε µε τα καινούργια
δόγµατα, µε το Εθνικό Κέντρο Ανάλυσης Δεδοµένων, µε τα και-
νούργια κέντρα που ετοιµαζόµαστε να υλοποιήσουµε. Διότι αυτό
είναι η δική µας παρακαταθήκη στην επόµενη µέρα, στα παιδιά
µας. Τα παιδιά πρέπει και να είναι και να νιώθουν ασφαλή, η
χώρα µας πρέπει να είναι ασφαλής και για να γίνει αυτό χρειάζε-
ται συνεργασία, χρειάζεται συνεννόηση. Θα το πω άλλη µια
φορά, το ζήτηµα της πολιτικής προστασίας είναι ένα βαθιά πα-
τριωτικό ζήτηµα και πρέπει όλοι µαζί να συνεργαστούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν πάµε στην επό-
µενη, θα ξαναϋποµνήσω ότι από όλους, δηλαδή και από τους συ-
ναδέλφους Βουλευτές, αλλά και από τους Υπουργούς µετατρέ-
πονται οι επίκαιρες ερωτήσεις σε επερωτήσεις. Υπάρχουν συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα και παράκληση θερµή να δίδονται και συγ-
κεκριµένες απαντήσεις. Δεν γίνεται να έχουµε διπλάσιους χρό-
νους, και οι µεν και οι δε.

Πάµε στην πρώτη µε αριθµό 725/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Ευστράτιου (Στράτου) Σιµόπουλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Οικονοµική στή-
ριξη των αλιέων παράκτιας αλιείας µέσω του Επιχειρησιακού
Προγράµµατος Αλιείας και Θάλασσας (ΕΠΑΛΘ) 2014-2020». 

Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Δεν θα καταχραστώ του χρόνου, αλλά παίρνω την ευκαιρία να
πω στην αγαπητή συνάδελφο κ. Καφαντάρη ότι από το 2015
µέχρι το 2019 µε πήραν δύο φορές τηλέφωνο από την Πολιτική
Προστασία θεωρώντας ότι είµαι ακόµη Γενικός Γραµµατέας Δη-
µοσίων Έργων. Δεν είχαν καν επικαιροποιήσει τις λίστες τους,
σε τέτοιο επίπεδο ήταν η Πολιτική Προστασία! 

Έρχοµαι τώρα στη συγκεκριµένη ερώτηση. Όπως γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ, η αλιεία είναι ένας σηµαντικός κλάδος της ελλη-
νικής οικονοµίας και γίνεται ακόµη σηµαντικότερος γιατί σε
αυτόν απασχολούνται και πάρα πολλοί νησιώτες µας, ιδιαίτερα
στα ακριτικά νησιά. Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά τα προβλήµατα
της αλιείας, κυρίως της παράκτιας, και τα προβλήµατα τα οποία
αναφύονται και στις σχέσεις µε τους γείτονές µας. Μέσα στον
COVID ο κλάδος γενικότερα της αλιείας, αλλά και της παράκτιας,
είναι γνωστό ότι δέχτηκε ισχυρό πλήγµα. Η Κυβέρνηση προσπά-
θησε να στηρίξει τον κλάδο µέσα από τα ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα και µάλιστα µέσα από µια δράση, που ονοµάστηκε «Παύση
αλιευτικών δραστηριοτήτων», από το Μέτρο 3.1.9 του Επιχειρη-
σιακού Προγράµµατος Αλιείας 2014-2020. 

Από την προσπάθεια αυτή, όµως, εξαιρέθηκε το 95% των πα-
ράκτιων αλιέων, γιατί δεν διέθεταν το σύστηµα δορυφορικού εν-
τοπισµού, το περιβόητο VMS. Θεωρώ ότι η συγκεκριµένη δράση
πρέπει να επαναληφθεί, θεωρώ ότι πρέπει να υπάρχει ένας δεύ-
τερος κύκλος και πιστεύω ότι το Υπουργείο πρέπει να βρει τον
κατάλληλο τρόπο, ώστε να συµπεριλάβει πλέον και στον δεύτερο
κύκλο το σύνολο των αλιέων, µε ιδιαίτερη έµφαση στους παρά-
κτιους αλιείς, οι οποίοι εξαιρέθηκαν από τον πρώτο κύκλο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς τον κ. Σιµόπουλο για την τήρηση του χρόνου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ
και τον κύριο συνάδελφο συνολικά για την ενασχόλησή του µε
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το ζήτηµα, που υπήρξε καθοριστική, έτσι ώστε να βρούµε τρό-
πους για να σταθούµε στο πλευρό αυτών που πλήττονται. 

Είναι αλήθεια ότι µε γοργούς ρυθµούς προχωράµε, τα βήµατα
προς την ελευθερία προχωρούν και εξελίσσονται. Αυτό, όµως,
δεν σηµαίνει ούτε ότι µπορούµε να πούµε «πάει, πέρασε η παν-
δηµία.» και πολύ περισσότερο «πάει, πέρασαν οι επιπτώσεις της
πανδηµίας.», οι οικονοµικές, σε µια σειρά από κλάδους του πρω-
τογενούς τοµέα και στους αλιείς. Είναι εδώ. Το αποτύπωµα της
οικονοµικής κρίσης είναι εδώ, το εισόδηµά τους συρρικνώθηκε,
αντιµετωπίζουν προβλήµατα. Για να συνεχίσουν στην καινούργια
εποχή που έρχεται µε συνθήκες ανάπτυξης και ανταγωνιστικό-
τητας οφείλουµε να αποκαταστήσουµε, στο µέτρο του δυνατού,
εκεί που µπορούµε, τις απώλειες που υπέστησαν το προηγού-
µενο διάστηµα. 

Αυτό κάνουµε στον πρωτογενή τοµέα. Πάνω από 520 εκατοµ-
µύρια ευρώ έχουν δοθεί µέχρι τώρα για υποστήριξη στον πρω-
τογενή τοµέα και στο κοµµάτι της αλιείας. Συγκεκριµένα, για το
κοµµάτι της αλιείας είναι αλήθεια ότι ενεργοποιήσαµε το Μέτρο
3.1.9, που αφορά στην υποστήριξη των αλιέων λόγω της παύσης
των αλιευτικών δραστηριοτήτων. Ήταν ένα µέτρο που συµφω-
νήσαµε µε την Κοινότητα στη µεθοδολογία, στα χρήµατα, στις
προδιαγραφές, ήταν ένα µέτρο το οποίο απευθύνθηκε στους Έλ-
ληνες αλιείς. Υπήρξε, όµως, ένα πολύ ουσιαστικό πρόβληµα:
Έπρεπε να τεκµηριωθεί η παύση των αλιευτικών δραστηριοτή-
των µε τρόπο ο οποίος δεν θα αµφισβητείται. Επελέγη γι’ αυτό
η δορυφορική ένδειξη -το ανέφερε ο κύριος συνάδελφος- η δο-
ρυφορική συσκευή αυτόµατου εντοπισµού σκάφους, και µέσω
αυτής της διαδικασίας αρκετά σκάφη για ένα χρονικό διάστηµα
από τον Μάρτιο µέχρι τον Οκτώβριο τεκµηρίωσαν παύση αλιευ-
τικών δραστηριοτήτων µέχρι µάξιµουµ ενενήντα ηµερών και
πήραν την ενίσχυση, την αποζηµίωση, για την απώλεια του εισο-
δήµατος. Το µεγάλο ζήτηµα, όµως, για τη χώρα µας, επειδή αυτή
είναι η κατάσταση και έτσι είναι διαρθρωµένος ο αλιευτικός µας
στόλος, είναι ότι µόνο 7,5% των αλιευτικών σκαφών διαθέτουν
αυτές τις συσκευές. Άρα εκ των πραγµάτων δεν µπορούσαν να
ενταχθούν σε αυτήν τη δράση άνθρωποι που και είχαν σταµατή-
σει να ψαρεύουν -άλλωστε υπήρχε καθολικό lockdown- και δεν
είχαν τη δυνατότητα διοχέτευσης των προϊόντων τους εξαιτίας
του ότι και η εστίαση ήταν κλειστή, αλλά και δεν µπορούσαν να
έχουν και πρόσβαση στα κοινοτικά χρήµατα. 

Για µέρος αυτών των αλιέων, όπως γνωρίζουν και οι ίδιοι, αλλά
και η Κυβέρνηση, και ο κ. Σιµόπουλος, που ασχολείται πολύ συ-
στηµατικά και επισταµένα µε το ζήτηµα, είχαµε αναπτύξει τη χρη-
µατοδότηση de minimis, µέσω της οποίας περίπου 12,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ δόθηκαν σε αρκετούς από τους αλιείς αυτούς.
Παρ’ όλα αυτά η αποζηµίωση ήταν µικρότερη σε µέγεθος, δεν
ήταν τέτοια που να µπορεί να καλύπτει ή να αντισταθµίζει το χα-
µένο τους εισόδηµα λόγω της παύσης αλιευτικών δραστηριοτή-
των. Έπρεπε, λοιπόν, να βρούµε τρόπους, µέσα στη µεθοδο-
λογία που απαιτούσε η επιτροπή -ποια µεθοδολογία δηλαδή; Να
υπάρχει ένα απολύτως αδιαµφισβήτητο στοιχείο, που να πιστο-
ποιεί το γεγονός ότι όντως τα σκάφη δεν αλίευαν, ότι υπήρχε ου-
σιαστικά παύση αλιευτικών δραστηριοτήτων και φυσικά ότι όλα
τα υπόλοιπα που προβλέπει ο νόµος και ο κανονισµός ισχύουν-
έπρεπε να βρούµε έναν τρόπο, έτσι ώστε να εντάξουµε σε αυτήν
τη µεθοδολογία και όσους δεν είχαν το συγκεκριµένο δορυφο-
ρικό σύστηµα. Πράγµατι, µέσα από τον διάλογο και µε τους ίδι-
ους τους ανθρώπους -θέλω να το τονίσω και να το αναδείξω- µε
την πολύ ενεργό και ουσιαστική βοήθεια και του κ. Σιµόπουλου
και άλλων συναδέλφων Βουλευτών, ανοίξαµε δρόµους, βρήκαµε
τρόπους και είµαστε σε διαβούλευση µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή -θα πω πιο συγκεκριµένα πράγµατα στη δευτερολογία
µου- που νοµίζω ότι θα έχουµε πολύ θετικά αποτελέσµατα προς
την κατεύθυνση αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Πήγαµε καλά στις πρωτολογίες. 
Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ευ-

χαριστώ πάρα πολύ για την απάντηση. Βέβαια, ευχαριστώ κυ-
ρίως, µέσω της Ένωσης Πλοιοκτητών Παράκτιας Αλιείας Ελλά-

δος, µε την οποία είχαµε κάνει και τη σύσκεψη, όπου αναλύσαµε
όλα τα θέµατα και στην οποία πρέπει να σηµειώσω ότι συµµε-
τείχε κι ο Βουλευτής Δωδεκανήσου, ο κ. Γιάννης Παππάς. 

Θα ήθελα να έχω ένα χρονοδιάγραµµα, αν µπορείτε, για το
πώς θα υλοποιηθεί η συγκεκριµένη απόφαση και κάποια στοιχεία
ιδιαίτερα. 

Θέτω υπ’ όψιν σας, µε την ευκαιρία αυτή, και κάποια άλλα θέ-
µατα, τα οποία αφορούν, παραδείγµατος χάριν, στην αποζη-
µίωση από το φυτοπλαγκτόν. Είναι ένα θέµα το οποίο κάλλιστα
µπορεί να δει το Υπουργείο σας, γιατί έχουµε συνηθίσει ο ΕΛΓΑ
να αποζηµιώνει για αγροτικές καλλιέργειες, ενώ θα µπορούσε
κάλλιστα να αποζηµιώνει ουσιαστικά και για τέτοιες καταστρο-
φές ή συνθήκες µέσα από τις οποίες απαγορεύεται η αλιεία. Επί-
σης, θέτω υπ’ όψιν σας και το θέµα των κητωδών, γιατί καταστ-
ρέφονται και τα δίχτυα. Για να µην έχουν οι παριστάµενοι συνά-
δελφοι απορία πώς ασχολούµαι τόσο πολύ µε την αλιεία, θα πω
ότι έχουµε πολύ µεγάλο πληθυσµό σκαφών στην Καλαµαριά και
στην Κρήνη στη Θεσσαλονίκη, περιοχές οι οποίες περιλαµβάνον-
ται στην πρώτη περιφέρεια. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να τονίσω ότι αυτό που
κάνατε πρέπει να αποτελέσει παράδειγµα για όλους µας, για όλα
τα κυβερνητικά στελέχη -έχουµε τον τρόπο, αν αναλύουµε θέ-
µατα σωστά, αν ακούµε τις παραγωγικές τάξεις, αν χρησιµοποι-
ούµε όλα τα µέσα τα οποία έχουµε-, για το πώς µπορούµε να
δίνουµε λύσεις σε θέµατα που αφορούν στην καθηµερινότητα,
στη ζωή χιλιάδων επαγγελµατιών και κυρίως µικροεπαγγελµα-
τιών, όπως είναι οι παράκτιοι αλιείς. Ξανά τονίζω ότι πρέπει αυτό
το οποίο συµβαίνει σήµερα στην Αίθουσα αυτή να γίνει συνολικό
παράδειγµα για όλη την Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Σιµόπουλε, για την τήρηση του χρόνου και τη συνέπεια. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Όπως τόνισα και στην πρωτολογία µου, το
βασικό ζήτηµα που έπρεπε να ξεπεράσουµε ήταν πώς θα πιστο-
ποιείται µε τρόπο που δεν θα αµφισβητείται το γεγονός ότι όντως
υπήρχε παύση αλιευτικών δραστηριοτήτων για τα σκάφη αυτά
που δεν είχαν το VMS. Από την πολύ διεξοδική συζήτηση που κά-
ναµε µε τη δική σας πρωτοβουλία και τη πρωτοβουλία του συ-
ναδέλφου κ. Παππά, προέκυψε ότι τα σκάφη αυτά έχουν στη
διάθεσή τους το αλιευτικό ηµερολόγιο, στο οποίο µε πιστοποί-
ηση, µε σφραγίδα δηµόσιας αρχής, δηλαδή του Λιµενικού Σώ-
µατος, αποδεικνύεται ποιες µέρες ψαρεύουν και ποιες µέρες
είναι αγκυροβοληµένα στο λιµάνι. Αυτό, λοιπόν, µας άνοιξε έναν
δρόµο να ξεφύγουµε από την αγκύλωση στο στενό γράµµα του
κανονισµού, που εντάξει, εγώ θα πω ότι πολλές φορές και δικαιο-
λογηµένα εξαιτίας της πίεσης που είχαν εκείνο το πρώτο διά-
στηµα που ψάχναµε να βρούµε τρόπο να αποζηµιώσουµε όλο
τον κόσµο που είχε πληγεί το εισόδηµά του εξαιτίας του COVID
στον πρωτογενή τοµέα, οι υπηρεσίες δεν το είδαν τόσο διευρυ-
µένα. Παρ’ όλα αυτά ανοίξαµε µια διαδικασία διαβούλευσης µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι µέχρι το
τέλος της εβδοµάδας θα έχουµε τις οριστικές απαντήσεις. 

Υπάρχει, λοιπόν, µπροστά µας η δυνατότητα για τα αλιευτικά
σκάφη αυτά που δεν είχαν µπει στο Μέτρο 3.1.9 από τον Μάρτιο
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου, για ενενήντα µέρες να βρεθεί ο τρόπος
αυτός της ενίσχυσης, της αποζηµίωσης, όπως και στο πρώτο
µέτρο. Για εκείνα τα σκάφη τα οποία είχαν εξαιρεθεί λόγω πα-
ραβάσεων από το Λιµενικό Σώµα, από το πρώτο µέτρο, να επα-
νεξεταστεί αν έχουν επιδιορθώσει αυτές τις παραβάσεις τους και
αυτοί οι άνθρωποι να ενισχυθούν, εφόσον βεβαίως ισχύουν κι
όλες οι υπόλοιπες προϋποθέσεις. Και σε συνεργασία και µε το
Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, όπου χρειαστεί,
µε το Λιµενικό Σώµα, πάντα µε βάση αυτό που έχουµε ως πιστο-
ποίηση του γεγονότος ότι όντως δεν ψάρευαν, ότι όντως υπήρχε
η παύση των αλιευτικών δραστηριοτήτων, νοµίζω ότι θα αποκα-
ταστήσουµε αυτήν την δεν θα πω αβλεψία, εν πάση περιπτώσει,
αυτό το πράγµα που δεν είχαµε καταφέρει να αντιµετωπίσουµε
την πρώτη στιγµή, αποδεικνύοντας έµπρακτα ότι η Κυβέρνησή
µας δεν θα σταµατήσει να αναζητά τρόπους, πάντα στο πλαίσιο
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της πρόνοιας των ευρωπαϊκών κανονισµών, πάντα εντός του
νόµου, πάντα στα δηµοσιονοµικά περιθώρια, εκεί που υπάρχουν,
να στεκόµαστε στο πλευρό των επαγγελµατιών, των ανθρώπων
του πρωτογενούς τοµέα, που όντως πρέπει να τους βοηθήσουµε
και να τους βοηθήσουµε έµπρακτα να αφήσουν πίσω τους τις οι-
κονοµικές συνέπειες του κορωνοϊού και να προχωρήσουν αντα-
γωνιστικά, ανθεκτικά, αναπτυξιακά την επόµενη µέρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην δωδέκατη µε αριθµό 747/10-5-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, της Βουλευτού Πέλλας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ο πα-
γετός της 8ης, 9ης και 10ης Απριλίου 2021 έδωσε τη χαριστική βολή
στις δενδρώδεις καλλιέργειες της Πέλλας».

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι οι παγετοί που
συνέβησαν 24, 25 και 26 Μαρτίου, καθώς και 8, 9 και 10 Απριλίου
στην Πέλλα και στην Ηµαθία κατέστρεψαν ολοσχερώς τη δεν-
δρώδη καλλιέργεια. Αυτό σηµαίνει ότι ροδάκινα επιτραπέζια και
συµπύρηνα, νεκταρίνια, κεράσια, βερίκοκα, δαµάσκηνα, λωτοί,
αµύγδαλα, µήλα καταστράφηκαν ολοσχερώς. Είναι τέτοια η
έκταση και η ένταση της ζηµιάς που οδήγησε σε εκµηδένιση τε-
λείως της παραγωγής και το γεγονός αυτό έχει οδηγήσει σε απε-
ρίγραπτη απόγνωση τους αγρότες και τις οικογένειές τους,
καθώς αναλογίζονται, κύριε Υπουργέ, ότι φέτος θα αντιµετωπί-
σουν πρόβληµα επιβίωσης. Γιατί οι ζηµιές αυτές συνέβησαν σε
ένα σηµείο όπου είχε ολοκληρωθεί το µεγαλύτερο µέρος των
καλλιεργητικών εργασιών και περίµεναν οι άνθρωποι κάποια οι-
κονοµική ανάσα από την έναρξη της συγκοµιστικής περιόδου
που θα συνέβαινε τις επόµενες µέρες.

Επίσης θέλω να σας τονίσω ότι η αγροτική παραγωγή στην
Πέλλα αποτελεί τη ραχοκοκαλιά της τοπικής οικονοµίας και µε
τον παγετό αυτό συµπαρασύρεται σε κατάρρευση το σύνολο της
οικονοµικής δραστηριότητας, καθώς επίσης επιχειρήσεις µε
κύκλο εργασιών, όπως εµπορικές, µεταποιητικές, αγροτικοί συ-
νεταιρισµοί συµπαρασύρονται και αυτές σε κατάρρευση. 

Να σας πω ότι ο αγροτικός τοµέας τα τελευταία χρόνια δεν
πάει καθόλου καλά, πηγαίνει από κρίση σε κρίση, πρώτον, εξαι-
τίας των χαµηλών τιµών που λαµβάνουν οι αγρότες για λόγους
που δεν είναι της παρούσης να αναλύσουµε. Δεύτερον, γιατί
συµβαίνουν συχνά τεράστιες φυσικές καταστροφές λόγω της
όξυνσης των φαινοµένων της κλιµατικής αλλαγής και τρίτον,
κύριε Υπουργέ, γιατί η πανδηµία της COVID -19 έχει δηµιουργή-
σει µεγάλο πρόβληµα σε οικονοµικό επίπεδο, µε την έννοια ότι
έχουµε κλειστό τουρισµό, κλειστή εστίαση, µεγάλη ανεργία,
κ.λπ..

Τα στελέχη του ΕΛΓΑ που επισκέφθηκαν την περιοχή µας µαζί
µε τους τοπικούς Βουλευτές κάνουν λόγο για αποζηµιώσεις
τύπου «Ιανού». Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει οι αποζηµιώσεις να
δοθούν το ταχύτερο δυνατόν, σηµαίνει ότι ο ΕΛΓΑ θα πρέπει να
ενισχυθεί µε ανθρώπινο δυναµικό για να προχωρήσει το εκτιµη-
τικό έργο. Φέτος ο όγκος των δηλώσεων είναι τεράστιος. Υπάρ-
χουν φυσικές καταστροφές από τη Φλώρινα µέχρι και τη Μεσ-
σηνία. Ο αριθµός των αιτήσεων ζηµιάς είναι εξωφρενικός. Να
σας πω µόνο ότι στην Ηµαθία έχουν έρθει είκοσι τέσσερις γεω-
πόνοι εκτιµητές και χρειάζονται άλλοι πενήντα, κατ’ αρχάς του-
λάχιστον για να ξεκινήσει το εκτιµητικό έργο. 

Σηµαίνει ότι θα πρέπει να καταβληθούν αποζηµιώσεις στο
100% του πορίσµατος εκτίµησης. Σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, το
σηµαντικότερο, ότι πρέπει να δοθούν προκαταβολές ανά δένδρο
έναντι των µελλοντικών να καταβληθούν αποζηµιώσεων, που θα
δοθούν στις αρχές του χρόνου, όποτε εσείς µας πείτε. Γιατί, ξέ-
ρετε, µπορεί να µην υπάρχει παραγωγή, αλλά πρέπει οι αγρότες
να προχωρήσουν σε καλλιεργητικές εργασίες, δηλαδή να υπο-
βληθούν σε τρέχουσες δαπάνες. Και αν δείτε εδώ ότι πρέπει να
βιοποριστούν για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα χωρίς εισόδηµα,
είναι πιο αναγκαίες από ποτέ.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, στο τραπέζι του διαλόγου βλέπουµε,

αν µιλάµε για αποζηµιώσεις τύπου «Ιανού», ότι πρέπει να γίνει
συµψηφισµός των ασφαλιστικών εισφορών µε τις µελλοντικές να
καταβληθούν αποζηµιώσεις, πρέπει να υπάρχει απαλλαγή των
αγροτών από τα εκτιµητικά τέλη. Γιατί, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
αντιληφθείτε ότι δεν υπάρχει καθόλου ρευστότητα. Αυτό, λοιπόν,
είναι µίνιµουµ πακέτο για τη στήριξη της αγροτικής παραγωγής.
Να µη µιλήσω, βεβαίως, για την αρµοδιότητα άλλων Υπουργών.
Πρέπει να στηριχθούν επιχειρήσεις, συνεταιρισµοί, συναφείς επι-
χειρήσεις, µε εφάπαξ ενισχύσεις, θα πρέπει να γίνουν ευνοϊκές
τραπεζικές ρυθµίσεις, µείωση επιτοκίων, πολλές δόσεις,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη, µην µπαίνετε σε άλλα θέµατα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ:…και βεβαίως πρέπει να γίνει ένα πρό-
γραµµα κατά την έννοια του παλιού ΛΑΕΚ, κατάρτισης των ερ-
γαζοµένων στον αγροτικό τοµέα. Εννοώ για τους µόνιµους
υπαλλήλους των συνεταιρισµών, για να µπορέσει αυτός ο τοµέας
να κρατηθεί.

Επίσης θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, επί τη ευκαιρία
επειδή το φαινόµενο των παγετών είναι πλέον πανευρωπαϊκό, για
όλο τον ευρωπαϊκό νότο τουλάχιστον -έχει συµβεί στην Ιταλία,
στη Γαλλία, στην Ισπανία-, αν έχετε υποβάλει µαζί µε άλλες
χώρες και τα συναρµόδια Υπουργεία αίτηµα κοινό στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ώστε να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε και τους
ευρωπαϊκούς πόρους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, όλες οι καλλιέργειες που
επλήγησαν και όλοι οι παραγωγοί που επλήγησαν θα αποζηµιω-
θούν έγκαιρα και δίκαια. Το έχουµε ξεκαθαρίσει από την πρώτη
στιγµή αυτού του πολύ ακραίου καιρικού φαινοµένου ότι η υπο-
στήριξη θα είναι καθολική και θα αφορά όλους. Άλλωστε ο µη-
χανισµός κινήθηκε από την πρώτη στιγµή, εξακολουθεί να κινεί-
ται. Ο Πρωθυπουργός -να σας υπενθυµίσω- αµέσως µετά από
την ολοκλήρωση του κύµατος του παγετού είχε ο ίδιος την ευ-
καιρία να διαπιστώσει από πρώτο χέρι το µέγεθος της καταστρο-
φής και να δεσµευτεί προσωπικά ότι θα καταβληθεί κάθε δυνατή
προσπάθεια έτσι ώστε έγκαιρα, δίκαια, πάντα µέσα στο πλαίσιο
των κανονισµών και των δυνατοτήτων που έχουµε, να αποζηµιω-
θούν όσοι επλήγησαν. 

Είναι πραγµατικότητα ότι ζήσαµε ένα πρωτόγνωρο φαινόµενο
φέτος σε ό,τι αφορά στους παγετούς, κυρίως σε ό,τι αφορά στη
διάρκειά τους, από τα µέσα Μαρτίου µέχρι το πρώτο δεκαήµερο
του Απριλίου –σε τόσο µεγάλη χρονική έκταση παγετό στη χώρα
δεν είχαµε ξαναζήσει-, µε αποτέλεσµα πολλές και µεγάλες κα-
ταστροφές σε πολλά γεωγραφικά διαµερίσµατα, στην Πέλλα,
στην Ηµαθία, στη Θεσσαλία, στη Φθιώτιδα, στην Αρκαδία. Και ο
κ. Λιβανός και εγώ είχαµε προσωπικά τη δυνατότητα, την ευκαι-
ρία, να διαπιστώσουµε από πολύ κοντά το µέγεθος αυτών των
καταστροφών. 

Είναι, λοιπόν, απόλυτη προτεραιότητά µας και δέσµευσή µας
-το έχουµε αποδείξει άλλωστε και στο παρελθόν µε αφορµή τον
«Ιανό»- να υποστηρίξουµε τους ανθρώπους που έπαθαν ζηµιά,
που θέλουν εισόδηµα, που χρειάζεται να στηριχθούν για να κά-
νουν τις καλλιεργητικές ενέργειες, τις καλλιεργητικές διαδικα-
σίες που απαιτούνται προκειµένου να συνεχίσουν να είναι
παραγωγικοί και ανταγωνιστικοί. Αυτή η εκτεταµένη ζηµιά, η
οποία δεν αφορά µόνο στους παγετούς και τη «Μήδεια» προ-
ηγουµένως και όσα είχαν προηγηθεί, µας δείχνει ότι η κλιµατική
αλλαγή δεν είναι κάτι έκτακτο και ξαφνικό. Ήρθε για να µείνει
και µας φέρνει αντιµέτωπους µε καταστροφές τις οποίες πριν
από τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια δεν τις είχαµε συνηθίσει να προ-
καλούν τόσο µεγάλα προβλήµατα στην παραγωγή. Γιατί το λέω
αυτό; Γιατί πέρα από τις αποζηµιώσεις, πέρα από τα µέτρα, πέρα
από τις διαδικασίες, για τις οποίες θα πω πιο συγκεκριµένα πράγ-
µατα στη δευτερολογία µου, ανοίγει µία πολύ µεγάλη συζήτηση
και πρέπει να ανοίξει η συζήτηση αυτή και για την αναµόρφωση
του κανονισµού του ΕΛΓΑ και για τη δηµιουργία και άλλων χρη-
µατοδοτικών εργαλείων από τα οποία θα µπορούν να αντλούν οι
παραγωγοί µας υποστήριξη όταν βρίσκονται αντιµέτωποι µε
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αυτού του είδους τα δυσάρεστα φαινόµενα και για αξιοποίηση
µέτρων του ΠΑΑ, έτσι ώστε να γίνουν πολύ πιο ανθεκτικοί.

Σε όλη την αλυσίδα αξίας βλέποντας τον πρωτογενή τοµέα,
εκτός από τις ενισχύσεις, εκτός από τις αποζηµιώσεις, εκτός από
τις επιχορηγήσεις πρέπει να βρούµε τρόπους, µέτρα στήριξης
που θα τους δώσουν τη δυνατότητα να θωρακίζονται όσο το δυ-
νατόν καλύτερα απέναντι σε αυτού του είδους τα ακραία καιρικά
φαινόµενα που συρρικνώνουν το εισόδηµά τους ακόµα περισσό-
τερο. Δεν είναι µία προσπάθεια αυτή η οποία περιορίζεται µόνο
µέσα στα όρια της χώρας. Ήδη ο κ. Λιβανός έχει θέσει το ζήτηµα
στους συναδέλφους υπουργούς στο άτυπο συµβούλιο πριν από
15-20 µέρες. Έχουµε 26 -27 Μαΐου συµβούλιο Υπουργών στις
Βρυξέλλες όπου θα ξανασυζητηθεί το θέµα της δυνατότητας
υποστήριξης αποζηµίωσης για τα ακραία καιρικά φαινόµενα που
αντιµετωπίζει η χώρα και άλλες χώρες και προς την κατεύθυνση
αυτή ένα κοµµάτι της συνολικής µας πολιτικής για τον αγροτικό
τοµέα στοχεύει στο να δηµιουργήσει τις συνθήκες -και σε υπο-
δοµές και τεχνολογικά και χρηµατοδοτικά-, έτσι ώστε ο Έλληνας
παραγωγός να µπορεί να βρίσκει την υποστήριξη που χρειάζεται
όταν βρίσκεται αντιµέτωπος µε αυτού του είδους τα ακραία φαι-
νόµενα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ, και για την συνέπεια στον χρόνο.

Η κ. Τζάκρη έχει τον λόγο για την δευτερολογία της για τρία
λεπτά.

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, όλα αυτά που µας εί-

πατε σήµερα, µε συγχωρείτε που σας το λέω, αλλά είναι διαπι-
στώσεις και είναι γνωστά. Εγώ έκανα αυτή την ερώτηση για να
συζητηθεί µετά από τις 15 Μαΐου γιατί τα κυβερνητικά στελέχη
έρχονται και παρέρχονται στην Πέλλα, δεν προλαβαίνουµε τις
επισκέψεις και τις βόλτες τους, αλλά κανένας από αυτούς δεν
είναι συγκεκριµένος. Οι προτάσεις είναι όλες πάνω στο τραπέζι
και θα περίµενα από εσάς συγκεκριµένα πράγµατα να µου πείτε
σήµερα για να είµαστε πρακτικοί και χρήσιµοι, πρώτοι και καλύ-
τεροι. Θα δοθούν οι προκαταβολές; Πότε και σε ποιο ύψος; Πρέ-
πει να καταβληθούν το συντοµότερο δυνατόν. 

Κοιτάξτε, πριν από δεκαεπτά χρόνια σε αντίστοιχο φαινόµενο
είχαν δοθεί προκαταβολές κατά δέντρο. Τότε είχε δοθεί 3 ευρώ
στο δέντρο. Να σας πω εδώ ότι επειδή πρέπει να αντιµετωπί-
σουµε και µελλοντικές εργασίες και το πρόβληµα της επιβίωσης
των οικογενειών πρέπει να είναι κατ’ έλασσον 5 ευρώ το δέντρο,
που σηµαίνει ότι σε ένα στρέµµα ροδάκινου που έχει σαράντα
ροδακινιές κατ’ έλασσον πρέπει να είναι 200 ευρώ το στρέµµα,
κύριε Υπουργέ, γιατί ουσιαστικά οι αποζηµιώσεις αυτές και οι
προκαταβολές έρχονται να αποκαταστήσουν το όποιο εισόδηµα
θα υπήρχε φέτος από την αγροτική παραγωγή. 

Πότε θα δοθούν αυτές; Είπατε ότι είναι στο τραπέζι και το συ-
ζητάτε να γίνει βάση των φετινών δηλώσεων. Το σύστηµα κλείνει
στις 16, 15 Ιουνίου. Μέχρι τις 15 Ιουλίου το σύστηµα είναι κλειστό
για διορθώσεις. Αυτό σηµαίνει ότι αν προχωρήσετε, θα πρέπει
να υπάρχει βέβαια πρώτα µια προετοιµασία, µια ετοιµότητα, µια
επίσκεψη από την πλευρά του Υπουργείου και στις 16, 17 Ιουλίου
µπορούν να δοθούν προκαταβολές, εφόσον υπάρχει η πολιτική
βούληση, στους αγρότες για να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν
το πρόβληµα της επιβίωσής τους. Πρέπει να το καταλάβετε. Η
απόγνωσή τους είναι απερίγραπτη. Η κατάσταση είναι τραγική.

Δεύτερον, θα γίνει η αποζηµίωση στο 100% της ζηµιάς βάση
του πορίσµατός; Γιατί αυτό σηµαίνει «Ιανός». Θα γίνει συµψηφι-
σµός των ασφαλιστικών εισφορών και µελλοντικά θα καταβλη-
θούν αποζηµιώσεις; Θα απαλλαγούν από τα τιµητικά τέλη; 

Αυτά, κύριε Υπουργέ, είναι πακέτο «Ιανός», γιατί διαφορετικά
ουδόλως έχει αντιληφθεί η πολιτεία την έκτακτη κατάσταση και
την έκτακτη συγκυρία που βιώνει αυτή τη στιγµή η Πέλλα, δια-
φορετικά θα πάµε σε µια συνήθη διαδικασία αποζηµιώσεων που
σηµαίνει «ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι». Θα πάµε δηλαδή, να
πάρουµε τις πρώτες αποζηµιώσεις τον Μάρτιο του 2022 όπως
συµβαίνει κάθε χρόνο. 

Ως προς αυτό που µου είπατε για την αλλαγή του κανονισµού
του ΕΛΓΑ, συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, αλλά ήµουν νια και γέρασα
και αυτό σας το λέω αυτοκριτικά. Ξέρετε πόσοι έχουν περάσει

από τη θέση που βρίσκεστε εσείς, που µας µίλησαν για την αλ-
λαγή του περιβόητου κανονισµού του ΕΛΓΑ προς µια κατεύ-
θυνση περισσότερο, αν θέλετε, φιλοαγροτική; Δεν έχουν ξεκινή-
σει καν οι προµελέτες που σας είχαµε αφήσει εµείς για να οδη-
γηθείτε σε ένα τελικό σχέδιο, σε ένα τελικό παραδοτέο.

Με αυτή την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας πω και
κάτι πολύ σοβαρό. Εγώ πολλά χρόνια τώρα υποστηρίζω σθεναρά
την ανάγκη αναδιάρθρωσης της καλλιέργειας του ροδάκινου. Ξέ-
ρετε, θεωρώ ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε προς την κατεύ-
θυνση αυτή µε πρωτίστως την αναδιάρθρωση των τραπέζιων
ποικιλιών και δευτερευόντως τα συµπύρηνα ροδάκινα. Θεωρώ
ότι είναι η κατάλληλη στιγµή να συµβεί, δηλαδή να πάµε σε ένα
εξορθολογισµό της ροδακινοκαλλιέργειας µε νέες δυναµικές
καλλιέργειες και καινούριες ποικιλίες. Αυτό θα οδηγήσει, αν θέ-
λετε, σε σηµαντική µείωση των εισροών κατά 20%, κατά 30%, δη-
λαδή σε φάρµακα και λιπάσµατα και επίσης, κύριε Υπουργέ, θα
µειώσει και την κατανάλωση νερού και θα πάµε σε ένα εξορθο-
λογισµό και σε ένα εκµοντερνισµό της καλλιέργειας. Έχω υπο-
βάλλει στον Υπουργό ερώτηση και µου απάντησε ότι έχουµε στο
πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης γι’ αυτό το χρόνο 350.000.000
ευρώ.

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, γιατί υπάρχει µεγάλη
ανασφάλεια στους αγρότες, αυτά τα 250.000.000 ευρώ απευθύ-
νονται εξολοκλήρου για την αναδιάρθρωση της καλλιέργειας του
ροδάκινου ή αφορούν και σε άλλες καλλιέργειες; Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, επειδή θεωρώ ότι το µέτρο αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό θα πρέπει να προχωρήσει στον σχεδιασµό, στη διαβούλευση
αυτού του µέτρο του συγκεκριµένου προκειµένου αυτό να υλο-
ποιηθεί. Και για να πάµε σε ένα περισσότερο, αν θέλετε, βιώσιµο,
καινοτόµο φιλοπεριβαλλοντικό παραγωγικό µοντέλο στην Πέλλα
και στην Ηµαθία είναι πολύ σηµαντικό αυτό, κύριε Υπουργέ.

Επίσης, θέλω να σας ρωτήσω και µε αυτή την ευκαιρία και κάτι
άλλο. Επειδή οι αντίξοες καιρικές συνθήκες λόγω του φαινοµέ-
νου της κλιµατικής αλλαγής θα είναι όλο και πιο αυξηµένες στο
επόµενο χρονικό διάστηµα, θα πρέπει να ενισχυθούν οι παραγω-
γοί µε µέτρα ενεργητικής προστασίας, κύριε Υπουργέ. Αναφέ-
ροµαι γιατί …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τζάκρη, ολο-
κληρώστε. Μην γενικεύετε, µείνετε στα της ερώτησης σας πα-
ρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: … συστήµατα τεχνητής βροχής τα οποία
θα πρέπει να επιδοθούν µέσω του προγράµµατος στο 100%. Δεν
µπορεί να τα δίνει ο ΕΛΓΑ, το καταλαβαίνω, αλλά θα πρέπει να
βοηθηθούν οι αγρότες µε αυτά τα µέσα ώστε να µειώσουν τις
ζηµιές που συµβαίνουν από τις φυσικές καταστροφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Παρά το γεγονός ότι κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει το ει-
λικρινές ενδιαφέρον κάθε συναδέλφου για τα πλήγµατα που νιώ-
θουν στο εισόδηµά τους οι παραγωγοί στην ελληνική περιφέ-
ρεια, στις ελληνικές µας περιφέρειες, νοµίζω ότι η αντιπολιτευ-
τική σας διάθεση αδικεί το ενδιαφέρον σας, κυρία Τζάκρη και οι
χαρακτηρισµοί σας νοµίζω ότι αδικούν και την Κυβέρνηση ,αλλά
και τα τετελεσµένα. 

Δεν ήρθαν βόλτα τα κυβερνητικά στελέχη στην Πέλλα και στην
Ηµαθία, κυρία Τζάκρη, όταν ανακοίνωσαν την αποζηµίωση de
minimis 8.350.000 ευρώ στους παραγωγούς της περιοχής σας.
Δεν κάνουν βόλτα ούτε ο επικεφαλής του ΕΛΓΑ ούτε τα κυβερ-
νητικά στελέχη όταν κάθε τους παρουσία εκεί, σε συντονισµό µε
τους αρµόδιους συνεργάτες µας, έχουν ως αποτέλεσµα σήµερα
οι διαδικασίες από πλευράς ΕΛΓΑ να προχωρούν ταχύτατα. Στη
φάση που βρισκόµαστε τώρα το έργο των επισηµάνσεων ολο-
κληρώθηκε, έχουν ανοίξει οι αναγγελίες και υποβάλλονται οι δη-
λώσεις για τις ζηµιές των παραγωγών. Μάλιστα έληγε η
προθεσµία στις 11 Μαΐου 2021 και δόθηκε νέα παράταση µέχρι
τις 14 Μαΐου.

Δεν αποτελεί βόλτα ή εν πάση περιπτώσει αόριστη κίνηση το
γεγονός ότι καταφέραµε και στελεχώσαµε πολύ γρήγορα φέτος
τον ΕΛΓΑ µε επιπλέον ανθρώπους που χρειάζεται και πολύ σύν-
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τοµα από δέκα ανθρώπους που υπήρχαν εκεί για να γίνει η δου-
λειά της αξιολόγησης και της εκτίµησης, σήµερα δουλεύουν
τριάντα και σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα δουλεύουν
πενήντα. Όπως, επίσης, δεν είναι ούτε αόριστη δήλωση ούτε
προφανώς, προϊόν βόλτας η ξεκάθαρη δέσµευσή µας ότι όλοι
θα αποζηµιωθούν, και εκείνοι που οι καλλιέργειές τους επλήγη-
σαν στο στάδιο της ανθοφορίας και εµπίπτουν στον κανονισµό
του ΕΛΓΑ και όσοι έπαθαν ζηµιά στο φυτικό τους κεφάλαιο και
εµπίπτουν στη λειτουργία και στον κανονισµό των ΠΣΕΑ και όλοι
οι υπόλοιποι για τους οποίους υπάρχει κενό, αλλά µε τα κατάλ-
ληλα χρηµατοδοτικά εργαλεία που θα επιστρατεύσουµε στην εξί-
σωση αυτή της δίκαιης αποζηµίωσης και αντιµετώπισης θα
καλύψουµε και αυτούς και µάλιστα µε χρόνους, µε διαδικασίες,
µε ρυθµούς του ΕΛΓΑ όπως δείξαµε και στο παρελθόν. Πότε; Ο
στόχος είναι όταν οι παραγωγοί θα έπαιρναν τα χρήµατά τους
από τη διάθεση των προϊόντων τους. Ξέρετε άλλωστε ότι για
πρώτη φορά στην ιστορία του ΕΛΓΑ -γιατί είπατε ότι χρόνια
ακούτε πράγµατα και δεν τα βλέπετε να γίνονται- είδατε φέτος
για πρώτη φορά ότι αποζηµιώθηκαν το σύνολο των ζηµιών του
2020 το 2021. Γιατί έγινε αυτό; Γιατί για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία άλλαξαν πράγµατα στον κανονισµό λειτουργίας του ΕΛΓΑ
για να µπορεί να χρηµατοδοτεί έγκαιρα, άλλαξαν πράγµατα στο
καθεστώς επισήµανσης και αξιολόγησης των ζηµιών. Παίρνουµε
πιο γρήγορα και πιο έµπειρα τους ανθρώπους. Αυτή η Κυβέρ-
νηση είναι που διέθεσε τα 30.000.000 ευρώ για πρώτη φορά, ως
έχει υποχρέωση το κράτος, στον ΕΛΓΑ για να µπορεί να καλύπτει
και τις λειτουργικές δαπάνες και να αποζηµιώνει εύκολα και γρή-
γορα. Αυτή η Κυβέρνηση είναι που ξεκινά τη διαδικασία επεξερ-
γασίας των ζητηµάτων που θέτει η κλιµατική αλλαγή, διότι τίποτα
δεν παρέλαβε η διοίκηση του ΕΛΓΑ, ούτε αναλογιστική µελέτη
ούτε προµελέτες, ούτε τίποτα, τίποτα δεν παρέλαβε που να µπο-
ρεί να την οδηγήσει σε ένα µονοπάτι απαιτούµενων, απαραίτη-
των, ουσιαστικών αλλαγών, γιατί το τοπίο σήµερα στις καταστ-
ροφές δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που ήταν πριν από πέντε,
έξι, επτά και οκτώ χρόνια.

Συνεπώς, σε αυτό τον διάλογο, αν θέλουµε να είµαστε εποι-
κοδοµητικοί, οφείλουµε κατ’ αρχάς να αναγνωρίζουµε τα τερά-
στια βήµατα που έχουν γίνει. Είναι πολύ ακριβή η σχέση εµπι-
στοσύνης που έχουµε χτίσει µε τους Έλληνες παραγωγούς, κυ-
ρίως µε εκείνους που έχουν ανάγκη την υποστήριξη και την
αρωγή του κράτους, θα την περιφρουρήσουµε, θα την ενισχύ-
σουµε και πολύ σύντοµα θα ανακοινωθούν και τα συγκεκριµένα
µέτρα -το περίγραµµα σας το είπα και σήµερα- για να ξέρει ο πα-
ραγωγός πότε και σε τι ύψος θα πάρει την αποζηµίωση που δι-
καιούται. Όλοι οι παραγωγοί που επλήγησαν -επαναλαµβάνω,
και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό- έγκαιρα και δίκαια θα απο-
ζηµιωθούν.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε και για τη συνέπεια στο χρόνο. 
Να πω ότι ολοκληρώθηκε και η έκτη από σύνολο είκοσι επικαί-

ρων ερωτήσεων, παρά τη θερµή παράκληση να συνεχίσουµε τη-
ρώντας τον χρόνο και µε συγκεκριµένα ερωτήµατα και απα-
ντήσεις συγκεκριµένες. 

Προχωράµε στην επόµενη ερώτηση. Είναι η ένατη µε αριθµό
727/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηλείας το Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Χρονοδιάγραµµα
εργασιών του “Πάτρα-Πύργος” και ολοκλήρωση του “Ολυµπία-
Βυτίνα-Τρίπολη”». 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας και θερµή παράκληση να γίνεται η τήρηση του χρόνου. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η πολλοστή φορά που βρισκόµαστε σε

αυτή την Αίθουσα για να συζητήσουµε για τον οδικό άξονα
Πάτρα-Πύργος και θα πρέπει πριν συζητήσουµε το σηµαντικό-
τερο θέµα που απασχολεί τους πολίτες της Ηλείας, να κάνουµε
κάποιες παραδοχές. Είναι ένα έργο για το οποίο υπάρχουν δια-
χρονικές και διακοµµατικές ευθύνες από το 2007 για τη µη ολο-
κλήρωσή του. Είναι συντριπτικές οι ευθύνες της προηγούµενης
κυβέρνησης για τα τεσσεράµισι χρόνια τα οποία πέρασαν χωρίς

να γίνει πραγµατικά τίποτα. Όµως, δυο χρόνια πριν ο Πρωθυ-
πουργός επισκεπτόµενος την Ηλεία είπε ότι το Πάτρα-Πύργος
είναι έργο πρώτης προτεραιότητας και έχουν περάσει ήδη είκοσι
δυο µήνες από τις εκλογές και την ανάληψη της διακυβέρνησης
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Έχει περάσει ένας χρόνος σχεδόν –σε επτά, οκτώ µέρες συµ-
πληρώνεται ένας χρόνος- από τότε που στείλατε στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή το αίτηµα για έγκριση σύµβασης παραχώρησης
και πέντε µήνες από την επίσηµη τελευταία εκτίµηση, τη δική σας
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, ότι εντός εξαµήνου –είχατε πει τότε-
θα έχουµε εγκρίσεις και ότι το έργο θα ολοκληρωθεί στο σύνολό
του στο τέλος του Οκτωβρίου του 2024.

Από τότε µέχρι σήµερα που µιλάµε, δεν υπάρχει κάτι νεότερο,
πέρα από κάποιες γενικές ανακοινώσεις, που έγιναν τις προηγού-
µενες ηµέρες, ότι περιµένετε εξελίξεις το επόµενο εξάµηνο. Δεν
έχουν ξεκινήσει καν οι εργασίες βελτίωσης του υφιστάµενου
δρόµου, αφού δεν έχει ολοκληρωθεί ο διαγωνισµός, ο οποίος
ανακοινώθηκε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα έντεκα µήνες πριν, ενώ
έχουν ανοίξει οι διαπεριφερειακές µετακινήσεις και ξεκίνησε η
τουριστική κίνηση. 

Πριν τρεις µέρες, ο Πρωθυπουργός, παρουσία σας, συναντή-
θηκε µε την κ. Βεστάγκερ και απ’ ό,τι διαβάζουµε, τουλάχιστον
από τα µέσα ενηµέρωσης, το Πάτρα-Πύργος ήταν αντικείµενο
συζήτησης. 

Όσον αφορά στον ηµιτελή δρόµο Αρχαία Ολυµπία-Βυτίνα-Τρί-
πολη, µε προφανείς αναπτυξιακές προοπτικές για την Ηλεία και
την Αρκαδία, τελικά δεν εντάχθηκε, όπως είχαµε συζητήσει, στο
Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά δεν είναι και σαφής η πρόθεση για το
τι θα γίνει µε αυτόν τον δρόµο. 

Δυο ερωτήµατα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρώτον, αν και µετά
την προχθεσινή συζήτηση έχετε λάβει την έγκριση για το δρόµο
Πάτρα-Πύργος, πότε θα ξεκινήσει και πότε θα ολοκληρωθεί επι-
τέλους αυτός ο αυτοκινητόδροµος και βεβαίως µαζί µε αυτό
είναι και το ερώτηµα για τις εργασίες βελτίωσης του υφιστάµε-
νου δικτύου.

Επίσης, ένα δεύτερο ερώτηµα είναι αν θα προκρίνετε την ολο-
κλήρωση του δρόµου Αρχαία Ολυµπία-Βυτίνα-Τρίπολη µε χρη-
µατοδότηση από τα ΠΕΠ των Περιφερειών Πελοποννήσου και
Δυτικής Ελλάδας, όπως είχατε πει πέντε µήνες πριν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός Υποδοµών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής για την πρω-
τολογία του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά, η ερώτησή σας
γίνεται εξαιρετικά επίκαιρη, διότι όπως πολύ σωστά είπατε στην
πρωτολογία σας είχαµε µια συνάντηση µε την κ. Βεστάγκερ, την
εκτελεστική Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, παρουσία
του Πρωθυπουργού, γι’ αυτό το θέµα, το οποίο δείχνει νοµίζω
κάτι σχετικά πρωτοφανές, ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός για το
συγκεκριµένο αυτό έργο, αν θέλετε, σπαταλά πολύ µεγάλο πο-
λιτικό κεφάλαιο, για να δούµε αυτό το έργο να γίνεται επιτέλους
πράξη. 

Εποµένως, να επαναλάβω εγώ ότι το 2021 θα αποτελέσει
πραγµατικά το έτος επιτάχυνσης όλων των µεγάλων έργων, διότι
στο Υπουργείο Υποδοµών έχουµε καταφέρει αυτούς τους δεκαο-
κτώ µήνες, πρώτον, να ξεµπλοκάρουµε πολλά εµβληµατικά έργα
και, από την άλλη, να ωριµάσουµε και µία σειρά έργων, διότι
χωρίς ωρίµανση και προετοιµασία χάνεται πολύτιµος χρόνος. 

Πάµε τώρα στο διά ταύτα, Πάτρα-Πύργος. Από την πρώτη
στιγµή εµείς επιλέξαµε να µη λαϊκίσουµε και από την πρώτη
στιγµή –δύσκολος ο δρόµος αυτός που ακολουθήσαµε, γιατί για
να λες την αλήθεια καµµιά φορά, ειδικά στο πολιτικό σκηνικό της
χώρας, έχει κόστος- είπαµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και
µάλιστα αυτές ήταν και οι προεκλογικές µας δεσµεύσεις.

Τι είχαµε πει, κύριε Κατρίνη; Είχαµε πει για τους τεράστιους
κινδύνους που διέτρεχε το έργο λόγω της σαλαµοποίησης και
µάλιστα είναι και επίσης επίκαιρη η ερώτησή σας γιατί σε µία
άλλη αίθουσα εδώ στο Κοινοβούλιο είχαµε κατάθεση του κ. Κα-
λογρίτσα –µιλάω για την υπόθεση που εξετάζει ενδεχόµενες ποι-
νικές ευθύνες πολιτικών προσώπων για τις τηλεοπτικές άδειες-
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και είδαµε ότι αυτό το εγχείρηµα, αν θέλετε, απόκτησης τηλεο-
πτικού σταθµού συνδέεται µε το Πάτρα-Πύργος, γιατί η σαλαµο-
ποίηση του έργου έγινε και τα τέσσερα από τα οκτώ κοµµάτια
είχε πάρει ο εν λόγω εργολάβος. 

Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς; Γιατί αναφερθήκατε σε µερικά ζητή-
µατα, τα οποία δεν έχουν απόλυτη σχέση µε την πραγµατικό-
τητα. Ίσως έχουµε µπερδευτεί λίγο στα δεδοµένα και θα είµαι
πολύ συγκεκριµένος. 

Εµείς, όπως σας είχαµε πει και στη δική σας ερώτηση στις 11
Δεκεµβρίου, είχαµε κάνει το εξής: Πήραµε εξτένσιον, δηλαδή πή-
ραµε µία επέκταση, έτσι ώστε να γίνει από την DG GROW, από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, και το έργο αυτό να µπορέσει να µπει
ως γέφυρα στο 2021-2027. Με σαλαµοποίηση αυτό δεν γινόταν.
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αν συνεχίζαµε τον δρόµο της κατάτµη-
σης, δεν θα χρηµατοδοτούσε το έργο µετά το 2023. Άρα, αυτό
το κάναµε µέσα στο πρώτο εξάµηνο της διακυβέρνησής µας. 

Επίσης, αυτό που κάναµε ήταν και το πιο δύσκολο –το οποίο
στις 11 Δεκεµβρίου δεν είχαµε απάντηση- και ήταν να πάµε στη
DG GROW και να ζητήσουµε το έργο αυτό, δηλαδή τα 77 χιλιό-
µετρα του Πάτρα-Πύργος να πάνε πίσω στην παραχώρηση, κάτι
το οποίο ήταν πολύ δύσκολο για να γίνει, εξαιρετικά επίφοβο. 

Δεν σας κρύβω, κύριε Κατρίνη, ότι η Κυβέρνηση και προσω-
πικά ο οµιλών πήραµε ένα τεράστιο ρίσκο, διότι θα µπορούσε η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή να µας πει ότι δεν το αποδεχόµαστε αυτό.
Τελικά, καταφέραµε το έργο να το εντάξουµε στην παραχώρηση.
Εποµένως, το έργο θα γίνει. Είναι δεδοµένο αυτό και θα γίνει
εντός χρονοδιαγραµµάτων µέχρι το 2024. 

Τώρα τι κάναµε; Τώρα είµαστε στο τελικό στάδιο, το τρίτο
βήµα, που είναι -αν θέλετε- και µια διαδικασία σχετικά τυπική,
αλλά σοβαρή και χρονοβόρα. Και µην ξεχνάτε –γιατί καµµιά
φορά σε αυτή την Αίθουσα και σε αυτήν τη χώρα ξεχνάµε- ότι
επί δώδεκα µήνες έχουµε τη µεγαλύτερη κρίση, παγκόσµια κρίση
υγείας, η οποία πραγµατικά έχει ισοπεδώσει τα πάντα σε επίπεδο
γραφειοκρατικό και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όλα έχουν πάει
πολλά βήµατα πίσω. Έχουν έρθει τα πάνω-κάτω. 

Παρ’ όλα αυτά, έχουµε στείλει την προγνωστοποίηση στις 15
Δεκεµβρίου του 2020, το λεγόµενο pre-notification. Έχουµε πάρει
απάντηση από την DG GROW τον Φεβρουάριο µε συγκεκριµένες
ερωτήσεις και συγκεκριµένες διευκρινίσεις. Αυτή είναι η διαδι-
κασία. 

Εµείς, αµέσως, τον Απρίλιο του 2021, απαντήσαµε στην DG
GROW και µάλιστα έχουµε δώσει όλα τα στοιχεία που έχουν
σχέση µε τη µελέτη κόστους-οφέλους και τώρα περιµένουµε την
απάντηση της DG GROW.

Υπάρχει ένα ζήτηµα εδώ –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και
στη δευτερολογία µου θα επανέλθω για τα άλλα έργα, τα υπο-
έργα, για να µη σας τρώω το χρόνο- αν θα περιµένουµε την τε-
λική notification ή όχι. Αυτό συζητάµε µε την κ. Βεστάγκερ. Αυτό
της έθεσε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και ο οµίλων, γιατί εξη-
γήσαµε ότι σε αυτό το έργο θρηνούµε πολλές ζωές κάθε χρόνο
και γι’ αυτό το λόγο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή –πράγµα το οποίο
το έχει κάνει, όπως είδατε από όλη αυτή τη διαδικασία- όχι απλά
έχει σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, αλλά πραγµατικά έχει
βοηθήσει ώστε αυτό το έργο να το επανεκκινήσουµε. 

Περιµένουµε τώρα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και από την
DG GROW το τελικό πράσινο φως, για να ξεκινήσουµε. Οπότε
το χρονοδιάγραµµα µας, παρά την κρίση του κορωνοϊού, δεν έχει
µεταβληθεί και ο στόχος να είναι το έργο αυτό έτοιµο µέχρι το
2024 δεν είναι κάτι το οποίο είναι ανέφικτο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Ο κ. Κατρίνης έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είστε υποχρεωµένος να το ξέρετε, αλλά

σε λιγότερο από δύο ώρες από τώρα υπάρχει µια συγκέντρωση
φορέων και κατοίκων στην Ηλεία, µια συγκέντρωση διαµαρτυ-
ρίας για την αδικαιολόγητη απόφαση της Κυβέρνησης να αφήσει
την Ηλεία εκτός του χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Και συνολικά είναι ένα µήνυµα διαµαρτυρίας προς την Κυβέρ-
νηση τόσο για το θέµα των πανεπιστηµιακών σχολών όσο και για

το γεγονός ότι δεν προγραµµατίστηκε κάποιο έργο στο Ταµείο
Ανάκαµψης, για τα θέµατα παροχής υπηρεσιών υγείας και βε-
βαίως –κι εδώ θα σας στεναχωρήσω, κύριε Υπουργέ- και για το
ζήτηµα του δρόµου Πάτρα-Πύργος. 

Μάλιστα, Βουλευτής της παράταξής σας σήµερα ανακοίνωσε
ότι λόγω και του Πάτρα-Πύργος και της καθυστέρησης που
υπάρχει δεν θα είναι υποψήφιος στις επόµενες εκλογές. Έχουµε
παραιτήσεις δηµοτικών συµβούλων σήµερα. Υπάρχει, λοιπόν,
ένα κλίµα απογοήτευσης και βεβαίως το κοµµάτι Πάτρα-Πύργος
το ξέρετε πολύ καλά, είναι το σηµαντικότερο έργο όχι υποδοµής,
αλλά πνοής και ανάπτυξης για τον Νοµό Ηλείας. 

Στην πρωτολογία µου ανέφερα και το λέω και τώρα ότι ανα-
γνωρίζω πως υπάρχουν ευθύνες εδώ και πάρα πολλά χρόνια.
Όµως και εσείς καταλαβαίνετε ότι εδώ και είκοσι δύο µήνες, του-
λάχιστον τους τελευταίους µήνες, οι ευθύνες βαραίνουν την Κυ-
βέρνηση και εσάς προσωπικά, όσο καθυστερεί. 

Βάλατε ένα χρονοδιάγραµµα σήµερα. Είπατε για την επικοι-
νωνία που υπάρχει µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Παρ’ όλα
αυτά, δεν είπατε συγκεκριµένα πότε εκτιµάται ότι θα πάρετε την
έγκριση και το τελικό πράσινο φως, γιατί αναφερθήκατε σε µια
αλληλογραφία Δεκεµβρίου, Φεβρουαρίου, Απριλίου. Φαντάζοµαι
αυτό ήταν θέµα, όπως είπατε, συζήτησης µε την κ. Βεστάγκερ.
Εγώ δεν άκουσα βέβαια κάποια δήλωση της κ. Βεστάγκερ, η
οποία δεν εφείσατο καλών λόγων για την Κυβέρνηση και τις ανα-
πτυξιακές πρωτοβουλίες. Περίµενα να πει και κάτι για τα µεγάλα
έργα υποδοµής που ξέρω ότι ήταν αντικείµενο της συζήτησης. 

Άρα, εσείς µας διαβεβαιώνετε ότι θα εγκριθεί το έργο. Ωστό-
σο, βεβαίως δεν µας δίνετε ένα ακριβές χρονοδιάγραµµα. Και εί-
πατε κι εσείς πολύ προσεκτικά πως εκτιµάτε ότι εντός του 2021
θα ξεκινήσει και ότι εντός του 2024 θα ολοκληρωθεί. Οφείλω να
πω ότι ήσασταν λίγο πιο ακριβής πέντε µήνες πριν, όταν κάναµε
τη συγκεκριµένη ερώτηση.

Τώρα, όσον αφορά στο θέµα της καθυστέρησης του υφιστά-
µενου δικτύου, νοµίζω ότι αυτό δεν µπορεί να αποδοθεί στην ευ-
ρωπαϊκή γραφειοκρατία. Το ανακοινώσατε έναν χρόνο πριν εδώ.
Βλέπω ότι στις 29 Δεκεµβρίου ξεκινάει ο διαγωνισµός του Υ-
πουργείου και ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Νοµίζω ότι και εσείς συµφωνείτε -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- ότι οι πολίτες της Ηλείας δεν µπορούν να περιµένουν άλλο
ούτε για την αδικαιολόγητη καθυστέρηση στις εργασίες βελτίω-
σης του υφιστάµενου -σε εισαγωγικά- «οδικού δικτύου», αφού κι
εσείς ξέρετε ότι είναι «καρµανιόλα», ούτε για το ότι δεν µπαίνουν
συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, βάσει των οποίων λέµε ότι το φθι-
νόπωρο του 2021 ξεκινά και σε τριάντα έξι µήνες ολοκληρώνεται.
Μάλιστα, εσείς είχατε δεσµευτεί ότι µε τον νέο νόµο δηµοσίων
συµβάσεων θα προσπαθήσετε να δώσετε και µπόνους για να επι-
ταχύνετε την κατασκευή. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, περίµενα να τα ακούσω αυτά από εσάς
σήµερα, για να έχουµε µία νότα ελπίδας και αισιοδοξίας. Θέλω
να πιστεύω ότι το επόµενο διάστηµα τα πράγµατα θα κυλήσουν
οµαλά, παρά το γεγονός ότι και εσείς δεν µπορείτε να µας δια-
βεβαιώσετε για τους χρόνους και τις διαδικασίες.

Για το δε κοµµάτι του άλλου έργου πνοής, το Βυτίνα-Αρχαία
Ολυµπία -γιατί ξέρετε ότι η Αρχαία Ολυµπία είναι σηµείο παγκό-
σµιας κληρονοµιάς, αλλά δεν έχει σύγχρονο οδικό δίκτυο ούτε
από τη µία πλευρά ούτε από την άλλη που να το συνδέει µε την
υπόλοιπη χώρα- θα ήθελα να µας δώσετε λίγο πιο συγκεκριµένες
απαντήσεις για το αν είναι στον σχεδιασµό σας να το προχωρή-
σετε και µε ποιο µοντέλο χρηµατοδότησης πιστεύετε ότι θα το
κάνετε αυτό.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ξεκινάµε µε το πρώτο. Κατ’ αρχάς, θα έλεγα
ότι είστε και πάλι λίγο αδιάβαστος, διότι για τα έργα οδικής βελ-
τίωσης έχουµε προσωρινό ανάδοχο. Έχει γίνει δηµοπράτηση,
έχει γίνει συµβασιοποίηση. 

Και επειδή µας κουνάτε και το δάχτυλο εδώ πέρα, θα σας πω
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και κάτι άλλο. Ποτέ καµµία κυβέρνηση δεν πήρε την απόφαση να
ρίξει 30 εκατοµµύρια ευρώ στον υφιστάµενο δρόµο. Καµµία!
Εµείς, λοιπόν, είπαµε ότι δεν θα περιµένουµε τρία χρόνια για την
ολοκλήρωση του οδικού δικτύου και ότι θα πάµε και ένα βήµα
παραπέρα και θα ρίξουµε κάποια λεφτά στο υφιστάµενο οδικό
δίκτυο, για να µην έχουµε τα θανατηφόρα ατυχήµατα που
έχουµε. 

Εποµένως επαναλαµβάνω και πάλι πως προφανώς δεν γνωρί-
ζετε ή κάνετε πως δεν γνωρίζετε ότι όλα αυτά έχουν γίνει εν
µέσω πανδηµίας, όταν τα δικαστήρια δεν λειτουργούν και όταν
οι υπηρεσίες υπολειτουργούν. Κι εγώ ποτέ δεν µίλησα για την
ευρωπαϊκή γραφειοκρατία. Είπα ότι αυτή τη στιγµή σε όλο τον
κόσµο γενικότερα, κύριε Κατρίνη, έχουµε πολλές καθυστερήσεις
σε σειρά ζητηµάτων και κυβερνητικών χειρισµών. Δεν είναι κάτι
καινούργιο αυτό που σας λέω. Εποµένως, για τα έργα των 30
εκατοµµυρίων ευρώ έχουµε προσωρινό ανάδοχο, προχωράνε και
θέλω να ελπίζω ότι θα ξεκινήσουν µέσα στο καλοκαίρι.

Δεύτερον, σας εξηγώ τι κάναµε είκοσι δύο µήνες. Για ποιες ευ-
θύνες µιλάτε; «Σπάσαµε» το έργο, είπαµε όχι στην κατάτµηση,
όπως είχαµε πει προεκλογικά και πήραµε το πράσινο φως από
τη DG REGIO, για να πετύχουµε τη γέφυρα -αυτή είναι η πρώτη
επιτυχία, λοιπόν- σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Επίσης, εν-
τάξαµε το έργο στην παραχώρηση -δεύτερη επιτυχία- και όπως
σας είπα πριν, αυτό ήταν ένα φοβερά δύσκολο εγχείρηµα δια-
πραγµατευτικά. Φανταστείτε τους Ευρωπαίους οι οποίοι το 2013
είδαν το έργο ενταγµένο, µετά το απεντάξαµε, µετά το «σαλα-
µοποιήσαµε» και τώρα το εντάσσουµε πάλι πίσω. Εποµένως, ας
µπούµε και στα «παπούτσια» των άλλων. 

Όσον αφορά τώρα για το Ταµείο Ανάκαµψης, µια και είναι
δίπλα µας και ο κ. Σκυλακάκης, δεν ξέρω τι ερώτηση έχει, να σας
τα πει καλύτερα από εµένα, είναι ένα εργαλείο το οποίο ήρθε,
ενώ δεν το είχαµε προγραµµατισµένο. Για να είµαστε σαφείς,
δεν σηµαίνει ότι όταν ένα έργο δεν εντάσσεται εκεί δεν θα τύχει
χρηµατοδότησης. Προτάθηκαν, δηλαδή, πολλά έργα. Άλλωστε,
αυτή είναι και η λογική της διαπραγµάτευσης. Εδώ να σηµειώσω
ότι η ελληνική συµµετοχή στο Ταµείο Ανάκαµψης µε εθνικούς
πόρους είναι µηδέν. Εποµένως, καταλαβαίνετε ότι εκ των πραγ-
µάτων η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει µια πολύ σαφή ατζέντα για το
πού θέλει να διοχετεύσει τα χρήµατα αυτά. Και όλοι ξέρουµε ότι
η προτεραιότητα στα έργα είναι το «Digital» και το «Green», δη-
λαδή τα ψηφιακά έργα και το πράσινο. Παρ’ όλα αυτά, στο Τα-
µείο Ανάκαµψης έχει ενταχθεί σειρά πολύ σηµαντικών και οδικών
έργων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πάµε τώρα στο δεύτερο ερώτηµά σας για τα άλλα υπο-έργα,
όπως το Ολυµπία-Βυτίνα-Τρίπολη. Να ξεκινήσουµε µε την παρά-
καµψη Λαγκαδίων; Είναι ένα έργο το οποίο προχωρήσαµε µε
βάση την εγκεκριµένη µελέτη οδοποιίας που έχουµε. Υφίσταντο
οι περιβαλλοντικοί και έχουµε προχωρήσει στην ανάθεση µελέ-
της κόστους-οφέλους, µε σκοπό να εξετάσουµε, κάτι που κά-
ναµε, τη χρηµατοδότησή του από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων. Το αποτέλεσµα κατέδειξε -και αυτά πρέπει να τα λέµε-
ότι λόγω υψηλού κόστους -σηµειώνω ότι εδώ ο προϋπολογισµός
είναι 95 εκατοµµύρια ευρώ- και χαµηλών κυκλοφοριακών φόρ-
των, το έργο δεν είναι χρηµατοδοτήσιµο. 

Τι κάνουµε εµείς, λοιπόν; Προχωράµε στην ολοκλήρωση των
γεωτεχνικών ερευνών που απαιτούνται για να αλλάξουµε τα τε-
χνικά χαρακτηριστικά του δρόµου. Θα παραδώσουµε τη µελέτη
στην Περιφέρεια Πελοποννήσου, ώστε να εξετάσει τη δυνατό-
τητα ένταξής της στο δικό της ΠΕΠ. 

Μιλάµε, λοιπόν, για τα άλλα δύο υποτµήµατα, το Λούβρο-Τρι-
ποταµιά-Κόµβος Ηραίας, το οποίο είναι και αυτό ένα έργο 116
εκατοµµυρίων ευρώ µε ΦΠΑ και για το κοµµάτι της παράκαµψης
Σταυροδροµίου, ένα έργο 14 εκατοµµυρίων ευρώ µε ΦΠΑ. Και
εδώ το Υπουργείο κάνει τις µελέτες και θα δώσει τα έργα να τα
εντάξει η Περιφέρεια στο δικό της ΠΕΠ. Γιατί αυτό; Διότι πολύ
σωστά η δική σας Κυβέρνηση είχε κάνει το 2011 έναν νόµο, τον
νόµο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», και είχε πει ότι πρέπει να ξεχωρίσουµε επι-
τέλους ποια έργα είναι εθνικής σηµασίας και ποια περιφερειακά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)
Επειδή, όµως, κύριε Κατρίνη, αυτές οι µελέτες ήταν στο Υ-

πουργείο από το 2006, το Υπουργείο δεν είπε σήµερα «πάρτε τις
µελέτες, δεν σας βοηθάµε, είναι δικά σας τα έργα», αλλά είπαµε
ότι θα σας βοηθήσουµε για να συντάξουµε όλες τις απαραίτητες
γεωτεχνικές µελέτες και όλες τις µελέτες κόστους-οφέλους και
µετά να καθίσουµε µαζί µε την περιφέρεια να δούµε πώς µπο-
ρούµε και αν µπορούµε να εντάξουµε αυτά τα έργα και να τα
χρηµατοδοτήσουµε. Εποµένως, από εµένα τουλάχιστον δεν θα
ακούσετε ποτέ να ανακοινώνουµε έργο προς δηµοπράτηση,
χωρίς να έχουµε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. 
Καλησπέρα και καλή εβδοµάδα σε όλους και από εµένα!
Πάµε, λοιπόν, στην επόµενη, στην πέµπτη µε αριθµό 4558/25-

2-2021 ερώτηση του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογ-
λου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αί-
τηµα πτυχιούχων µηχανικών ΤΕΙ για ρύθµιση των επαγγελµατι-
κών τους δικαιωµάτων».

Κύριε Κεγκέρογλου, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα.
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Ξέρω ότι είστε συνεπής, γιατί
έχουµε είκοσι τέσσερις ερωτήσεις. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα της επαγγελµατικής κατοχύρω-

σης των αποφοίτων µηχανικών ΤΕΙ είναι χρόνιο και µε διάφορες
διακυµάνσεις, ανάλογα µε την περίοδο. Ο κ. Γαβρόγλου της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης αφού εξαφάνισε την τεχνολογική εκπαί-
δευση, υποσχέθηκε να επιλύσει το θέµα των επαγγελµατικών
δικαιωµάτων των πτυχιούχων. Όµως, όχι µόνο δεν έκανε τίποτα,
αλλά προχώρησε και ένα βήµα παραπέρα προς την αντίθετη κα-
τεύθυνση από αυτή για την οποία υπήρχε ανάγκη. Παρέδωσε τη
διαδικασία µε τον νόµο 4458 στην πλειοψηφία του ΤΕΕ και πα-
ραµονές των εκλογών µε νέα τροπολογία στον νόµο 4610 άλλαξε
ξανά τη διαδικασία των επαγγελµατικών δικαιωµάτων προς το
δυσµενέστερο. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς µε τη γραπτή µας ερώτηση θέσαµε ερω-
τήµατα, αλλά δεν πήραµε σαφείς απαντήσεις. Δεν ρωτάµε εάν
έχει συσταθεί µόνο η επιτροπή, που γνωρίζουµε ότι δεν έχει συ-
σταθεί, αλλά θέλουµε να δούµε αν σήµερα έχετε τη βούληση για
την αντιµετώπιση του προβλήµατος της επαγγελµατικής κατο-
χύρωσης των µηχανικών ΤΕΙ ή αν απλώς συνεχίζετε στη λογική
του ΣΥΡΙΖΑ, στη λογική δηλαδή του άρθρου 257 του νόµου 4610.

Οι επιτροπές, όπως και εσείς µας απαντήσατε, ούτως ή άλλως
δεν λειτουργούν και δεν µπορούν να λειτουργήσουν. Οι πτυχι-
ούχοι των ΤΕΙ, βέβαια, από την αρχή δεν είδαν µε καλό µάτι να
έχει το ΤΕΕ τη µεγάλη πλειοψηφία και οι εκπρόσωποι των απο-
φοίτων του ΤΕΙ, η ΕΕΤΕΜ, να έχει έναν εκπρόσωπο µόνο. Είναι
ετεροβαρής η σύνθεση.

Ρωτούµε, λοιπόν, εάν θα προχωρήσετε σε µία αναµόρφωση
της διαδικασίας, καθορισµού δηλαδή των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων. Η άποψή µας είναι ότι το Υπουργείο Παιδείας που
ήταν τριάντα πέντε χρόνια καθ’ ύλην αρµόδιο, δεν µπορεί σή-
µερα να δηλώνει αναρµόδιο. Γιατί δεν µπορεί να το κάνει; Διότι
έχει στα χέρια του όλες τις αποφάσεις των γενικών συνελεύσεων
των σχολών, των τµηµάτων των ιδρυµάτων δηλαδή, όπως έλεγε
ο νόµος και µε βάση αυτές θα πρέπει να συνταχθούν τα προ-
εδρικά διατάγµατα, µε τα συναρµόδια Υπουργεία βεβαίως. Ό-
µως, η διαδικασία αυτή έχει αποδειχτεί ατελέσφορη. Έφτιαξε το
Υπουργείο Παιδείας κάποια σχέδια προεδρικού διατάγµατος, τα
οποία δεν προχώρησαν και έµειναν στον αέρα για πολλά χρόνια.

Εµείς, βλέποντας αυτό, µε βάση τα σχέδια των αποφάσεων
των σχολών των ΤΕΙ όλης της χώρας, συντάξαµε έναν νόµο. Το
2018 καταθέσαµε µία πρόταση νόµου, προκειµένου να γίνει νο-
µοθετικά αυτή η διαδικασία ούτως ώστε να µην εµπλέκεται µε τη
γραφειοκρατία του προεδρικού διατάγµατος.

Θεωρώ ότι σήµερα πρέπει να δοθεί µία λύση. Δεν µπορούµε
να µένουµε σε επιτροπές που δεν συγκροτούνται. Πρέπει να
έχετε µία συνεργασία και µε το ΤΕΕ, γιατί είναι συναρµόδιος φο-
ρέας, αλλά και µε την ΕΕΤΕΜ. Δεν µπορεί οι ίδιοι οι απόφοιτοι

12454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να έχουν έναν εκπρόσωπο και οι εκπρόσωποι του ΤΕΕ να έχουν
τη µεγάλη πλειοψηφία, διότι γνωρίζετε ότι υπάρχει µία αντίθεση
επαγγελµατική, αδικαιολόγητη κατά την άποψή µας, γιατί δου-
λειά υπάρχει για όλους εάν ξεκαθαριστούν τα πεδία διαµόρφω-
σης της επαγγελµατικής δραστηριότητας. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο νοµίζω ότι και εσείς µπορείτε να το δείτε,
αλλά και το Υπουργείο Παιδείας δεν πρέπει να βγάζει την ουρά
του απ’ έξω και να λέει ότι είναι αναρµόδιο για το θέµα, γιατί έχει
τις αποφάσεις των σχολών στα χέρια του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-

σταντίνος Καραµανλής.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, να βάλουµε κατ’ αρχάς τα πράγµατα σε

µία σειρά. Το 2019, όπως πολύ σωστά είπατε, ψηφίστηκε ο
ν.4610/2019 του Υπουργείου Παιδείας και εκεί µέσα ήταν και το
επίµαχο σηµείο, το άρθρο 257.

Να βάλω µία παρένθεση και να θυµίσω ότι τότε το δικό σας
κόµµα είχε αποχωρήσει από τη διαδικασία. Να σας θυµίσω –και
αυτό για να έχουµε µία ιστορία πίσω- ότι τον Ιούλιο του 2010,
τότε που ήσασταν αυτοδύναµη κυβέρνηση, ήταν Πρόεδρος του
ΤΕΕ ο κ. Σπίρτζης, υποστηριζόµενος από το ΠΑΣΟΚ. Είχε ξεσπά-
σει ολόκληρη εσωκοµµατική διαµάχη στο ΠΑΣΟΚ για τα θέµατα
των επαγγελµατικών δικαιωµάτων. Τότε, προς τιµήν του, ο Υφυ-
πουργός Παιδείας κ. Πανάρετος είχε καταθέσει µία πρόταση και
είχε ετοιµάσει προεδρικά διατάγµατα για τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα είκοσι πέντε ειδικοτήτων ΤΕΙ, η οποία ήταν στη σωστή
κατεύθυνση. Παρ’ όλα αυτά, τότε οι αντιδράσεις από όλες τις
πλευρές ήταν πολύ έντονες και αυτή η ιστορία πήγε πίσω.

Οπότε, έχετε απόλυτο δίκιο. Αυτή η ιστορία των επαγγελµατι-
κών δικαιωµάτων των µηχανικών είναι µία ιστορία η οποία απα-
σχολεί τέσσερα συναρµόδια Υπουργεία και τη χώρα µας εδώ και
πάρα πολλά χρόνια.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε πού βρισκόµαστε τώρα. Το άρθρο 257
µιλάει για συναρµοδιότητα τεσσάρων Υπουργείων –αυτό δεν έχει
αλλάξει, κύριε Κεγκέρογλου- και του Παιδείας και του Ανάπτυξης
και του Περιβάλλοντος και του Υποδοµών. Η αρµοδιότητα αφορά
µόνο στην έκδοση του προεδρικού διατάγµατος για το Υπουρ-
γείο Υποδοµών. Αυτό το λέω, για να έχουµε ξεκάθαρα τα δεδο-
µένα.

Τι έχουµε προτείνει και τι γίνεται; Η πρόταση µιλάει για µία εν-
νεαµελή επιτροπή στην οποία πέρα από τους εκπροσώπους των
τεσσάρων αυτών συναρµόδιων Υπουργείων, θα έχουµε εκπρό-
σωπο από το ΤΕΕ, εκπρόσωπο από τη Γενική Γραµµατεία Συντο-
νισµού, εκπρόσωπο από την Επιτροπή Ανταγωνισµού και εκπρο-
σώπους τόσο των πολυτεχνείων της χώρας, όσο και των Συλλό-
γων Μηχανικών Τεχνολογικής Εκπαίδευσης. Εποµένως, εδώ µε-
τέχουν όλοι. Η εννεαµελής αυτή επιτροπή, λοιπόν, θα
επικουρείται στο έργο της από µία τριµελή επιτροπή ανά ειδικό-
τητα, στην οποία θα υπάρχουν και µέλη από τον Σύλλογο Μηχα-
νικών Τεχνολογικής Εκπαίδευσης.

Δεν νοµίζω, λοιπόν, ότι µπορούµε να διαφωνήσουµε γι’ αυτή
τη διαδικασία, διότι είναι µία διαδικασία που φέρνει στο τραπέζι
–για πρώτη φορά, θα έλεγα- όλους τους εµπλεκόµενους φορείς,
µε καθυστερήσεις, βέβαια, λόγω της πανδηµίας, λόγω άρνησης
µερικών φορέων να µην είναι συνεπείς στα χρονοδιαγράµµατα,
αλλά οι επιτροπές αυτές θα συνέλθουν.

Επίσης, έχουµε στην επιτροπή, για να είµαστε σίγουροι ότι τα
πράγµατα είναι ισορροπηµένα, και εκπρόσωπο του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εποµένως, νοµίζω ότι στην ερώτησή σας κάπως αφήνετε να
διαφανεί –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και θα επανέλθω στη δευτε-
ρολογία µου- ότι αυτή η επιτροπή είναι ετεροβαρής υπέρ του
ΤΕΕ. Θα σας έλεγα ότι αυτό δεν ισχύει µε βάση αυτά που σας
ανέφερα και µε τη σύνθεση όλων αυτών των µελών. Θα ήταν ετε-

ροβαρής αυτή η επιτροπή, εάν δεν συµµετείχαν όλοι αυτοί που
σας προανέφερα.

Επίσης, θα ήθελα να κάνω εδώ και µία παρατήρηση. Η δική
σας πρόταση νόµου του 2018 –και διαβάστε την- δεν έχει καµµία
σχέση µε αυτά που είχε πει να κάνει ο κ. Πανάρετος το 2010.
Εσείς µε αυτόν τον τρόπο και µε την πρόταση νόµου που κάνατε
προσπαθείτε να χαϊδέψετε –αν µου επιτρέπετε να το πω ευγε-
νικά- τα αυτιά όλων. Έτσι δεν βρίσκουµε λύση, διότι σε αυτή τη
διαδικασία των επαγγελµατικών δικαιωµάτων πρέπει να γίνει µία
σαφέστατη διαπραγµάτευση µεταξύ των µηχανικών του πολυτε-
χνείου και των µηχανικών των παλαιών ΤΕΙ, να καθίσουµε κάτω
και να λύσουµε αυτό το θέµα. Το να πηγαίνει το κάθε πολιτικό
κόµµα αναλόγως µε το πού κάθεται το συγκεκριµένο χρονικό διά-
στηµα στο Κοινοβούλιο και να προσπαθεί να χαϊδέψει τα αυτιά
των µεν ή των δε, δεν νοµίζω ότι βοηθάει τη διαδικασία. Σας
εξηγώ, µάλιστα, ότι η δική σας πρόταση νόµου δεν έχει πολύ µε-
γάλη σχέση µε αυτά που ως ΠΑΣΟΚ το 2010 είχατε προσπαθήσει
να κάνετε και ήταν στη σωστή κατεύθυνση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε κι εσείς τον λόγο για τρία
λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, προφανώς δεν
µελετήσατε ούτε τις αποφάσεις των σχολών ΤΕΙ των αντίστοιχων
ειδικοτήτων ούτε την πρόταση νόµου ούτε τα σχέδια προεδρικού
διατάγµατος. Τίτλους µπορεί να είδατε, εισηγήσεις και γνώµες
µπορεί να ακούσατε, αλλά δεν είναι έτσι τα πράγµατα. 

Σε κάθε περίπτωση, συµφωνείτε µε το περιεχόµενο των σχε-
δίων των προεδρικών διαταγµάτων του 2011, προκειµένου να
µπουν ως πρόταση νόµου και να ψηφιστούν;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εσείς πάντως…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι, λοιπόν, το ερώτηµα για τη
δική σας πολιτική, κύριε Καραµανλή. Εσείς ερωτάσθε από εµένα
και εγώ ακούω την απάντηση από εσάς ή πρέπει να ακούσω την
απάντηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Σε σας να το πείτε αυτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν θέλετε να σας δώσω εγώ
απαντήσεις, µπορώ, αλλά θα έρθετε σε µία άλλη διαδικασία να
συζητήσουµε. Η διαδικασία η συγκεκριµένη προβλέπει η Κυβέρ-
νηση να απαντά, έτσι δεν είναι;

Το πρώτο ερώτηµα είναι το εξής: Στους εννέα, ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
έβλεπε έναν από τον χώρο των ΤΕΙ. Συνεχίζετε να έχετε την ίδια
άποψη; Το αν άλλαξε ο Σπίρτζης και πήγε ο Στασινός που είναι
της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό δεν αλλάζει τα πράγµατα σε σχέση
µε την αντίληψή µου.

Εγώ λέω το εξής: Έχει χώρο η επαγγελµατική δραστηριότητα
προφανώς για τους διπλωµατούχους των πολυτεχνείων. Εξάλ-
λου έχω δύο γιους που ο ένας είναι διπλωµατούχος και ο άλλος
θα είναι οσονούπω –ελπίζω ότι θα το πάρει- και πολλούς συγγε-
νείς. Δεν είναι το πρόβληµα εκεί. Δεν κάνουµε χάιδεµα κανενός.
Λέµε ότι υπάρχουν χιλιάδες αποφοίτων των ΤΕΙ και πρέπει να
έχουν ένα χαρτί από αυτήν την πολιτεία που τους έβαλε και τους
έβγαλε που να λέει τι κάνουν. Συµφωνείτε σ’ αυτό; Συµφωνούµε.

Συµφωνούµε, επίσης, ότι η καθυστέρηση είναι όλων των κυ-
βερνήσεων, µε διαφορά στις προσπάθειες. Κι έχει τεράστια ση-
µασία και ποιος προσπάθησε και πού σκόνταψε. 

Σήµερα, λοιπόν, εσείς συµφωνείτε µε την εννεαµελή επιτροπή
που έχει έναν εκπρόσωπο των αποφοίτων ΤΕΙ; Καθηγητής από
τα ΤΕΙ δεν υπάρχει. Δεν προβλέπεται λόγω του ότι καταργήθηκαν
οι σχολές. Δεν προβλέπεται εκπρόσωπος των αντίστοιχων τµη-
µάτων των ΤΕΙ γιατί καταργήθηκαν οι σχολές. Προβλέπεται µόνο
των πανεπιστηµίων και των πολυτεχνείων. Προβλέπονται εκπρό-
σωποι του ΤΕΕ και ένας της ΕΕΤΕΜ, ενώ προβλέπονται και από
τα Υπουργεία. Καταλαβαίνετε ότι η σύνθεση είναι απόλυτα ετε-
ροβαρής. Κάντε την ισότιµη τουλάχιστον, για να κάνει κάποια
δουλειά. Δεν γίνεται έτσι. Την µπλοκάρουν. Μη µου πείτε ότι ο
ένας εκπρόσωπος των ΤΕΙ την µπλοκάρει! Ο ένας εκπρόσωπος
των ΤΕΙ δεν την µπλοκάρει!

Εµείς σας προτείνουµε πάντως να δείτε αυτό το θέµα της πο-
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λιτικής αντίληψης µε την οποία πρέπει σήµερα να κινηθούµε για
να λύσουµε αυτό το θέµα, εάν εκτιµάτε, όπως σας λέµε, ότι απέ-
τυχε το 257 του νόµου του κ. Γαβρόγλου και απέτυχε γιατί δύο
χρόνια και κάτι δεν έχει αποδώσει από την πρώτη ρύθµιση πολύ
περισσότερο. Εποµένως, έχει εκ των πραγµάτων αποτύχει.

Να κάτσουµε να δούµε µε τη δικιά σας οπτική σχέδιο νόµου;
Να το δούµε. Το Υπουργείο Παιδείας να ανασύρει από τα συρ-
τάρια του τις αποφάσεις των σχολών και όλη τη διαδικασία η
οποία έχει γίνει σε επίπεδο Υπουργείου Παιδείας και να προχω-
ρήσουµε; Αλλά µην µου λέτε ότι τα κάνει καλά ο κ. Γαβρόγλου
και έλεγε ότι είναι πλέον στο ίδιο τραπέζι όλες οι πλευρές και δεν
είναι ανισοµερής αυτή η σύνθεση της επιτροπής. Είναι δυνατόν
να το υποστηρίζετε αυτό; Εσείς τι άποψη είχατε τότε, ότι είναι
ισοµερής; Εµείς αποχωρήσαµε και είπαµε ότι δεν είναι ισοµερής
και γι’ αυτό δεν συµµετείχαµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας
της τροπολογίας. Ήταν τροπολογία αυτή. Δεν συµµετείχαµε.
Εσείς τι άποψη είχατε; Ότι ήταν εντάξει, όλα µέλι γάλα; Αποδεί-
χτηκε -ακόµα και έτσι να πιστεύατε τότε δείχνοντας εµπιστοσύνη
στην κυβέρνηση- ότι είναι αποτυχία.

Σας καλούµε να επανεξετάσετε αυτήν τη λύση που είχε η κυ-
βέρνηση πρόθεση τότε. Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη αν το επανε-
ξετάσετε και δεν µείνετε µόνο στις απόψεις του ΤΕΕ, αλλά
πρέπει να δούµε πράξεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για να απαντή-

σετε στον κ. Κεγκέρογλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Θα διαφωνήσω µαζί σας στο εξής, κύριε Κεγ-
κέρογλου και σας το είπα. Δεν είναι ετεροβαρής η σύνθεση της
επιτροπής, διότι πόσα άτοµα θέλετε να µετέχουν από την κάθε
πλευρά; Ένας µετέχει από το ΤΕΕ, ένας µετέχει από το κάθε
Υπουργείο, ένας µετέχει από την Επιτροπή Ανταγωνισµού, ένας
µετέχει από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους και ένας µετέχει
από την Ένωση των Μηχανικών που είναι τα πρώην ΤΕΙ. Άρα, µε-
τέχουν όλοι. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, είχαµε ψηφίσει «παρών», αλλά εί-
χαµε πει ότι συµφωνούµε επί της αρχής µε τις προβλέψεις του
άρθρου. Θεωρούµε ότι πρέπει να συγκληθεί επιτέλους αυτή η
επιτροπή πριν καταδικάσουµε αυτόν τον νόµο, αυτό το συγκε-
κριµένο άρθρο και να δούµε αν µπορούν όλες οι πλευρές να κά-
τσουν σε ένα τραπέζι, πράγµα το οποίο δυστυχώς δεν έχουµε
καταφέρει να το κάνουµε. Καµµία κυβέρνηση δεν κατάφερε να
βάλει στο τραπέζι όλους τους ενδιαφερόµενους φορείς, να κά-
τσουµε κάτω και να βρούµε µια λύση. Είναι εύκολο; Όχι. Αλλά η
λύση -γιατί αυτός ο νοµικός φορµαλισµός που υπάρχει σε αυτήν
τη χώρα πλέον πρέπει να πάρει ένα τέλος- δεν είναι κάθε τρεις
και λίγο να νοµοθετούµε. Δεν βρίσκουµε λύσεις νοµοθετώντας
όλη την ώρα. Πρέπει να κάτσουν κάτω όλοι οι εµπλεκόµενοι φο-
ρείς -και αυτό κάνουµε τώρα- έτσι ώστε να βρεθεί µία λύση.

Εποµένως, το άρθρο 257 προβλέπει τη συγκρότηση εννεαµε-
λούς επιτροπής. Το έργο της επιτροπής αυτής θα επικουρείται
από τριµελείς επιτροπές ανά ειδικότητα. Εποµένως, εδώ πέρα
δεν υπάρχει ζήτηµα αν είναι ετεροβαρής ή όχι. Καταλαβαίνω το
υπονοούµενο σας και το ακούω µε προσοχή.

Ο κ. Κεγκέρογλου τι λέει; Γιατί είναι φοβερά έµπειρος πολιτι-
κός. Λέει ότι επειδή οι εκπρόσωποι των Υπουργείων είναι συνή-
θως µηχανικοί απόφοιτοι του πολυτεχνείου εκεί υπάρχει ένα
ζήτηµα. Το ακούµε αυτό και θα το εξετάσουµε.

Σε όλες τις επιτροπές, λοιπόν, θα συµµετέχουν εκπρόσωποι
µηχανικών τεχνολογικής εκπαίδευσης και θέλουµε να ελπίζουµε
ότι θα καθίσουν όλοι στο τραπέζι και πρέπει να εξετάσουµε το
ενδεχόµενο να βρεθεί µια λύση.

Επίσης, θα σας έλεγα, κύριε Κεγκέρογλου, ότι εµείς επιµεί-
ναµε να υπάρχει συµµετοχή εκπροσώπων τόσο από την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού όσο και από τον Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους για να δηµιουργήσει µια βαρύτητα στις εργασίες της
επιτροπής και να πληρούνται όλες οι προδιαγραφές νοµιµότητας
και αντικειµενικότητας. Ας αφήσουµε, λοιπόν, την επιτροπή να
κάνει τη δουλειά της. Και όταν λέµε επιτροπή, εννοούµε ας αφή-

σουµε τη διαδικασία…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, συγγνώµη, αλλά το είπα
και στον κ. Κατρίνη πριν. Κάνετε λες και ήρθατε χθες εδώ. Έχετε
καταλάβει ότι µετά από µια πανδηµία…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Μέχρι και πριν από µια βδοµάδα δεν µπορού-
σαµε να κάτσουµε πάνω από έξι άτοµα σε ένα γραφείο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δύο χρόνια δεν είναι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Τι δύο χρόνια; Έναν χρόνο έχουµε κορωνοϊό.
Μα, καλά είµαστε σοβαροί; Ένα πρόβληµα που δεν έχει λυθεί
εδώ και δεκαπέντε χρόνια θέλουµε να το λύσουµε µε ένα µαγικό
ραβδάκι; Πρέπει να συσταθούν οι επιτροπές. Συστήνονται οι επι-
τροπές και θα κάτσουµε κάτω. Εποµένως, λίγο υποµονή.

Καταλαβαίνω ότι αυτήν τη στιγµή όντας στα έδρανα της Αντι-
πολίτευσης έχετε και µια τάση ψηφοθηρική. Συγγνώµη που το
λέω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η ερώτηση είναι πότε θα συγ-
κροτηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ. Δεν σας διέκοψε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εγώ δεν σας διέκοψα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πού είναι η απόφαση της συγ-

κρότησης;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Η στάση σας επιβεβαιώνει το ψηφοθηρικό σας
πνεύµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εντάξει τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πού είναι η απόφαση της συγ-

κρότησης; Αυτό σας ρωτάω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Μα, υπάρχουν οι αποφάσεις. Αυτήν τη στιγµή
θα βγουν οι αποφάσεις και θα καλέσουµε όλους τους φορείς να
κάτσουν…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μία απλή ερώτηση είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Αυτοί οι θεατρινισµοί καλό είναι να µην υπάρ-
χουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Ολοκληρώστε την απάντησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι σε µένα αυτά!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Η δική σας πρόταση νόµου το 2018 ερχόταν
σε πλήρη αντίθεση µε αυτά που έλεγε η κυβέρνηση σας το 2010.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πότε θα συγκροτηθεί η επι-
τροπή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι απλή η ερώτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Έτσι
διάλογος δεν γίνεται. Λυπάµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε
Υπουργέ. Σας ευχαριστώ. Καλή συνέχεια και στους δύο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι απλή η ερώτηση. Πότε θα
συγκροτηθεί η επιτροπή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του Βουλευτή η µε αριθµό…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν µιλάς και δεν ντρέπεσαι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εσάς παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Κεγκέρογλου!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Που θα µε πει εµένα θεατρίνο
και δεν του κάνετε παρατήρηση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Του είπα. Είπα να ολο-
κληρώσει. Είπε «θεατρινισµούς». Δεν σας είπε «θεατρίνο». Σας
παρακαλώ.

Δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η µε αριθµό
749/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Απουσία εµβολιαστικών κέντρων στον
Δήµο Αρριανών της περιφερειακής ενότητας Ροδόπης» και δεύ-
τερον, η µε αριθµό 4512/24-2-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου
(Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Ποιοι είναι οι όροι της ιδιωτικοποίηση της πρώην αµερικανικής
βάσης στις Γούρνες Ηρακλείου Κρήτης».

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 726/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστράτιου (Στράτου) Σιµόπουλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Καταβολή δεδουλευµένων
στο προσωπικό των καταστηµάτων κράτησης».

Κύριε Σιµόπουλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι εξωτερικοί φρου-
ροί και οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι των φυλακών λειτουργούν
κάτω από ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες, οι οποίες έχουν επιβα-
ρυνθεί ακόµη περισσότερο και από τις συνθήκες τις οποίες βιώ-
νουµε όλοι λόγω της πανδηµίας. Ουσιαστικά επιτελούν ένα
λειτούργηµα, γιατί είναι σε συνεχή επαφή µε κρατούµενους, µε
ανθρώπους οι οποίοι µπορεί να είναι του κοινού ποινικού δικαίου,
µε δολοφόνους, άνθρωποι οι οποίοι την ώρα που φεύγουν από
τη δουλειά τους, παίρνουν µαζί τους όλο αυτό το βάρος της κα-
θηµερινής επαφής µε τη συγκεκριµένη κατηγορία των ποινικών
κρατουµένων. 

Πρέπει, λοιπόν, να έχουν ένα ιδιαίτερο εργασιακό περιβάλλον,
ένα περιβάλλον το οποίο θα τους παρέχει µια ηρεµία και κυρίως,
µια ηρεµία οικονοµική. 

Η ελληνική πολιτεία διαχρονικά, από το 2016 παραδείγµατος
χάριν και µετά, δεν τους πληρώνει τα δεδουλευµένα και τα εξαι-
ρέσιµα. Κι αυτό το οποίο ρωτάω και ζητώ είναι τι έχετε σκοπό να
κάνετε ώστε αυτή η διαχρονική αδικία να πάψει να υπάρχει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Σιµόπουλε.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θε-

όδωρος Σκυλακάκης. Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία λεπτά για την πρωτολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Να ξεκινήσω, κύριε Σιµόπουλε, λέγοντας ότι όντως οι
άνθρωποι αυτοί κάνουν µια δύσκολη δουλειά, µια δουλειά που
στη διάρκεια της πανδηµίας έγινε de facto δυσκολότερη, όπως
σε αρκετές υπηρεσίες, έτσι κι εκεί, εκτός απ’ όλα τα υπόλοιπα,
έπρεπε να φροντίσουν και τα υγειονοµικά θέµατα, θέµατα υγει-
ονοµικών πρωτοκόλλων και βέβαια, οι φυλακές παραµένουν, τα
σωφρονιστικά καταστήµατα, είτε υπάρχει πανδηµία είτε δεν
υπάρχει πανδηµία, έχουν τους ανθρώπους που είπατε µέσα και
πρέπει να φυλάσσονται σωστά. 

Επίσης πρέπει να πω ότι ήδη έχω κάνει συνάντηση µε τους
συνδικαλιστές αυτού του χώρου. Βλέπω µια συνδικαλιστική εκ-
προσώπηση σήµερα που είναι σώφρων και λογική. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στα δεδουλευµένα, εµείς στο Υπουργείο
Οικονοµικών η βασική µας δουλειά είναι να παρέχουµε πιστώ-
σεις. Πέρσι, αν θυµάµαι καλά, είχαµε στον προϋπολογισµό 10
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά δεν απορροφήθηκαν για διάφορους λό-
γους. Φέτος έχουµε 9 εκατοµµύρια ευρώ. Και πριν από λίγο, επ’
ευκαιρία και της ερώτησής σας, υπέγραψα περίπου 1,5 εκατοµ-

µύριο ευρώ ακόµη για να µπορέσουν να διαχειριστούν τις απο-
πληρωµές, µετά από ένα αίτηµα της Γενικής Γραµµατείας Αντεγ-
κληµατικής Πολιτικής. Και πιστεύω ότι θα µπορέσουν να ικανο-
ποιήσουν τις ανάγκες µε επάρκεια, µε βάση τις πιστώσεις αυτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τρία λεπτά κι εσείς, αν και σας κάλυψε,
απ’ ό,τι κατάλαβα. Υπέγραψε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Προφανώς, κύριε
Πρόεδρε. Εκ µέρους των σωφρονιστικών υπαλλήλων και των
εξωτερικών φρουρών, αλλά και των υπαλλήλων που λειτουργούν
µέσα στις φυλακές, να σας ευχαριστήσω θερµά. 

Και να σηµειώσω, όπως σηµείωσα και σε µία προηγούµενη
απάντηση του Υφυπουργού Γιάννη Οικονόµου, ότι πάντα υπάρ-
χει τρόπος τα κυβερνητικά στελέχη µέσα από συζήτηση, από
ανάλυση των δεδοµένων, αλλά µε πολύ γρήγορη αντίδραση να
λύνουν προβλήµατα και προβλήµατα τα οποία πολλές φορές δεν
έχουν ως βάση οικονοµικά αιτήµατα, απλώς είναι προβλήµατα
τα οποία αφορούν στην καθηµερινότητα χιλιάδων πολιτών, πολ-
λοί από τους οποίους είναι και χαµηλού οικονοµικού εισοδήµα-
τος. 

Άρα, λοιπόν, σας ευχαριστώ για µία ακόµη φορά, τονίζοντας
ότι ένα µεγάλο επίσης αίτηµα των εξωτερικών φρουρών των φυ-
λακών, το οποίο πρέπει να λυθεί και δεν αφορά εσάς, είναι η νο-
σηλεία τους στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Είναι κάτι το οποίο
επαναφέρω συνεχώς. Αφορά κυρίως το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας. 

Σήµερα στα στρατιωτικά νοσοκοµεία µπορούν και νοσηλεύον-
ται ακόµη -και καλώς νοσηλεύονται πιθανώς- και υπάλληλοι από
το Εθνικό Τυπογραφείο. Δεν µπορεί, λοιπόν, να µην νοσηλεύον-
ται οι άνθρωποι αυτοί οι οποίοι ουσιαστικά οπλοφορούν και οι
οποίοι τηρούν τη νοµιµότητα απόλυτα, διασφαλίζοντας, αν θέ-
λετε, τη φύλαξη όλων µας, µέσα από τη φύλαξη των φυλακών. 

Είπα πολλές φορές τη λέξη «φύλαξη», συγχωρέστε µε, κύριε
Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Έχετε τον λόγο, κύριε Σκυλακάκη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Σύντοµα απλώς να παρατηρήσω ότι η διαχείριση των
δηµόσιων οικονοµικών δεν είναι αντικείµενο για το οποίο λαµβά-
νουµε υπ’ όψιν κριτήρια ατοµικά ή προσωπικά. Έχουµε στο
µυαλό µας το δηµόσιο συµφέρον. 

Και ειδικά στο θέµα των φυλακών, απ’ όπου τα προηγούµενα
χρόνια εκινείτο και κοµµάτι της εγκληµατικότητας, έχει µεγάλη
σηµασία οι άνθρωποι να µπορούν να κάνουν σωστά τη δουλειά
τους. 

Γενικότερα τα τελευταία χρόνια οι δηµόσιοι υπάλληλοι και δη-
µόσιοι λειτουργοί, λόγω και όλων όσων συνέβησαν την περίοδο
των µνηµονίων, αντιµετωπίζονταν µε έναν τρόπο επιφυλακτικό
πολλές φορές από την κοινωνία ευρύτερα. Πιστεύω ότι αυτή η
περίοδος, µε τη βοήθεια και της πανδηµίας, έχει παρέλθει. 

Αποδείχθηκε και το ζήσαµε πολλοί από εµάς τελείως έµπρα-
κτα τον τελευταίο έναν χρόνο που ζούµε αυτή την περιπέτεια ότι
έχουµε πολλούς και ικανούς ανθρώπους στο δηµόσιο που δού-
λεψαν µε πολύ µεγάλη φιλοτιµία και συνεχίζουν και δουλεύουν
και µπορούν να αποδώσουν πολύ πολύ περισσότερο απ’ ό,τι πι-
στεύει η ευρύτερη ελληνική κοινωνία, εφόσον τους αφήνουµε να
κάνουν τη δουλειά για την οποία έχουν προσληφθεί και υπάρ-
χουν και τα κατάλληλα κίνητρα και έλεγχοι και από τη δική µας
πλευρά ως πολιτεία που να το εξασφαλίζουν.

Θεωρώ ότι µπορούµε στα επόµενα χρόνια να συνεργαστούµε
πολύ καλύτερα δηµόσιος και ιδιωτικός τοµέας και να πετύχουµε
πολύ περισσότερα πράγµατα σε πολλά διαφορετικά επίπεδα, µε-
ταξύ των οποίων και αυτό των σωφρονιστικών ιδρυµάτων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Πάµε στην τρίτη µε αριθµό 4358/19-2-2021 ερώτηση των ανα-

φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ροδόπης του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου Χαρίτου προς τον Υπουργό
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Οικονοµικών, µε θέµα: «Ρύθµιση-Διαγραφή των στεγαστικών δα-
νείων των παλιννοστούντων οµογενών της Θράκης».

Κύριε Χαρίτου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µεταφέρετε στην Κυβέρνηση ότι

οι φορείς και οι τουριστικές επιχειρήσεις στην περιοχή είναι ανά-
στατοι µετά την αιφνιδιαστική απόφαση της Κυβέρνησης να κλεί-
σει την είσοδο στη χώρα µέσω του συνοριακού σταθµού της
Νυµφαίας στη Ροδόπη, µία µόνο ηµέρα µετά από το άνοιγµα του
τουρισµού. Αν δεν ανακληθεί άµεσα αυτή η απόφαση, το πλήγµα
θα είναι βαρύτατο για την τοπική οικονοµία. 

Έρχοµαι στο ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε. 
Για τους παλιννοστούντες οµογενείς που ήρθαν στην πατρίδα

µε τις προτροπές της ελληνικής πολιτείας υλοποιήθηκε ένα µα-
κρόχρονο πρόγραµµα στεγαστικής αποκατάστασης µε στόχο
την οµαλή ένταξή τους στην οικονοµική και κοινωνική δραστη-
ριότητα της χώρας. 

Για τον σκοπό αυτό χορηγήθηκαν δάνεια έως 60.000 ευρώ, για
την αγορά κατοικίας µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου και
µε επιδοτούµενο επιτόκιο που στη Θράκη έφθανε έως και το
100%. 

Δυστυχώς, τα σοβαρότατα οικονοµικά προβλήµατα που αντι-
µετώπισαν, προβλήµατα που εντάθηκαν στη δεκαετία της µνη-
µονιακής κρίσης, οδήγησαν την πλειοψηφία από τους δανειολή-
πτες όχι µόνο σε αδυναµία να αποπληρώσουν τα δάνεια, αλλά
κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους που η αξία τους σήµερα
είναι πολύ µικρότερη από τα ποσά που τότε δανείστηκαν για να
τα αγοράσουν. 

Τελευταία, µάλιστα, κύριε Υφυπουργέ εν µέσω της πανδηµίας
και της οικονοµικής κρίσης, εντάθηκαν κατακόρυφα οι πιέσεις
από το τραπεζικό σύστηµα σε βάρος των δανειοληπτών. Οι ανε-
ξόφλητες οφειλές τους διαβιβάζονται άµεσα προς τις αρµόδιες
ΔΟΥ. Οι απειλές ότι θα τους επιβληθούν µέτρα αναγκαστικής εί-
σπραξης και κατάσχεσης σε βάρος τους δεν είναι µόνο απλά
λόγια. Έχουν ήδη προχωρήσει σε κατασχέσεις κοινών λογαρια-
σµών των δανειοληπτών µε άλλους δικαιούχους. Απαιτούν µάλι-
στα, από όποιον οφειλέτη προσέρχεται και ζητά ρύθµιση των
δόσεων να αποποιηθεί τη συγκεκριµένη µορφή του δανείου µε
την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. 

Θα συµφωνείτε ότι δεν είναι αυτή η τύχη και η µεταχείριση που
άξιζαν οι παλιννοστούντες οµογενείς µας, που επέστρεψαν στην
πατρίδα και θέλησαν να ριζώσουν στον τόπο µας και πως η ελ-
ληνική πολιτεία οφείλει να δώσει ένα τέλος στην αγωνία και
στους φόβους των οµογενών µας. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, τι προτίθεστε να κάνετε, ώστε να προχω-
ρήσει η διαγραφή του µεγαλύτερου µέρους του χρέους των στε-
γαστικών δανείων, των παλιννοστούντων και στη ρύθµιση του
υπόλοιπου µε ευνοϊκούς όρους, προκειµένου να αποπληρωθούν;
Θα εντάξετε τα τριακόσια εβδοµήντα έξι δάνεια που εκκρεµούν
µε ΦΕΚ ακόµα από το 2004 στο Πρόγραµµα Στεγαστικής Απο-
κατάστασης των παλιννοστούντων οµογενών µας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Ζαβ-

βός.
Κύριε Υφυπουργέ, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε

τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Βουλευτά, θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρνηση

γνωρίζει καλά και σε βάθος τα προβλήµατα των παλιννοστούν-
των οµογενών µας, ιδιαίτερα της Θράκης. Αποδίδει ιδιαίτερη ση-
µασία και όπως ξέρετε κάνει ό,τι είναι δυνατόν για την πλήρη
αποκατάστασή τους. 

Πιο συγκεκριµένα, όµως, και σχετικά µε το ερώτηµα που θέ-
τετε, γνωρίζετε ότι τα δάνεια τα οποία έχουν συναφθεί µε την εγ-
γύηση του ελληνικού δηµοσίου -και µιλάω για όλα τα δάνεια,
ανεξαιρέτως, δηλαδή, συµπεριλαµβανοµένων και των δανείων
των παλιννοστούντων οµογενών- µπορούν και αυτά να ρυθµι-
στούν σύµφωνα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο. 

Ειδικότερα και αυτές οι περιπτώσεις των ρυθµίσεων αφορούν
το άρθρο 103 του ν.4549/2018 και την υπουργική απόφαση
2/2018 που ρητά ορίζουν ότι τα πιστωτικά ιδρύµατα και οι δανει-
ολήπτες µπορούν να ρυθµίζουν αυτού του είδους τα δάνεια
χωρίς την παρέµβαση του ελληνικού δηµοσίου και σύµφωνα µε
τα συνήθη τραπεζικά κριτήρια και τις παρεχόµενες από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος οδηγίες και κατευθύνσεις τις οποίες έχουµε
συζητήσει διεξοδικά.

Στο πλαίσιο των ανωτέρω ρυθµίσεων, µπορούν να πραγµατο-
ποιούνται και διαγραφές δανείων. Αξίζει να επισηµάνω ότι σύµ-
φωνα µε το ενωσιακό θεσµικό πλαίσιο, δηλαδή, τις ευρωπαϊκές
οδηγίες για την αφερεγγυότητα και τις κατευθυντήριες γραµµές
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η ρύθµιση οφειλών θα
πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν της συγκεκριµένες παραµέτρους
του οφειλέτη. Και ποιες είναι αυτές οι παράµετροι; Είναι όπως
ξέρουµε η ικανότητα αποπληρωµής του, δηλαδή τα εισοδήµατα
και οι εύλογες δαπάνες διαβίωσης, καθώς και η πραγµατική ή η
εµπορική αξία της περιουσίας του. 

Αξίζει να σηµειώσουµε και πάλι ότι η βασική παράµετρος για
τη διενέργεια ρύθµισης οφειλής είναι η πραγµατική οικονοµική
αδυναµία του οφειλέτη και κατ' επέκταση και των συνοφειλετών
και εγγυητών του, που πρέπει να αποδεικνύεται όµως µε συγκε-
κριµένα τεκµήρια. 

Με βάση τα παραπάνω γίνεται αντιληπτό ότι δεν µπορεί να
υπάρξει µία, θα έλεγα, οριζόντια ρύθµιση των οφειλών για µια
οµάδα οφειλετών, βάσει τέτοιων χαρακτηριστικών όπως θα ήταν
η γεωγραφική περιοχή, τα οποία δεν λαµβάνουν όµως ταυτό-
χρονα υπ’ όψιν και την πραγµατική οικονοµική κατάσταση του
κάθε οφειλέτη, η οποία όµως όπως είπαµε σύµφωνα µε τον νόµο
πρέπει να λαµβάνεται. Για τον σκοπό αυτό, λοιπόν, κάθε οφειλέ-
της ξεχωριστά και εφόσον έχει οικονοµική αδυναµία, θα πρέπει
να προβεί στη διενέργεια διαδικασίας ρύθµισης οφειλών, µέσω
της οποίας θα πρέπει να αποδείξει την οικονοµική αδυναµία του
και να λάβει την κατάλληλη ρύθµιση της οφειλής που αντιστοιχεί
στο επίπεδο της αδυναµίας του. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε ό,τι αφορά
στην υπουργική απόφαση 2/18649/0025/15-5-20. Με αυτήν επα-
νακαθορίστηκε και αντικαταστάθηκε η µέχρι πρότινος έγχαρτη
διαδικασία βεβαίωσης και διαγραφής οφειλών, εγγυηµένων από
το ελληνικό δηµόσιο, µετατρέποντάς την σε ηλεκτρονική, οπότε
αποτελεί µια σηµαντική διευκόλυνση. 

Επίσης, θα πρέπει να γνωρίζουµε ότι η απόφαση αυτή εκδό-
θηκε στο πλαίσιο των δεσµεύσεων του σχεδίου δράσης, το οποίο
συνιστούσε προαπαιτούµενη ενέργεια του από τις 18 Ιανουαρίου
2018 µνηµονίου συνεννόησης µε τους θεσµούς, που είχε συνά-
ψει τότε η κυβέρνηση για τη βελτίωση της διαχείρισης των κρα-
τικών εγγυήσεων και την ταχύτερη διεκπεραίωση των αιτηµάτων
κατάπτωσης. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υφυπουργέ.
Κύριε Χαρίτου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, άκουσα µε πάρα

πολύ προσοχή. Αν κατάλαβα καλά για σας δεν υπάρχει καν πρό-
βληµα, όπως περιγράψατε, ότι η συντριπτική πλειοψηφία αδυνα-
τεί να αποπληρώσει τα δάνεια και είναι σε ένα καθεστώς, σε ένα
κλίµα εκβιασµών και πιέσεων από την πλευρά του τραπεζικού συ-
στήµατος. Για σας όλα βαίνουν καλώς. Κατάπληξη µου προκα-
λείτε, κύριε Υπουργέ.

Ανέµενα να υπάρχουν συγκεκριµένες δεσµεύσεις. Όχι µόνο
εγώ, αλλά και αυτοί που µας παρακολουθούν µε ενδιαφέρον και
περίµεναν απαντήσεις στο κρίσιµο αυτό ζήτηµα για τη ζωή τους.
Αγωνιούν για το αν θα χάσουν ή όχι τα σπίτια τους. Και εσείς,
σαν να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα, σαν να µην ξέρετε τι συµ-
βαίνει στην πραγµατικότητα µε το τραπεζικό σύστηµα.

Σε ποιους απευθύνεστε; Με ποιους είστε, κύριε Υφυπουργέ;
Αυτό είναι το τεράστιο ερώτηµα που σας θέτω. Το να λέτε πως
δεν υπάρχει πρόβληµα, πως υπάρχει θεσµικό πλαίσιο και πως
όλα προχωρούν κανονικά, νοµίζω είναι εκτός πραγµατικότητας.

Να σας θυµίσω ότι στο θεσµικό πλαίσιο από τον τροποποι-
ηµένο νόµο Κατσέλη επί κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, δόθηκε η δυνατό-

12458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τητα πράγµατι να υπάρξει µια κινητικότητα στην αντιµετώπιση
του προβλήµατος. Γιατί; Διότι µπορούσαν να κάνουν ρυθµίσεις
των βεβαιωµένων οφειλών, µπορούσαν να εξοφλούν δόσεις του
δανείου και βεβαίως, να υπάρχουν ευνοϊκές ρυθµίσεις µε µει-
ώσεις σε υψηλά ποσοστά. 

Ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ, ποιος το τορπίλισε; Το τραπεζικό
σύστηµα! Δεν ενηµέρωνε, κινδυνολογούσε απέναντι στους δα-
νειολήπτες, λέγοντας ότι θα απορριφθούν ο αιτήσεις τους, ότι
θα χάσουν τα σπίτια τους µόνο και µόνο για να αναχρηµατοδο-
τούν τα δάνεια µε υψηλότερα επιτόκια, έτσι ώστε να φουσκώ-
νουν τα δάνεια των δανειοληπτών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
που δεν µπορούν σήµερα να αντιµετωπίσουν οι δανειολήπτες πα-
λιννοστούντες οµογενείς. 

Τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί θεωρώ ότι πρέπει να επα-
νεξετάσετε το συγκεκριµένο θέµα και να δώσετε λύση. Απασχο-
λεί σχεδόν σαράντα χιλιάδες σε όλη την Ελλάδα, οκτώ χιλιάδες
περίπου στην περιοχή της Θράκης και επείγει να δοθεί λύση.

Κύριε Υφυπουργέ, υπάρχουν άλλα δύο µικρά θέµατα. Το κρά-
τος δεν πληρώνει τα ενοίκια εδώ και δυόµισι χρόνια στα σπίτια
που νοικιάζουν διακόσιες σαράντα χιλιάδες οικογένειες παλιννο-
στούντων. Δικαιολογηµένα οι ιδιοκτήτες κινούν διαδικασίες, κι-
νούνται δικαστικά και αξιώνουν τα ενοίκια, εκβιάζουν τους παλιν-
νοστούντες ενοικιαστές. Η υπουργική απόφαση βγήκε από τον
προηγούµενο Υπουργό Εσωτερικών, χάθηκε ανάµεσα στο
Υπουργείο Εσωτερικών και στο δικό σας Υπουργείο. Δεν την
υπογράψατε. Επανέρχεται το θέµα. Δώστε λύση. Υπογράψτε την
υπουργική απόφαση για να µπορέσει να δοθεί ένα τέλος στις πιέ-
σεις που δέχονται από τους ιδιοκτήτες των σπιτιών. 

Τέλος, δεκατέσσερις οικογένειες, κύριε Υφυπουργέ, διαµέ-
νουν στον προσωρινό οικισµό παλιννοστούντων στις Σάπες. Τους
οδηγεί σε έξωση η αποκεντρωµένη διοίκηση. Να παρέµβετε έτσι
ώστε να υπάρξει λύση βιώσιµη και αποδεκτή για τις οικογένειες
αυτών των ανθρώπων έτσι ώστε να µπορέσουν πράγµατι να ζή-
σουν σ’ αυτόν τον τόπο. Η πολιτεία πήρε την πρωτοβουλία και
τους κάλεσε. Ήρθαν. Θέλουν να ριζώσουν εδώ και πασχίζουν
πράγµατι να αποπληρώσουν τα δάνεια και τις υποχρεώσεις που
έχουν στην κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε κι εσείς τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ.
Θα ήθελα να πω στον αξιότιµο κύριο Βουλευτή, ότι προφανώς

είµαστε σε γνώση των προβληµάτων, αλλά και του συγκεκριµέ-
νου προβλήµατος. Υπάρχει δυστοκία οφειλετών να πληρώσουν.
Και γι’ αυτή την περίπτωση, όπως σας εξέθεσα νοµίζω αρκετά
λεπτοµερειακά, υπάρχει το ενωσιακό πλαίσιο, υπάρχει το εθνικό
πλαίσιο. Υπάρχουν οι κατευθυντήριες γραµµές και της Τράπεζας
της Ελλάδος. Όλα αυτά µαζί παρέχουν τη δυνατότητα ώστε να
υπάρχουν συγκεκριµένες εξατοµικευµένες ρυθµίσεις για δανει-
ολήπτες που µπορούν να προσάγουν ακριβώς όλα αυτά τα στοι-
χεία που χρειάζονται, δηλαδή να αποδεικνύουν κάθε φορά, όπως
προβλέπει ο νόµος, ποια είναι η οικονοµική τους κατάσταση
καθώς και η περιουσιακή κατάσταση και καταλλήλως να δίνεται
και η λύση. 

Θα ήθελα να πω επίσης ότι στο πλαίσιο αυτό δεν θα πρέπει να
αγνοούµε ότι έχουν γίνει σηµαντικές προσπάθειες και από τη
µεριά των τραπεζών που έχουν προχωρήσει σε εκτεταµένη ανα-
στολή των δόσεων δανείων ελληνικών νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων. Τουλάχιστον µε τα επίσηµα στοιχεία που έχουµε για το
διάστηµα Ιανουαρίου - Νοεµβρίου 2020 δόθηκαν αναστολές πε-
ρίπου σε τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις και ιδιώτες συνολι-
κού ύψους 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Αξίζει να πούµε ακόµα ότι
οι αναστολές αυτές έγιναν επιπλέον των ρυθµίσεων των επιχει-
ρηµατικών, στεγαστικών, προσωπικών δανείων στις οποίες έχουν
προχωρήσει οι τράπεζες τον τελευταίο καιρό και που αναλογούν
τουλάχιστον σε 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. Παράλληλα, µέσα από
τις ρυθµίσεις ή αναστολές το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα έχει
διευκολύνει, σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας έχει δώσει, δανει-
ολήπτες για ποσά που ανέρχονται σε 45 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Επιπλέον και επειδή η αντιµετώπιση της υπερχρέωσης αποτε-
λεί, όπως ξέρετε πολύ καλά, έναν από τους βασικούς στόχους

του Υπουργείου Οικονοµικών -έχουµε εκτενώς παρουσιάσει τα
µέτρα που έχουµε πάρει- η κυβέρνηση έχει φέρει το νέο θεσµικό
πλαίσιο ρύθµισης των χρεών πτώχευσης φυσικών και νοµικών
προσώπων και ταυτόχρονης απαλλαγής τους από τα χρέη. Το
νέο, λοιπόν, αυτό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα των φυσικών
και νοµικών προσώπων διέπει συνολικά τη διευθέτηση του ιδιω-
τικού χρέους προς το δηµόσιο είτε αυτά αφορούν την ΑΑΔΕ είτε
τον ΕΦΚΑ είτε τους ΟΤΑ καθώς και τις τράπεζες και τους λοι-
πούς ιδιώτες. 

Θα ήθελα να πω ότι υπάρχει ένα φάσµα ικανών µέτρων που
σε όλη τη διάρκεια αυτής της κρίσης έχει υιοθετήσει η κυβέρ-
νηση, αλλά παράλληλα και οι τράπεζες, ώστε να µπορέσει να
αποτελέσει ένα σηµαντικό ανάχωµα στη δυστοκία την οποία αν-
τιµετωπίζουν οι συµπολίτες µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ, για την τήρηση του χρόνου. Καλό θα είναι να
τηρήσουµε τον χρόνο γιατί ήδη έχουµε ξεφύγει. Οι ερωτήσεις
συνολικά είναι είκοσι τέσσερις και είµαστε στην ενδέκατη. 

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 742/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Μάριου Κάτση προς τον Υπουρ-
γό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις στη
«DIGEA» λόγω µη µετάβασης στην τεχνολογία DVB-T2»

Κύριε Κάτση, έχετε δυο λεπτά για τηνπρωτολογία σας. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, καλησπέρα σας.
Κύριε Υπουργέ, σας κάλεσα σήµερα ενώπιον της Εθνικής Αν-

τιπροσωπείας για να συζητήσουµε κατά τη γνώµη µου ένα εξαι-
ρετικά σοβαρό και σηµαντικό θέµα. Αφορά στη διαδικασία
απόδοσης του ψηφιακού µερίσµατος ΙΙ. Τι είναι το ψηφιακό µέ-
ρισµα II; Είναι µια διεθνής υποχρέωση της χώρας, µια ευρωπαϊκή
υποχρέωση προκειµένου να αναπτυχθούν τα δίκτυα 5G. Τι
έπρεπε να γίνει, δηλαδή; Για να µας καταλαβαίνει κι ο κόσµος
που µας παρακολουθεί. Έπρεπε οι ζώνες συχνοτήτων που κατα-
λαµβάνουν τα ελεύθερα κανάλια, δηλαδή τα πανελλαδικής εµ-
βέλειας αυτά που γνωρίζουµε όλοι κι έχουµε στις τηλεοράσεις
µας, αλλά και τα περιφερειακά κανάλια, να φύγουν από τη συ-
χνότητα και το φάσµα γύρω από τη ζώνη των 700 MHz, να πάνε
λίγο πιο κάτω, ούτως ώστε να απελευθερωθεί αυτή η ζώνη και
να αναπτυχθεί το 5G. Στο νέο φάσµα η υφιστάµενη τεχνολογία
που εκπέµπουν αυτά τα κανάλια, η τεχνολογία DVB-T, χωράει λι-
γότερα κανάλια εκποµπής. Η µετάβαση αυτή σε χαµηλότερες
συχνότητες σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνδυά-
ζεται µε τη µετάβαση στο νέο τεχνολογικό πρότυπο, στη νέα κω-
δικοποίηση τη DVB-T2. Αυτό έχει συµβεί σε όλες τις χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης όχι µόνο στις µεγάλες ισχυρές, αλλά
ακόµα και σε χώρες που έχουν χαµηλότερο βιοτικό επίπεδο από
την Ελλάδα, όπως για παράδειγµα η Αλβανία, η Τσεχία, η Αρµε-
νία και η αγαπηµένη σας Εσθονία. Όλες έχουν µεταβεί στο DVB-
T2. 

Δεν είναι µόνο ότι µε δική σας κυβερνητική, νοµοθετική από-
φαση παραπέµπεται στις καλένδες αυτή η µετάβαση. Ταυτό-
χρονα έχουµε απ’ αυτό το πισωγύρισµα, κατά τη γνώµη µου, µια
χαµηλή ποιότητα σήµατος, αλλά και το στρίµωγµα των περιφε-
ρειακών καναλιών σε ένα στενότερο φάσµα κάνοντας ακόµα χει-
ρότερο το κακό τους σήµα. Δεν φτάνουν όλα αυτά. Το γεγονός
ότι ο πάροχος δικτύου της «DIGEA» -µην ξεχνάµε ότι είναι η κοι-
νοπραξία των µεγάλων ιδιωτικών καναλιών- λόγω της µη µετά-
βασης στο T2, στη νέα τεχνολογία -επειδή στριµώχνεται σε
λιγότερο φάσµα µε απόφαση της Κυβέρνησή σας- αποζηµιώνε-
ται κι από πάνω µε 2 εκατοµµύρια ευρώ γι’ αυτόν τον λόγο. Για
την επιλογή, δηλαδή, της µη µετάβασης στη δική σας πολιτική
επιλογή. 

Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο ν.4339 για τις τηλεοπτικές άδειες υπο-
χρέωνε από 1-.1-2022, δηλαδή, σε λίγους µήνες από σήµερα να
υπήρχε αποκλειστική µετάδοση του σήµατος σε ποιότητα high
definition, στην καλύτερη ποιότητα που µπορεί να υπάρξει. Απο-
κλειστικά. Σε όλο αυτό το µεσοδιάστηµα υπήρχε το simulcast.
Δηλαδή και σε high definition και standard definition. Εσείς όµως
µε τροπολογία στον νόµο «Επενδύω στην Ελλάδα και άλλες δια-
τάξεις» του Υπουργείου Ανάπτυξης, τους απαλλάξατε από την
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υποχρέωση των επενδύσεων που έπρεπε να κάνουν για µετά το
2022. 

Όπως καταλαβαίνει κάποιος είναι τριπλό το κακό εξαιτίας
αυτής της απόφασης. Πρώτον, κακό σήµα που απολαµβάνουν οι
πολίτες. Δεύτερον, κόστος για το δηµόσιο συµφέρον αφού απο-
ζηµιώνεται η «DIGEA» από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων. Το πληρώνουν οι φορολογούµενοι. Τρίτον,
δεν χωράνε τα περιφερειακά κανάλια. 

Γι’ αυτό το τριπλό κακό, λοιπόν, έρχοµαι να σας ρωτήσω ευ-
θέως και να πάρω µια σαφή απάντηση. Σκοπεύετε να εφαρµό-
σετε και να µεταβείτε στην τεχνολογία DVB-T2; Αν ναι, πότε; Αν
όχι, γιατί; 

Επανέρχοµαι. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Κάτση. Θα απαντήσει ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
κ. Κυριάκος Πιερρακάκης. 

Κύριε Πιερρακάκη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία λεπτά για να απαντήσετε στον κ. Κάτση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ.

Στο θέµα αυτό έχουµε µια σειρά από τεχνικά θέµατα που θέλω
να περιγράψω για να προσπαθήσω να δείξω πως εφάπτονται και
µε ποια κριτήρια πήραµε τις αποφάσεις που πήραµε σήµερα. 

Το πρώτο θέµα έχει να κάνει µε το 5G, όπως είπατε. Είναι τα
700 MHz. Είναι µια από τις συχνότητες του 5G. Αυτή η συχνότητα
σε όλη την Ευρώπη µεταφέρεται παρακάτω µε το λεγόµενο ψη-
φιακό µέρισµα II. Εµείς κάναµε µια δηµοπρασία για το 5G η
οποία ολοκληρώθηκε στα τέλη του ’20. Το δεύτερο θέµα έχει να
κάνει µε την ποιότητα του σήµατος, αν είναι High ή αν είναι Stan-
dard. Το τρίτο θέµα έχει να κάνει µε την κωδικοποίηση. 

Αυτά όλα όντως εφάπτονται µεταξύ τους σε έναν βαθµό. Η κω-
δικοποίηση έχει να κάνει µε το πόσα κανάλια χωράνε συνολικά
για να µπορούµε να βλέπουµε. Με βάση τις υφιστάµενες άδειες
που έχουν βγει, η υφιστάµενη κωδικοποίηση, η κωδικοποίηση Τ,
χωράει αυτά τα κανάλια. Για να µπορείς ταυτόχρονα να δείχνεις
και high definition, αλλά όχι σε όλη τη χώρα. Πράγµατι υπάρχει
ένα ζήτηµα στο 8% της χώρας. Στο 92% της χώρας µπορείς µε
την υφιστάµενη κωδικοποίηση και εφόσον υπάρχει η υφιστάµενη
πολιτική σε σχέση µε τα κανάλια να δείξεις high definition. Στο
8% δεν µπορείς. Αυτές είναι κάποιες περιοχές στα σύνορα, στο
βόρειο Ιόνιο, στο βόρειο Αιγαίο, στα Δωδεκάνησα, όπου οι πο-
λυπλέκτες επειδή βρίσκονται στα σύνορα «χτυπάνε» µε το αντί-
στοιχο σήµα των άλλων χωρών. Εδώ, λοιπόν, πράγµατι πρέπει
να γίνει µετάβαση. Αλλά η µετάβαση δεν είναι αυτοσκοπός. 

Τι θέλω να πω; Έστω ότι εµείς πατούσαµε το κουµπί, όπως
λέµε, στη χρονική στιγµή που συζητάµε, θα έπρεπε ταυτόχρονα
όλοι οι πολίτες της χώρας, εκείνοι για να το πω απλά που δεν
έχουν τηλεόραση που είναι σύγχρονη, να πάνε και να αγοράσουν
έναν αποκωδικοποιητή για να µπορέσουν να βλέπουν αυτήν την
νέα κωδικοποίηση του T2. 

Για να πούµε εµείς στους πολίτες να το κάνουν αυτό, το 8%
θα κέρδιζε. Γιατί; Γιατί το 8% θα πήγαινε από standard σε high.
Στο 92%, όµως, θα έπρεπε να πάµε να τους φορτώσουµε ένα κό-
στος χωρίς να µπορούµε να τους δώσουµε µια προστιθέµενη
υπηρεσία. Άρα, εκεί είπαµε το εξής, µε δεδοµένο ότι πωλούνται
τηλεοράσεις κάθε χρόνο, καινούργιες τηλεοράσεις, το 99%
αυτών των τηλεοράσεων έχει αυτή την κωδικοποίηση και βλέπω
ότι στην ερώτησή σας σωστά βάζετε και τη δεύτερη κωδικοποί-
ηση την HEVC, που είναι µια εναλλακτική που εξετάζουµε, εµείς
περιµένουµε µέσα στο ’21 και στο ’22 να πουληθούν άλλες ενά-
µισι εκατοµµύριο τηλεοράσεις. Αυτές όλες θα είναι Τ2. 

Πόσα νοικοκυριά έχουµε στην Ελλάδα; Έχουµε τέσσερα εκα-
τοµµύρια εκατόν τριάντα τέσσερις χιλιάδες νοικοκυριά µε βάση
την ΕΛΣΤΑΤ, 30% αυτών των νοικοκυριών έχει µια τηλεόραση, οι
υπόλοιποι έχουν περισσότερες, περίπου φανταστείτε οκτώ εκα-
τοµµύρια τηλεοράσεις. Κερδίζουµε δηλαδή το χρόνο, έτσι ώστε
να µην ταλαιπωρήσουµε τους πολίτες όταν θα γίνει η µετάβαση
που θα γίνει νοµοτελειακά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τώρα µου κάνετε την ερώτηση για το χρονοδιάγραµµα. Πι-

στεύω αφ’ ενός ότι θέλεις ενάµιση χρόνο από τη στιγµή που το
αποφασίζεις -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- για να ενηµε-
ρώσεις το κοινό. Αυτή είναι θεσµική υποχρέωση, ήταν και τότε
όταν έγινε η πρώτη µετάβαση, θυµόµαστε την οικογένεια «Κλι-
κλίκου» στη µετάβαση από τα τηλεοπτικά σποτάκια. Πάλι θέλει
ενάµιση χρόνο για να γίνει αυτό και θέλουµε και έναν χρόνο για
να βρούµε τα ακριβή νούµερα και να κάνει και η ΕΡΤ τις σχετικές
επενδύσεις. Θεωρώ ότι µέσα στο επόµενο εξάµηνο αυτό θα έχει
γίνει, όπερ µια διετία. Σε µια διετία, δηλαδή, από σήµερα θεωρώ
ότι µπορεί αυτή η µετάβαση πράγµατι να έχει ολοκληρωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήρθα διαβασµένος να σας πω την αλήθεια. Και

ήρθα διαβασµένος, γιατί έψαξα όλες οι υπουργικές αποφάσεις,
είδα τι έχει ληφθεί και περίµενα είναι η αλήθεια από την απάν-
τησή σας να είστε λίγο πιο τολµηρός, λίγο πιο αποφασιστικός.
Δεν το είδα αυτό.

Ξέρετε για να κάνεις ψηφιακή µετάβαση δεν είναι να κάνεις
ψηφιακή µετάβαση µόνο στις περιπτώσεις που όλοι λένε: «µπρά-
βο και καλώς την κάνουµε», είναι να κάνεις και σε δύσκολες πε-
ριπτώσεις, εκεί πέρα που χρειάζεται πολιτική βούληση και σύγ-
κρουση µε συµφέροντα. Και είδα ότι στην πρωτοµιλία σας δεν
σχολιάσατε καθόλου το γεγονός της αποζηµίωσης. 

Θέλω να αναφερθώ λίγο σε αυτό, αφού πρώτα µου επιτρέψετε
να κάνω ένα σχολιασµό του επιχειρήµατος που φέρατε στην Αί-
θουσα για να δικαιολογήσετε την καθυστέρηση αυτών των ετών
που είσαστε στην Κυβέρνηση, όχι εσείς µόνο προσωπικά, γιατί
είναι και στην αρµοδιότητα και της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέ-
ρωσης και του κ. Πέτσα.

Το επιχείρηµα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ είναι λίγο υποκριτικό.
Γιατί; Γιατί είναι λογικό να χρησιµοποιηθεί το 2016 όταν µόλις
είχε µεταβεί στην ψηφιακή τηλεόραση τότε και είχαν αγοράσει
όλοι οι πολίτες αποκωδικοποιητή για να έχουν ψηφιακό σήµα.
Ωστόσο από τότε έχει κυλήσει πολύ νερό στο αυλάκι. Μόνο
πέρσι να σας πω το 2020 έχουν πωληθεί πάρα πολλές χιλιάδες
τηλεοράσεις εκ των οποίων το 50% είναι ποιότητα σήµατος 4K,
όχι δηλαδή να πιάνει µόνο high definition, είναι 4K.

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι αν σας έπαιρνε ο πόνος όντως πραγ-
µατικά ότι θέλατε να απαλλάξετε ή µάλλον να αποφύγετε να επι-
βαρυνθεί ένα νοικοκυριό που δεν µπορεί να σηκώσει το κόστος
ενός αποκωδικοποιητή -που να πούµε και την αλήθεια 15 ευρώ
κοστίζει, είναι ένα µικρό κόστος- θα µπορούσατε εσείς ως
Υπουργείο να επωµιστείτε, όπως για παράδειγµα κάνατε στην
ψηφιακή µέριµνα και δώσατε τα tablets. Θα µπορούσατε, δη-
λαδή, να βγάλετε ένα voucher για τα νοικοκυριά τα οποία δεν
έχουν τη δυνατότητα ακόµη και αυτά τα 15 ευρώ να τα δώσουν
για αποκωδικοποιητή, που θεωρώ ότι είναι πολύ λίγα τα νοικο-
κυριά πλέον, γιατί όλοι έχουν περάσει στις νέες τηλεοράσεις, να
το αναλάβει το Υπουργείο.

Είναι, λοιπόν, υποκριτικό αυτό το επιχείρηµα για τον εξής απλό
λόγο, γιατί έχει σηµασία όχι µόνο να το κάνετε, αλλά και πότε θα
το κάνετε. Η υπουργική απόφαση, λοιπόν, που έχετε βγάλει για
την αποζηµίωση λέει το εξής και θα την καταθέσω στα Πρακτικά:
«Στην περίπτωση που σε χρόνο προγενέστερο της λήξης της µε-
ταβατικής περιόδου, αλλά προγενέστερο της µετάβασης σε τε-
χνολογικό πρότυπο DVB-T2 στις εν λόγω περιοχές απονοµής δεν
υφίσταται πλέον υποχρέωση του ελληνικού δηµοσίου περί σχε-
τικής χρηµατικής αποζηµίωσης του παρόχου για τους εν λόγω
διαύλους». Και επειδή η αποζηµίωση των 2 εκατοµµυρίων ευρώ
είναι µέχρι το 2023 αν περάσει αυτή η διετία που εσείς λέτε επί
της ουσίας θα έχει φτάσει το ’23 και µετά το ’23 δεν χρειάζεται
να γυρίσουν χρήµατα πίσω. Άρα, λοιπόν, το γοργόν και χάριν έχει
για να γλιτώσουµε τη ζηµία του δηµοσίου και την αποζηµίωση
της ΕΡΤ από τους Έλληνες φορολογούµενους προς την «DI-
GEA». 

Άρα, λοιπόν, έχει να κάνει µε κάτι πάρα πολύ κοµβικό. Κατ’
αρχάς αµφισβητώ το γεγονός, γιατί από το χάρτη συχνοτήτων
δεν είναι το 8%. Έχουµε δει και έξτρα περιοχές που έχουν πρό-
βληµα στη µέχρι στιγµής κατάσταση, για παράδειγµα βλέπω εδώ
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πέρα ότι εκτός από τα Δωδεκάνησα, τη Σάµο έχουν και οι Κυκλά-
δες πρόβληµα, έχει ακόµα και η Λακωνία. Άρα, λοιπόν, βλέπουµε
ότι µέχρι στιγµής, γιατί δεν έχει τελειώσει η διαδικασία, µέχρι τον
προσεχή Σεπτέµβρη είναι η µετάβαση, να έχουν παραπάνω από
το 8% από ότι είχατε ενηµερώσει την Εθνική Αντιπροσωπεία όταν
περάσατε αυτόν τον νόµο. Ξέρετε δεν αρκεί µόνο να το πείτε
προφορικά, θα πρέπει και να τον αναιρέσετε αυτόν τον νόµο. Δη-
λαδή, στη νοµοθεσία που έχετε περάσει αλλάξατε και προσθέ-
σατε «εκτός αν αποδεδειγµένα δεν είναι τεχνικά εφικτή η
εκποµπή σε υψηλή ευκρίνεια, οπότε το ως άνω πρόγραµµα δύ-
ναται να µεταδίδεται µόνο σε τυπική ευκρίνεια ανά περιοχές απο-
νοµής» και προσθέτετε «εκτός αν αυτό αποδεδειγµένα δεν είναι
τεχνικά εφικτό, οπότε το ως άνω πρόγραµµα δύναται να µεταδί-
δεται σε τυπική ευκρίνεια ανά περιοχές απονοµής». Δηλαδή είναι
και λίγο ασαφές για το αν υποχρεώνεται ή επιτρέπεται να παίζει
high definition, αλλά µε κωδικοποίηση DVB-T σκέτο, που σηµαίνει
ότι ακόµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Καλά, τα περιφερειακά πάνε στην άκρη ούτως ή άλλως, δη-

λαδή είναι στριµωγµένα ήδη µε αυτήν την κωδικοποίηση δεν χω-
ράνε, είναι πάρα πολύ κακή ποιότητα σήµατος και δηµιουργεί και
δύο κατηγορίες ταχυτήτων, υπάρχουν ανισότητες, αλλά εδώ
πέρα δεν ξεκαθαρίζει αν θα απολαµβάνουν όλοι οι πολίτες σήµα
high definition για όλα τα κανάλια της χώρας, δεν είναι σαφές.
Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι πρέπει να αλλάξετε και τη νοµοθεσία. 

Κλείνω λέγοντας ότι, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχει δείξει η
Κυβέρνηση αυτή µέχρι στιγµής από την πρώτη στιγµή να µην θυ-
µηθώ τις λίστες «Πέτσα» και την αποζηµίωση των καναλαρχών,
να µη θυµηθώ την δόση του 2020 που χαρίστηκε και για πρό-
γραµµα και για υποδοµές και όταν χρειάζονται αυτές οι υποδο-
µές να επενδύσουν οι καναλάρχες για να εκπέµπουν high
definition σήµα και όλοι οι πολίτες να απολαµβάνουν υψηλό
σήµα, τότε εσείς τους απαλλάσσετε από αυτήν την υποχρέωση
και βάζετε και την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυ-
δροµείων να τους αποζηµιώσει και από πάνω. 

Νοµίζω ότι δεν µας αρµόζει να πάµε στην ψηφιακή εποχή και
να µην περάσει η χώρα στο νέο πρότυπο, στη νέα κωδικοποίηση,
ούτως ώστε να λυθούν αυτά τα προβλήµατα. Κάντε γρήγορα,
λοιπόν, το γοργόν και χάριν έχει και δεν είναι ο χρόνος σύµµαχός
σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Κάτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Λοιπόν, επειδή εδώ πέρα παίζουν ρόλο
οι αριθµοί και τα στοιχεία έχω ζητήσει προφανώς επίσηµα στοι-
χεία από την «DIGEA» και από την ΕΡΤ και γίνονται και σχετικές
προσωπικές έρευνες, αλλά µε δεδοµένο ότι έχουµε οκτώ εκα-
τοµµύρια, κατά προσέγγιση, τηλεοπτικές συσκευές στην Ελλάδα
γι’ αυτά τα τέσσερα εκατοµµύρια νοικοκυριά η πρώτη προσέγ-
γιση που µου δόθηκε µε σηµερινά στοιχεία για το πόσες είναι οι
τηλεοράσεις που υποστηρίζουν τη νέα µορφή κωδικοποίησης
είναι τρεισήµισι εκατοµµύρια, δηλαδή τρεισήµισι εκατοµµύρια
στα οκτώ εκατοµµύρια σήµερα. Τώρα βέβαια αν κερδίσουµε
αυτόν τον ενάµιση χρόνο µπροστά, όπως περιέγραψα πριν, εκ
των πραγµάτων θα έχει προστεθεί σε αυτές άλλο ενάµιση εκα-
τοµµύριο, άρα µειώνει την ταλαιπωρία των πολιτών. 

Μπορεί το κόστος αυτών των αποκωδικοποιητών να είναι
µικρό, αλλά σε κάθε περίπτωση όταν κάτι ζητάς από τον κόσµο
να κάνει, εφόσον ο πολίτης θα επιβαρυνθεί µε αυτό το κόστος,
που αυτό ήταν το µοντέλο και την προηγούµενη φορά, πρέπει να
παίρνει µια πρόσθετη υπηρεσία ο πολίτης από αυτό. Οπότε υπό
αυτή την έννοια η θεώρηση και σε αυτό ήµασταν κάθετοι και

ήµουν και εγώ, σε αυτό ας συµφωνήσουµε ότι διαφωνούµε, θε-
ωρήσαµε ότι οι πολίτες δεν έπρεπε να επιβαρυνθούν γι’ αυτούς
τους λόγους και ότι έπρεπε να πάµε σε ένα πιο smooth, σε ένα
πιο οµαλό χρονοδιάγραµµα µετάβασης. Η µετάβαση, όµως, θα
γίνει. Η µετάβαση θα γίνει στο χρονοδιάγραµµα που περιέγραψα
πριν. Θα πρέπει η ΕΡΤ να κάνει τις σχετικές επενδύσεις. Είχα
αναφέρει και την προηγούµενη φορά που το είχαµε συζητήσει
ότι η ΕΡΤ δεν είχε κάνει κάποια ενέργεια όταν το συζητήσαµε και
ήταν λιγότερο από ενάµιση έτος πριν µπροστά όπου έπρεπε, άρα
εκ των πραγµάτων έπρεπε να αλλάξει ο νόµος, δεν είχε καν τη-
ρηθεί το κοµµάτι που αφορούσε στην έγκαιρη ειδοποίηση του
κοινού. Οπότε εντός µιας διετίας θα κάνουµε την µετάβαση.

Αυτό το οποίο εκκρεµεί ακόµη να αποφασίσουµε είναι αν θα
είναι το Τ2 ή αν θα είναι το HEVC το εναλλακτικό πρότυπο. Αυτή
είναι, όµως, µια συζήτηση θα έλεγα καθαρά τεχνική. Επί της ου-
σίας η µετάβαση είναι προ των πυλών µε έναν τρόπο που θα ελα-
χιστοποιήσει, όµως, την ταλαιπωρία των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ. Τέτοιους χρόνους θέλω.

Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 724/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Ο ψηφιακός
αναλφαβητισµός που σήµερα εξισούται µε «ψηφιακή αναπηρία»
και η προσπάθεια µείωσής του».

Κύριε Λοβέρδο, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα και καλή εβδοµάδα, κύριε
Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι. 

Πριν πω δύο εισαγωγικές, κατά τη γνώµη µου, σηµαντικές
φράσεις για την ερώτηση που έχω καταθέσει στον κ. Πιερρα-
κάκη, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να απευθυνθώ σε εσάς και
να σας πω ότι από εδώ και πέρα σε κάθε συνεδρίαση της Βουλής
στην οποία συµµετέχω και παίρνω τον λόγο θα κάνω αναφορά
και έκκληση προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Τσιάρα, να
κάνει ό,τι περνάει από το χέρι του και δικονοµικά είναι δυνατόν
να επιταχυνθούν οι διαδικασίες ανάκρισης για τη δολοφονία του
Σήφη Βαλυράκη. Μας απασχολεί αυτό το θέµα. Είναι πρώην
Υπουργός, πρώην Βουλευτής επί πολλά χρόνια. Είναι κρίµα
πραγµατικά οι οικείοι του να υφίστανται τεράστια ταλαιπωρία
λόγω του ότι κάποιοι επιτήδειοι θέλουν να θάψουν την ιστορία
αυτή. Εµείς ζητάµε να υπάρξει φως σε κάθε πτυχή αυτής της
υπόθεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Νοµίζω ότι προχωρά,
γιατί διαβάζω συνεχώς ότι προκύπτουν νέα στοιχεία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν νοµίζω ότι υπάρχει αντίρρηση
από κανέναν λογικό και σοβαρό άνθρωπο σε αυτό το θέµα. Κι
όµως!

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πιερακκάκη, ο ψηφιακός µετασχηµατι-
σµός του ελληνικού κράτους και οι καθηµερινές µας συναλλα-
γές, πέραν των κρατικών υπηρεσιών, οι µεταξύ µας, που διεκπε-
ραιώνονται ψηφιακά είναι µια εξέλιξη αναµφισβήτητη και υπο-
γραµµίζω κι εγώ ότι έχετε συνεισφέρει. Σας πιστώνετε αυτό και
θα ήµουν ο τελευταίος που θα ζητούσα να διαµορφωθεί άλλη
άποψη για το έργο που παράγετε. 

Σηµειώνω ότι η έλλειψη δεξιοτήτων σας οδήγησε να εκπονή-
σετε ένα πρόγραµµα που αποκαλείτε «Ψηφιακή Ακαδηµία Πολι-
τών», όπου κάθε πολίτης που έχει ψηφιακές δυσκολίες µπορεί
να βρει τις συµβουλές που χρειάζεται και να του ανοίξουν οι δρό-
µοι που του είναι απαραίτητοι για τις συναλλαγές του. Σωστά. 

Πρέπει, όµως, να το σκεφτούµε και εµείς ως Αντιπολίτευση και
εσείς ως Κυβέρνηση. Εγώ το σκέφτηκα και γι’ αυτό παίρνω αυτή
τη πρωτοβουλία. Ενηµερώθηκα από τον Δήµαρχο Αγίας Βαρβά-
ρας, τον κ. Λάµπρο Μίχο, στον δήµο του οποίου εντοπίζεται
συχνά το φαινόµενο της ψηφιακής αναπηρίας, ότι υπάρχουν άν-
θρωποι που δεν µπορούν να «γευθούν» τα αγαθά που «γευόµα-
στε» εµείς οι υπόλοιποι. Οι λόγοι κατά βάση είναι δύο. Άλλος δεν
έχει υπολογιστή ή τηλέφωνο smart phone ώστε να µπορεί να
κάνει τις συναλλαγές του κι άλλος που µπορεί να έχει δεν έχει
τις κατάλληλες δεξιότητες. 

Κύριε Πρόεδρε, σε πολλές τηλεδιασκέψεις στην Αθήνα, αλλά
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και στην περιφέρεια πολλοί άνθρωποι ζητούν τη βοήθεια οικείων
τους για να µπορέσουν να κάνουν απλές κινήσεις στην οποιαδή-
ποτε τηλεδιάσκεψη συµµετέχουν. 

Πρέπει να αναγνωρίσουµε όλοι το πρόβληµα που συνιστά
αυτή την ψηφιακή αναπηρία, να το κατανοήσουµε και να διαµορ-
φώσουµε πολιτικές ψηφιακής αρωγής προς τους πολίτες αυ-
τούς. Δεν είναι λίγοι, είναι πολλοί. Και η πρόταση την οποία σας
υποβάλλω και πιστεύω ότι θα είστε ο τελευταίος που δεν θα την
καταλάβετε είναι να διαµορφωθεί µε χρηµατοδότηση από πό-
ρους του ΕΣΠΑ -γιατί η δράση είναι απολύτως επιλέξιµη- ένα
σώµα εκπαιδευτών παροχής ψηφιακής αρωγής από νέους αν-
θρώπους οι οποίοι προκαλούµενοι θα παρέχουν αυτές τις ψη-
φιακές υπηρεσίες στους ανθρώπους που είναι σχετικά ανήµπο-
ροι. 

Αυτά στην πρωτολογία µου, στην δευτερολογία µου θα προ-
σθέσω και κάποια ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο Υ-
πουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκος Πιερρακάκης. 

Κύριε Πιερρακάκη, την ξέρετε τη διαδικασία. Έχετε τρία
λεπτά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ξεκινώ από το τέλος. Συµφωνώ απόλυτα µε την πρότασή σας,
τη βρίσκω εξαιρετικά ενδιαφέρουσα. Θεωρώ ότι η προσέγγιση
είναι σωστή. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να το εξετάσουµε σε µε-
γαλύτερο βάθος, όχι απλά το πώς θα πάµε σε κέντρα δεξιοτή-
των, αλλά και στο σπίτι. Συµφωνώ απολύτως µε την προσέγγισή
σας. Όχι µόνο στα κέντρα δεξιοτήτων που έχουµε σχεδιάσει µε
βάση τη στρατηγική µας, αλλά και στο σπίτι, όπως λέτε. 

Πάω ένα βήµα πίσω για να καταλήξω στο τέλος. Γιατί οι δεξιό-
τητες έρχονται στο τελευταίο κοµµάτι, στη χρήση των υπηρε-
σιών. Τι προσπαθούµε να κάνουµε για να καταλήξουµε εκεί. Το
πρώτο είναι ένας κανόνας που θέτουν και οι προγραµµατιστές,
να σχεδιάζεις όσο πιο απλά µπορείς τις υπηρεσίες σου. Αυτό
προσπαθούµε να το κάνουµε στον µέγιστο βαθµό. Λέµε και στο
εξωτερικό συχνά ότι το Υπουργείο δεν έπρεπε να το λέµε «Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης». Υπάρχει ένας όρος στα αγγλικά «ser-
vice design», «σχεδιασµός υπηρεσιών». Αυτό προσπαθούµε να
κάνουµε. 

Αν συγκρίνετε το gov.gr –είναι µία υπηρεσία της υπεύθυνης
δήλωσης- και τη βάλετε δίπλα σε µια υπηρεσία πέντε, τρία ή λίγα
χρόνια πριν, θα δείτε µια άλλη αισθητική, µια άλλη ευκολία χρή-
σης. Αυτό είναι το πρώτο που οφείλει κάποιος να κάνει. 

Το δεύτερο που οφείλει κάποιος να κάνει είναι, ενώ φτιάχνει
µια ψηφιακή υπηρεσία, να δηµιουργεί και µια εύκολη φυσική υπη-
ρεσία αναγκαστικά για εκείνους οι οποίοι, όπως λέτε, δεν έχουν
ψηφιακές δεξιότητες. Παράδειγµα ο εµβολιασµός. Αυτό ήταν το
σκεπτικό στο service design του εµβολιασµού. Από τη µία φτιά-
ξαµε ένα ψηφιακό σύστηµα, το emvolio.gov.gr, και από την άυλη
συνταγογράφηση, την οποία χρησιµοποιήσαµε. Από την άλλη εί-
χαµε τα φαρµακεία και τα ΚΕΠ για εκείνους οι οποίοι δεν έχουν
ψηφιακές δεξιότητες. 

Αφού τα κάνεις όλα αυτά, όµως, έρχεται το ερώτηµά σας: Πώς
µπορώ να πάω στοχευµένα στον πληθυσµό και να τους παρέχω
δεξιότητες για να µπορέσουν να συµµετάσχουν καλύτερα σ’
αυτή τη διαδικασία σε άλλο επίπεδο ο καθένας; Σε άλλο επίπεδο
ο καθένας γιατί; Γιατί υπάρχουν οι πιο ευάλωτες οµάδες, οι
οποίες έχουν ανάγκη να µάθουν στοχευµένες δεξιότητες, να
συµµετάσχουν σε όλο αυτό. Υπάρχουν άλλες οµάδες του πλη-
θυσµού που θέλουν πιο στοχευµένες υπηρεσίες. Κι έτσι έχουµε
φτιάξει µια σειρά από προγράµµατα τα οποία βρίσκονται στη
Βίβλο του Ψηφιακού Μετασχηµατισµού και στις προτάσεις στο
Ταµείο Ανάκαµψης. Οι δεξιότητες αφορούν και εµάς ως Υπουρ-
γείο, αλλά και το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείου Παι-
δείας και άλλα Υπουργεία. 

Προσπαθούµε να τα σχεδιάσουµε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο, µε δεδοµένο ότι εδώ υπάρχει µια εµπειρία η οποία είναι
ανάµεικτη τα προηγούµενα χρόνια. Αν δει κάποιος, όχι µόνο στην
Ελλάδα, τι συνέβη συνολικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα διαπι-
στώσει ότι τα στοχευµένα προγράµµατα δεξιοτήτων δεν έχουν
ενδεχοµένως πάντα την ποιότητα που όλοι εµείς θα επιθυµού-

σαµε. Πολύ συχνά ο ιδιωτικός τοµέας, οι εταιρείες, καταρτίζουν
και σχεδιάζουν πολύ καλύτερα προγράµµατα από ό,τι σχεδιά-
ζουν στοχευµένα, αν θέλετε, οι κρατικές µηχανές τέτοιου τύπου
ψηφιακά προγράµµατα. 

Εµείς σκοπεύουµε να αναπτύξουµε πολλαπλά τέτοια. Θα επα-
νέλθω στη δευτερολογία σε αυτά. Αλλά, τονίζοντας τη διάσταση
που εσείς βάλατε, τη διάσταση της βοήθειας στο σπίτι, λέω ρητά
ότι αυτό είναι κάτι το οποίο, και µε αφορµή την ερώτησή σας, θα
εξετάσουµε στον σχεδιασµό αυτών των προγραµµάτων ώστε να
συµπεριληφθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας έδωσε η ερώτησή µου την ευκαι-

ρία να κάνετε αναφορά και σε γενικότερες πολιτικές του Υπουρ-
γείου σας ως προς το προκείµενο. Χαίροµαι πάρα πολύ που
ανταποκρίνεστε τόσο θετικά. 

Πάντα έλεγα, κύριε Πιερρακάκη, ότι όταν η κυβέρνηση δέχεται
µια εισήγηση της αντιπολίτευσης, αλλά όταν και η αντιπολίτευση
δέχεται µια εισήγηση της κυβέρνησης, τελικά ο µόνος κερδισµέ-
νος είναι ο λαός, οι πολίτες που τους ενδιαφέρει το κάθε φορά
συγκεκριµένο θέµα. Κερδίζει η πολιτική στο πεδίο της λογικής,
δεν χάνει όταν υπάρχουν αυτού του είδους οι συνεννοήσεις. 

Και εδώ πρέπει να βοηθήσουµε, εδώ πρέπει να στηριχθούν οι
πολίτες αυτοί οι οποίοι έχουν πάρα πολλά προβλήµατα από έλ-
λειψη δεξιοτήτων, εξοικείωσης µε την τεχνολογία και άρνησης
πολλές φορές να εξοικειωθούν µε την τεχνολογία. Ορισµένοι µά-
λιστα, ακόµη και ενεργοί πολίτες σε επαγγέλµατα, δικαστές, που
έχει τύχει να ακούσω, κατά κάποιο τρόπο το λένε και µε µια
µορφή –πώς να το πω;- όχι θράσους ούτε τσαµπουκά, αλλά εγωι-
σµού, δηλαδή το βρίσκουν και θετικό. Εµείς, όµως, ενδιαφερό-
µαστε για τον πολίτη εκείνον που θέλει βοήθεια και δεν ντρέπεται
να τη ζητήσει. Αλλιώς δεν µπορείς να παρέµβεις. Προσκαλούµε-
νοι οι θεσµοί της ελληνικής πολιτείας ανταποκρίνονται. 

Πώς θα προσκληθούν οι υπηρεσίες; Θα προσκληθούν µέσα
από ένα απλό τηλεφώνηµα. Αυτή είναι η πιο απλή µορφή δρά-
σης, που συγκροτεί και την εκκίνηση της σχετικής διαδικασίας.
Σε ποιους θα απευθύνεται; Αυτό θα το δείτε και θα το δούµε και
µαζί, αν θέλετε. 

Εγώ κατέθεσα τον προβληµατισµό σε µια οµάδα συνεργατών
µου που έχουν σχέση µε την τεχνολογία και κάναµε µία µελέτη.
Η µελέτη αυτή βέβαια δεν είναι µελέτη όπως αυτή που µπορεί
να παράσχει ένα πανεπιστήµιο ή µια δοµή ενός Υπουργείου εξοι-
κειωµένου µε τα θέµατα. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, είναι άνθρω-
ποι του ιδιωτικού τοµέα πολύ ειδικοί µε τον χώρο, που αµέσως
κατάλαβαν πως πρέπει να ανταποκριθούµε. 

Είχαµε το πρότυπο του «Βοήθεια στο Σπίτι» που πέτυχε από-
λυτα -χαίροµαι πολύ που µεταχειριστήκατε τον όρο- και προσθέ-
σαµε την ψηφιακή «Βοήθεια στο Σπίτι».

Υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να δούµε σε σχέση µε τον
εξορθολογισµό της συγκεκριµένης δράσης και είµαστε στη διά-
θεση του Υπουργείου, αν ξεκινήσει µια τέτοια προσπάθεια, να
ανταποκριθούµε και να βοηθήσουµε συνεισφέροντας τις από-
ψεις µας. Το όφελος το τελικό θα είναι πάρα πολύ µεγάλο. 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν στέκοµαι στον πολίτη που αρνείται
γιατί το θεωρεί, όπως σας είπα και πριν, και σωστό, το λέει και
µε µια µορφή εγωισµού. Στέκοµαι στον πολίτη ο όποιος ακούει
την πληροφορία από την τηλεόραση και δεν µπορεί να µετάσχει
γιατί έχει πραγµατικά «αναπηρία». Είναι λίγο βαριά λέξη, αποδί-
δει όµως την πραγµατικότητα αν δεν έχει τη δυνατότητα, δεν έχει
τη δεξιότητα. Ανέφερα τους όρους. Μακάρι να το κάνουµε αυτό.
Μακάρι να προχωρήσουµε στη δηµιουργία αυτού του σώµατος
υποστηρικτών ψηφιακής διαβίωσης -έτσι το σκεφτόµαστε να το
πούµε- και είµαστε στη διάθεσή σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να επαναλάβω ότι το

«ψηφιακή αναπηρία» το έχετε σε εισαγωγικά για να µην παρεξη-
γηθεί κανένας. Γιατί όντως είναι βαριά η λέξη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μπορεί να µην το θέλει να το ακούσει
ο άλλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, γι’ αυτό το λέω κι
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εγώ ότι είναι σε εισαγωγικά. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Προσθέτω σε όσα είπατε την εξής δια-
πίστωση. Συνολικά στο Υπουργείο, αναλαµβάνοντας συνολικά
όλη την ψηφιακή στρατηγική της χώρας, θα έλεγα ότι αυτός είναι
και ο τοµέας ο οποίος έχει τις µεγαλύτερες προκλήσεις, οι ψη-
φιακές δεξιότητες δηλαδή. 

Σε άλλους τοµείς παράγονται συνεχώς νέες πλατφόρµες, νέες
λύσεις, νέες διευκολύνσεις. Εδώ η πρωτοβουλία που έχουµε
λάβει µέχρι σήµερα, το πεπραγµένο αν θέλετε, όχι ο σχεδιασµός,
είναι αυτό που αναφέρατε η «Ψηφιακή Ακαδηµία Πολιτών» όπου
εκεί πέρα η ιδέα ήταν απλή. Συγκεντρώσαµε περιεχόµενο από
πανεπιστήµια είτε από ιδιωτικές εταιρείες είτε από άλλους φο-
ρείς. Κάναµε µια οργάνωση και µια επιµέλεια αυτού του περιε-
χοµένου. Φτιάξαµε ένα αυτοδιαγνωστικό τεστ όπου καθένας
µπορεί να πει µόνος του τι θέλει να µάθει. Κάποιος µπορεί να
θέλει να µάθει κάτι πολύ απλό, να χρησιµοποιεί µια µηχανή ανα-
ζήτησης, κάποιος άλλος κάτι πιο βαθύ, πιο ενδιαφέρον µια
γλώσσα προγραµµατισµού, τη γλώσσα Python για παράδειγµα,
κι από κει και πέρα γίνεται µια κατανοµή. Αυτό, βέβαια, είναι αν
θέλετε πολύ απλά ένα πρώτο βήµα. Χρειάζεται να γίνει µια τερά-
στια παρέµβαση στον χώρο των δεξιοτήτων. 

Επειδή το ένα κοµµάτι αφορά στις πιο ευάλωτες οµάδες, εκεί-
νους που έχουν αν θέλετε αποκλεισµό από αυτά τα προγράµ-
µατα, υπάρχουν και πολλά άλλα προγράµµατα τα οποία
βρίσκονται στα σκαριά. Η στρατιωτική θητεία είναι ένα τέτοιο
πρόγραµµα, το έχουµε αναφέρει µαζί µε τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας πώς κατά τη διάρκεια στρατιωτικής θητείας µπορεί κά-
ποιος να παίρνει πιστοποιηµένες δεξιότητες. Είναι το δηµόσιο.
Είναι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Οπότε για όλα αυτά έχει υπάρ-
ξει µια µέριµνα η οποία βέβαια θα τύχει εξειδίκευσης από τα δια-
θέσιµα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Ειδικά για τις ευάλωτες οµάδες, όµως, νοµίζω ότι υπάρχει
αυτή η αξία της διάστασης να πάει κάποιος στο σπίτι. Αυτή ήταν
και η αντίδραση των υπηρεσιών του Υπουργείου µε αφορµή την
ερώτησή σας όπου κάναµε µία συζήτηση. Κάποιοι το προσέγγι-
σαν ως µια διεύρυνση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι»,
άλλοι ως ένα αυτοτελές πρόγραµµα µε τα ίδια χαρακτηριστικά.

Εν πάση περιπτώσει, µπορούµε να διδαχθούµε. Είµαστε απο-
λύτως ανοιχτοί στο feedback της οµάδας σας. Εγώ θα έλεγα συ-
νολικά σε κάθε καλή ιδέα γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει η πολυ-
τέλεια να µείνουµε πίσω. Πρέπει να τρέξουµε πάρα πολύ γρή-
γορα. Αυτός είναι ένας τοµέας στον οποίο πράγµατι κερδίζει ο
κόσµος, κερδίζει ο λαός µε κάθε ενέργεια που γίνεται. Είναι µια
ακόµη εκκρεµότητα που η εποχή την έκανε αναγκαιότητα και
πρέπει να τρέξουµε µπροστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. Να µας ξανάρθετε. Είναι ψηφιακοί οι χρόνοι σας.
Καλή συνέχεια και στους δύο. 

Δεν συζητείται κατόπιν συνεννόησης η τέταρτη µε αριθµό
731/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λε-
ωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Προ-
βλήµατα εργαζοµένων στην «Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων
Α.Ε.», που βρίσκεται σε ειδική εκκαθάριση».

Επίσης, δεν συζητείται κατόπιν συνεννόησης η τέταρτη µε
αριθµό 734/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Μανώλη Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα στήριξης των σωµατείων και των
αθλητών για την επανεκκίνηση της αθλητικής δραστηριότητας».

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 750/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υφυπουργό στον
Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης
κ. Θεόδωρο Λιβάνιο, µε θέµα: «Παράταση στο δικαίωµα καταβο-
λής µειωµένου ενοικίου στην “DIGEA”».

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.

Απλά για δευτερόλεπτα µόνο να πω αυτό που ακούστηκε για
το τελωνείο της Νυµφαίας. Εκτός από τις οικονοµικές επιπτώσεις
και την αιµορραγία που θα δηµιουργήσει στην ευρύτερη πε-
ριοχή, θα φέρει πολλά προβλήµατα και στην εκλογική µου περι-
φέρεια, στον Νοµό Σερρών. Διότι το τελωνείο του Προµαχώνα
λόγω του προσωπικού και του αυτοκινούµενου σκάνερ δεν µπο-
ρεί να ελέγξει την κατάσταση και θα δηµιουργηθούν και πάλι
ουρές αυτοκινήτων και αυτό δεν είναι ό,τι καλύτερο για το προ-
φίλ και την εικόνα της χώρας στο εξωτερικό, καθώς θα είναι η
µόνη πύλη εισόδου σχεδόν στην ευρύτερη περιοχή της ανατολι-
κής και κεντρικής Μακεδονίας από τις χώρες της Βαλκανικής και
όχι µόνο. Αυτό ως παρένθεση.

Κύριε Υπουργέ, ο ρόλος µου σήµερα θα είναι διφυής, διότι
έχω υπηρετήσει τον χώρο της περιφερειακής τηλεόρασης για
µια τριακονταετία. Άρα, έχω βιώσει αυτό που λέµε πώς µπορεί
πραγµατικά να ορθοποδήσει η περιφερειακή τηλεόραση η οποία
είναι αδικηµένη και τεκµαίροµαι επ’ αυτού και θα σας φέρω µια
σειρά από παραδείγµατα.

Είστε άνθρωπος µε επιστηµονικές γνώσεις στο know how, στη
νέα τεχνολογία και σίγουρα θα πρέπει να εναρµονιστούµε µε τη
νέα τεχνολογία. Πλην, όµως, η «DIGEA» δεν έχει βοηθήσει οικο-
νοµικά τα κανάλια. Η εποχή που βιώνουν τα κανάλια της επαρ-
χίας είναι πάρα πολύ δύσκολη. Διαφηµίσεις δεν υπάρχουν, τα
καταστήµατα είναι κλειστά και η σεζόν έχει χαθεί µιας και οδεύ-
ουµε σε µια περίοδο πολύ δύσκολη. Το καλοκαίρι δεν υπάρχει
τηλεθέαση, το ξέρετε, λόγω καιρικών συνθηκών. Άρα, οι συνά-
δελφοί µου δηµοσιογράφοι και τεχνικοί ελλοχεύει κίνδυνος να
µείνουν στο δρόµο. Δεν µπορεί να καλυφθεί το ηµεροµίσθιό
τους.

Γιατί το λέω αυτό; Χώρια ότι δεν υπάρχουν διαφηµίσεις, το
ποσό που πρέπει να καταβάλλουν ως µηνιαίο µίσθωµα στο επί-
γειο ψηφιακό σήµα τα κανάλια της περιφέρειας είναι υπέρµετρο,
είναι αρκετά µεγάλο. Για παράδειγµα, τα κανάλια στην ανατολική
Μακεδονία και τα δύο κανάλια των Σερρών το «ΔΙΚΤΥΟ» και το
«ΕΠΙΛΟΓΕΣ» που είναι κουµπωµένα στην πλατφόρµα της ανατο-
λικής Μακεδονίας όπως και τα υπόλοιπα, καταβάλλουν το µί-
σθωµα που αγγίζει τα 4.000 ευρώ το µήνα µαζί µε τον ΦΠΑ. Αν
κλείσει ένα κανάλι, επωµίζονται το χρηµατικό αυτό ποσό όλα τα
κανάλια και το µοιράζονται. 

Από εκεί και πέρα, αντιλαµβάνεστε ότι µε 4.000 ευρώ και µία
διαφήµιση στην επαρχία που τρέχει µε 150, 200 ή 250 ευρώ,
κύριε Υπουργέ µου, οι µισές και παραπάνω διαφηµίσεις της ροής
προγράµµατος πρέπει να είναι για τη «DIGEA». Τι να µείνει για
τους δηµοσιογράφους συναδέλφους µου, τι να µείνει για τους
τεχνικούς, τι να µείνει για τα λειτουργικά έξοδα. Άρα, αντιλαµ-
βάνεστε ότι η «DIGEA» καλά προχωράει στη νέα τεχνολογία,
όµως, δεν έχει βοηθήσει σε αυτό που λέµε ποιότητα ζωής εργα-
σιακά τους συναδέλφους µου που είναι στα κανάλια. 

Τώρα υπάρχει ένα έγγραφο από την Ένωση Ενηµερωτικών Τη-
λεοράσεων Ελληνικής Περιφέρειας -το συζητούσα και µε τον κ.
Λευτέρη Κουκοτίνη από το «ΕΝΑ» της Καβάλας και το «STAR»
βορείου Ελλάδος και τα υπόλοιπα κανάλια- το οποίο το έχετε
πάρει 5 Μαρτίου του 2021 -έχω µιλήσει και µε τον κ. Αραµπατζή
εκεί και όλους- για παράταση καταβολής µειωµένου ενοικίου της
«DIGEA». Σας έχει αποσταλεί το µε αριθµό πρωτοκόλλου 381
στις 5 Μαρτίου. 

Οι άνθρωποι προβάλλουν ως επιχείρηµα ότι «δεν βγαίνουν».
Μπαίνουµε σε µια εποχή που τι να διαφηµίσουν τώρα, η τηλεθέ-
αση πέφτει. Άρα, περιµένουν να µπορέσουν να δουλέψουν µε τα
φροντιστήρια και τα σχολικά Σεπτέµβριο - Οκτώβριο και µε τη
διαφηµιστική αγορά λίγο πριν από τα Χριστούγεννα. Είναι άγνω-
στο το τι θα συµβεί από το φθινόπωρο, ελπίζουµε, όµως, να πάµε
καλά µε βάση του κύκλου των ιών. 

Δώστε, λοιπόν, µια ανάσα, κύριε Υπουργέ. Βοηθήστε τους συ-
ναδέλφους µου να µπορούν να πληρώνονται κανονικά στην ώρα
τους γιατί όλο έναντι παίρνουν τα παιδιά και τι να πάρουν; «Ουκ
αν λάβεις παρά του µη έχοντος», θα πουν οι καναλάρχες. Ξέρω
ότι πρέπει να συγκρουστείτε µε ένα µετοχικό κεφάλαιο της επί-
γειας ψηφιακής τηλεόρασης, µε µεγάλα ισχυρά λόµπι και οικο-
γένειες -και καλά κάνουν για τις επιχειρήσεις τους-, αλλά
βοηθήστε λίγο να ανασάνει αυτό που λέγεται επαρχιακή περιφε-
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ρειακή τηλεόραση, να µπορούν δηµοσιογράφοι και τεχνικοί να
ανταπεξέλθουν. 

Δώστε µια παράταση να πληρώνουν µειωµένη «DIGEA», όπως
τους τη δώσατε µέχρι τον Φεβρουάριο. Δώστε µια παράταση να
πάρουν λίγο οξυγόνο για να µπορέσουν να ορθοποδήσουν οι ερ-
γαζόµενοι και οι ιδιοκτήτες καναλιών στην περιφέρεια. Διότι η
διαφηµιστική πίτα έχει περιοριστεί κι έχει πάρει την κατιούσα
λόγω της οικονοµικής και της υγειονοµικής κρίσης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπούµπα. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Θεόδω-

ρος Λιβάνιος. 
Κύριε Λιβάνιε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία

λεπτά για να απαντήσετε στον κ. Μπούµπα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ, κύριε Μπούµπα, έχω τη χαρά και είµαι σε συνεχή διά-

λογο και µε την ένωση των περιφερειακών σταθµών και υπάρχει
µία σειρά θεµάτων τα οποία προσπαθούµε να επιλύσουµε, τα
οποία αρκετά από αυτά είναι χρονίζοντα.

Πέρσι στις 20 Μαρτίου µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου προβλέφθηκε η µείωση του τιµήµατος που δίνουν οι περιφε-
ρειακοί σταθµοί στη «DIGEA». Αυτό είχε το εξής ζητούµενο.
Ήµασταν στις πρώτες µέρες της πανδηµίας ουσιαστικά. Ήταν
στο πρώτο πακέτο των µέτρων τα οποία είχαν εφαρµοστεί και
είχαν εξαγγελθεί από την Κυβέρνηση. Δεν είχε απλωθεί το δίχτυ
προστασίας το οποίο αναπτύχθηκε τις αµέσως επόµενες εβδο-
µάδες και µήνες. Ουσιαστικά, λοιπόν, δόθηκε άµεσα επειδή ήµα-
σταν στις µέρες του πρώτου lockdown προκειµένου να µην
υπάρξει ο άµεσος κίνδυνος ρευστότητας στα κανάλια.

Υπενθυµίζω ότι η «DIGEA» δεν είναι κρατική επιχείρηση. Είναι
µια ιδιωτική επιχείρηση, η οποία µέσω διαγωνισµού έχει καταφέ-
ρει και έχει πάρει τη διαχείριση του ψηφιακού φάσµατος για την
τηλεόραση στην Ελλάδα για κάποια χρόνια.

Επειδή αυτό είναι κάτι το οποίο εξετάζουµε και περιµένουµε
να δούµε πώς θα εξελιχθεί η κατάσταση µε τον κορωνοϊό, αυτό
που κάναµε και µάλιστα εγκαίρως, τον Φεβρουάριο του 2021 µε
τον ν.4779, ειδικά για την περιφερειακή τηλεόραση, ήταν τέσσε-
ρις συγκεκριµένες δράσεις. 

Πρώτον, εξαιρέσαµε οριστικά την περιφερειακή τηλεόραση
από την υποχρέωση να καταβάλει το 1,5% στο Εθνικό Κέντρο Κι-
νηµατογράφου, το οποίο υπήρχε και χρόνιζε όλα αυτά τα χρόνια
και ήταν σαν εκκρεµότητα. 

Δεύτερον, εντάξαµε την περιφερειακή τηλεόραση στο πρό-
γραµµα ενίσχυσης τύπου για τα έτη 2017 ως 2020. Τι ακριβώς
κάναµε; Επειδή λίγο καιρό πριν, τον Φεβρουάριο, είχε βγει η από-
φαση του Σ.τ.Ε. για το 2% υπέρ του ΕΟΔΕΑΠ, στο οποίο είχαν
κάνει προσφυγή µια σειρά από περιφερειακά κανάλια και κυρίως
και περιφερειακές εφηµερίδες και η αίτησή τους δεν έγινε δεκτή
και ήταν υποχρεωµένοι να καταβάλουν το 2% επί του τζίρου τους
στον ΕΟΔΕΑΠ, είπαµε το εξής: Αντί να ψάχνουµε να βρούµε κρι-
τήρια για τη χρηµατοδότηση του Τύπου και το είχαµε συζητήσει
µάλιστα αναλυτικά στη Βουλή και χαίροµαι γιατί, αν δεν κάνω
λάθος, όλα τα κόµµατα επί της ουσίας είχαν συµφωνήσει, να έλ-
θουµε και να καταβάλουµε από το 2017 ως το 2020 τα ποσά αυτά
στον ΕΟΔΕΑΠ για λογαριασµό των καναλιών, να τους πληρώ-
σουµε ουσιαστικά µια υποχρέωση η οποία πλέον ήταν και ληξι-
πρόθεσµη και θα είχαµε και µια σειρά προβληµάτων. 

Μάλιστα, επειδή κάποιοι παρά τις δυσκολίες όλων των χρόνων
ήταν συνεπείς, αυτό που είπαµε είναι ότι αυτοί που τα κατέβαλαν
στον ΕΟΔΕΑΠ µε πόνο ψυχής κυριολεκτικά, να τους τα πληρώ-
σουµε και να τα επιστρέψουµε στους ίδιους για να τα διαχειρι-
στούν όπως θέλουν. Η υπουργική απόφαση είναι στο τελευταίο
στάδιο της υπογραφής και φαντάζοµαι ότι θα χρειαστεί κάποιες
εβδοµάδες για την υποβολή των δικαιολογητικών για τον έλεγχό
τους και από τον ΕΟΔΕΑΠ και από τις αρµόδιες υπηρεσίες της
Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και του Υπουργείου Οικονο-
µικών, ώστε να προχωρήσουµε στην εκταµίευση αυτών των ση-
µαντικών ποσών.

Τρίτον, ειδικά για την περιφερειακή τηλεόραση το 5%, ο

φόρος διαφήµισης, το οποίο και αυτό ήταν ένα σηµαντικό βαρίδι,
για δύο χρόνια, 2021-2022, αναστάλθηκε η πληρωµή του.

Τέταρτον –και ολοκληρώνω µ’ αυτό- δώσαµε τη δυνατότητα
ρύθµισης όλων των οφειλών στον ΕΟΔΕΑΠ. Εκτός από το 2%
υπάρχουν και οι λεγόµενες εργοδοτικές εισφορές ανάλογα µε
το ύψος έως 72 δόσεις. 

Αυτό, λοιπόν, το πλέγµα των τεσσάρων µέτρων ήταν µια ση-
µαντική «ανάσα» ειδικά για την περιφερειακή τηλεόραση, ώστε
να µπορέσουν, κατανοώντας και το πρόβληµα που αντιµετωπί-
ζουν, να ανταπεξέλθουν και να µπορέσουν να στηριχθούν σ’
αυτήν τη δύσκολη εποχή.

Έχουµε -και η Κυβέρνηση αλλά και εγώ προσωπικά- τοποθε-
τηθεί πολλές φορές για τη σηµασία του περιφερειακού Τύπου
και της περιφερειακής τηλεόρασης. Είναι ουσιαστικά το απο-
κούµπι των κατοίκων της περιφέρειας, προκειµένου να µάθουν
τα νέα της περιοχής τους. Πολλές φορές τα µεγάλα πανελλαδι-
κής εµβέλειας κανάλια δεν καλύπτουν τις ειδήσεις που αφορούν
στο περιφερειακό επίπεδο. Αυτό, λοιπόν, είναι ένα από τα πράγ-
µατα που κάνουµε προκειµένου να τα στηρίξουµε.

Εκκρεµούν σε συνεργασία και µε το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και τον Υπουργό κ. Πιερρακάκη επόµενες δράσεις.
Είναι η αδειοδότηση των περιφερειακών σταθµών, να λυθεί αυτό
το χρόνιο πρόβληµα και ασφαλώς να δούµε και την αδειοδότηση
των ραδιοφωνικών σταθµών και να δούµε και προβλήµατα ειδικά
για τον Νοµό Σερρών, όπως είναι το παράδοξο να ανήκει στην
κεντρική Μακεδονία, αλλά να εκπέµπει στην ανατολική Μακεδο-
νία και Θράκη, να δούµε αν µπορεί και αυτό να λυθεί και πώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ

καλά ότι νοµοτελειακά ο πυρήνας για να λειτουργήσει χρειάζεται
τους δορυφόρους. Αν δεν υπάρχουν δορυφόροι, δεν λειτουργεί
ο πυρήνας. Άρα, πρέπει να υποστηριχθεί η περιφερειακή τηλεό-
ραση, τα περιφερειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ραδιόφωνο,
εφηµερίδες, για να µπορεί να λειτουργήσει το αθηνοκεντρικό
µοντέλο ενηµέρωσης απέναντι στα κανάλια τα οποία είναι κοντά
στις τοπικές κοινωνίες. Οι τοπικές κοινωνίες, για να µην είναι ανε-
νηµέρωτες, µέσω των τοπικών καναλιών τους θα δουν τα δελτία
ειδήσεων και τις ψυχαγωγικές και δηµοσιογραφικές εκποµπές,
τα κανάλια µε τη «DIGEA», για παράδειγµα στη δική µου περιφέ-
ρεια που είναι µια περίεργη κατάσταση. 

Όµως, να σας πω κάτι; Αν είναι τα δύο κανάλια τα δικά µας να
πάνε να «κουµπώσουν» στη Θεσσαλονίκη και να πληρώσουν
6.000 ευρώ τον µήνα, έχουν τελειώσει, καθάρισαν. Όχι ότι τώρα
4.000 ευρώ είναι λίγα. Κοιτάξτε να δείτε. Ξέρετε πολύ καλά ότι
µια εµπορική επιχείρηση, για παράδειγµα ένα εµπορικό κατά-
στηµα, είτε σουπερµάρκετ είτε ένα κατάστηµα ρούχων από την
Ορεστειάδα ή το Διδυµότειχο –υποθετικά µιλάω- δεν θα διαφη-
µιστεί στο κανάλι των Σερρών. Θα πάει ο κάτοικος της Ορεστει-
άδας εκεί; Πάλι τα κανάλια κυρίως µε τις τοπικές κοινωνίες
µπορούν να έχουν τηλεθέαση, αυτές τις εκποµπές βλέπουν. Το
µόνο που έχει βοηθήσει η «DIGEA», επειδή είστε άνθρωπος της
τεχνολογίας και µάλιστα άκουσα και κάποιες δηλώσεις σας στο
οικονοµικό φόρουµ των Δελφών που είπατε, αν δεν κάνω λάθος,
ότι τα κανάλια θα πρέπει να εναρµονιστούν στα νέα δεδοµένα.
Από ’κει και πέρα, όµως, η πίτα είναι µικρή, τα χρήµατα δεν φτά-
νουν. Βοηθήστε λίγο τα κανάλια. 

Εγώ σας καλώ µε βάση αυτό το αίτηµα. Εγώ δεν αντιλέγω. Εί-
χατε τέσσερις σηµαντικές δράσεις για την περιφερειακή τηλεό-
ραση. Δείτε το. Είναι λίγοι µήνες. Τι να έχουν τα κανάλια να
δουλέψουν τώρα, Μάιο, Ιούνιο, Ιούλιο; Από πού να έχουν έσοδα;
Πώς θα πληρωθούν οι δηµοσιογράφοι και οι τεχνικοί, αυτές οι
οικογένειες που ζουν από τα κανάλια; Θα δηµιουργηθούν νέες
στρατιές ανέργων. Δεν γίνεται να µιλάµε γι’ αυτό. Θέλουν µια
µικρή βοήθεια, να µπούµε σιγά-σιγά σε µια οµαλότητα στην
αγορά, να µπορούν να έχουν πάλι τις διαφηµίσεις αυτές που πρέ-
πει να έχουν για να ανταπεξέλθουν στα έξοδά τους. 

Το δεύτερο παράπονο που έρχεται είναι ότι µπορεί να έγιναν
οι δράσεις αυτές που λέτε, δεν τις αµφισβητώ, αλλά η κρατική
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διαφήµιση δεν δίδεται στην περιφέρεια όπως θα έπρεπε να έχει
δοθεί, αυτό το 30%. Είναι ένας νόµος του 1996. Πρέπει να ήταν
επί ΠΑΣΟΚ. Οι άνθρωποι τι έχουν πάρει; Έχουν πάρει το 0,3%,
το 0,7% έως και καθόλου. Εκεί δεν εφαρµόζεται ο νόµος, να πάει
το 30% που ο νόµος υποχρεώνει στα κανάλια της περιφέρειας ή
καλύτερα στον Τύπο της περιφέρειας, αφού άλλα τα µίντια εκεί,
για να µπορέσουν να ορθοποδήσουν.

Άρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πιστεύω στην ευαισθησία σας,
στην πολιτική σας βούληση. Κάντε ό,τι είναι δυνατόν. Σίγουρα η
«DIGEA» είναι µια ιδιωτική επιχείρηση, είναι ένα µονοπωλιακό
στάτους, είναι ένα µονοπωλιακό καθεστώς. Κακώς, βέβαια. Εµείς
θέλαµε συναγωνισµό-ανταγωνισµό. Για παράδειγµα, δεν ξέρω
αν µπορεί να «κουµπώσει» ως ψηφιακός πάροχος η δηµόσια τη-
λεόραση, αλλά είναι µια συζήτηση που ενδεχοµένως θα γίνει στο
µέλλον. Το ποσό είναι υπέρογκο. Πιστέψτε µε ότι οι επιχειρηµα-
τικοί κύκλοι που παρέχουν µεν αυτήν τη δυνατότητα της επίγειας
ψηφιακής τηλεόρασης παρουσιάζουν κέρδη, δηλαδή δεν έχουν
έλλειµµα. 

Τώρα, θα µου πείτε, το κράτος θα υποστεί όλη αυτήν την επι-
βάρυνση απέναντι σε µια ιδιωτική επιχείρηση όπως είναι αυτή η
οµάδα των καναλιών µεγάλης εµβέλειας που έχει δηµιουργήσει
τη «DIGEA»; Όχι, αλλά µπορείτε να πιέσετε πολιτικά, µπορείτε
να παρέµβετε για την υφιστάµενη κατάσταση, η οποία οδηγεί σ’
ένα οικονοµικό αδιέξοδο τα κανάλια, πολλώ δε µάλλον µετά από
έναν δύσκολο χειµώνα που περάσαµε χωρίς έσοδα, µε πέντε και
δέκα διαφηµίσεις σουπερµάρκετ, αφού ήταν τα µόνα που ήταν
ανοικτά. Έτσι δεν επιβιώνουν τα κανάλια. Να πληρώσουν τη
«DIGEA»; Να πληρώσουν µισθούς δηµοσιογράφων και τεχνικών;
Να πληρώσουν τη ΔΕΗ; Να πληρώσουν τα λειτουργικά και τα
υπόλοιπα έξοδα που πρέπει να εκσυγχρονίζονται; 

Και κάτι τελευταίο: Οι συνάδελφοι υπερβάλλουν εαυτόν, δου-
λεύουν πέρα του ωραρίου γιατί το θέλουν. Οι εργοδότες τούς
διώχνουν και αυτοί γυρνάνε πίσω για να βγάλουν εκποµπές, γιατί
καραδοκούν και τα πρόστιµα από το ΕΣΡ αν δεν βγει ένα δελτίο
ειδήσεων, αν δεν βγει µια ενηµερωτική εκποµπή. Αντιλαµβάνεστε
ότι αυτό επαφίεται, δηλαδή, και στον «πατριωτισµό» των ανθρώ-
πων που δουλεύουν στην περιφερειακή τηλεόραση. Αυτό θέλω
να δείτε ειλικρινά, για να µην έχουµε και κλάµα το καλοκαίρι,
όπου κάποιοι άνθρωποι θα αναγκαστούν να σταµατήσουν γιατί
δεν «βγαίνουν» οι τηλεοράσεις. Θέλω να το δείτε ευαίσθητα απέ-
ναντι σε συναδέλφους που δουλεύουν στα περιφερειακά κανά-
λια. Δεν είναι θέµα της εργοδοσίας. Η εργοδοσία πώς θα τους
πληρώσει, αφού δεν έχει έσοδα; Δεν µιλάµε για άλλες εποχές.
Δείτε το, σας παρακαλώ, για να δώσουµε µια οικονοµική ανάσα,
να δώσουµε ελπίδα σ’ αυτούς τους ανθρώπους.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπούµπα.
Κύριε Λιβάνιε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μπούµπα, να ξέρετε ότι πρώτον, τα κανάλια, ακόµα και

τα πανελλαδικά, αλλά και τα περιφερειακά, εκτός όσων ανέφερα,
ήταν δικαιούχοι και των υπόλοιπων µέτρων στήριξης που ισχύουν
για τις υπόλοιπες επιχειρήσεις, άρα είχαν ακόµα µια σηµαντική
ελάφρυνση.

Δεύτερον, η αλήθεια είναι ότι υπάρχουν πολλά θέµατα στον
περιφερειακό Τύπο και στα περιφερειακά κανάλια. Σας ανέφερα
ενδεικτικά ορισµένα. Επειδή θέσατε και το θέµα του 30%, βρι-
σκόµαστε σε διάλογο και µε τις περιφερειακές ενώσεις, προκει-
µένου να επιλύσουµε σοβαρά θέµατα όπως είναι το µητρώο των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης ιδίως στα περιφερειακά και τηλεο-
πτικά µέσα και στον περιοδικό και ηµερήσιο Τύπο της περιφέ-
ρειας, προκειµένου να ξέρουµε ποια θα είναι η «δεξαµενή» που
θα µπορούν να είναι δικαιούχοι και µε τι κριτήρια των λεγόµενων
κρατικών διαφηµίσεων.

Με τις ενώσεις είµαστε σε έναν διάλογο και συζητάµε για να
βρούµε λύσεις. Όλα τα θέµατα που τίθενται, εξετάζονται. Και την
επιστολή, προφανώς, πάνω στην οποία στηριχθήκατε και απευ-
θύνατε αυτή την επίκαιρη ερώτηση, τη συζητάµε. Αυτό που χρει-
άζεται αυτή τη στιγµή να δούµε, είναι µετά τη σταδιακή άρση του

lockdown πώς προχωράµε στην επανεκκίνηση, αν θέλετε, της οι-
κονοµίας, αλλά και τι ανάγκες θα έχουν τα περιφερειακά κανά-
λια.

Επαναλαµβάνω αυτό που σας είπα πριν, ότι και η «DIGEA»
είναι µία ιδιωτική εταιρεία. Το θέµα µε την ΕΡΤ θα µπορούσαµε
να το συζητήσουµε. Όµως, ο διαγωνισµός έγινε µε συγκεκριµένη
προϋπόθεση ότι η «DIGEA» είναι το µονοπώλιο. Άρα, θα είναι
βλαπτική η µεταβολή της οποιασδήποτε σύµβασης αν συζητή-
σουµε κάποια αλλαγή, όσο τουλάχιστον «τρέχει» η σύµβαση. Από
εκεί και πέρα, είπε πριν και ο κύριος Υπουργός και για τον νέο
τρόπο κωδικοποίησης του τηλεοπτικού σήµατος. Θα δούµε αρ-
γότερα -σε αρκετά µελλοντικό χρόνο θα έλεγα- πώς µπορούµε
να ανταπεξέλθουµε.

Κλείνοντας, µιας και θέσατε το θέµα του Προµαχώνα, το οποίο
είναι σηµαντικό και για τον Νοµό Σερρών, αλλά και για την ανα-
τολική Μακεδονία και Θράκη και µε δεδοµένο ότι ένα µεγάλο πο-
σοστό του εισερχόµενου τουρισµού στις περιοχές αυτές είναι
κυρίως από χώρες όπως η Βουλγαρία και η Ρουµανία, όπου κα-
τεβαίνει µεγάλος αριθµός τουριστών κυρίως για τις παραλίες του
Νοµού Σερρών, τα Κερδύλια, ή του Νοµού Καβάλας ή της Θάσου
ή της Αλεξανδρούπολης, της Ξάνθης κ.λπ., θα πω τα εξής: Με
άµεσες ενέργειες εξασφαλίστηκε ένας χώρος λίγο µετά τα ελ-
ληνοβουλγαρικά σύνορα στην περιοχή της Νυµφαίας, όπου θα
στηθεί - µε τη συνδροµή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας έγιναν
οι κατάλληλες διαµορφώσεις χώρων και συνέβαλαν και τα επι-
µελητήρια- ο σταθµός στον οποίο θα γίνονται οι έλεγχοι για τα
δικαιολογητικά που χρειάζονται για να ταξιδέψει κάποιος στην
Ελλάδα, µετά τον συνοριακό σταθµό. Είναι θέµα πολύ λίγων ηµε-
ρών να ανοίξει η Νυµφαία, προκειµένου να εξυπηρετήσει τους
επισκέπτες της χώρας. Σηµασία έχει να προχωρήσουµε στο
άνοιγµα του τουρισµού, αλλά ταυτόχρονα να έχουµε το υψηλό-
τερο δυνατό επίπεδο προστασίας από τυχόν κρούσµατα κορω-
νοϊού, τα οποία µπαίνουν στη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ

και τους δύο. Καλή συνέχεια σας εύχοµαι.
Προχωράµε τώρα στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 722/10-

5-2021 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αρ-
γολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κρίσιµα ερωτήµατα για την πορεία
των εµβολιασµών κατά του COVID-19».

Κύριε Πουλά, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο εµβολιασµός κατά του COVID-19 αποτελεί αναµφισβήτητα

µία µοναδική και πλέον ασφαλή οδό εξόδου από την υγειονοµική
κρίση που βιώνουµε. Η ταχύτητα µε την οποία πραγµατοποιείται
η εµβολιαστική διαδικασία, καθώς και η ανάγκη ανταπόκρισης
των πολιτών, αποτελούν κρίσιµα στοιχεία που θα επαναφέρουν
τη χώρα σε µια οικονοµική και κοινωνική κανονικότητα και θα θω-
ρακίσουν υγειονοµικά τη χώρα κατά τη διάρκεια της τουριστικής
περιόδου. 

Η Κυβέρνηση, κατά την προσφιλή τακτική της, προσπαθεί επι-
κοινωνιακά να δείξει ότι όλα βαίνουν καλώς στην πορεία της από-
κτησης της εµβολιαστικής ανοσίας. Τα στατιστικά στοιχεία,
όµως, που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας, προκαλούν ανη-
συχία και προβληµατισµό. 

Ειδικότερα, σύµφωνα µε την έκθεση του Ευρωπαϊκού Οργανι-
σµού Λοιµώξεων, στην οποία περιγράφεται ο χάρτης εµβολια-
σµών σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, φαίνεται ότι
οι πιο ευαίσθητες ηλικίες, αυτές των εξήντα ετών και άνω και κυ-
ρίως τα άτοµα εβδοµήντα έως ογδόντα, δεν έχουν ανταποκριθεί
όπως θα έπρεπε στους εµβολιασµούς, καθώς τα ποσοστά των
εµβολιασµένων σε αυτές τις ηλικίες κυµαίνονται κοντά στο 60%. 

Επίσης, πολύς λόγος γίνεται για τα ποσοστά των εµβολιασµέ-
νων υγειονοµικών. Σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου της ΠΟΕΔΗΝ
στις 6 Μαΐου το 62% των υγειονοµικών έχουν εµβολιαστεί µε
βάση τη λίστα που διατηρούν οι διοικήσεις των νοσοκοµείων, το
10% των υγειονοµικών έχει νοσήσει µε κορωνοϊό και παρακολου-
θούνται τακτικά τα αντισώµατα, όπως υπάρχει και η σχετική οδη-
γία από το Υπουργείο Υγείας. Τέλος, το 10% είτε βρίσκεται στις
λίστες των νοσοκοµείων και περιµένει να εµβολιαστεί είτε έχει
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εγγραφεί στην ηλεκτρονική πλατφόρµα του εµβολίου και έχει
κλείσει ραντεβού για εµβολιασµό είτε ανήκει σε οµάδες που δεν
ενδείκνυται, σύµφωνα µε ιατρικές οδηγίες, ο εµβολιασµός του.

Παράλληλα, η ΠΟΕΔΗΝ ζητά επιµόνως να δοθεί µια δεύτερη
ευκαιρία για τον εµβολιασµό του υγειονοµικού προσωπικού και
εκφράζει τη βεβαιότητα ότι θα υπάρξει καθολική συµµετοχή
τους.

Τέλος, η εισροή περισσότερων δόσεων εµβολίων στη χώρα,
καθώς και η ανάγκη επιτάχυνσης των εµβολιασµών και εν όψει
της τουριστικής περιόδου, απαιτούν τη λειτουργία, σε όλη την
επικράτεια, όσο το δυνατόν περισσότερων εµβολιαστικών κέν-
τρων, καθώς και τη στελέχωσή τους µε επαρκές προσωπικό. 

Τα ερωτήµατά µας, κύριε Υπουργέ, είναι τα εξής: Σε ποιες
ενέργειες σκοπεύετε να προβείτε προκειµένου να προωθηθεί η
περαιτέρω εµβολιαστική κάλυψη των πολιτών άνω των εξήντα;
Θα δώσετε µία δεύτερη ευκαιρία για τον εµβολιασµό των υγει-
ονοµικών; Δεύτερον, ποιος είναι ο σχεδιασµός σας για τη λει-
τουργία περισσότερων εµβολιαστικών κέντρων στη χώρα, καθώς
και για την επαρκή στελέχωσή τους;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε πο-

λύ.
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, πριν απαντήσω στα ερωτήµατά σας, επιτρέψτε

µου µερικά εισαγωγικά σχόλια και να αναφερθώ σε γεγονότα
που αντανακλούν την πραγµατική εικόνα των εµβολιασµών στη
χώρα µας.

Μέχρι σήµερα -δεδοµένα 14-5-2021- στο πλαίσιο της εθνικής
επιχείρησης εµβολιασµού «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» έχουν εµβολιαστεί δύο
εκατοµµύρια επτακόσιες δεκαοκτώ χιλιάδες τετρακόσιοι τέσσε-
ρις συµπολίτες µας τουλάχιστον µε την πρώτη δόση του εµβο-
λίου και ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες δέκα χιλιάδες ενενήντα
πέντε έχουν ολοκληρώσει και τη δεύτερη δόση. Το ποσοστό εµ-
βολιαστικής κάλυψης του πληθυσµού ανέρχεται σε 39,87%, ενώ
ποσοστό 14,38 θεωρείται πλήρως καλυµµένο εµβολιαστικά.

Σήµερα υπάρχουν τέσσερα εκατοµµύρια είκοσι πέντε χιλιάδες
επτακόσια εβδοµήντα τέσσερα επιβεβαιωµένα ραντεβού και εκτι-
µούµε ότι τον Ιούλιο περισσότερο από το 50% των συµπολιτών
µας θα είναι πλήρως εµβολιασµένο. 

Η επιχείρηση εµβολιασµού «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» είναι ένα εθνικό εγ-
χείρηµα, το οποίο εξελίσσεται επιτυχώς και κυρίως εξελίσσεται
οµαλά χάρη στη συµβολή όλων των υγειονοµικών και του προ-
σωπικού που συµµετέχει στη διεξαγωγή αυτής της επιχείρησης.

Θέτετε το ερώτηµα ποιος είναι ο σχεδιασµός για τη λειτουργία
περισσότερων εµβολιαστικών κέντρων. Θυµάστε -και µας κατη-
γορούσατε στην αρχή όταν τον Ιανουάριο είχαµε λιγότερες πα-
ραδόσεις εµβολίων από όσες έχουµε τώρα- ότι είχαµε πει για
χίλια δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα σε όλη τη χώρα. Ξεκινήσαµε
λειτουργώντας τα εµβολιαστικά κέντρα στα νοσοκοµεία της
χώρας. Φτάσαµε τα χίλια δεκαοκτώ και τα ξεπερνάµε. Χίλια δε-
καοκτώ ήταν ο αρχικός σχεδιασµός. Χίλια πεντακόσια και πλέον
-αν θυµάµαι καλά χίλια πεντακόσια δεκαεπτά- είναι τα εµβολια-
στικά κέντρα τα οποία λειτουργούν στη χώρα, προκειµένου να
διασφαλίσουµε όσο το δυνατόν γρηγορότερα την εµβολιαστική
κάλυψη του πληθυσµού. Και είχαµε πει ότι ανάλογα µε τις ανάγ-
κες που έχουµε, αν χρειαστεί θα κάνουµε ακόµα περισσότερα
εµβολιαστικά κέντρα.

Να θυµίσω, επίσης, ότι είχαµε πει πως -µε τους αρχικούς υπο-
λογισµούς µας- θα µπορούσαµε να κάνουµε δύο εκατοµµύρια
εµβολιασµούς το µήνα. Ο σχεδιασµός αυτός έχει ανατραπεί και
θα έχουµε περισσότερους εµβολιασµούς ειδικά το µήνα Μάιο.
Πέντε εκατοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες εµβολιασµοί θα γίνουν
στη χώρα. 

Και, βεβαίως, να πω για µία ακόµη φορά ότι έχουµε διασφαλί-
σει ποσότητες εµβολίων για το σύνολο του πληθυσµού. Δεν θα
αφήσουµε κανέναν συµπολίτη µας, που επιθυµεί να εµβολιαστεί,

χωρίς εµβόλιο. Και αυτό αφορά ακόµα και τις ευάλωτες οµάδες
του πληθυσµού, όπως είναι οι κατάκοιτοι συµπολίτες µας.

Αναφερθήκατε, κύριε Πουλά, στους συµπολίτες µας άνω των
εξήντα ετών και επισηµάνατε ότι το ποσοστό εκείνων που έχουν
εµβολιαστεί είναι κάτω από το 60%. Επιτρέψτε µου να σας διορ-
θώσω. Τα ποσοστά εµβολιασµένων σε αυτές τις ηλικίες είναι
σαφώς υψηλότερα του 60% που αναφέρετε, µε καθηµερινή τάση
αύξησης του ποσοστού αυτού. 

Χαρακτηριστικά θα πω ότι ανά ηλικιακή οµάδα έχουν εµβολια-
στεί, έχουν κλείσει ραντεβού για εµβολιασµό: Από ογδόντα πέντε
ετών και άνω το 63% έχει εµβολιαστεί µε τουλάχιστον µία δόση
και µε τα προγραµµατισµένα ραντεβού το ποσοστό ανέρχεται
στο 68%, από ογδόντα έως ογδόντα τεσσάρων ετών το 64% έχει
ήδη εµβολιαστεί µε τουλάχιστον µία δόση και µε τα προγραµµα-
τισµένα ραντεβού το ποσοστό ανέρχεται στο 69% κ.ο.κ.. Για τις
ηλικίες εβδοµήντα πέντε µε εβδοµήντα εννέα ετών το ποσό είναι
73%, εβδοµήντα-εβδοµήντα τεσσάρων ετών είναι 59% και συνε-
χίζουµε στις επόµενες ηλικίες, εξήντα πέντε µε εξήντα εννέα
ετών και εξήντα έως εξήντα τεσσάρων ετών. 

Κλείνοντας, να ξεκαθαρίσω ότι ο εµβολιασµός των υγειονοµι-
κών -δώσαµε προτεραιότητα στους υγειονοµικούς, είστε υγει-
ονοµικός και το γνωρίζετε, γιατί θέλαµε να προστατεύσουµε
τους ανθρώπους αυτούς που παρέχουν υπηρεσίες υγείας όσο
και τους συµπολίτες µας που προσέρχονται στις υγειονοµικές
δοµές προκειµένου να εµβολιαστούν- δεν σταµάτησε. Ακόµα και
τώρα µπορεί οποιοσδήποτε υγειονοµικός να προσέλθει σε εµβο-
λιαστικό κέντρο και να κάνει το εµβόλιο εφόσον το επιθυµεί. Και
βεβαίως, συνεχώς γίνεται προσπάθεια να αυξήσουµε περισσό-
τερο την εµβολιαστική κάλυψη των υγειονοµικών και νοµίζω ότι
το πετυχαίνουµε. 

Τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας αναφέρουν ότι στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει εµβολιαστεί το 82% των γιατρών, το
63% των νοσηλευτών και το 60% των λοιπών εργαζοµένων και
αντίστοιχα στον ιδιωτικό τοµέα έχει εµβολιαστεί το 88% των για-
τρών, το 62% των νοσηλευτών και το 63% των λοιπών εργαζοµέ-
νων. 

Επιµένω. Επαναλαµβάνω ότι οι υγειονοµικοί έχουν προτεραι-
ότητα και µπορούν να εµβολιαστούν ανά πάσα στιγµή και ταυτό-
χρονα, µπορούν να εµβολιαστούν όπως και οι υπόλοιποι πολίτες.
Η επιχείρηση «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» εξελίσσεται οµαλά και σύµφωνα µε
τον προγραµµατισµό µας. Δεν υπάρχει καµµία επικοινωνιακή τα-
κτική παρά µόνο σκληρή δουλειά. Ο εµβολιασµός είναι το όπλο το
οποίο έχουµε προκειµένου να ξεπεράσουµε αυτή την πανδηµία.

Και δεν αντιλαµβάνοµαι –επιτρέψτε µου- πού εντοπίζεται η
ανησυχία και ο προβληµατισµός σας σε µία επιτυχηµένη επιχεί-
ρηση εµβολιασµού όλων των Ελλήνων πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση µε τους εµβολιασµούς στη χώρα

µας δεν είναι και τόσο ρόδινη όσο θέλετε τόσο εσείς όσο και η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο να την παρουσιάσετε. Και να σας
εξηγήσω αµέσως τι εννοώ. Υπάρχουν κενά στον εµβολιασµό των
ενηλίκων και µάλιστα των υπερηλίκων που πρέπει να ληφθούν
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν, όπως η ίδια η Πρόεδρος της Εθνικής Επι-
τροπής Εµβολιασµών έχει παραδεχτεί. 

Στην Ελλάδα έχει εµβολιαστεί τουλάχιστον µε µία δόση µόλις
το 63,5% των πολιτών από ογδόντα ετών και άνω και το 64,9%
στις ηλικίες εβδοµήντα έως εβδοµήντα εννέα έτη τη στιγµή που
ο αντίστοιχος µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι πάνω
από 74%, ενώ σε χώρες όπως η Πορτογαλία, η Ισπανία, το Βέλ-
γιο, η Δανία, η Φινλανδία, η Μάλτα ξεπερνά το 90%. Όπως είναι
φυσικό η χαµηλή εµβολιαστική κάλυψη των ηλικιών αυτών σε
σχέση µε άλλες χώρες έχει αντίκτυπο και στα δεδοµένα των θα-
νάτων από COVID.

Στη χώρα µας τις τελευταίες εβδοµάδες καταγράφονται κατά
µέσο όρο ηµερησίως επτά θάνατοι ανά εκατοµµύριο κατοίκους,
όταν την ίδια περίοδο ο αντίστοιχος µέσος όρος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης φθίνει και πλέον βρίσκεται στο 3,7%, ενώ στην Πορτο-
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γαλία και στην Ισπανία είναι 0,21% και 1,96% αντίστοιχα. Αντι-
λαµβάνεστε, λοιπόν, ότι οι αριθµοί όσο δυσάρεστο και εάν είναι
να τους χρησιµοποιούµε όταν µιλάµε για θανάτους συνανθρώ-
πων µας, συµπολιτών µας, δυστυχώς δείχνουν τις διάφορες.

Και σας ερωτώ: Πού οφείλεται αυτή η χαµηλότερη σε σχέση
µε τις άλλες χώρες εµβολιαστική κάλυψη των ηλικιωµένων συµ-
πολιτών µας; Μήπως οφείλεται στο γεγονός ότι ενώ ξεκίνησε ο
εµβολιασµός των εν λόγω ηλικιακών οµάδων, υπήρχαν λίγα εµ-
βολιαστικά κέντρα µε αποτέλεσµα πολλοί ηλικιωµένοι να µην µε-
ταβούν σ’ αυτά; Μήπως οφείλεται στο γεγονός ότι η Κυβέρνηση
δεν προµηθεύτηκε τότε την ποσότητα των εµβολίων που προ-
βλεπόταν από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε αποτέλεσµα αυτά να
κατευθυνθούν σε άλλη χώρα; 

Επίσης, δεν ξεχνάµε ότι υπήρχε και µια περίοδος που για να
εµβολιαστεί κάποιος έπρεπε να διανύσει χιλιόµετρα ή και θαλάσ-
σια µίλια. Μήπως αυτός ήταν ένας παράγοντας που αποθάρρυνε
του ηλικιωµένους να πάνε στα εµβολιαστικά κέντρα; Σας τα λέ-
γαµε από τότε.

Πότε επιτέλους, λοιπόν, θα υλοποιήσετε τη δέσµευσή σας για
εµβολιασµούς κατ’ οίκον; Τι απέγινε αυτός ο σχεδιασµός; Πήγε
περίπατο; Μήπως θα µπορούσε αυτή η διαδικασία να χρησιµο-
ποιηθεί επιτέλους για τον εµβολιασµό των υπερηλίκων, αλλά και
όσων συµπολιτών µας πάσχουν από νοσήµατα που δεν τους επι-
τρέπουν να µετακινηθούν; 

Ο ίδιος ο Υπουργός τον Δεκέµβρη έλεγε ότι εκεί που ο πολίτης
δεν µπορεί να πάει σε ένα εµβολιαστικό κέντρο, θα πάει το κρά-
τος στον πολίτη. Δυστυχώς, δεν το βλέπουµε να συµβαίνει. Επι-
πλέον υπάρχει κόσµος που διστάζει για διάφορους λόγους να
εµβολιαστεί. Τι σκοπεύετε να κάνετε και µε αυτό το θέµα; Δεν
πρέπει κάποια στιγµή να γίνει µια καινούρια ενηµερωτική καµπά-
νια, αλλά όχι µε το ίδιο µοντέλο της επικοινωνίας που χρησιµο-
ποιήσατε µέχρι σήµερα; Μιλάµε για πραγµατική ενηµέρωση από
επιστήµονες που γνωρίζουν το αντικείµενο.

Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας για την όσο δυνατόν πιο ευρεία
αποδοχή του εµβολιασµού από του πολίτες; Η εµβολιαστική κά-
λυψη θα πρέπει να αφορά όλους τους διαµένοντες στη χώρα
µας. Το λέω αυτό, γιατί υπάρχουν και σήµερα δηµοσιεύµατα που
µιλάνε για δεκάδες χιλιάδες ξένους συνταξιούχους και επαναπα-
τρισθέντες Έλληνες που ζουν µόνιµα στη χώρα µας και οι οποίοι
δεν έχουν πρόσβαση στον εµβολιασµό καθώς περιµένουν επί
µήνες να απαντηθούν οι αιτήσεις τους για τη χορήγηση προσω-
ρινού ΑΜΚΑ. Με αυτό το θέµα τι θα κάνουµε;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε

Πουλά.
Τον λόγο έχει ο κ. Κοντοζαµάνης για τρία λεπτά για την δευ-

τερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Αλλά θα τα

επαναλάβω, γιατί θέτετε ζητήµατα που και έχουν απαντηθεί και
η καθηµερινότητα δείχνει ότι δεν ισχύουν αυτά τα οποία ισχυρί-
ζεστε.

Είχαµε πει στην αρχή, στις πρώτες παραδόσεις των εµβολίων
ότι οι ποσότητες ήταν λίγες. Το ξέρουµε. Σε όλη την Ευρώπη
έγινε αυτό. Τα εµβόλια τα οποία πήραµε, διανεµήθηκαν σε µας
και στις άλλες χώρες µε βάση τον πληθυσµό της κάθε χώρας.
Όλες οι χώρες της Ευρώπης πήραν λίγα εµβόλια στην αρχή και
τότε µας λέγατε, «έχετε πει ότι θα ανοίξετε χίλια δεκαοκτώ εµ-
βολιαστικά κέντρα και δεν έχετε ανοίξει ούτε τα µισά». Και σας
είχαµε πει «Να τα ανοίξουµε χωρίς εµβόλια, για επικοινωνιακούς
λόγους;». Και σας λέω ότι τώρα έχουµε ξεπεράσει τα χίλια πεν-
τακόσια εµβολιαστικά κέντρα, διότι έχουµε πάρα πολλά εµβόλια
στη διάθεσή µας. 

Και να ξεκαθαρίσω για µια ακόµη φορά. Καµµιά διανοµή εµ-
βολίου δεν έχει γίνει από τη χώρα µας σε άλλη χώρα. Το λέω
επειδή το αναφέρατε.

Και λογικό είναι ότι όταν ξεκινάει µια επιχείρηση να µην είναι
δυνατόν να εµβολιαστεί όλος ο πληθυσµός την ίδια στιγµή ή
µέσα σε ένα µήνα. Θα είχαµε πετύχει ένα θαύµα. Αυτό γίνεται σε
όλες τις χώρες. Και αν δείτε επαναλαµβάνω -το λέω επειδή είστε

γιατρός- τα σχέδια εµβολιασµού σε άλλες χώρες είναι πάρα
πολύ κοντά στα δικά µας. Όλες οι χώρες ακολούθησαν στην
αρχή ηλικιακά κριτήρια, διότι έπρεπε να προστατεύσουν τις µε-
γαλύτερες ηλικίες και µετά πήγαν σε ευάλωτες οµάδες και σε
άλλους πληθυσµούς νεότερους ή το άνοιξαν, το ανοίγουν στον
γενικό πληθυσµό. Δεν ανακαλύψαµε τον τροχό. Ακολουθήσαµε
τις οδηγίες διεθνών οργανισµών και τις οδηγίες, βεβαίως, της
Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών. Οι δικοί µας επιστήµονες δεν
είπαν κάτι διαφορετικό από αυτά που είπαν στις άλλες χώρες. 

Αναφερθήκατε στους κατ’ οίκον εµβολιασµούς. Το είπα και
πριν. Το έχουµε πει πολλές φορές. Ναι, υπάρχουν συνάνθρωποί
µας, συµπολίτες µας οι οποίοι δεν µπορούν να µετακινηθούν. Και
έχουµε πει ότι εκπονούµε ένα σχέδιο, το οποίο θα το παρουσιά-
σουµε σε λίγες µέρες, έτσι ώστε να πάµε στους ανθρώπους αυ-
τούς να τους εµβολιάσουµε. Το είπα και στην πρωτολογία µου.
Έχουµε διασφαλίσει εµβόλια για όλο τον πληθυσµό. Όποιος
θέλει να εµβολιαστεί, θα εµβολιαστεί. Και όποιος δεν µπορεί να
προσέλθει σε ένα εµβολιαστικό κέντρο θα πάµε εµείς να εµβο-
λιάσουµε τον πληθυσµό. 

Και τέλος, όσον αφορά στην καµπάνια της ενηµέρωσης, ναι
πρέπει όλοι να ενηµερώσουµε. Το κράτος οφείλει να ενηµερώσει
τον πληθυσµό για τα καλά του εµβολιασµού. Και νοµίζω ότι η ίδια
η πραγµατικότητα από µόνη της, δηλαδή, το πώς εξελίσσεται ο
εµβολιασµός σε παγκόσµιο επίπεδο καταδεικνύει την επιτυχία
των εµβολίων που κυκλοφορούν στην αντιµετώπιση της πανδη-
µίας. 

Δεν πρέπει να εφησυχάζουµε. Επαναλαµβάνω ότι τα εµβόλια
είναι το πιο δυνατό, το πιο ισχυρό όπλο που έχουµε στη διάθεσή
µας, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία µας και πρέ-
πει να πείσουµε τον τελευταίο συµπολίτη µας ότι πρέπει να εµ-
βολιαστεί. Κι αυτό κάνουµε, δεν έχουµε σταµατήσει, και θα
συνεχίσουµε να το κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τρίτη, τη µε αριθµό 723/10-5-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Ανταµοιβή για την προσφορά των υγειονοµικών στη µάχη
κατά της πανδηµίας».

Κύριε Πουλά, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έναν χρόνο και πλέον η χώρα µας βιώνει την πανδηµία του κο-

ρωνοϊού, κατά τη διάρκεια της οποίας η προστασία της δηµόσιας
υγείας αναδείχθηκε ως µείζον θέµα. Παράλληλα, αναδείχθηκε
περίτρανα ο κρίσιµος και καθοριστικός ρόλος του ΕΣΥ και των
δοµών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας φροντίδας υ-
γείας. Έναν χρόνο τώρα το υγειονοµικό προσωπικό του ΕΣΥ και
των υπόλοιπων δηµόσιων δοµών εργάζεται ακατάπαυστα, ξεπερ-
νώντας τα όρια της σωµατικής και ψυχολογικής αντοχής, σε
πρωτόγνωρες συνθήκες, ξεπερνώντας ανυπέρβλητες δυσκολίες,
χωρίς κανονικές άδειες παρά µόνο ρεπό, κάτι το οποίο αλλάξατε
µόλις την τελευταία εβδοµάδα και ενώ σας το είχαµε ήδη επιση-
µάνει µε σχετική γραπτή ερώτηση στη Βουλή, την οποία ακόµα
δεν έχετε απαντήσει. 

Τους τελευταίους δε µήνες, µε τη ραγδαία αύξηση των κρου-
σµάτων, των νοσηλειών, των ανθρώπων που νοσηλεύονται στις
ΜΕΘ, οι συνθήκες εργασίας του υγειονοµικού προσωπικού, είτε
στα εξωτερικά ιατρεία είτε στις κλινικές COVID είτε στις ΜΕΘ,
έχουν γίνει δραµατικές και η καταπόνηση έχει αυξηθεί υπέρµε-
τρα. Ας µην ξεχνάµε ότι έχετε µετατρέψει ολόκληρα νοσοκοµεία
σε νοσοκοµεία αποκλειστικά για COVID. Όλοι αυτοί οι εργαζό-
µενοι στην υγεία περιµένουν πολύ καιρό τώρα την έµπρακτη ανα-
γνώριση από την Κυβέρνηση, η οποία έχει µείνει µόνο στα λόγια
µέχρι σήµερα. Για παράδειγµα, ο Υπουργός Υγείας, στις 29 Απρι-
λίου, δήλωσε πως η Κυβέρνηση σχεδιάζει να χορηγήσει µπόνους
στους εργαζοµένους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Συγκεκριµένα,
δήλωσε ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο οποίος ήδη έχει µε-
ριµνήσει µια φορά οριζοντίως και έχουν πάρει µπόνους, ότι θα
το ξανακάνει στον χρόνο που πρέπει, µε τρόπο που πρέπει, και
ότι η Κυβέρνηση µελετά διάφορες πολιτικές αποφάσεις, που
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µπορούν να στηρίξουν, να θωρακίσουν, να ενισχύσουν περαι-
τέρω αυτούς τους ανθρώπους. 

Επειδή η δήλωση αυτή, κατά την άποψή µας, είναι ασαφής και
αόριστη, επειδή η πρόταση για την ένταξη των υγειονοµικών στα
βαρέα και ανθυγιεινά ακόµα δεν έχει ικανοποιηθεί, επειδή η τε-
ράστια προσφορά του υγειονοµικού προσωπικού στην πανδηµία
αναγνωρίζεται από όλη την κοινωνία και επειδή τα λόγια είναι εύ-
κολα, αλλά τα έργα είναι αυτά που µένουν, σας ρωτάµε, κύριε
Υπουργέ, πότε θα καταβληθεί το µπόνους, το επίδοµα, στους
υγειονοµικούς; Ποιο θα είναι το ύψος του; Ποιοι θα είναι οι δι-
καιούχοι; Ποιες είναι οι διάφορες πολιτικές αποφάσεις, που σύµ-
φωνα µε τον Υπουργό Υγείας µελετάει η Κυβέρνηση, για τη
στήριξη, τη θωράκιση και την περαιτέρω ενίσχυση του υγειονο-
µικού προσωπικού;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Πουλά. Θα σας απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τρία λεπτά για την πρωτοµιλία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, γνωρίζουµε όλοι ότι τους τελευταίους δεκατέσ-

σερις-δεκαπέντε µήνες η χώρα µας και όλος ο πλανήτης δίνει
µια µεγάλη µάχη. Αναγνωρίζουµε όλοι ότι η µάχη αυτή, ειδικά
στη χώρα µας, κερδίζεται χάρη στις υπεράνθρωπες προσπάθειες
του συνόλου του υγειονοµικού προσωπικού της χώρας. Όλοι
έχουν υπερβάλει εαυτόν και το γνωρίζουµε και το αναγνωρί-
ζουµε. Αυτοί το κράτησαν όρθιο το σύστηµα και σε αυτούς, ξε-
κάθαρα, οφείλεται η αντοχή που επέδειξε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Και ο πρωταγωνιστικός τους ρόλος φαίνεται ακόµα και
σήµερα, γιατί συµµετέχουν οι υγειονοµικοί στην επιχείρηση
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» του εµβολιασµού και τη διενέργεια πάνω από
εκατό χιλιάδων εµβολιασµών ηµερησίως στη χώρα. 

Σε όλο αυτό το διάστηµα, η Κυβέρνηση, εµπράκτως έδειξε τη
στήριξή της στους υγειονοµικούς. Δώσαµε µια οικονοµική ενί-
σχυση πέρυσι το Πάσχα κατ’ αρχάς. Αλλά δεν αρκούν µόνο τα
χρήµατα. Και ναι, αν υπάρχουν οι δηµοσιονοµικές δυνατότητες,
µακάρι να µπορέσουµε να ξαναδώσουµε. Και επιτρέψτε µου,
κύριε Πουλά, να σας πω ότι χρησιµοποιείτε µε ασφάλεια τον θε-
σµικό σας ρόλο ως Βουλευτή της Αντιπολίτευσης για να εκµαι-
εύσετε υποσχέσεις που εµείς δεν θέλουµε να υποσχεθούµε,
αλλά θέλουµε πραγµατικά, εφόσον έχουµε τη δυνατότητα, να
µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στην περίσταση.

Θα επαναλάβω ότι δεν αρκεί µόνο η οικονοµική ενίσχυση, αλλά
πρέπει και να βοηθήσουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους που
δίνουν τη µάχη να βελτιώσουν τις συνθήκες εργασίας τους, να
µπορέσουν να ενταχθούν στο σύστηµα υγείας. Να θυµίσω, λοι-
πόν, ότι δόθηκε η δυνατότητα σε όλους τους επικουρικούς για-
τρούς που υπηρέτησαν στις µονάδες εντατικής θεραπείας να
καταλάβουν µόνιµη θέση. Ενισχύσαµε το υγειονοµικό προσωπικό
στη χώρα, σε όλους τους κλάδους, σε όλους τους τοµείς. Το έχω
πει πολλές φορές, δύο χιλιάδες επικουρικούς είχαµε προγραµ-
µατίσει στην αρχή, έχουµε ξεπεράσει τις δέκα χιλιάδες. Δώσαµε,
όπως είπα, την οριζόντια έκτακτη οικονοµική ενίσχυση και η προ-
σπάθειά µας συνεχίζεται. Βεβαίως, αναγνωρίζοντας την κόπωση
και τη µεγάλη ψυχή και δύναµη που έχει καταβάλει το σύνολο
του υγειονοµικού προσωπικού και βλέποντας τους επιδηµιολο-
γικούς δείκτες να βελτιώνονται, αυτό µας έδωσε τη δυνατότητα
να οδηγηθούµε στην άρση αναστολής των αδειών του υγειονο-
µικού προσωπικού, προκειµένου να πάρουν τις άδειές τους οι
άνθρωποι. Πρέπει να ξεκουραστούν και πρέπει να ξεκουρα-
στούν, γιατί η µάχη ακόµα δεν έχει τελειώσει. Ασφαλώς στον
σχεδιασµό της Κυβέρνησης περιλαµβάνονται και περαιτέρω
µέτρα έµπρακτης αναγνώρισης και στήριξης, οικονοµικά και µη.
Αναφερθήκατε σε δηλώσεις του Υπουργού Υγείας κ. Κικίλια.
Αυτό, σαφώς, εννοούσε ο Υπουργός. Σε κάθε περίπτωση εξετά-
ζουµε τις δυνατότητες που έχουµε, αλλά σας λέω ότι δεν θα
µπούµε ποτέ σε µια διαδικασία ανακοινώσεων, τη στιγµή που δεν
έχουµε κάτι συγκεκριµένο να πούµε. Όταν είµαστε έτοιµοι κι
όταν ήµασταν έτοιµοι, το κάναµε και το κάναµε µε επιτυχία, αν-
ταποκρινόµενοι στις δεσµεύσεις τις οποίες έχουµε αναλάβει. Το

µόνο που έχω να πω είναι ότι η Κυβέρνηση δουλεύει και βρίσκει
λύσεις και σκοπός µας είναι η επιβράβευση να είναι ουσιαστική,
είτε αφορά µια οικονοµική ενίσχυση είτε αφορά κάτι άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Πουλά, έχετε κι εσείς τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το υγειονοµικό προσω-

πικό του ΕΣΥ, εδώ κι έναν χρόνο τώρα –πολύ καλά το είπατε- βρί-
σκεται µπροστά, αταλάντευτα, στην πρώτη γραµµή για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας. Στηρίζει επάξια το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, µε προσωπικό µόχθο, σθένος και υψηλή αίσθηση ευθύ-
νης, τη στιγµή που τα εργασιακά προβλήµατα που αντιµετωπίζει
είναι πάρα πολλά. 

Αυτό που ανακοινώσατε, αυτό που µας είπατε, είναι ψίχουλα.
Χρειάζονται πολλά παραπάνω µέτρα στήριξης, πέρα από ένα
συµβολικό βοήθηµα -το οποίο ακόµα δεν έχετε αποφασίσει, γιατί
θα πρέπει να δείτε τα δηµοσιονοµικά σας στοιχεία και δεν ξέρω
πότε θα γίνει αυτό και αν θα γίνει- αλλά εµείς, επανειληµµένα,
σας έχουµε ζητήσει, και µέσα εδώ στη Βουλή –όχι µόνο το Κί-
νηµα Αλλαγής, αλλά και τα άλλα κόµµατα- την ενίσχυση των νο-
σοκοµείων µε µόνιµο υγειονοµικό προσωπικό και την εργασιακή
εξασφάλιση του έκτακτου υγειονοµικού προσωπικού, την άµεση
ένταξη όλων των υγειονοµικών στα βαρέα και ανθυγιεινά, τη βελ-
τίωση των χαµηλών µισθών τους, την επαναφορά της αυτοτε-
λούς φορολόγησης των εφηµεριών των γιατρών, την πληρωµή
των εφηµεριών που πραγµατοποιούνται καθ’ υπέρβαση του 15%
-κι αυτό δεν το έχετε φέρει ακόµα- και την αναγνώριση των θα-
νάτων των υγειονοµικών από κορωνοϊό ως εργατικό ατύχηµα.

Λυπάµαι που θα το πω, αλλά όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
της πανδηµίας το µόνο που έκανε η Κυβέρνηση ήταν να «στύβει»
το υπάρχον υγειονοµικό προσωπικό -από τις δυνάµεις που είχε-
και να µην κάνει απολύτως καµµία ενέργεια στην κατεύθυνση της
στήριξης, της θωράκισης και της ενίσχυσής του. Αντί για προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού καταφεύγει στην πρόχειρη λύση
των προσλήψεων ορισµένου χρόνου και τις µετακινήσεις για να
καλύπτονται διάφορα κενά. Μέχρι και την προηγούµενη εβδο-
µάδα ξέρετε πολύ καλά ότι δεν έπαιρναν άδεια. Τώρα θα τους
δώσετε το δικαίωµα, εφόσον «έφτασε ο κόµπος στο χτένι». Το
µόνο που ξέρετε να δίνετε είναι χειροκροτήµατα, συγχαρητήρια
και λόγια. Μόνο λόγια. Εδώ χρειάζονται έργα. Μόνο αυτό το επί-
δοµα που δώσατε πριν ένα χρόνο εγώ θυµάµαι. 

Προχθές το Σάββατο µε πηχυαίους τίτλους γράψατε ότι θα
δώσετε 1.000 ευρώ στους εργαζόµενους του ΕΚΑΒ. Καταλαβαί-
νει κάποιος από αυτό ότι πρόκειται για αποζηµίωση συµµετοχής
τους σε πρόγραµµα εκπαίδευσης στα πτητικά µέσα που αποκτή-
θηκαν πρόσφατα; Μάλιστα, αναφέρθηκε ότι το ποσό είναι 12
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό δεν προβλέπεται για τους άλλους, αλλά
µόνο για τους ανθρώπους που είναι στο ΕΚΑΒ; 

Φυσικά εµείς δεν µπορούµε να πούµε όχι στην εκπαίδευση του
προσωπικού, αλλά για άλλη µια φορά µην προσπαθείτε να δηµι-
ουργήσετε ένα επικοινωνιακό παιχνίδι ότι «να, όπου να’ ναι έρ-
χονται τα χρήµατα, συνεχίστε και εδώ είµαστε εµείς». 

Πρέπει όλο το υγειονοµικό προσωπικό να πάρει επιτέλους και
το µπόνους, αλλά και όσα σας ανέφερα προηγουµένως. Πρέπει
να δοθεί επιτέλους µια απάντηση σε όλους αυτούς τους υγει-
ονοµικούς, µε όλα αυτά τα αιτήµατα που έχουν, εάν θα γίνουν
πραγµατικότητα, εάν µέσα σε αυτό το χρόνο θα ενταχθούν στα
βαρέα και ανθυγιεινά. Είναι ένα ζήτηµα που όλοι το ζητάµε και
όλοι θέλουµε να γίνει πραγµατικότητα. Είναι χρέος της πολιτείας
να εξασφαλίσει ανθρώπινες συνθήκες εργασίας στα δηµόσια νο-
σοκοµεία και κατ’ επέκταση καλύτερες και ποιοτικότερες συνθή-
κες υγείας για τους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πουλά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, κατ’ αρχάς να τονίσω ότι καµµία εφηµερία δεν
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έχει µείνει απλήρωτη και µάλιστα πλέον πληρώνονται και πιο γρή-
γορα οι εφηµερίες από ό, τι γινόταν σε προηγούµενες χρονιές. 

Και επειδή αναφερθήκατε στην υπέρβαση των εφηµεριών, στο
15%, στις πρόσθετες εφηµερίες, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι το
ποσοστό αυτό ήταν 9% και το πήγαµε στο 15%. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Το αναγνωρίζω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Το νοµοθετήσαµε και νοµιµοποιήσαµε κιόλας τις όποιες
δαπάνες υπερέβησαν το 15%. Το έχουµε ψηφίσει αυτό, ισχύει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Μέχρι 30 Μάρτη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Πουλά, πηγαίνετε και σε προηγούµενα νοµοσχέ-
δια. Ό,τι υπέρβαση υπάρχει, ειδικά σε εφηµερίες, νοµιµοποιείται.
Δεν πρόκειται να το αφήσουµε έξω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Πρέπει να δοθεί παράταση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Πάντα δίνουµε παρατάσεις. 
Επίσης, να πω για το θέµα των βαρέων και ανθυγιεινών, γιατί

πάντοτε το θέτετε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου:
Γνωρίζετε όλοι ότι αναµένουµε τα πορίσµατα µιας επιτροπής, η
οποία εξετάζει το σύνολο των βαρέων και ανθυγιεινών, όχι µόνο
στον τοµέα της υγείας, αλλά σε όλους τους κλάδους της οικο-
νοµίας και βεβαίως θα δούµε από εκεί και στο εξής πώς θα πο-
ρευτούµε.

Σε κάθε περίπτωση, επαναλαµβάνω ότι στόχος µας είναι όλοι
να αναγνωρίσουµε τη µεγάλη προσπάθεια του προσωπικού που
έχει καταβληθεί. Έχουµε δρόµο µπροστά µας, δεν έχουµε τελει-
ώσει. Πρέπει το προσωπικό να πάρει τις άδειές του και αυτό κά-
ναµε, διότι το επιτρέπουν οι επιδηµιολογικοί δείκτες. 

Σε κάθε περίπτωση, συµφωνώ ότι δεν είναι µόνο τα καλά λόγια
που θα πεις σε κάποιον για τη δουλειά που κάνει, οφείλουµε να
επιβραβεύουµε εµπράκτως τους ανθρώπους αυτούς οικονοµικά
και µη οικονοµικά και αυτό το κάνει η Κυβέρνηση και τηρεί τις
δεσµεύσεις της, τις υποσχέσεις της και είναι συνεπής στις όποιες
ανακοινώσεις κάνει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωράµε στην έβδοµη, τη µε αριθµό 746/10-5-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτή Λέσβου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση των προβληµά-
των λειτουργίας του Νοσοκοµείου Ικαρίας και λήψη µέτρων για
την αντιµετώπιση της διασποράς του COVID-19».

Κυρία Κοµνηνάκα καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δυο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την ώρα που η Κυβέρνηση παρουσιάζει µε φιέ-

στες τα covid free νησιά και ετοιµάζεται για το πολυπόθητο
άνοιγµα του τουρισµού, η Ικαρία τις δυο τελευταίες εβδοµάδες
µετρά καθηµερινά νέα κρούσµατα και παραµένει στο βαθύ κόκ-
κινο. Η κατάσταση αυτή από µόνη της γεννά ανησυχία, πόσο
µάλλον που η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας όσο και το Νοσο-
κοµείο Ικαρίας, που καλείται να καλύψει τον πληθυσµό της Ικα-
ρίας, των Φούρνων και της Θύµαινας, παρά τα µεγάλα λόγια της
Κυβέρνησης όλους αυτούς τους µήνες παραµένουν σε τραγική
κατάσταση. Η εξέλιξη αυτή κάνει ακόµα πιο επιτακτική την ούτως
ή άλλως αδιαπραγµάτευτη ανάγκη να ικανοποιηθεί το χρόνιο αί-
τηµα για ενίσχυση των δηµόσιων δοµών υγείας του νησιού που
µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων, όπως και της δικής σας, πα-
ραµένουν το ίδιο υποστελεχωµένες. 

Οι κλινικές του Νοσοκοµείου της Ικαρίας καλύπτονται από
µόλις ένα γιατρό σε µια σειρά ειδικότητες όπως παθολόγου, καρ-
διολόγου, παιδίατρου, γυναικολόγου, ενώ ένας αναισθησιολόγος
υπηρετεί στο Νοσοκοµείο, ο οποίος µάλιστα πρόκειται να συν-
ταξιοδοτηθεί χωρίς να έχει δροµολογηθεί η διαδικασία αντικα-
τάστασής του, φέρνοντας ουσιαστικά σε κίνδυνο την ίδια την
λειτουργία της χειρουργικής κλινικής. Μια σειρά ειδικότητες ελ-
λείπουν πλήρως από το νοσοκοµείο, όπως για παράδειγµα πνευ-
µονολόγος, µάλιστα σε ένα νοσοκοµείο που έχει ενταχθεί στο
σχέδιο καταπολέµησης του COVID, ενώ µετά από µακροχρόνιες

διεκδικήσεις το νοσοκοµείο απέκτησε επιτέλους σύγχρονο αξο-
νικό τοµογράφο τώρα, όµως, δεν έχει ακτινολόγο για να λειτουρ-
γήσει τον αξονικό τοµογράφο. Αν παράλληλα ληφθεί υπ’ όψιν ότι
ένας µεγάλος αριθµός των εργαζοµένων, περίπου το ένα τέ-
ταρτο, είναι συµβασιούχοι που λήγει η σύµβασή τους µέχρι το
τέλος της χρονιάς, καταλαβαίνει κάποιος ότι τα προβλήµατα γι-
γαντώνονται. 

Την ίδια στιγµή αντιµετωπίζει σοβαρά ζητήµατα µε τον εξοπλι-
σµό του, όπως αναπνευστήρες, αλλά και την έλλειψη ΜΕΘ και
ΜΑΦ, ενώ παράλληλα το ΕΚΑΒ δεν διαθέτει τον απαιτούµενο
στόλο και προσωπικό ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες του νη-
σιού. Το ήδη υπάρχον ελλιπές προσωπικό σηκώνει το βάρος για
τον εµβολιασµό των κατοίκων του νησιού, ενώ σε αυτές τις συν-
θήκες η διοίκηση του νοσοκοµείου αναζητεί µε χορηγίες να κα-
λύψει τις ανάγκες σε αντιδραστήρια για τη διεξαγωγή PCR test
τα οποία έχουν εξαντληθεί, ενώ µέχρι λίγο καιρό πριν βρισκόταν
µόνο ένα κλιµάκιο του ΕΟΔΥ για να ελέγχει όλους τους κατοί-
κους του νησιού. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, αυτές τις δυνατότητες των δοµών υ-
γείας, οι συνθήκες που διαµορφώνονται µε το άνοιγµα της εστία-
σης και της έναρξης της τουριστικής περιόδου προδιαγράφουν
δυσοίωνο το µέλλον. Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας ρω-
τάµε τι µέτρα θα πάρετε για την ενίσχυση της δοµής του ΕΟΔΥ,
ώστε να γίνεται στοχευµένη επιδηµιολογική επιτήρηση του πλη-
θυσµού µε µαζικά τεστ. 

Τι µέτρα θα πάρετε για τη διασφάλιση επάρκειας σε τεστ διά-
γνωσης και την προµήθεια του νοσοκοµείου µε εκατοντάδες µο-
ριακά τεστ τα οποία θα συνδράµουν στην ακριβή διάγνωση της
νόσου προκειµένου να ελέγχονται και οι ταξιδιώτες που θα φθά-
νουν το επόµενο διάστηµα στο νησί; Τι µέτρα θα πάρετε για να
γίνουν όλες οι αναγκαίες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού όλων
των ειδικοτήτων πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης ώστε
να στελεχωθεί πλήρως τόσο το Νοσοκοµείο της Ικαρίας όσο και
οι πρωτοβάθµιες δοµές υγείας και να µονιµοποιηθεί χωρίς όρους
και προϋποθέσεις όλο το ιατρικό νοσηλευτικό και λοιπό προσω-
πικό που εργάζεται ήδη σε αυτό; Και βέβαια, σας ρωτάµε τι θα
κάνετε για την αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης του νοσο-
κοµείου, ώστε να καλύπτονται σταθερά οι ανάγκες της υλικοτε-
χνικής υποδοµής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Κοµνηνάκα.

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας κ. Κοντοζαµάνης. 

Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Κοµνηνάκα, να σας ενηµερώσω κατ’ αρχάς για τα στοι-

χεία που αφορούν στη στελέχωση του Γενικού Νοσοκοµείου -
Κέντρου Υγείας Ικαρίας. Έχουν προκηρυχθεί οι θέσεις για τις
οποίες έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία διορισµού γιατρών: µια
θέση επιµελητή Β’ αναισθησιολογίας, µια θέση επιµελητή Β’ παι-
διατρικής, µια θέση επιµελητή Β’ οδοντιατρικής, επιµελητή Β’ χει-
ρουργικής, δυο θέσεις ιατρικής βιοπαθολογίας, µια θέση διευ-
θυντή καρδιολογίας, δυο επιµελητές Β’ ακτινολογίας και µια
θέση διευθυντή νεφρολογίας. 

Υπάρχουν και θέσεις, οι οποίες απέβησαν άγονες, κατά την
προκήρυξή τους: µία θέση διευθυντή εσωτερικής παθολογίας,
µία θέση επιµελητή Β’ γενικής ιατρικής, µία θέση επιµελητή Β’
νευρολογίας, µία θέση επιµελητή Β’ µαιευτικής-γυναικολογίας,
µία θέση επιµελητή Α’ ακτινολογίας. Επίσης, µία θέση επιµελητή
Α’ ακτινολογίας, µία θέση επιµελητή Α’ νευρολογίας και µία θέση
διευθυντή εσωτερικής παθολογίας. Η διαδικασία βρίσκεται στο
στάδιο του ελέγχου. 

Περαιτέρω, έχουν τοποθετηθεί τρεις επικουρικοί γιατροί ειδι-
κότητας ΩΡΛ, παιδίατρος και παθολόγος, έξι ΔΕ βοηθοί νοση-
λευτών και είκοσι άτοµα επικουρικό προσωπικό –νοσηλευτικό και
λοιπό-, όπως βοηθοί νοσηλευτών, νοσηλευτές, χειριστές ιατρι-
κών µηχανηµάτων, βοηθοί θαλάµων, µεταφορείς ασθενών. 

Ως προς την ύπαρξη ενός παθολόγου και ενός καρδιολόγου
που επισηµαίνετε –και σύµφωνα µε όσα σας προανέφερα-, σύν-
τοµα θα γίνουν δύο και σε συνέχεια της προκήρυξης: µία θέση
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διευθυντή εσωτερικής παθολογίας και µία θέση διευθυντή καρ-
διολογίας. Αφ’ ενός έχει αποδεχθεί τη θέση µία γιατρός παθο-
λόγος και αναµένεται το ΦΕΚ πρόσληψης και αφ’ ετέρου ήδη
διορίστηκε ένας διευθυντής καρδιολόγος. 

Επιπλέον, υπηρετούν δύο παιδίατροι, ένας µόνιµος και ένας
επικουρικός, ενώ αναµένεται η µετάθεση µίας ιατρού µαιευτήρα-
γυναικολόγου, οπότε θα γίνουν δύο οι µαιευτήρες-γυναικολόγοι. 

Σε σχέση µε την επικείµενη συνταξιοδότηση του µοναδικού
υπηρετούντα αναισθησιολόγου, έχουν γίνει ήδη ενέργειες για
την ενεργοποίηση της διαδικασίας προκήρυξης µίας θέσης αναι-
σθησιολόγου βαθµίδος επιµελητή Α’. 

Και γνωρίζουµε όλοι βεβαίως και εσείς γιατί προέρχεστε από
µία νησιωτική περιοχή ότι υπάρχει γενικότερη έλλειψη αναισθη-
σιολόγων, γι’ αυτό και η αναισθησιολογία ανήκει στις λεγόµενες
«άγονες ειδικότητες» και το Υπουργείο Υγείας περαιτέρω µελετά
τη λήψη µέτρων για την προσέλκυση αυτών των γιατρών στις νη-
σιωτικές και αποµακρυσµένες περιοχές. 

Σε σχέση µε τις ειδικότητες νευρολόγου και ψυχιάτρου, που
δεν καλύπτονται, υπάρχει συνεργασία µε το Νοσοκοµείο Σάµου
και οι γιατροί αντίστοιχης ειδικότητας παρέχουν υπηρεσίες
στους ασθενείς στην Ικαρία είτε µέσω της τηλεϊατρικής είτε µε
επισκέψεις τους στο νησί. 

Αναφορικά µε τη µονάδα τεχνητού νεφρού, διορίστηκε διευ-
θυντής νεφρολογίας και πρόκειται να προκηρυχθεί ανοιχτός δια-
γωνισµός για την προµήθεια ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού για
την ανάθεση του έργου «ανάπτυξη µονάδας τεχνητού νεφρού
στο Νοσοκοµείο - Κέντρο Υγείας Ικαρίας», αφού εγκρίθηκαν οι
επικαιροποιηµένες τεχνικές προδιαγραφές και η επιτροπή διε-
νέργειας του δηµόσιου ηλεκτρονικού ανοικτού διαγωνισµού για
την προµήθεια ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού.

Να έρθω τώρα στον αριθµό των κρουσµάτων. Θα πρέπει να
σηµειωθεί ότι τη Δευτέρα του Πάσχα καταγράφηκε µόλις το
τρίτο κρούσµα. Έκτοτε βέβαια παρουσιάζεται µια αύξηση, που
πιθανώς οφείλεται στη χαλάρωση που σηµειώθηκε τις µέρες του
Πάσχα και γι’ αυτό και η περιοχή τέθηκε σε καθεστώς επιτήρη-
σης, που αυτό σηµαίνει ότι διενεργήθηκαν αυξηµένοι έλεγχοι.

Ειδικότερα, να σας αναφέρω ότι στην Ικαρία εδρεύει και πραγ-
µατοποιεί µαζικούς ελέγχους µια κινητή µονάδα του ΕΟΔΥ, ενώ
όποτε παρίσταται ανάγκη δραστηριοποιείται και δεύτερο κλιµά-
κιο για την πραγµατοποίηση µαζικών ελέγχων, όπως έγινε και το
τελευταίο διάστηµα.

Όσον αφορά στα αποθέµατα των PCR διαγνωστικών ελέγχων,
αυτή τη στιγµή είναι χαµηλά και αναµένεται άµεσα νέα παραλ-
λαγή. Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν υπάρχει έλλειψη και, εφό-
σον χρειαστεί, τα δείγµατα αυτά µεταφέρονται σε άλλες περιο-
χές, προκειµένου να πραγµατοποιηθεί ο διαγνωστικός έλεγχος. 

Σηµειωτέον δε ότι οι ταξιδιώτες µε καράβι ή αεροπλάνο θα
πρέπει να έχουν, µεταξύ άλλων, ολοκληρώσει τουλάχιστον δε-
κατέσσερις µέρες πριν την έλευσή τους τον εµβολιασµό για κο-
ρωνοϊό και να επιδεικνύουν το πιστοποιητικό εµβολιασµού, να
έχουν διαγνωστεί αρνητικοί είτε σε εργαστηριακό έλεγχο για κο-
ρωνοϊό µε τη µέθοδο PCR εντός των τελευταίων 72 ωρών πριν
την προγραµµατισµένη ώρα ταξιδιού είτε να έχουν προβεί σε
ταχύ διαγνωστικό έλεγχο είτε µε rapid test είτε σε αυτοδιαγνω-
στικό έλεγχο µε self test εντός 24 ωρών πριν από την προγραµ-
µατισµένη ώρα ταξιδιού.

Υπάρχουν κι άλλες διαδικασίες, όπως γνωρίζετε, προκειµένου
να διασφαλίσουµε τη µη εξάπλωση και τη διάγνωση συµπολιτών
µας µε κορωνοϊό, κυρίως ασυµπτωµατικών ασθενών, έτσι ώστε
να µπορέσουµε να περιορίσουµε τη µετάδοση και τη διασπορά
του ιού. 

Εποµένως, κατά την είσοδο στο νησί δεν παρίσταται ανάγκη
διενέργειας τεστ στους ταξιδιώτες, εφόσον έχουν ακολουθηθεί
όλες αυτές οι διαδικασίες και έχουν προβεί στους απαραίτητους
διαγνωστικούς ελέγχους και έχουν συµπληρώσει τα απαραίτητα
στοιχεία στις πλατφόρµες που λειτουργούν για κάθε ταξιδιώτη
που έρχεται στο νησί, ενώ κατά την έξοδο υπάρχει η εναλλακτική
της διενέργειας τεστ αυτοδιάγνωσης. 

Τέλος, σε σχέση µε την πορεία των εµβολιασµών, σύµφωνα µε
τα διαθέσιµα στοιχεία στις 15-5-2021, από την επίσηµη ιστοσε-
λίδα της πολιτείας emvolio.gov.gr, σε σύνολο δέκα χιλιάδων κα-

τοίκων έχουν πραγµατοποιηθεί συνολικά έξι χιλιάδες πεντακόσιοι
δεκατρείς εµβολιασµοί, εκ των οποίων οι δύο χιλιάδες τριακόσιες
ενενήντα επτά είναι και µε τις δύο δόσεις. 

Επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό –και ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, για την ανοχή σας- να σας πω ότι στον εγκεκριµένο προ-
ϋπολογισµό του το Νοσοκοµείο Ικαρίας για το τρέχον έτος έχουν
προβλεφθεί πιστώσεις συνολικού ύψους 1.000.000 ευρώ και εξ
αυτών έχει ήδη λάβει το νοσοκοµείο 431.000 ευρώ για την κά-
λυψη των λειτουργικών του αναγκών και βεβαίως σε οποιαδήπο-
τε περίπτωση και εφόσον παραστεί ανάγκη, υπάρχουν επιπλέον
πιστώσεις οι οποίες χορηγούνται και στο πλαίσιο της αντιµετώ-
πισης της πανδηµίας, προκειµένου να διασφαλίσουµε την οµαλή
λειτουργία και του Νοσοκοµείου Ικαρίας. 

Αυτό ισχύει βεβαίως και για το σύνολο των υγειονοµικών δο-
µών της χώρας, πόσω µάλλον για µια υγειονοµική δοµή που βρί-
σκεται στη νησιωτική Ελλάδα, όπου δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση,
όπως είπα και καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια, προκει-
µένου να καλύψουµε τα κενά στις δοµές αυτές τόσο σε εξοπλι-
σµό όσο και σε ιατρικό προσωπικό.

Για το λόγο αυτό, όπως το έχουµε πει άλλωστε, εξετάζουµε
την παροχή επιπλέον κινήτρων, προκειµένου να δώσουµε το κί-
νητρο σε ιατρικό και λοιπό προσωπικό να υπηρετήσει σε αυτές
τις περιοχές. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στην απαρίθµηση των διαφόρων ειδικοτήτων

που όπως είπατε προκηρύχθηκαν και πρόκειται να προσληφθούν
το επόµενο διάστηµα στο Νοσοκοµείο της Ικαρίας παραλείψατε
–δεν ξέρω αν έγινε τυχαία ή γιατί δεν µιλάµε για τέτοιου είδους
θέσεις- τη λέξη «µόνιµες» προσλήψεις. Γιατί όπως είπατε και
εσείς και επειδή τυχαίνει να γνωρίζουµε την κατάσταση στα νο-
σοκοµεία των νησιωτικών περιοχών –και την γνωρίζουµε στο
πετσί µας πολλά χρόνια τώρα-, αυτό δεν είναι ένα καινούργιο πε-
ριστατικό, δηλαδή κάθε τρεις και λίγο να παραµένουν τα νοσο-
κοµεία µε έναν γιατρό ανά ειδικότητα, µε τεράστιες ελλείψεις και
κενά σε κρίσιµες ειδικότητες. 

Αυτή είναι µια διαχρονική κατάσταση που την βιώνουν τόσο οι
κάτοικοι της Ικαρίας όσο και οι κάτοικοι των άλλων νησιών, που
µόνιµα βλέπουν τις ανάγκες τους για σταθερή περίθαλψη υγείας
να µπαίνουν στο κρεβάτι του Προκρούστη, ανάλογα µε το πότε
κάθε φορά θα δεήσει το Υπουργείο να καλύψει βασικές ανάγκες
υγείας.

Είναι χαρακτηριστικά, όπως περιέγραψα και στην πρωτολογία
µου, τα διάφορα τραγελαφικά που δηµιουργούνται κατά διαστή-
µατα, όπως για παράδειγµα ότι για χρόνια περίµεναν τον αξονικό
τοµογράφο και µε την απόκτηση σύγχρονου αξονικού τοµογρά-
φου το Νοσοκοµείο Ικαρίας έµεινε χωρίς ακτινολόγο ή ότι η µο-
νάδα τεχνητού νεφρού που δηµιουργήθηκε µετά από διεκδική-
σεις πολλών ετών δεν λειτουργούσε γιατί δεν υπήρχε νεφρολό-
γος και µόλις προσλήφθηκε νεφρολόγος, δεν έχουν ακόµη εξα-
σφαλιστεί όλα τα αναγκαία όργανα για να µπορέσει να λειτουρ-
γήσει και εποµένως ο νεφρολόγος αποσπάστηκε στη Λήµνο,
όπου και εκεί υπάρχει παρόµοια κατάσταση υποστελέχωσης και
ελλείψεων. Το αποτέλεσµα είναι οι νεφροπαθείς του νησιού να
συνεχίζουν να πηγαίνουν στη Σάµο µε τη γνωστή δύσκολη ακτο-
πλοϊκή σύνδεση. 

Ακόµη, όπως επισηµάνατε και σήµερα, λέτε ότι καλύπτονται οι
ανάγκες σε PCR, αλλά δεν απαντάτε γιατί σταθερά αναζητάει η
διοίκηση του νοσοκοµείου χορηγίες για να καλύπτει τα αντιδρα-
στήρια για τα µοριακά τεστ και δεν καλύπτονται αυτά από τον
κρατικό προϋπολογισµό;

Επίσης, ένα νοσοκοµείο που θεωρείται ότι είναι ενταγµένο
στην αντιµετώπιση του κορωνοιού, λειτουργεί χωρίς πνευµονο-
λόγο, δεν διαθέτει ΜΕΘ και ΜΑΦ, δεν διαθέτει ακτινοδιαγνώστη,
ενώ αν χρειαστεί να χρησιµοποιηθεί ο ένας και µοναδικός ανα-
πνευστήρας που υπάρχει στο νοσοκοµείο για κάποιον ασθενή,
τότε αυτόµατα δεν θα µπορέσει να αξιοποιηθεί, ενδεχοµένως, το
χειρουργείο εάν υπάρξει κάποιο έκτακτο περιστατικό. 

Να, λοιπόν, πώς µετατρέπεται το ΕΣΥ σε σύστηµα υγείας µίας

12470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νόσου, γιατί για να αντιµετωπισθούν οι αυξηµένες ανάγκες της
πανδηµίας, οφείλουν να παραλύσουν οι άλλες λειτουργίες του
νοσοκοµείου και εφόσον, βέβαια, δεν καλύπτονται έγκαιρα και
µε επάρκεια όλες οι ανάγκες εξοπλισµού στο νοσοκοµείο.

Η κατάσταση, λοιπόν, που περιέγραψα για το Νοσοκοµείο της
Ικαρίας δεν καλύπτεται ούτε από τη σηµερινή σας απάντηση,
που σταθερά δεν µιλάει για µόνιµες προσλήψεις ιατρικού, πα-
ραϊατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και βέβαια, αφήνει για
άλλη µία φορά εκτεθειµένη την Κυβέρνηση, γιατί επιβεβαιώνει
την ανησυχία που υπάρχει. Για δεύτερη φορά επιχειρεί να ανοίξει
τον τουρισµό, υπακούοντας µόνο στις επιταγές και στα υγειονο-
µικά πρωτόκολλα των µεγάλων τουριστικών και µεταφορικών
εταιρειών, εναποθέτει όλη την ανάσχεση της πανδηµίας στην αυ-
τοδιάγνωση των self test, αλλά και στον αναγκαίο εµβολιασµό,
που εκτός του ότι απέχει πολύ από το να είναι µαζικός, δεν µπο-
ρεί σε καµµία περίπτωση να υποκαταστήσει τα αναγκαία µέτρα
προστασίας και θωράκισης του δηµόσιου συστήµατος υγείας
που, δυστυχώς, παραµένει ακόµη ανεπαρκέστατη.

Απέναντι σε αυτά τα ερωτήµατα που ανησυχούν ιδιαίτερα τους
κατοίκους της Ικαρίας, δεν δίνει απάντηση ούτε η σηµερινή σας
απάντηση, πολύ περισσότερο, δεν δίνει απάντηση ούτε η µέχρι
τώρα κατάσταση που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι, µε το να καλύ-
πτετε µία τρύπα –να το πούµε έτσι- σε ένα νοσοκοµείο, ανοίγον-
τας ταυτόχρονα µία άλλη σε ένα άλλο.

Γι’ αυτό σας καλούµε να δεσµευθείτε ότι οι προσλήψεις του
προσωπικού θα είναι µόνιµες, για να καλύπτουν σταθερά τις
ανάγκες του πληθυσµού, ότι θα αυξηθεί η χρηµατοδότηση για
να µπορέσουν να αποκτήσουν όλον τον αναγκαίο εξοπλισµό,
τους αναπνευστήρες, αντιδραστήρια, διαγνωστικά τεστ, κ.λπ. και
βέβαια να παραµείνουν σταθερά οι µονάδες του ΕΟΔΥ στο νησί,
ώστε να µπορούν να παρακολουθούν την επιδηµιολογική εξέ-
λιξη, ιδιαίτερα στις συνθήκες ανοίγµατος του τουρισµού. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία

Κοµνηνάκα.
Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να απαντήσετε για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κυρία Κοµνηνάκα, επιτρέψτε µου να πω ότι οι προσλή-
ψεις οι οποίες αναφέρθηκαν βεβαίως και είναι µόνιµες προσλή-
ψεις προσωπικού, γι’ αυτό και σας είπα ότι κάποιες απέβησαν
άγονες και για κάποιες άλλες θέσεις έχει ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία, ενώ για τις υπόλοιπες βρίσκεται στο στάδιο του ελέγχου.
Και στόχος µας είναι να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο τη
δοµή αυτή µε νέες προκηρύξεις και βεβαίως και µε επιπλέον πι-
στώσεις, εφόσον χρειαστεί. Βρισκόµαστε στον µήνα Μάιο, ούτε
καν στη µέση της χρονιάς δεν έχουµε φτάσει και λογικό είναι να
µην εξαντληθεί ο προϋπολογισµός, να µην υπάρχουν ανάγκες
αυτή τη στιγµή οι οποίες πρέπει να καλυφθούν, αλλά σε κάθε πε-
ρίπτωση, υπάρχουν στο πλαίσιο τόσο της διαχείρισης της παν-
δηµίας όσο και της οικονοµικής επάρκειας του νοσοκοµείου οι
απαραίτητες πιστώσεις οι οποίες απαιτούνται για να λειτουργή-
σει οµαλά η νοσοκοµειακή αυτή δοµή. Είναι διαθέσιµες.

Και να πω για µία ακόµη φορά –επειδή αναφερθήκατε στους
ελέγχους PCR- ότι ο πολίτης δεν επιβαρύνεται όταν προσέρχεται
σε µία δηµόσια δοµή, προκειµένου να διεξάγει κάποιον διαγνω-
στικό έλεγχο. Ο ΕΟΔΥ, όπως σας είπα, βρίσκεται στο νησί και
εφόσον χρειαστεί µπορεί να έχει συµµετοχή και άλλων κινητών
µονάδων, προκειµένου να πραγµατοποιήσει µαζικούς ελέγχους.
Η επιδηµιολογική επιτήρηση είναι αυξηµένη σε κάθε περίπτωση,
ο τουρισµός ανοίγει µε συγκεκριµένα πρωτόκολλα ασφαλείας.
Όπως µε επιτυχία λειτούργησε πέρυσι η τουριστική περίοδος,
έτσι θα λειτουργήσει και φέτος. Έχουµε τη γνώση πλέον, έχουµε
την εµπειρία και τηρούµε όλους τους κανόνες προκειµένου η οι-
κονοµική δραστηριότητα και στο νησί της Ικαρίας να επανέλθει
στην προ πανδηµίας εποχή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, ενισχύουµε και καταβάλλουµε
προσπάθειες να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο το Νοσοκο-
µείο της Ικαρίας, έτσι ώστε οι συµπολίτες µας να αισθάνονται
ασφαλείς και να υπάρχει επαρκής παροχή υπηρεσιών στο νησί.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 4760/3-3-2021 ερώτηση του κύκ-
λου των αναφορών - ερωτήσεων, του Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ορισµός εµβολιαστικού κέντρου για
mRNA τεχνολογίας εµβόλια στη βόρεια Εύβοια».

Είστε και εσείς µε το τσιπάκι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

εγώ δεν θα σταθώ στις µεγαλοστοµίες σας και στα ανεκπλήρωτα
χρονοδιαγράµµατά σας. 

Θα σταθώ σε αυτό που συµβαίνει στα δύο κέντρα υγείας της
βόρειας Εύβοιας και ειδικά της Ιστιαίας, που ήταν ένα από τα
χίλια δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα που είχε ανακοινώσει η Κυ-
βέρνησή σας στο πρόγραµµα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ».

Στο ξεκίνηµα δεν υπήρξε πουθενά. Μετά από καθολικές δια-
µαρτυρίες και µετά από πολλές ηµέρες ανοίξατε στην Ιστιαία και
στο Μαντούδι µόνο για Astra Zeneka. Με το άνοιγµα, όµως, της
εφαρµογής για τον προγραµµατισµό εµβολιασµών για τους πο-
λίτες ηλικίας ογδόντα πέντε ετών και άνω, παρατηρήθηκαν διά-
φορα ευτράπελα, µε τα ραντεβού να ορίζονται σε δοµές που
βρίσκονταν αρκετά µακριά από τον τόπο της κατοικίας τους.

Επιπλέον, απουσίαζε οποιαδήποτε µέριµνα για τους ηλικιωµέ-
νους που δεν µπορούν να µετακινηθούν ούτε έχουν πρόσβαση
στην πλατφόρµα, παρά την από καιρό κατατεθειµένη στον δη-
µόσιο διάλογο, πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
για αξιοποίηση των κινητών µονάδων υγείας, αλλά και ενός µη-
χανισµού που θα καταγράφει τους ανθρώπους που δεν πρέπει ή
δεν µπορούν να µετακινηθούν και να οργανωθεί ο κατ’ οίκον εµ-
βολιασµός τους.

Τι κάνατε εσείς γι’ αυτούς τους ανθρώπους; Απολύτως τίποτε.
Χαρακτηριστική ήταν η περίπτωση δύο ηλικιωµένων συµπολιτών
µας άνω των εβδοµήντα πέντε ετών, που ανέφερα και στην ερώ-
τηση -που πριν τρεισήµισι µήνες σας έχω καταθέσει- όπου δύο
µήνες µετά την έναρξη των εµβολιασµών, συνέχισαν να είναι, επί
της ουσίας, αποκλεισµένοι από την εµβολιαστική διαδικασία,
καθώς για να εµβολιαστούν πρέπει να µετακινηθούν προς τη
Χαλκίδα, την Κύµη, τη Λαµία ή τον Βόλο.

Είναι χαρακτηριστικό, µάλιστα, ότι το Κέντρο Υγείας Ιστιαίας,
όπως και αυτό του Μαντουδίου, λειτουργούσαν την ηµέρα υπο-
βολής της ερώτησής µου ως εµβολιαστικά κέντρα µόνο για αν-
θρώπους κάτω των εξήντα τεσσάρων ετών και µόνο για το
εµβόλιο της Astra Zeneka. 

Το ερώτηµά µου, λοιπόν, παραµένει. Γιατί δεν ορίζεται το Κέν-
τρο Υγείας Ιστιαίας της βόρειας Εύβοιας, ως εµβολιαστικό κέν-
τρο για mRNA τεχνολογίας εµβόλια;

Στη δευτερολογία µου βεβαίως θα πούµε περισσότερα, κύριε
Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
κύριε συνάδελφε, το είπατε. Το καταλάβαµε! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …γι’ αυτά που κάνετε για τους κα-
τοίκους της επαρχίας. Τους παραπληροφορείτε, κάτι που είναι
µεγάλο ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
κύριε Αποστόλου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Αποστόλου, θα ήθελα να σας πω ότι απάν-

τησα σε κάποια από τα πράγµατα που είπατε, αλλά λείπατε από
την Αίθουσα. Ωστόσο, µου δίνετε την ευκαιρία να τα επαναλάβω.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας πω ότι είναι λάθος ο τίτλος της
ερώτησής σας. Μιλάτε για ορισµό εµβολιαστικού κέντρου για τε-
χνολογία mRNA και δηµιουργείτε λανθασµένες εντυπώσεις. Γιατί
µιλάτε για mRNA τεχνολογία; Τι έχουν τα άλλα εµβόλια;

Πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι όλα τα εµβόλια τα οποία είναι
εγκεκριµένα και κυκλοφορούν µπορούν να γίνουν σε όλο τον
πληθυσµό, εκτός βεβαίως από εκείνες τις περιπτώσεις στις
οποίες υπάρχουν συγκεκριµένες ενδείξεις και οδηγίες από τις
αρµόδιες αρχές της κάθε χώρας ή την αρµόδια ρυθµιστική αρχή.
Γιατί µόνο εµβολιαστικό κέντρο mRNA τεχνολογίας;
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Μάλιστα, θα ήθελα να πω ότι πραγµατικά χαίροµαι, γιατί είδα
σήµερα στο διαδίκτυο τον κ. Ξανθό ο οποίος εµβολιάστηκε στο
Ρέθυµνο µε Astra Zeneca, έκανε τη δεύτερη δόση του, χωρίς
υποσηµειώσεις, όπως ανέφερε και περνώντας το µήνυµα και
αυτός ότι τα εγκεκριµένα εµβόλια για τον κορωνοϊό είναι ασφαλή
και αποτελεσµατικά. 

Αναφέρατε ξανά ότι στην αρχή της επιχείρησης «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ»
δεν άνοιξαν όλα τα εµβολιαστικά κέντρα. Είχατε ξανακάνει ερώ-
τηση και µας είπατε για χίλια δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα.
Είπα πριν ότι αυτή τη στιγµή λειτουργούν χίλια πεντακόσια δε-
καεπτά εµβολιαστικά κέντρα. Ξέρουµε ότι στην αρχή δεν είχαµε
την ποσότητα των εµβολίων για να µπορέσουµε να ανοίξουµε
όλα τα εµβολιαστικά κέντρα. Όπως είπα και πριν στον συνά-
δελφό σας κ. Πουλά, δεν ήταν και δεν είναι δυνατόν να εµβολιά-
σουµε ταυτόχρονα όλο τον κόσµο και γι’ αυτό η επιχείρηση
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» εξελίσσεται σε βάθος χρόνου. Δεν είναι δυνατόν
αυτό να γίνει σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω ότι στην Εύβοια λειτουργούν εί-
κοσι εννέα εµβολιαστικές γραµµές σε δεκαπέντε κέντρα. Και από
τις 9 Ιανουαρίου λειτουργεί το εµβολιαστικό κέντρο στα Ψαχνά
µε τέσσερις εµβολιαστικές γραµµές και πράγµατι τα εµβολια-
στικά κέντρα στο Μαντούδι και στην Ιστιαία χρησιµοποιούν µόνο
το εµβόλιο της Astra Zeneca. 

Και επειδή αναφερθήκατε στο Κέντρο Υγείας Ιστιαίας, θα
ήθελα να σας πω ότι το Υπουργείο Υγείας εξετάζει και τη δυνα-
τότητα να διατεθεί, όπως λέτε, το εµβόλιο τεχνολογίας mRNA
της Pfizer σε αυτά τα εµβολιαστικά κέντρα. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, αυτό είναι θέµα κυρίως διαχείρισης της εφοδιαστικής αλυ-
σίδας. Πάντως, είναι κάτι που εξετάζουµε, χωρίς αυτό να σηµαί-
νει ότι εφόσον το εµβόλιο της Pfizer πάει σε αυτά τα εµβολια-
στικά κέντρα δεν πρέπει να γίνουν τα άλλα εµβόλια ή ότι έχουν
θέµα τα άλλα εµβόλια. 

Επίσης, µε δεδοµένη την ύπαρξη εµβολιαστικού κέντρου στα
Ψαχνά, το οποίο λειτουργεί από την αρχή του έτους, λανθα-
σµένα αναφέρετε ότι οι κάτοικοι που διαµένουν στην Ιστιαία ή το
Μαντούδι θα πρέπει να µετακινηθούν για να εµβολιαστούν σε πε-
ριοχές εκτός Εύβοιας. Και για να το ξεκαθαρίσω για µία ακόµη
φορά, επαναλαµβάνω ότι στην αρχή που δεν υπήρχαν πάρα
πολλά εµβόλια και τέθηκαν αυτά τα ηλικιακά κριτήρια που έχουν
να κάνουν µε την προτεραιοποίηση του εµβολιασµού είναι λογικό
να µην υπήρχαν διαθέσιµα ραντεβού κοντά στην περιοχή του κα-
θενός. Εποµένως, η προσπάθειά µας είναι συνεχής µε γνώµονα
την προστασία της υγείας των συµπολιτών µας και µε γνώµονα
να εµβολιαστεί το σύνολο του πληθυσµού, αν είναι δυνατόν. Επα-
ναλαµβάνω ότι έχουµε διασφαλίσει εµβόλια για το σύνολο του
πληθυσµού.

Τέλος, κύριε Αποστόλου, αναφερθήκατε, κάτι που έχετε ξανα-
κάνει, στους συµπολίτες µας που είναι κατάκοιτοι. Είπα και πριν
ότι ολοκληρώνεται το σχέδιό µας, προκειµένου να εµβολιάσουµε
και αυτούς τους συµπολίτες µας. Επαναλαµβάνω για µία ακόµη
φορά ότι δεν θα αφήσουµε κανέναν συµπολίτη µας ανεµβολίαστο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, απαντάτε σε µια

ερώτηση που σας υπεβλήθη πριν από τρεισήµισι µήνες. Οι λαν-
θασµένες εντυπώσεις οφείλονται στην κακή τακτική και στρατη-
γική που ακολουθήσατε στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Ξέρετε πόσο χρόνο χρειάζεται για να µεταφερθεί ένας κάτοι-
κος της ορεινής βόρειας Εύβοιας εκεί που τον στέλνετε; Μία
µέρα δρόµο! Αυτή είναι η κατάσταση και σ’ αυτήν την κατάστα-
ση, λοιπόν, έχετε µια συµπεριφορά την οποία χαρακτηρίζω ως
συµπεριφορά εµπαιγµού. Σας αναφέρω ένα χαρακτηριστικό
επεισόδιο. Μια µέρα γνωστοποιήθηκε στους κατοίκους της βό-
ρειας Εύβοιας ότι έχει εγκατασταθεί ο εξοπλισµός mRNA τεχνο-
λογίας και ότι η νέα γραµµή ξεκινά την επόµενη µέρα. Όµως, την
επόµενη µέρα βρέθηκαν µπροστά στην τραγελαφική εικόνα τού
να αποσύρεται η γραµµή εµβολιασµού και ο ψυκτικός εξοπλι-
σµός να οδηγείται σε άλλη περιοχή. Αυτό είναι κάτι που βίωσαν
οι κάτοικοι της βόρειας Εύβοιας. Τη µεθεποµένη πάλι υπήρξε
άλλη γνωστοποίηση σχετικά µε το ότι θα γίνουν κι άλλα εµβολια-

στικά κέντρα στην υπόλοιπη Εύβοια, και πολύ σωστά, ξεχνώντας
όµως τα δύο συγκεκριµένα κέντρα υγείας. 

Άρα, λοιπόν, αυτή η επαναλαµβανόµενη συµπεριφορά της Κυ-
βέρνησης φάνηκε και µε τη δική σας απάντηση. Δείχνετε ότι δεν
σας απασχολεί καθόλου η συµπεριφορά απέναντι στους συγκε-
κριµένους κατοίκους. 

Πριν λίγες ηµέρες, ανακοινώσατε την ένταξη της Εύβοιας στη
νησιωτικότητα. Όµως, προχθές που ο Πρωθυπουργός ανακοί-
νωσε ότι όλοι οι κάτοικοι της νησιωτικής χώρας θα εµβολιαστούν
άµεσα, ξέχασε να αναφερθεί στην Εύβοια. Η νησιωτικότητα,
κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο µεταφορικό ισοδύναµο, αλλά ση-
µαίνει ότι όλοι οι πολίτες πρέπει να αντιµετωπίζονται µε την ίδια
συµπεριφορά. 

Χθες ανακοινώσατε ότι θα ολοκληρωθούν άµεσα οι εµβολια-
σµοί σε δεκαεννέα νησιά. Τελικά είναι ή δεν είναι µέσα η Εύβοια;
Δεν είναι µέσα η Εύβοια, κύριε Υπουργέ. Αντιλαµβάνεστε, λοι-
πόν, ότι αυτός ο εµπαιγµός που γίνεται είναι αδιανόητος απέ-
ναντι στους υπερήλικες και απέναντι σε ανθρώπους που ανήκουν
στις ευπαθείς οµάδες και δεν µπορούν να µετακινηθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι υπάρχουν πολλά προβλήµατα. Σας
έχω επισηµάνει ειδικά τα προβλήµατα που υπάρχουν στη λειτουρ-
γία του Νοσοκοµείου Χαλκίδας, όπου η έλλειψη νοσηλευτικού
προσωπικού, παρά τις προσπάθειες που πραγµατικά κάνουν σή-
µερα οι εργαζόµενοι, έχει δυσάρεστες επιπτώσεις στη λειτουργία
του νοσοκοµείου. Άρα, λοιπόν, γιατί δεν «ακουµπάτε» επιτέλους
σ’ αυτό το µεγάλο ζήτηµα της πρόσληψης του απαραίτητου προ-
σωπικού, ώστε να µπορεί να λειτουργεί το νοσοκοµείο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα είµαι σκληρός κλείνοντας, διότι βιώνουµε

µια πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση. Είµαι πολλά χρόνια Βουλευ-
τής και σε όλη µου την κοινοβουλευτική θητεία δεν έχω δει
Υπουργό να µην απαντά, να διαστρεβλώνει την ερώτησή µου και
ταυτόχρονα να έχει µια αοριστία στην προσέγγισή του, χωρίς να
ακουµπά ουσιαστικά στα µεγάλα προβλήµατα. Εκεί είναι που
πρέπει να δώσετε απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ, πάν-
τως, έχω δει πάρα πολλούς Υπουργούς που δεν απαντάνε στις
ερωτήσεις. 

Κύριε Υπουργέ, προς θεού, δεν αναφέροµαι σε εσάς. Λέω
απλώς διαχρονικά αυτά που έχω ζήσει και συνεχίζω να ζω ως
Βουλευτής. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αποστόλου, έχω απαντήσει. Έχετε ξεφύγει κάπου στο

πλαίσιο της ερώτησής σας. Αναφερθήκατε και στο Νοσοκοµείο
της Χαλκίδας. Έχω απαντήσει σε δική σας ερώτηση για το Νο-
σοκοµείο της Χαλκίδας για το πόσο το έχουµε ενισχύσει και τι
προγραµµατισµός υπάρχει προκειµένου να το ενισχύσουµε
ακόµα περισσότερο.

Αναφερθήκατε πάλι στους κατάκοιτους. Νοµίζω ότι το έχω
εξαντλήσει το θέµα πάρα πολλές φορές. Δεν χρειάζεται να το
επαναλάβω, το είπα και στην πρωτολογία µου. Θα επαναλάβω,
όµως, ότι στην Εύβοια λειτουργούν είκοσι εννέα εµβολιαστικές
γραµµές σε δεκαπέντε εµβολιαστικά κέντρα. Δηλαδή, πόσα κέν-
τρα έπρεπε να είχαµε παραπάνω για να καλύψουµε όλον τον
πληθυσµό; Και θα τον καλύψουµε.

Αναφερθήκατε στο γεγονός ότι θα πήγαινε το εµβόλιο της
Pfizer στην Ιστιαία και δεν πήγε. Κοιτάξτε να δείτε, ο προγραµ-
µατισµός είναι ο εξής: Τα ραντεβού κλείνονται µε βάση τις πο-
σότητες που είναι διαθέσιµες και τον σχεδιασµό παράδοσης των
εµβολίων. Σας είπα ότι πρωτίστως είναι θέµα διαχείρισης της
εφοδιαστικής αλυσίδας για το πού και πώς θα φτάσουν τα εµβό-
λια. Γι’ αυτό σας είπα ότι εξετάζουµε το γεγονός, εξετάζουµε τη
δυνατότητα να µπορέσουµε να έχουµε και στην Ιστιαία εµβόλια
της Pfizer.

Όµως, επαναλαµβάνω για µία ακόµη φορά ότι δηµιουργείτε
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λανθασµένες εντυπώσεις ζητώντας τη δηµιουργία συγκεκριµέ-
νου εµβολιαστικού κέντρου. Όλα τα εµβόλια είναι εγκεκριµένα,
είναι ασφαλή και αποτελεσµατικά και πρέπει να πείσουµε –και να
πείσετε όλοι- τον κόσµο να προσέλθει στα εµβολιαστικά κέντρα
και να κάνει το εµβόλιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 4327/18-2-2021 ερώτηση του κύ-
κλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιστροφή χρηµατικών ποσών που
παρακρατήθηκαν στο πλαίσιο της διαθεσιµότητας, σε εργαζόµε-
νους νοσοκοµείων και µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
(ΠΦΥ) της Θεσσαλονίκης».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία
σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα το οποίο το έχουµε αναδείξει

στη Βουλή και πριν από δύο χρόνια περίπου µε ερώτηση και σή-
µερα το επαναφέρουµε έχει το εξής σύντοµο ιστορικό.

Τον Σεπτέµβριο του 2013 λόγω της κατάργησης τριών νοσο-
κοµείων της Θεσσαλονίκης, του Λοιµωδών, του Δερµατολογικού
και του ΙΚΑ «Η Παναγία» στην Καλαµαριά τέθηκαν τότε σε δια-
θεσιµότητα συνολικά εκατόν ενενήντα επτά υπάλληλοι που υπη-
ρετούσαν σε αυτά είτε ως µόνιµοι είτε µε σχέση εργασίας
αορίστου χρόνου, αφού µαζί µε το κλείσιµο –όπως είναι γνωστό-
και την κατάργηση αυτών των νοσοκοµείων, καταργήθηκαν και
οι οργανικές και οι προσωποπαγείς θέσεις αυτών των εργαζοµέ-
νων. Μιλάµε για εκατόν εβδοµήντα εργαζοµένους από το ΙΚΑ «Η
Παναγία» της Καλαµαριάς, για είκοσι από το Λοιµωδών της Θεσ-
σαλονίκης και για επτά από το Δερµατολογικό.

Μαζί µε αυτούς, όµως, την ίδια τύχη είχαν και δεκάδες εργα-
ζόµενοι σε µονάδες της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας της
Θεσσαλονίκης, όπως και πολλές εκατοντάδες –για να µην πω χι-
λιάδες- από τα δεκατρία συνολικά νοσοκοµεία που καταργήθη-
καν τότε από τη συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ,
καθώς όλοι αυτοί τέθηκαν σε καθεστώς διαθεσιµότητας, χωρίς
καµµία δική τους υπαιτιότητα.

Όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι τώρα, µετά τη λήξη της διαθεσιµό-
τητάς τους ανέλαβαν ύστερα από δύο µε τρεις µήνες περίπου
κανονικά καθήκοντα σε διάφορα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης.
Μιλώ για τους εκατόν ενενήντα επτά των τριών νοσοκοµείων της
Θεσσαλονίκης. Ανέλαβαν, λοιπόν, καθήκοντα στο Θεαγένειο, το
ΑΧΕΠΑ, το Ιπποκράτειο ή επέστρεψαν σε υπηρεσίες του ΕΦΚΑ.
Δώδεκα, µάλιστα, απ’ αυτούς τους εργαζόµενους στάλθηκαν για
δουλειά στην Αθήνα. Εδώ τους δόθηκαν οργανικές θέσεις για να
εργαστούν από τη Θεσσαλονίκη και συγκεκριµένα οι περισσότε-
ροι από αυτούς στο νοσοκοµείο «Ερυθρός Σταυρός».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν θα αργήσω.
Τον Μάιο του 2017 ψηφίστηκε ένας νόµος, ο ν.4472, ο οποίος

στο 153 άρθρο του και στην παράγραφο 5 ορίζει το εξής: «Αν ο
λειτουργός ή ο υπάλληλος επιστρέφει στα καθήκοντά του µετά
από τη θέση του σε διαθεσιµότητα µε υπαιτιότητα της υπηρε-
σίας, για το διάστηµα αυτό καταβάλλεται το σύνολο των αποδο-
χών του», για το διάστηµα της διαθεσιµότητας δηλαδή. 

Παρ’ όλα αυτά και µέχρι σήµερα όµως, κύριε Υπουργέ, οι ερ-
γαζόµενοι αυτοί ακόµα περιµένουν να πάρουν τους µισθούς της
δίµηνης, τρίµηνης διαθεσιµότητάς τους.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι προτίθεστε να κάνετε εσείς και η Κυ-
βέρνησή σας φυσικά στην οποία ανήκετε, ώστε να επιστραφούν,
επιτέλους, τα χρηµατικά ποσά που παρακρατήθηκαν τότε από
αυτούς τους υπαλλήλους στο πλαίσιο της διαθεσιµότητάς τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Δελή, το προσωπικό τόσο των συγκεκριµένων νοσοκο-
µείων που αναφέρετε στην ερώτησή σας, όσο και του συνόλου
των νοσοκοµείων της 1ης, 2 ης και 4 ης Υγειονοµικής Περιφέρειας,
στα οποία καταργήθηκαν οργανικές και προσωποπαγείς θέσεις
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 90 του ν.4172/2013, δεν τέθηκε σε
διαθεσιµότητα µε υπαιτιότητα της Υπηρεσίας, δηλαδή από
σφάλµα αυτής, αλλά κατ’ εφαρµογή συγκεκριµένων διατάξεων.
Μία ενδεικτική περίπτωση υπαιτιότητας ή σφάλµατος υπηρεσίας
θα ήταν, αν είχαν τεθεί σε διαθεσιµότητα ορισµένοι υπάλληλοι
που όφειλαν να εξαιρεθούν δυνάµει συγκεκριµένων διατάξεων
από το διοικητικό µέτρο της διαθεσιµότητας και επανέρχονταν
στην υπηρεσία για την αποκατάσταση του σφάλµατος.

Το γεγονός ότι το εν λόγω προσωπικό µετατάχθηκε ή µετα-
φέρθηκε σε άλλη θέση σύµφωνα µε την προβλεπόµενη στις οι-
κείες διατάξεις διαδικασία δεν συνιστά υπαιτιότητα ή σφάλµα
της υπηρεσίας. Εποµένως δεν µπορεί να τύχει εφαρµογής η διά-
ταξη του άρθρου 153, παράγραφος 5 του ν.4472 για τα ειδικά
µισθολόγια τα οποία επικαλείσθε και η οποία προβλέπει ότι αν ο
λειτουργός ή ο υπάλληλος επιστρέφει στα καθήκοντά του µετά
από τη θέση του σε διαθεσιµότητα µε υπαιτιότητα της υπηρε-
σίας, για το διάστηµα αυτό καταβάλλεται το σύνολο των αποδο-
χών του.

Αντίστοιχη είναι και η διάταξη του άρθρου 25, παράγραφος 5
του ν.4354/ 2015 για τους υπαλλήλους που υπάγονται στο ενιαίο
µισθολόγιο, όπως οι µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι και οι ΙΔΑΧ. Επι-
πλέον, µε το άρθρο 39 του ν.4369 ορίστηκε ότι ο χρόνος κατά
τον οποίο οι υπάλληλοι τελούσαν σε διαθεσιµότητα δυνάµει των
διατάξεων µεταξύ άλλων του ν.4093/2012 λαµβάνεται υπ’ όψιν
ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας για τη µισθολογική και βαθ-
µολογική εξέλιξή τους. Δεν υπήρξε, ωστόσο, πρόβλεψη για την
επιστροφή των παρακρατηθέντων αποδοχών των εν λόγω υπαλ-
λήλων για το χρονικό διάστηµα κατά το οποίο τελούσαν σε δια-
θεσιµότητα.

Σε συνέχεια των παραπάνω, οι υπάλληλοι του Νοσοκοµείου Ει-
δικών Παθήσεων Θεσσαλονίκης, του Γενικού Νοσοκοµείου της
Θεσσαλονίκης «Ιπποκράτειο», του πρώην Γενικού Νοσοκοµείου
Θεσσαλονίκης «Άγιος Παύλος», για το διάστηµα που τελούσαν
σε διαθεσιµότητα δεν προβλέπεται να λάβουν το σύνολο των
αποδοχών, αλλά µόνο τα 3/4 αυτών, πλέον των ασφαλιστικών ει-
σφορών που κάλυπτε ο φορέας προέλευσης µειωµένων κατά τα
προβλεπόµενα.

Η δε διάταξη του άρθρου 7 του ν.4558/2018, σύµφωνα µε την
οποία επιστρέφονται τα χρηµατικά ποσά που παρακρατήθηκαν
στο πλαίσιο της διαθεσιµότητας στους υπαλλήλους που ανήκαν
οργανικά στο Νοσοκοµείο «Φλέµινγκ», αφ’ ενός κατονοµάζει
συγκεκριµένο νοσοκοµείο, αφ’ ετέρου δεν προσδιορίζει ποιους
υπαλλήλους αφορά, ποιες περιπτώσεις διαθεσιµότητας και ποια
χρονική περίοδο.

Συνεπώς, δεν θα µπορούσε σε εφαρµογή της να κινηθεί δια-
δικασία για να επιστραφούν τα παρακρατηθέντα στους υπαλλή-
λους άλλων φορέων του Υπουργείου Υγείας που τέθηκαν σε
διαθεσιµότητα, σύµφωνα µε τα προαναφερθέντα και δεν είναι
κατανοητό –επιτρέψτε µου να πω- πώς ο τότε Αναπληρωτής
Υπουργός Υγείας καλούσε τις διοικήσεις των νοσοκοµείων να µε-
ριµνήσουν για την επιστροφή των παρακρατηθέντων, όπως ανα-
φέρετε ότι δήλωσε τον Φεβρουάριο του 2019 κατά τη συζήτηση
παλαιότερης επίκαιρης ερώτησης για το ίδιο θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Συνοψίζοντας, εποµένως –και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-
σύµφωνα µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο δεν διαπιστώνεται ότι
υπάρχει διοικητική εκκρεµότητα σε σχέση µε την καταβολή του
συνόλου των αποδοχών υπαλλήλων που είχαν τεθεί σε διαθεσι-
µότητα, δεδοµένου ότι η θέση τους δεν οφειλόταν σε υπαιτιό-
τητα ή σφάλµα της υπηρεσίας, αλλά σε εφαρµογή συγκεκρι-
µένων νοµικών ρυθµίσεων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζω ότι η πρωτολογία του κυρίου Υ-
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πουργού έβγαλε µία είδηση. Μόνο που αυτή η είδηση είναι πολύ
αρνητική για τους εργαζόµενους. Τους λέτε ότι δεν πρόκειται να
πάρουν πίσω αυτά τα παρακρατηθέντα ποσά. Αυτό καταλάβαµε
και αυτό είπατε στην ουσία. Γιατί; Πού το θεµελιώνετε αυτό; Λέτε
ότι αυτό που έγινε, δηλαδή η θέση τους σε διαθεσιµότητα, δεν
ήταν µε υπαιτιότητα της υπηρεσίας, αλλά ήταν –λέει- κατ’ εφαρ-
µογή των κειµένων διατάξεων.

Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, κοροϊδευόµαστε τώρα; Ποιος ψή-
φισε αυτές τις διατάξεις; Δεν ήταν η υπηρεσία; Δεν ήταν η τότε
κυβέρνηση; Δεν ήταν ο νόµος αυτός που ψηφίστηκε από την κυ-
βέρνηση, ο ν.4172 και το άρθρο που δεν το θυµάµαι ακριβώς;

Μήπως βγήκαν στη διαθεσιµότητα οι εργαζόµενοι αυτοί µε
δική τους υπαιτιότητα; Γιατί ο νόµος που ψηφίστηκε το 2017 -
τον οποίο εσείς τώρα πριν από λίγο δυστυχώς αµφισβητήσατε,
αλλά αυτός ο νόµος ισχύει- λέει ότι θα πάρουν το σύνολο των
παρακρατηθέντων µισθών πίσω εφόσον δεν έχουν τεθεί σε δια-
θεσιµότητα µε δική τους υπαιτιότητα. Τι πιο απλό;

Αυτό που θέλουµε να πούµε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι αυτοί οι
µισθοί που τους παρακρατήθηκαν -τους οποίους τους δικαιούνται
οι εργαζόµενοι, δούλευαν και ξαφνικά τους ήρθε η κεραµίδα στο
κεφάλι ότι τίθενται σε διαθεσιµότητα και θυµόµαστε πάρα πολύ
καλά τι έγινε τότε, το καλοκαίρι του 2013, µε τα δεκατρία νοσοκο-
µεία που έκλεισαν µέσα σε µια νύχτα από την τότε συγκυβέρνηση-
δεν τους έχουν επιστραφεί εδώ και τέσσερα χρόνια από το 2017
που ψηφίστηκε ο νόµος, παρά τις υποσχέσεις του τότε Αναπλη-
ρωτή Υγείας της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος διαβεβαίωνε
τότε -γιατί είχαµε κάνει και τότε µια σχετική επίκαιρη ερώτηση- ότι
έχει κινηθεί η διαδικασία για να τους επιστραφούν τα χρήµατα µε
βάση τη ρύθµιση που έγινε µε το Νοσοκοµείο «Φλέµινγκ». Γιατί -
και οφείλετε να το γνωρίζετε και αυτό- έγινε ειδική ρύθµιση για
τους εργαζόµενους του «Αµαλία Φλέµινγκ» που τέθηκαν σε δια-
θεσιµότητα και αυτό συνιστά βεβαίως νοµικό προηγούµενο, συνι-
στά νοµολογία. Πρέπει να εφαρµοστεί και στα άλλα τα νοσοκο-
µεία. Δεν καταλαβαίνουµε γιατί µόνο σε ένα νοσοκοµείο. Παρ’ όλα
αυτά ουδέποτε επιστράφηκαν αυτά τα χρήµατα.

Εν τω µεταξύ, τον Ιούλιο του 2019 γίνεται η κυβερνητική εναλ-
λαγή µε τη Νέα Δηµοκρατία να παίρνει τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ.

Ξέχασα να πω ότι ο τότε Αναπληρωτής Υγείας της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ καλούσε µε έγγραφό του τις διοικήσεις των νοσοκοµείων
να µεριµνήσουν για την επιστροφή των παρακρατηθέντων. Αυτά
είναι αποφάσεις, έγγραφα υπογεγραµµένα από Υπουργούς.

Γίνεται, λοιπόν, η κυβερνητική εναλλαγή και παρά το ότι υπάρ-
χει ο σχετικός ν.4172/2017 που προβλέπει ρητά την επιστροφή
αυτών των παρακρατηθέντων και που τώρα εσείς δυστυχώς αµ-
φισβητείτε, παρά το ότι υπάρχει ο ν.4558/2018 που προβλέπει
ειδική ρύθµιση για τους εργαζόµενους στο «Αµαλία Φλέµινγκ»
που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα και όπως είπαµε αυτό συνιστά νο-
µικό προηγούµενο, έρχεται το 2020 η διοίκηση της 4 ης Υγειονο-
µικής Περιφέρειας -την οποία διοίκηση εσείς διορίσατε, κύριε
Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας- και αντί να µεριµνήσει για την εκ-
πλήρωση της υποχρέωσης του κράτους για την επιστροφή των
παρακρατηθέντων -µιλάµε για δύο µισθούς, για τµήµατα των µι-
σθών, γιατί οι περισσότεροι από αυτούς είχαν πάρει µόνο το 25%
και όσοι τυχόν είχαν πάρει το 75% τους ζητήθηκαν και τα χρή-
µατα πίσω, ρωτήστε για να µάθετε-, κάνει κάτι άλλο η διοίκηση
της 4 ης Υγειονοµικής Περιφέρειας. Με έγγραφό της αναθέτει πα-
ρακαλώ σε δικηγορικό γραφείο τη γνωµοδότηση για το αν πρέ-
πει να επιστρέψει τα παρακρατηθέντα στους εν λόγω εργαζό-
µενους.

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, η διοίκηση της 4 ης ΥΠΕ ρωτάει αν
θα πρέπει να εφαρµόσει το άρθρο του νόµου που ισχύει για την
επιστροφή των παρακρατηθέντων; Γιατί εµείς αυτό καταλαβαί-
νουµε.

Εν πάση περιπτώσει η συνέχεια του αντιλαϊκού κράτους σε
όλο της το µεγαλείο αποτυπώνεται εδώ και η κοροϊδία και από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και από τη δική σας Κυβέρνηση.
Μόνο που η δική σας η Κυβέρνηση φαίνεται ότι τώρα επιλέγει να
κλείσει οριστικά την πόρτα γι’ αυτούς τους δύο µε τρεις µισθούς
που δικαιούνται οι εργαζόµενοι και που χωρίς καµµία δική τους
ευθύνη τούς αφαίρεσαν οι τότε κυβερνήσεις.

Δεν ξέρω τι έχετε σκοπό να πείτε στη δευτερολογία σας. Αυτό

που ξέρω είναι ότι επειδή µας ακούν και οι εργαζόµενοι αυτοί
στα νοσοκοµεία, νοµίζω ότι θα πρέπει να το διεκδικήσουν οι ίδιοι
µε τους δικούς τους αγώνες και βεβαίως µε τις δικές τους προ-
σπάθειες, προκειµένου να πάρουν τελικά αυτά που δικαιούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δελή, οι νόµοι είναι σαφείς και το είπατε και µόνος σας.

Θα το επαναλάβω. Σύµφωνα µε το άρθρο πρώτο του ν.4093 του
2012 οι υπάλληλοι των νοσοκοµείων Ειδικών Παθήσεων Θεσσα-
λονίκης, «Ιπποκράτειο», «Άγιος Παύλος», λαµβάνουν για το διά-
στηµα που τελούσαν σε διαθεσιµότητα όχι το σύνολο των απο-
δοχών, αλλά µόνο τα τρία τέταρτα αυτών πλέον των ασφαλιστι-
κών εισφορών που κάλυπτε ο φορέας προέλευσης, µειωµένο
κατά 25%. Άρα, ό,τι προβλέπει ο νόµος έχει δοθεί. Σε κάθε περί-
πτωση εµείς έτσι ερµηνεύουµε τον νόµο. Πιστεύουµε ότι η πολι-
τεία έχει πλήρως ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 736/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Δηµητρίου Βίτσα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Μέλλον των «Ελληνικών Ναυπηγείων Α.Ε.» (ΕΝΑΕ) και του ακι-
νήτου της «Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου» (ΕΤΑΔ) στον Σκαρα-
µαγκά».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, στις 7 Δεκεµβρίου του 2020 συζητήσαµε µια ίδια ερώ-
τηση στη Βουλή για το µέλλον των ναυπηγείων. Τότε ο κ. Σταϊκού-
ρας µάς είχε δώσει ορισµένες απαντήσεις ασαφείς, κατά τη γνώµη
µου ορισµένως παραπλανητικές, παρά το γεγονός ότι καταθέσαµε
και συγκεκριµένα έγραφα. Από τότε έχουν συµβεί τα εξής:

Έγιναν δύο διαγωνισµοί που έχουν αποβεί άγονοι, παρά το γε-
γονός ότι σας προειδοποιήσαµε ότι δεν είσαστε έτοιµοι να κά-
νετε διαγωνισµούς και πρέπει να βάλετε και άλλα ζητήµατα. Αν
και αυτό -το ήταν άγονοι οι διαγωνισµοί- αποδεικνύει και την ελ-
λιπή προετοιµασία και τον ανύπαρκτο συντονισµό ανάµεσα στο
Υπουργείο Οικονοµικών και την ΕΤΑΔ, αλλά επιτρέψτε µου να πω
και την επικίνδυνου χαρακτήρα ασχετοσύνη. Ακόµα στο άρθρο
60 του ν.4796 διαχωρίστηκαν οι άδειες λειτουργίας των δύο
µερών, ΕΝΑΕ και ΕΤΑΔ. Συγχρόνως ο Υπουργός Μετανάστευσης
και Ασύλου ανακοίνωσε την παύση λειτουργίας του κέντρου φι-
λοξενίας αιτούντων άσυλο στον Σκαραµαγκά και µάλιστα τάχι-
στα. Κάποτε θα γινόταν αυτό. Δεν αντιδικούµε αν γίνει σωστά.

Συχνότατα ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ο κ. Παναγιωτόπου-
λος όταν τοποθετείται για το πρόγραµµα απόκτησης των τεσσά-
ρων φρεγατών για το Πολεµικό Ναυτικό υπόσχεται τη ναυπή-
γηση κάποιων εξ αυτών, µάλιστα πολλές φορές λέει των τριών,
σε ελληνικά ναυπηγεία. Όµως, τα µοναδικά ελληνικά ναυπηγεία
που µπορούν να ναυπηγήσουν φρεγάτες είναι τα ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά, τα οποία αυτήν τη στιγµή δεν λειτουργούν και απαξιώ-
νονται περαιτέρω.

Στις 21 Απριλίου του 2021 οι τέσσερις Βουλευτές της Δυτικής
Αθήνας, δηλαδή η κ. Καφαντάρη και οι κύριοι Δραγασάκης, Κου-
ρουµπλής και εγώ υποβάλαµε στους Υπουργούς Οικονοµικών
και Μετανάστευσης ερώτηση, την οποία την έκανα -ένα κοµµάτι
από αυτή- επίκαιρη ερώτηση για τον απλούστατο λόγο ότι, απ’
ό,τι µαθαίνω, έχουµε εξελίξεις.

Άρα η ερώτησή µου είναι απλή. Τι σχεδιάζει να κάνει το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και η Κυβέρνηση για τα ναυπηγεία και τον
χώρο της ΕΤΑΔ; Τι θα γίνει µε τα χρωστούµενα στους εργαζό-
µενους, τόσο αυτούς που ακόµα ανήκουν στη δύναµη των ΕΝΑΕ
όσο και αυτούς που έχουν βγει πια στη σύνταξη; Μιλάµε για 120
περίπου εκατοµµύρια ευρώ. Τι θα γίνει µε το µέλλον και τις προ-
τάσεις των εργαζοµένων; Διαβάζω στην από 14 Μαΐου ανακοί-
νωση της «Συσπείρωσης Εργαζοµένων» την οµόφωνα
προτεινόµενη από τους εργαζόµενους λύση που θα εγγυάται το
δηµόσιο συµφέρον, το πρόγραµµα των φρεγατών και το µέλλον
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των ναυπηγείων, που είναι το κράτος να πάρει τον έλεγχο του
ναυπηγείου ή µέρος των ΕΝΑΕ, ώστε να µην βρεθεί στο µέλλον
ξανά όµηρος κάποιου ιδιώτη επενδυτή.

Και τέλος, υπάρχει η σκέψη ο χώρος που ανήκει στην ΕΤΑΔ
αντί να βγει σε διαγωνισµό, να αποδοθεί στον λαό της δυτικής
Αθήνας και της δυτικής Αττικής ως χώρος ψυχαγωγίας, εκπαίδευ-
σης και ναυταθλητικών δραστηριοτήτων, όπως µε πρόταση της
παράταξης «Πολίτες σε Δράση» από το 2006 και µε κοινή απαί-
τηση όλων των παρατάξεων του δηµοτικού συµβουλίου του Χαϊ-
δαρίου και του ίδιου του δηµοτικού συµβουλίου έχει συζητηθεί;

Σας παρακαλώ για σαφείς απαντήσεις, όπως σαφείς ελπίζω
ότι είναι για σας οι ερωτήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, για την οικονοµία της συζήτησης είναι χρή-
σιµο να υπενθυµίσουµε τι ακριβώς συνέβη µε την «Ελληνικά Ναυ-
πηγεία Α.Ε.». Όπως όλοι γνωρίζουν, το 2008 η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή διαπίστωσε παράνοµες κρατικές ενισχύσεις από το ελ-
ληνικό δηµόσιο προς την ΕΝΑΕ και απαιτήθηκε η ανάκτηση
ποσού 600 εκατοµµυρίων ευρώ µαζί µε τους τόκους, ενώ το 2018
η ΕΝΑΕ τέθηκε σε διαδικασία ειδικής διαχείρισης µε απόφαση
του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών στο πλαίσιο υλοποίησης
της απόφασης ανάκτησης της επιτροπής. Για την ανάκτηση κρα-
τικών ενισχύσεων υπάρχει συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο που
στηρίζεται στο κοινοτικό δίκαιο. 

Το θεσµικό αυτό πλαίσιο προβλέπει ότι τα στοιχεία του ενερ-
γητικού της υπό εκκαθάριση εταιρείας αποδέκτη της παράνοµης
κρατικής ενίσχυσης πρέπει να πωλούνται σε δηµόσιους διαγω-
νισµούς µε αυστηρούς όρους αγοράς. Από τις αρχές του 2018
από τη δική σας κυβέρνηση, όταν και άρχισαν οι εργασίες της
ειδικής διαχείρισης ως και σήµερα, πραγµατοποιήθηκαν σταδια-
κές εκποιήσεις ενεργητικών στοιχείων του λεγόµενου εµπορικού
σκέλους στο πλαίσιο δηµόσιων διαγωνισµών. 

Ο πρώτος διαγωνισµός για την πώληση των στοιχείων του
ενεργητικού του στρατιωτικού σκέλους της ΕΝΑΕ ολοκληρώ-
θηκε στις 11-12-2020. Ο διαγωνισµός αυτός κηρύχθηκε άγονος.
Συγκεκριµένα υποβλήθηκαν δύο δεσµευτικές προσφορές εκ των
οποίων η µία του οµίλου «ONEX» κρίθηκε ως καταχρηστικώς
υποβληθείσα και συνεπώς µη έγκυρη. Εν συνεχεία συγκλήθηκε
γενική συνέλευση των πιστωτών της ΕΝΑΕ, η οποία εξέτασε και
έκρινε ως µη αποδεκτή την προσφορά του οµίλου «PYLETECH»
και ως εκ τούτου κήρυξε οµόφωνα τον διαγωνισµό άγονο. Αντί-
στοιχα κηρύχθηκε άγονος και ο διαγωνισµός για τα περιουσιακά
στοιχεία της ΕΤΑΔ εντός των ναυπηγείων καθώς δεν υπεβλήθη
προσφορά στο ύψος του ελάχιστου ορισθέντος τιµήµατος που
είχε καθοριστεί στα 55 εκατοµµύρια ευρώ. 

Είναι δεδοµένο ότι θα υπάρξει άµεσα νέα προκήρυξη των δια-
γωνισµών της ΕΝΑΕ και ΕΤΑΔ, γιατί η µη έγκυρη ολοκλήρωση
της εκποίησης των περιουσιακών στοιχείων της ΕΝΑΕ µέσω δια-
γωνισµού συνεπάγεται επιβάρυνση του ελληνικού δηµοσίου µε
υψηλά πρόστιµα για κάθε εξάµηνο καθυστέρησης συµµόρφω-
σης στην απόφαση ανάκτησης του δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Υπάρχουν πέντε βασικοί όροι για τον διαγωνισµό της ΕΝΑΕ.
Ποιοι είναι αυτοί; Πρώτον, συγκεκριµένος χρόνος διεξαγωγής
των διαγωνισµών. Δεύτερον, κατάθεση δεσµευτικών προσφορών
µε εγγυητική επιστολή για το συνολικό τίµηµα. Τρίτον, µη προσ-
διορισµός ελάχιστου ανταλλάγµατος. Τέταρτον, µη µεταβίβαση
εργασιακών συµβάσεων. Πέµπτον, επικύρωση του πλειοδότη
από το αρµόδιο δικαστήριο εφόσον δεν αντιταχθεί σε αυτό η συ-
νέλευση των πιστωτών. 

Είναι δεδοµένο το ενδιαφέρον µας για τους εργαζόµενους. Θα
σας δώσω σχετική απάντηση στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Δεν θέλετε να µιλήσετε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, θέλω να µιλήσω. Αλλά θέλω να έχω µια απάντηση για
να µιλήσω επί της απάντησης. 

Πολλές συµπτώσεις, κύριε Υπουργέ. Πολλές συµπτώσεις. Στις
7 Δεκεµβρίου, µου δίνετε την ίδια απάντηση. Μου λέτε δηλαδή
µια ιστορία. Δεν ήσασταν εσείς στις 7 Δεκεµβρίου. Ήταν ο κ.
Σταϊκούρας. Αλλά έτυχε να είµαστε οι δυο άλλοι. Δηλαδή, εγώ
σαν ερωτών και ο κ. Κωνσταντινόπουλος ως Πρόεδρος εκείνης
της εποχής. Ξέρετε τι µου έχετε απαντήσει ως τώρα; Πρώτον,
ότι θα κάνετε δυο διαγωνισµούς -κάνω λάθος;- οι οποίοι δεν ξέ-
ρουµε πώς έχουν προετοιµαστεί. Δεύτερον, σας έχω δώσει όλα
τα χαρτιά για ποιο λόγο πρέπει να συµπεριληφθούν και τα αιτή-
µατα των εργαζοµένων, οι απαιτήσεις των εργαζοµένων. Δεν µου
έχετε πει τίποτα. Μου λέτε ότι θα απαντήσετε στη δευτερολογία.
Απαντήστε και στην τριτολογία γιατί εγώ µπορώ να κάνω ένα
απλό πράγµα. Με την απάντησή µου τώρα…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, ο χρόνος της απάντησης είναι συγκεκριµένος.
Έχω τρία λεπτά και στην πρωτολογία µου µίλησα πέντε λεπτά.
Και µου δίνει το δικαίωµα να δευτερολογήσω άλλα δυο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μην
εκνευρίζεστε. Ψυχραιµία χρειάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, δεν έχετε τον λόγο. Θα µιλήσει και µετά θα µιλήσετε
κι εσείς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αν θέ-
λετε να απαντήσετε επιλέγετε τις πέντε ερωτήσεις κι απαντάτε
σ’ αυτές. Εσείς µας είπατε την ιστορία από το 2008 µέχρι το
2018. Ωραία. Αυτή ήταν λοιπόν, η απάντησή σας. Επ’ αυτής
µιλάω. Άρα, το πρώτο είναι αυτό. 

Το δεύτερο είναι ότι βρίσκονται σε σοβαρό κίνδυνο τα χρω-
στούµενα στους εργαζόµενους. Δεν ξέρουν οι άνθρωποι αν θα
έχουν δουλειά την επόµενη µέρα της ολοκλήρωσης του διαγωνι-
σµού. Σ’ αυτό απαντήσατε. Δεν περιέχεται µέσα στον διαγωνισµό
ποια θα είναι η εξασφάλισή τους. Ο κ. Σταϊκούρας παλιότερα µου
είχε απαντήσει εκείνο το εκπληκτικό -παρ’ ότι είναι καλός οικονο-
µολόγος- ότι οι εργαζόµενοι είναι στο παθητικό. Του εξήγησα ότι
ο µεταβατικός λογαριασµός µισθοδοσίας είναι στο παθητικό της
εταιρείας, όχι οι εργαζόµενοι. Οι εργαζόµενοι δεν είναι περιου-
σιακό στοιχείο. Είναι στοιχείο όµως που αναβαθµίζει.

Τρίτο ζήτηµα. Υπάρχει ο χώρος που ανήκει στην ΕΤΑΔ. Θα
πάτε τώρα, αφού θέλετε να µιλάµε µε ειλικρίνεια, από την εκτί-
µηση που υπήρχε προηγούµενα για την ΕΤΑΔ να κατεβάσετε τα
55 εκατοµµύρια ευρώ που ήταν η ανώτερη τιµή στα 35 εκατοµ-
µύρια ευρώ που ήταν η κατώτερη τιµή γιατί όλοι θα φοβηθούν
«αν δεν το κάνουµε αυτό πηγαίνουµε για κατάχρηση» ή οτιδή-
ποτε άλλο. Κάτι τέτοιο θα κάνετε. 

Λέω το εξής. Είναι αυτός ο χώρος. Δεν έχει εγκαταστάσεις,
παρά µόνο να αφαιρέσετε την δεξαµενή 5 για να την πάτε στα
ναυπηγεία. Την έχετε αφαιρέσει, δηλαδή. Γιατί αυτόν τον χώρο
που δεν χρησιµοποιείται από τα ναυπηγεία δεν τον δίνετε στον
λαό της περιοχής µε κάποιο διαδηµοτικό εταιρικό σχήµα ή στην
περιφέρεια, στην αντιπεριφέρεια, στον Δήµο Χαϊδαρίου, κάπου -
εµείς µπορούµε να βοηθήσουµε σ’ αυτό-, για να φτιαχτεί ένας
χώρος day break, που λένε και εις τα Ευρώπας, όπου να υπάρχει
ψυχαγωγία; Μαζί µε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής να γίνουν
ερευνητικές και εκπαιδευτικές δραστηριότητες και να υπάρχει
χώρος ανάπαυσης. Αυτό σας λέω ότι πρέπει να κάνετε. 

Συγχρόνως σας λέω µέσα στους διαγωνισµούς, άντε για το
στρατιωτικό σκέλος -που σε τίποτα δεν µας καλύπτει- να βάλετε
δυο πράγµατα: συµµετοχή του δηµοσίου, όπως συµβαίνει στην
Ολλανδία, όπως συµβαίνει στη Γαλλία, όπως συµβαίνει παντού.
Συµµετοχή σάς λέω. Δεν σας λέω αυτό που λένε οι εργαζόµενοι.
Αυτό είναι το ένα. Δεύτερον, εξασφάλιση του µέλλοντος και της
µισθοδοσίας αυτών των οκτακοσίων ανθρώπων που ακόµα πλη-
ρώνονται από το Πολεµικό Ναυτικό µε το 65% για να συντηρη-
θούν. Τι θα γίνει όταν θα λήξει το πρόγραµµα των υποβρυχίων;
Αυτά τα απλά πράγµατα σας ρωτάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ. Έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, µε βάση τη νοµολογία των δικαστηρίων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ένας από τους κρίσιµους δείκτες που συ-
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νεκτιµώνται για την αξιολόγηση της οικονοµικής συνέχειας είναι
να µην συνδέεται η πώληση των περιουσιακών στοιχείων της
εταιρείας µε τη συνέχιση των συµβάσεων των εργαζοµένων. Στην
αντίθετη περίπτωση θεωρείται ότι καταστρατηγείται η απόφαση
ανάκτησης του 2008, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Μάλιστα µας έχει
επισηµανθεί εγγράφως από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο πλαί-
σιο αλληλογραφίας για την υλοποίηση της εν λόγω απόφασης
ανάκτησης. Στόχος µας παραµένει να καταβληθούν στο µέτρο
του δυνατού οι απαιτήσεις των εργαζοµένων, δεδουλευµένα
κ.λπ., από το προϊόν ρευστοποίησης της ειδικής διαχείρισης
µέσω της κατάταξής τους στον πίνακα πιστωτών κατόπιν αναγ-
γελίας τους στον ειδικό διαχειριστή και σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παραγράφου 1 του άρθρου 77 του ν.4307/2014. 

Η διατήρηση των θέσεων εργασίας εξαρτάται από την επιτυχία
του επόµενου διαγωνισµού της ΕΝΑΕ, κύριε συνάδελφε. Εφόσον
υπάρξει πλειοδότης, επιτύχει ο διαγωνισµός και διασφαλιστεί η
βιωσιµότητα της επιχείρησης, θα διασφαλιστεί ένας µεγάλος
αριθµός θέσεων εργασίας. Ειδικά για τους εργαζόµενους παράλ-
ληλα µε τις ενέργειες που καταβάλλονται για τη διατήρηση των
θέσεων εργασίας στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά υπό νέο ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς, εξετάζονται σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων εναλλακτικές λύσεις, όπως
για παράδειγµα η υλοποίηση προγραµµάτων κατάρτισης, επα-
νατοποθέτησης των εργαζοµένων και διευκόλυνσης της συντα-
ξιοδότησης όσων βρίσκονται πολύ κοντά στο όριό της. 

Σε ό,τι αφορά στο ερώτηµα της παραχώρησης του ακινήτου,
έχω να παρατηρήσω το εξής: πολλαπλασιαστικά οφέλη για την
απασχόληση και την οικονοµική ανάκτηση στην ευρύτερη πε-
ριοχή δίνει µόνο η προοπτική συνέχισης της λειτουργίας του ακι-
νήτου ως ναυπηγείου. Έτσι, θα υπάρχουν νέες θέσεις εργασίας.
Μέσω της λειτουργίας επιχειρήσεων υποστηρικτικών για τη λει-
τουργία του ναυπηγείου στην περιοχή, θα µπορούν να δηµιουρ-
γηθούν θέσεις εργασίας και να ενισχυθεί η οικονοµική δραστη-
ριότητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

θέλω τον λόγο για να µιλήσω. Θα ήθελα να καταθέσω ό,τι ειπώ-
θηκε στην προηγούµενη συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καταθέστε
τα, παρακαλώ. 

Ευχαριστούµε.
(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος

Βίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η εντέκατη µε αριθµό 740/10-5-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών, µε θέµα: «Να συνεχιστεί η παραχώρηση της
Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤΑΔ) ακίνητης έκτασης στην
οποία στεγάζεται και το Διεθνές Εκθεσιακό Κέντρο Κρήτης και η
αξιοποίησή του προς όφελος της τοπικής κοινωνίας».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε ένα θέµα που έχει µια ιστορία. Το

1984 µε βάση τη συµφωνία Ελλάδας - ΗΠΑ, η αµερικανική βάση
Γουρνών έπρεπε να τερµατίσει τη λειτουργία της. Και πράγµατι,
το 1994 παραδόθηκε στο ελληνικό δηµόσιο. Τότε, η γενική γραµ-
µατεία Περιφέρειας Κρήτης µε τα συναρµόδια Υπουργεία, εκπό-
νησαν µία µελέτη για την αξιοποίηση της πρώην αµερικανικής
βάσης. Στη συνέχεια, παραχωρήθηκαν διάφορες εκτάσεις για
την εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Συγκεκριµένα, δηµιουργήθηκαν οι εγκαταστάσεις του ΕΛ-
ΚΕΘΕ, το ενυδρείο Κρήτης «Cretaquarium» σε συγκεκριµένη
έκταση -που είναι στολίδι για την Κρήτη και το ερευνητικό κέντρο
για την Ελλάδα και την Ευρώπη-, το δηµαρχείο, σχολεία, το καλ-
λιτεχνικό και το µουσικό, αθλητικές εγκαταστάσεις. Πενήντα

πέντε περίπου στρέµµατα παραχωρήθηκαν από την ΕΤΑΔ στην
τοπική κοινωνία µε δύο αποφάσεις που συνολικά ο χρόνος πα-
ραχώρησης ήταν µέχρι το 2025. Στην έκταση αυτή που παραδό-
θηκε προς αξιοποίηση από την τοπική κοινωνία, δηµιουργήθηκε
το Διεθνές Εκθεσιακό Κέντρο Κρήτης.

Τον τέταρτο µήνα, 12 Απριλίου, ο διευθύνοντας σύµβουλος
της ΕΤΑΔ, µε ένα έγγραφο που έµοιαζε περισσότερο µε τελεσί-
γραφο -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά για να µην υπάρχει αµ-
φιβολία επ’ αυτού- ζητά πίσω, πριν τη λήξη της συµβατικής
ηµεροµηνίας παραχώρησης του 2025, την έκταση αυτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, οι τοπικοί φορείς, η περιφέρεια, ο δήµος, όλοι
αντέδρασαν γιατί ζητούν να συνεχιστεί η παραχώρηση και πέραν
του 2025, προκειµένου να αξιοποιηθεί στο έπακρο αυτή η έκτα-
ση. Υπάρχει οµόφωνη απόφαση των εκπροσώπων των εµπλεκό-
µενων φορέων. 

Επιτρέψτε µου, στη δευτερολογία ίσως δεν χρειαστώ όλο τον
χρόνο. Αρναουτάκης Σταύρος, Περιφερειάρχης Κρήτης, Γιάννης
Κουράκης, Πρόεδρος της ΠΕΔ, Γιάννης Σέγκος Δήµαρχος Χερ-
σονήσου, Αλιφιεράκης Μανώλης, Πρόεδρος του επιµελητηρίου
-περισσότερο έχουν σηµασία οι φορείς και λιγότερο τα ονόµατα-
, Δηµήτριος Σαρρής, Πρόεδρος του Διεθνούς Εκθεσιακού Κέν-
τρου Κρήτης, Λεκάκης Χαράλαµπος, Πρόεδρος της Οµοσπον-
δίας Επαγγελµατικών - Βιοτεχνών, και Κοπάσης, Πρόεδρος του
Οργανισµού Ανάπτυξης Κρήτης. Αυτοί είναι οι εµπλεκόµενοι φο-
ρείς, προκειµένου να αξιοποιηθεί αυτός ο χώρος περαιτέρω. Ο
σύλλογος γονέων και κηδεµόνων δηµοτικού σχολείου και όλων
των σχολείων.

Θέλουµε µετά την προσωρινή απόσυρση από τον διευθύνοντα
σύµβουλο, την πολιτική βούληση του Υπουργείου, προκειµένου
να υπάρξει περαιτέρω παραχώρηση του χώρου, βάσει του σχε-
δίου ανάπτυξης που πρέπει να εκπονήσουν οι ίδιοι οι φορείς. 

Υπενθυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι τα τριακόσια σαράντα πέντε
στρέµµατα παραχωρήθηκαν στο ΤΑΙΠΕΔ. Με βάση τον ν.3896/
2011, το ΤΑΙΠΕΔ εκπόνησε το ΕΣΧΑΔΑ, το ειδικό σχέδιο χωρικής
αξιοποίησης της δηµόσιας έκτασης και προχωρεί ο διαγωνισµός.
Είναι σε εξέλιξη για τετρακόσια σαράντα πέντε στρέµµατα. 

Η συµφωνία -εντός και εκτός εισαγωγικών- είναι στο ΤΑΙΠΕΔ
για την αξιοποίηση άµεσα από το δηµόσιο και στην τοπική κοι-
νωνία για την αξιοποίηση για τοπικές δράσεις. 

Με αυτήν την έννοια, παρακαλούµε το Υπουργείο να µας πει
τη βούλησή του για το αίτηµα που υπάρχει από την περιφέρεια
και τους άλλους φορείς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το συγκεκριµένο ακίνητο βρίσκεται στον

Δήµο Χερσονήσου, στο δηµοτικό διαµέρισµα Γουβών και πρέπει
να αναφερθούµε στο ιστορικό, αλλά και στην πραγµατικότητα.
Είναι µέρος του ακινήτου στο οποίο βρισκόταν η πρώην αµερι-
κάνικη βάση. Το 1999, µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας τα εξακόσια ένα στρέµµατα από αυτό το ακίνητο περιήλθαν
στη διαχειριστική αρµοδιότητα της τότε Κτηµατικής Εταιρείας
του Δηµοσίου, ενώ το υπόλοιπο παρέµεινε στην αρµοδιότητα της
Πολεµικής Αεροπορίας. Το 2013 µε απόφαση της Διυπουργικής
Επιτροπής Αποκρατικοποιήσεων το σύνολο του ακινήτου πε-
ριήλθε στην κυριότητα του ΤΑΙΠΕΔ, ενώ στη συνέχεια σύµφωνα
µε το άρθρο 67 του ν.4557/2018 µέρος αυτού του ακινήτου έκτα-
σης τριακοσίων εβδοµήντα δύο στρεµµάτων µεταβιβάστηκε στην
κυριότητα της ΕΤΑΔ.

Σήµερα, µε βάση την τελευταία καταµέτρηση του ακινήτου η
Πολεµική Αεροπορία έχει δικαίωµα χρήσης τµήµατος έκτασης
εµβαδού εκατόν δεκαοκτώ στρεµµάτων και η ΕΤΑΔ έχει στην κυ-
ριότητά της τµήµα έκτασης εµβαδού διακοσίων πενήντα τριών
στρεµµάτων.

Ερχόµαστε τώρα στο ιστορικό της παραχώρησης πενήντα
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ενός στρεµµάτων που έγινε από την Κτηµατική Εταιρεία του Δη-
µοσίου στην Αναπτυξιακή Εταιρεία Γουρνών «ΕΙΡΗΝΗ Α.Ε», µε
σκοπό τη δηµιουργία εκθεσιακού κέντρου και για χρονικό διά-
στηµα µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2025. 

Στο παραχωρητήριο υπήρχε ο όρος της εκχώρησης ενός πο-
σοστού 10% στην ΚΕΔ και συνεπώς στο διάδοχο σχήµα της που
είναι η ΕΤΑΔ, επί των ακαθαρίστων εσόδων της παραχωρησιού-
χου «ΕΙΡΗΝΗΣ Α.Ε.» ή του φορέα διαχείρισης του διεθνούς κέν-
τρου Κρήτης. 

Μέχρι σήµερα, όπως προκύπτει από έλεγχο και έγγραφο της
ΕΤΑΔ, η τελευταία δεν έχει εισπράξει το 10% των ακαθάριστων
εσόδων, όπως προέβλεπε η σύµβαση παραχώρησης. Ταυτό-
χρονα, όπως προκύπτει από έγγραφο της ΕΤΑΔ, στο συγκεκρι-
µένο χώρο υπάρχουν και εκµεταλλεύσεις που δεν συµβαδίζουν
µε το σκοπό της παραχώρησης. 

Γι’ αυτούς τους σκοπούς σύµφωνα µε έγγραφο του διευθύνον-
τος συµβούλου, που καταθέτω στα Πρακτικά, προχώρησε στην
ανάκληση των παραχωρήσεων του συγκεκριµένου ακινήτου.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ εκ νέου στο ζήτηµα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος

Βεσυρόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα τριακόσια σαράντα πέντε στρέµµατα είναι στο ΤΑΙΠΕΔ. Το

ΤΑΙΠΕΔ είναι η αρχή αξιοποίησης για τον διαγωνισµό που είναι
σε εξέλιξη και ελπίζουµε να αποδώσει και να έχουµε το καλύτερο
αποτέλεσµα.

Στην έκταση της ΕΤΑΔ στην οποία αναφερθήκατε έχουν δηµι-
ουργηθεί ήδη το ενυδρείο Κρήτης, το ΕΛΚΕΘΕ, οι εγκαταστάσεις
του, που είναι ερευνητικό ίδρυµα του Υπουργείου Ανάπτυξης σή-
µερα και ήταν παλαιότερα του Υπουργείου Παιδείας, όπως και
άλλες δραστηριότητες, το δηµαρχείο, οι αθλητικές εγκαταστά-
σεις, τα σχολεία, όλα αυτά. 

Από πού ήθελε η ΕΤΑΔ ποσοστό κέρδους; Από το Διεθνές Εκ-
θεσιακό Κέντρο. Το λέω επειδή το αναφέρατε. Το Διεθνές Εκθε-
σιακό Κέντρο, λοιπόν, έχει συµβάλει τα µέγιστα για την τοπική
και περιφερειακή ανάπτυξη, µε την ανάδειξη των προϊόντων και
των επιτευγµάτων της τεχνολογίας και της παραγωγής των αν-
θρώπων της Κρήτης. Αν έχουν κέρδη, βεβαίως, τα δικαιούνται
σύµφωνα µε το συµφωνητικό. Όµως, δεν υπήρξε κανένα έγ-
γραφο πριν από αυτό το τελεσίγραφο που ζητά πίσω την χρήση
των πενήντα ενός στρεµµάτων, που να λέει ότι «δεν τηρείτε τον
συµβατικό όρο». Δεν υπήρξε. Αυτό είναι ένα θέµα, γιατί πραγµα-
τικά πιθανόν να υπήρχαν σε κάποιες χρονιές, σε κάποιες χρήσεις
κάποια κέρδη και να µην είχαν αποδοθεί. Δεν το γνωρίζω αυτό
το συγκεκριµένο.

Σε κάθε περίπτωση, ουσιαστικά µιλάµε για δηµόσιο µε δηµόσιο.
Δεν είναι θέµα η περιφερειακή αυτοδιοίκηση, η τοπική αυτοδιοί-
κηση και το επιµελητήριο, που είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου, να λειτουργούν σε αντιπαράθεση µε το δηµόσιο.

Και η ΕΤΑΔ πρέπει να κατανοήσει ότι η τοπική κοινωνία συµ-
φώνησε από το ‘94 µε βάση αυτή τη µελέτη που σας έδειξα και
βεβαίως στη συνέχεια για την παραχώρηση στο ΤΑΙΠΕΔ, γιατί
και η ίδια είχε ήδη µερίδιο για να αξιοποιήσει µέρος της βάσης.
Πολύ σωστά αναφερθήκατε και στην αξιοποίηση που έχει κάνει
το Υπουργείο Άµυνας µε εγκαταστάσεις που έχουν παραχωρηθεί
για τους αξιωµατικούς και άλλες διευκολύνσεις. Έτυχε και σε
ένα µεταπτυχιακό που έκανα φέτος η µία από τις οκτώ εργασίες
ήταν η αξιοποίηση της βάσης των Γουρνών. Το έχω µελετήσει
πολύ καλά το θέµα. Δεν διαφωνούµε στο ιστορικό, αλλά διαφω-
νούµε στο τι πρέπει να γίνει από εδώ και πέρα. 

Από εδώ και πέρα, λοιπόν, αυτό που ζητάω και εγώ και έχει
διατυπωθεί από τους φορείς, που έχω τα έγγραφα για να σας τα
καταθέσω και να σας τα παραδώσω -εξάλλου έχουν δηµοσιευθεί
και έχετε γίνει κοινωνός- είναι να εκπονήσουν οι ίδιοι ένα σχέδιο
για την περαιτέρω αξιοποίηση αυτών των χώρων των πενήντα

ένα συν τέσσερα στρέµµατα και τετρακόσια µέτρα που είναι ένα
άλλο µικρό ακίνητο, πενήντα πέντε περίπου στρεµµάτων, να δια-
µορφωθεί µία νέα απόφαση για την περαιτέρω παραχώρηση του
χώρου, αφού το Υπουργείο εγκρίνει ή τροποποιήσει το σχέδιο
που θα σας υποβάλουν οι τοπικοί φορείς. Το σχέδιο να γίνει δη-
λαδή από την περιφέρεια και από την αναπτυξιακή εταιρεία που
έχει συσταθεί µε τη συµµετοχή όλων, να την εγκρίνει το Υπουρ-
γείο ή να την τροποποιήσει και να έρθει η ΕΤΑΔ να κάνει µια νέα
απόφαση και µια νέα συµφωνία. 

Είναι αυτό το οποίο πραγµατικά πρέπει να γίνει για να έχουµε
το καλύτερο αποτέλεσµα. Δεν µιλάµε για µια αντιδικία δηµοσίου
µε ιδιώτη ούτε ανάµεσα σε δύο ιδιώτες. Μιλάµε για δύο φορείς
που πρέπει να υποστηρίξουν το δηµόσιο συµφέρον µε τον καλύ-
τερο τρόπο και είµαι σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς σε
αυτήν την κατεύθυνση θα κινηθείτε. Εξάλλου ξέρετε ότι οι φο-
ρείς έχουν τη δυνατότητα και σε εσάς να έρθουν και στον
Υπουργό και στον Πρωθυπουργό, στην Κυβέρνηση, δηλαδή, συ-
νολικά και να τα συζητήσουν απευθείας. Να δούµε εάν, λοιπόν,
είµαστε µέσα στο ίδιο πνεύµα αξιοποίησης του χώρου και να
προχωρήσει σε αυτή την κατεύθυνση, γιατί δεν θεωρώ ότι έχει
την ευρύτερη νοµιµοποίηση. Μπορεί τυπικά από το καταστατικό
ή από ένα συµφωνητικό να την έχει ο διευθύνοντας σύµβουλος
στο συµβούλιο, αλλά την ευρύτερη νοµιµοποίηση που χρειάζεται
για να µιλήσει για το δηµόσιο συµφέρον την έχει το Υπουργείο
και οι τοπικοί φορείς.

Ευχαριστώ πάρα πολύ και περιµένω τη δευτερολογία σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, προφανώς το πρόβληµα έχει δηµιουργηθεί για
τους εξής λόγους: πρώτον, δεν υπήρχε έλεγχος σε ό,τι αφορά
στην τήρηση των όρων παραχώρησης τα προηγούµενα χρόνια,
όπως αναφέρατε κι εσείς στη δευτερολογία σας. Δεύτερον,
ακόµα και αν η αναπτυξιακή εταιρεία «ΕΙΡΗΝΗ Α.Ε» που διαχει-
ριζόταν τον χώρο των πενήντα ενός στρεµµάτων ήθελε να τρο-
ποποιήσει τη σύµβαση παραχώρησης για να συµπεριλάβει σε
αυτήν και άλλες χρήσεις ή εκµεταλλεύσεις παράλληλα µε το κτη-
ιακό συγκρότηµα που στεγάζει το Διεθνές Εκθεσιακό Κέντρο,
αυτό δεν έγινε.

Με τον ν.4389/2016 µε τη δηµιουργία του υπερταµείου οι συν-
θήκες έχουν αλλάξει και λειτουργεί πλέον µε αυστηρά ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια. Η Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας, θυγατρική της οποίας είναι η ΕΤΑΔ, ιδιωτικοποιεί,
παραχωρεί και αξιοποιεί όσα ακίνητα έχουν περιέλθει στην κα-
τοχή της. Στο υπερταµείο ανήκει η ΕΤΑΔ και µαζί µε αυτήν και
τα περίπου εβδοµήντα µία χιλιάδες πεντακόσια µεγάλα και µι-
κρότερα ακίνητά της. Η ΕΤΑΔ έχει ανεξάρτητη λειτουργία, υπά-
γεται και ανήκει στην Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιου-
σίας, σύµφωνα µε τον ν.4389/2016. Η ΕΤΑΔ στο πλαίσιο εξεύρε-
σης του βέλτιστου τρόπου αξιοποίησης του ακινήτου µε τη συµ-
µετοχή των εµπλεκόµενων φορέων ανέβαλε επί του παρόντος
την ηµεροµηνία παράδοσης - παραλαβής του εν λόγω ακινήτου.
Πιστεύω ότι µέσα από τον διάλογο και τις ορθολογικές θέσεις
και προτάσεις µπορεί να βρεθεί κοινό πεδίο συνεννόησης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22:00’ λύεται η συνεδρίαση για
την Τετάρτη 19 Μαΐου 2021 και ώρα 09:30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) Ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της
Βουλής για την Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει δια-
νεµηθεί και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί.
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